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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzinger Straße 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 12. 06. v 19:30
Limonádový Joe aneb Koňská opera (Československo, 1964, 95 min)
Režie: Oldřich Lipský, předloha: Jiří Brdečka (kniha), scénář: Oldřich Lipský, Jiří Brdečka (scénář, 
divadelní hra), kamera: Vladimír Novotný, hudba: Jan Rychlík, Vlastimil Hála
Hrají: Karel Fiala, Rudolf Deyl ml., Miloš Kopecký, Květa Fialová, Olga Schoberová, Bohuš Záhor-
ský, Josef Hlinomaz, Karel Effa, Waldemar Matuška, Eman Fiala, Jiří Lír, Vladimír Menšík, Jiří Stei-
mar, Jaroslav Štercl, Oldřich Lukeš, Alois Dvorský, Miloš Nedbal, Juraj Herz, Jiří Jelínek, Jiří Schulz, 
Jaroslav Mareš, Antonín Šůra ad.
Jedna z nejslavnějších a nejoblíbenějších českých filmových komedií, kde správní muži pijí pouze 
kolalokovu lihuprostou limonádu a zákon má podobu pistolníka, vybaveného přesnou muškou, zá-
řivým úsměvem a lahodným tenorem.
Jiří Brdečka byl jednou z nejzajímavějších osobností českého filmu. Rozpětí jeho profesí a zájmů je obdivuhodné – kreslíř, fil-
mový kritik, esejista, scénárista hraných i animovaných filmů a také režisér animovaných snímků. Napsal dvě knihy a byl také 
obsazován do menších rolí. Narodil se 24. prosince 1917 v Hranicích na Moravě do učitelské rodiny. Odmaturoval na reál-
ném gymnáziu v Hranicích roku 1936. Potom pokračoval ve studiu na Filozofické fakultě v Praze. Po uzavření vysokých škol 
(1939) pracoval jako úředník v Městském muzeu v Praze, v letech 1941-1942 jako tiskový referent Lucerna-filmu, poté pra-
coval v ateliérech kresleného filmu Pragfilm, od poloviny 1944 Nacional-film. V roce 1945 se stal redaktorem Lidových novin. 
Od roku 1949 byl zaměstnán v Čs. státním filmu jako scénárista, dramaturg a režisér. Patřil k prvním pracovníkům studia Bra-
tři v triku. Spolupracoval s Jiřím Trnkou, Janem Werichem a zejména pak s Oldřichem Lipským. Z jejich tvůrčí dílny vycháze-
jí kultivované parodie jako Limonádový Joe, Adéla ještě nevečeřela nebo Tajemný hrad v Karpatech. Filmografie Jiřího Brdeč-
ky je ovšem daleko bohatší. Jako scénárista se podílel na Trnkových filmech Císařův slavík, Sen noci svatojánské, Staré pověs-
ti české. Podle vlastních scénářů natočil kreslené filmy Vzducholoď a láska, Špatně namalovaná slepice a Slóvce M. Jiří Brdeč-
ka zemřel 2. června 1982 v Praze.
 Jeho jediná dcera Tereza Brdečková (* 10. 2. 1957) je česká filmová kritička, novinářka, publicistka, spisovatelka, scéná-
ristka, překladatelka, filmová organizátorka, moderátorka, kulturní redaktorka a je manželkou písničkáře Jiřího Dědečka.

UPozoRnění: 
Předběžné termíny promítání v roce 2017: 

vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 11. 9., 9. 10., 13. 11. a 11. 12.
Začátek přestavení, pokud není uvedeno jinak, vždy v 19:30, prosincová pohádka v 18:00.

ZMěNA PROgRAMu VyHRAZENA.

Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
ve spolupráci s Diplomatickou akademií ve Vídni

a pod záštitou velvyslance České republiky v Rakousku 
Jana Sechtera

Vás srdečně zve
na pódiovou diskuzi na téma

Die Idee der Charta 77 und ihre Bedeutung:
eine Bilanz nach vierzig Jahren

Zahájení:
J. E. Dr. Heinz WInKLER (Botschafter,

Direktor der DA Wien)
J. E. ing. Jan SECHTER (Botschafter

der Tschechischen Republik in Österreich)
Mag. Richard BASLER (Stv. Obmann – Kulturklub

der Tschechen und Slowaken in Österreich, 
Mitglied d. tschech. Volksgruppenbeirates im BKA)

Diskutující:
Bruno AIGnER (langjähriger Pressesprecher des

Bundespräsidenten Dr. Heinz Fischer, Vertrauensperson 
der Charta 77-unterzeichner in Österreich 1977-1989)

Nika BRETTSCHnEIdER (Schauspielerin,
unterzeichnerin der Charta 77)

Karl Johannes von SCHWARzEnBERG (Politiker,
Außenminister der Tschechischen Republik a.D.)

Dr. Jiřina ŠIKLoVÁ (Soziologin,
unterzeichnerin der Charta 77)

Moderace: Dr. Jana STAREK (Historikerin,
Wiener Wiesenthal Institut für Holocaust-Studien)

Kdy a kde:
Pondělí 19. června 2017, 19:00

Slavnostní sál/ Festsaal der diplomatischen Akademie 
Wien, Favoritenstrasse 15a, 1040 Wien

Viz též přihláškový formulář na str. 91.

Európsky deň jazykov je dlhodobým projektom Rady Európy a Európskej 
únie, ktorý sa každoročne koná 26. septembra a jeho tradícia siaha do 
roku 2001, kedy sa do akcie zapojilo celosvetovo 45 krajín. Kultúrny klub 
Čechov a Slovákov v Rakúsku je jednou z organizácií, ktoré sa zapájajú do 
tvorenia individuálnych podujatí v rámci projektu. Témou tohto ročníka je 
Radošinské naivné divadlo, ktoré v roku 2017 oslávilo tisícu reprízu kaba-

retnej hry Stanislava Štepku Jááánošííík. Sprievodnou témou je Osvobo-
zené divadlo známych českých protagonistov Jiřího Voskovca a Jana We-
richa. Divadlo toho roku oslávilo 90 rokov od premiéry svojej prvej hry 
Vest pocket revue v roku 1927. Programom Vás budú sprevádzať Marie 
Brandeis (CZ), Andrea Ozábalová (SK) a Daniela Makový Nedas (SK).

nA zÁří PřIPRAVUjEmE:
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
Klubová pravidelná promítání v kinosálu Českého velvyslanectví, nadále ve spolu-

práci s českým velvyslanectvím a Českým centrem, pokračují po prázdninové odmlce 
v září, každé druhé pondělí v měsíci, začátek představení je vždy v 19:30, výjimku činí 
prosincová pohádka, rezervace není možná. V červnovém promítání si připomeneme 
100. výročí narození kreslíře, filmového kritika, esejisty, scenáristy hraných a animova-
ných filmů a rovněž režiséra animovaných snímků Jiřího Brdečky, a to uvedením filmu 
Limonádový Joe aneb Koňská opera, který se stal jednou z nejslavnějších a nejoblíbe-
nějších komedií v historii československého filmu.

Dále si Vás dovolujeme co nejsrdečněji pozvat na pódiovou diskusi na téma Die Idee der Charta 77 
und ihre Bedeutung: eine Bilanz nach vierzig Jahren, která se koná v pondělí 19. června 2017 v Diploma-
tické akademii ve Vídni.

O programech, které připravujeme, Vás budeme průběžně informovat v dalších číslech Kulturního klu-
bu a na naši domácí stránce www.kulturklub.at.

Příjemné posezení nad stránkami prázdninového trojčísla našeho časopisu přeje
redakce Kulturního klubu

obsah
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Na přední straně obálky:
jiří KoLÁř: Zanikání, koláž, zasklená skříňka 

Jiří KOLÁŘ (24. září 1914, Protivín – 11. srpna 2002, Praha) – básník, autor experimentální a vizuální poezie, dramatik, překladatel, sběratel umění a me-
cenáš samizdatové literatury a mladých umělců, jeden z nejvýznamnějších českých výtvarníků a autore mnoha originálních výtvarných technik. Byl čle-
nem Skupiny 42, která se snažila umělecky vyjádřit všední život. V roce 1945 se stal redaktorem nakladatelství Družstvo Dílo. Často cestoval po Evro-
pě. Do konfliktu s režimem se Jiří Kolář dostal počátkem padesátých let kvůli rukopisnému textu Rod Genorův. Devět měsíců strávil ve vyšetřovací vaz-
bě. V letech 1969 a 1970 mohl opět cestovat, navštívil Brazílii, Kanadu, USA a Japonsko. V roce 1977 podepsal Chartu 77 a poté odešel do exilu. V roce 
1979 se Jiří Kolář zdržoval v SRN a o rok později odešel do Francie, kde v roce 1984 získal státní občanství. Po roce 1990 žil střídavě v Paříži a v Praze.

Na zadní straně obálky:
otto GUTFREUnd: Postava (hlava), 1913-1914, barevné křídy

Předčasně zesnulý Otto GUTFREUND (3. 8. 1889 – 2. 6. 1927) byl přední kubistický sochař, nejvýraznější sochařská osobnost české moderny, průkop-
ník českého novodobého sochařství světového významu.
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Ringvorlesung zur tschechischen Geschichte
Fast einhundert Jahre nach der gründung der Tschecho-
slowakei behandelt die Vorlesung auf der Basis von ge-
schichts-, sozial- und kulturwissenschaftlichen gastvorträ-
gen prominenter tschechischer und Wiener Experten die 
moderne tschechische geschichte.
12. 06. 16:00-18:00 dr. Sarah LEmmEn (universität 
Bremen): Der tschechoslowakische Hafen Hamburg – 
Das Tor zur Welt 
19. 06. 2017 dr. Phil. martin jEmELKA, Ph.d. (Masa-
ryk-Institut Prag): Der Schuhkonzern Baťa: Das europäi-
sche Kapitel eines globalen Unternehmens (1930-1955)
universität Wien, Hörsaal des Instituts für Osteuropäi-
sche geschichte

bis 15. 06. Glas Horizonte Wien 2017
Die Ausstellung namens glas Horizonte Wien 2017 in der 
Bellart gallery widmet sich Werken der tschechischen 
und slowakischen Künstler Ilja Bílek, Luba Bakičová und 
Kristína Kubalová. Kurator: Miroslav Haľák, PhD.
In Zusammenarbeit mit dem Tschechischen Zentrum und 
dem Slowakischen Institut Wien, sowie dem Österrei-
chisch-slowakischen Kulturverein.
www.bellart-gallery.com

bis 16. 06. Jugendstilarchitektur in Böhmen, Mähren 
und Schlesien
Die Ausstellung von Peter Schubert zeigt verschiedenste 
Jugendstilfassaden von Karlsbad bis Ostrau und präsen-
tiert eine Dokumentation von Wiener Jugendstilarchi-
tektur, die Baumeister aus den Ländern der Böhmischen 
Krone entwarfen. 
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien

bis 30. 06. michaela ČížKoVÁ: Fotografie/Architektur
Michaela Čížková ist derzeit Studentin am Institut der bil-
den (VuT) in Brünn. Im Jahre 2016 wurde ihre erste eige-
ne Ausstellung namens Exploze im Café Spolek in Brünn 
präsentiert. Außerdem ist Michaela Čížková auch als Live-
Performance-Künstlerin tätig und nahm an über 20 Per-
formances in Tschechien, Italien und Frankreich teil. Eine 
Vorstellung ihres Œuvre wird sowohl im Schaufenster, als 
auch in der Vitrine zu sehen sein.
Windows gallery, Tschechisches Zentrum Wien, Herren-
gasse 17, 1010 Wien

21. 06. – 08. 09. Barbara PREŠInSKÁ: Sieben
Die 30-jährige Malerin Barbara Prešinská gehört zu den 
aufstrebenden Talenten einer jungen slowakischen Künst-
lergeneration. In ihrem Zyklus „Sieben“ erinnert sie sich 
an ihren Aufenthalt auf der Insel Bali und das sorglose 
Leben von dort lebenden entspannten Menschen, das im 
Kontrast zum zielorientieren und hastigen Europa steht. 
Barbara Prešinská studierte an der Nuova Accademia di 
Belle Arti in Mailand. Sie widmet sich der Malerei und Il-
lustration. Im Jahre 2015 wurde sie mit dem italienischen 
Sonderpreis für Ihre Malerkollektion ausgezeichnet. Sie 
lebt in Bratislava.
Kuratorin: Mária Horváthová, Verein der bildenden 
Künstler der Slowakei
Slowakisches Institut in Wien

29. 06. – 29. 09. Fotoausstellung: Pravidla hry / Spiel-
regeln 
29. 06. 18:30 Vernissage
Fotografien der StudentInnen der Prager Kunstuniversi-
täten FAMu und uMPRuM: Richard Janeček / Valentýna 
Janů / Jan Kolský / Šimon Levitner / Eva Rybářová / Marie 
Tučková / Ira Zakharova
Für diese jungen KünstlerInnen heißt der Begriff der Foto-
grafie keine Wirklichkeitsabbildung, sondern eine Metho-
de, wie man sie analysieren kann. 
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien

06. 07. – 30. 08. Ausstellung: Noch sind wir im Krieg
06. 07. 19:00 Vernissage
Ausstellung, basierend auf dem gleichnamigen Comic.
Dreizehn führende tschechische und slowakische Künst-
lerInnen kreieren geschichten von Zeitzeugen: Dreizehn 
Comics, gezeichnet nach den Berichten von dreizehn re-
alen Personen. Dreizehn packende geschichten von der 
Kriegsfront, aus Konzentrationslagern, dem kommunisti-
schen gefängnis und der Welt der tschechoslowakischen 
Staatssicherheit.
green Belt Center, Markt 11, 4263 Windhaag bei Frei-
stadt, www.greenbeltcenter.eu

bis 03. 09. Eine umfassende Personale des in New 
York und Wien lebenden Künstlers Martin Beck
Mumok – Museum moderner Kunst Stiftung Ludwig Wien
www.mumok.at

bis 15. 10. How To Live Together
Kunshalle Wien
www.kunsthallewien.at
---------------------------------------------------------------------------
ALBERTInA
täglich 10:00-18:00 uhr, Mittwoch 10:00-21:00 uhr
Albertinaplatz 1, A-1010 Wien, Tel.: +43 1 534 83-0
http://www.albertina.at/information/oeffnungszeiten_
preise

bis 18. 06. Egon Schiele

bis 25. 06. Eduard AnGELI: Einsamkeit als Sehnsuchts-
ort

Eduard Angeli: Bar2, 2000
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Der österreichische Maler gilt als Meister der Stille und 
des Lichts. Die Wiener Albertina würdigt ihn anlässlich 
seines 75. geburtstags mit einer umfangreichen Retro-
spektive.

bis 27. 08. maria LASSnIG: Zwiegespräche
Retrospektive der Zeichnungen und Aquarelle
Maria Lassnig (1919-2014) zählt mit Louise Bourgeois, 
Joan Mitchell und Agnes Martin zu den bedeutendsten 
Künstlerinnen des 20. Jahrhunderts.

14. 06. – 8. 10. Österreich. Fotografie 1970-2000
---------------------------------------------------------------------------
LEoPoLd mUSEUm
Museumsplatz 1, 1070 Wien, Tel./Fax: +43.1.525 70/1500
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org
---------------------------------------------------------------------------
mAK – Österreichisches museum für angewandte 
Kunst / Gegenwartskunst
Stubenring 5, 1010 Wien
Tel.: +43 1 711 36-0
Fax: +43 1 713 10 26
office@MAK.at
http://www.mak.at/besuchen/information
---------------------------------------------------------------------------
VýSTAVy „mARIE TEREzIE – mARIA THERESIA“
do 29. 11. (Sa. und So. 10:30) Die Maria Theresia. 
Tour im Schloss Schönbrunn

Přehled čtyř výstav k Marii Terezii ve Vídni a Dolním Rak-
ousku najdete na internetových adresách: 
http:// www.mariatheresia2017.at
http://www.mariatheresia2017.at/

bis 29. 11. 2017 Familie und Vermächtnis
Anlässlich Maria Theresias 300. geburtstags findet im 
Hof mobiliendepot die Ausstellung Familie und Vermächt-
nis statt. Zu sehen sind sowohl offizielle Bildnisse als auch 
Karikaturen der Königin von Böhmen und ungarn.
Hofmobiliendepot – Möbel Museum Wien, Andreasgas-
se 7, 1070 Wien

JednotliVé akce
12. 06. 19:30 Film: Limonádový Joe aneb Koňská ope-
ra (Československo, 1964, 95 min., režie: Oldřich Lipský
Im Trigger Whisky Saloon kommen Revolverhelden zu-
sammen, um sich zu prügeln, Frauen anzugaffen und 
Alkohol zu trinken. Doch als eines Tages Lemonade Joe, 
ein wahrer Cowboy mit verschmitztem Charme, die Leute 
für Kolaloka-Limonade begeistert, beginnt das unbarm-
herzige Duell zwischen alkoholfreier Limonade und Spi-
rituosen. Diese absurde Kultparodie eroberte die Herzen 
sowohl der tschechischen als auch amerikanischen Zu-
schauerInnen.
Sprache: Tschechisch, untertitel: Englisch
KK, ČcV, ZÚ

13. 06. 19:30 Koncert: Pavel Haas Quartett
Wiener Konzerthaus, Lotringerstrasse 20, 1030 Wien
Tel: +43 1 5125550, www.konzerthaus.at
Mozart-Saal

14. 06. 10:00 a 15: 00 Divadlo: Pohádky Dornroeschen 
a Princezna na hrášku
Hrají děti Dramatického kroužku obecné školy pod vede-
ním A. Krenek-Burger a T. Janovského.
Divadelní sál školy Školského spolku Komenský, Seba-
stian platz 3, Wien 3

17. 06. 18:30 K&K-Brückenfest
Schloss Jedenspeigen, Schlossplatz 1, 2264 Jedenspeigen, 
Bezirk gänserndorf
Ein kulinarisches und kulturelles Fest Die gemeinde Je-
denspeigen lädt zu einem gemeinsamen Fest im Schloss, 
das ganz im Zeichen der Begegnung und des Brücken-
baus stehen soll. Am Programm stehen Ausstellungen und 
Installationen slowakischer und niederösterreichischer 
KünstlerInnen sowie Musik und Tanzvorführungen aus 
der Slowakei und aus Niederösterreich. Die BesucherIn-
nen des Festes erleben die interkulturelle Erfahrung mit 
allen Sinnen: Neben den genüssen für Augen und Ohren 
können slowakische und niederösterreichische Spezialitä-
ten verkostet werden.
Karten: 30 € / VVK 25 € inkl. Kostproben.
Karten erhältlich bei der Marktgemeinde Jedenspeigen 
unter +43-2536-8224
oder gemeinde@jedenspeigen.gv.at.
Mehr Informationen unter:
www.viertelfestival-noe.at/k-k-brueckenfest

19. 06. 12:30 Lunchkonzert (gewinner der slowaki-
schen Wettbewerbe im Rahmen des internationalen J. K. 
Mertz gitarrenfestivals in Bratislava)
Zum ersten Mal werden im Slowakischen Institut in Wien 
die jungen LaureatInnen der slowakischen Wettbewerbe 
des renommierten internationalen J. K. Mertz gitarrenfes-
tivals auftreten, u. a. auch der 11-jährige gitarrist Andrej 
Varečka. Das internationale J. K. Mertz gitarrenfestival, 
das heuer bereits zum 42. Mal in Bratislava stattfindet, 
bildet ein einzigartiges musikalisches Ereignis von euro-
päischem Rang, wenn auch nicht vom Weltrang. Dieses 
Jahr erwartet man beim Festival berühmte Künstler wie 
Anabel Montesinos, Roberto Aussel, Ariel Abramovich, Ja-
cob Heringman. In Zusammenarbeit mit der J. K. Mertz-
gesellschaft und dem Musikzentrum Bratislava.
Slowakisches Institut in Wien, Wipplingerstrasse 24-26, 
1010 Wien

19. 06. 19:00 Pódiová diskuse: Die Idee der Charta 77 
und ihre Bedeutung eine Bilanz nach vierzig Jahren
Diskutují: Bruno Aigner (langjähriger Pressesprecher des 
Bundespräsidenten Dr. Heinz Fischer, Vertrauensperson 
der Charta 77 Signatare in Österreich 1977-1989), Nika 
Brettschneider (Schauspielerin, Charta 77 Signatarin), 
Karl Johannes von Schwarzenberg (Politiker, Außenmi-
nister der Tschechischen Republik a.D.), Dr. Jiřina Šiklová 
(Soziologin, Charta 77 Signatarin)
Moderace: Dr. Jana Starek (Historikerin, Wiener Wie-
senthal Institut für Holocaust-Studien)
Slavnostní sál / Festsaal der Diplomatischen Akademie 
Wien, Favoritenstrasse 15a, 1040 Wien
Kulturní klub ve spolupráci s Diplomatickou akademií ve 
Vídni
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Zahrada školy spolku Komenský, Sebastianplatz 3, Wien 3
Sokol XII/XV

28. 06. 18:00 VWI goes to the Czech Centre Vienna / 
Sarah CRAmSEy
In ihrem Buch „uncertain Citizenship: Jewish Belonging 
and the „Ethnic Revolution“ in Poland and Czechoslova-
kia, 1917-1947“ stützt sich Sarah Cramsey, Professorin 
der Judaistik an der Tulane university auf die These, dass 
die Separierungsbestrebungen gegenüber der jüdischen 
Bevölkerung in Ostmitteleuropa als eine geschichte von 
beispielloser Nationalisierung von geografischem gebiet 
angesehen werden kann. Veranstaltung in englischer 
Sprache.
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien

28. 06. – 15. 07. Sommerfestival Kittsee 2017
Schloss Kittsee, Doktor Ladislaus Batthyany Platz 1, 2421 
Kittsee Das wunderschöne Barockschloss Kittsee verwan-
delt sich im Sommer in die idyllische Kulisse eines ganz 
besonderen Sommerfestivals. Herzstück des diesjährigen 
Festivalprogramms ist die Operette „Die Csárdásfürstin“ 
mit der slowakischen Sopranistin Simona Eisinger unter 
der Leitung des renommierten Wiener Dirigenten Joji 
Hattori. Ein großes Vergnügen für kleine gäste ist die Kin-
deroper „Die Reise des kleinen Prinzen“ am 2. und 9. Juli 
2017, wobei auch Kinder und Künstler aus der Slowakei 
mitwirken werden.
Mehr Informationen und Karten unter: 
www.sommerfestival.at

05. 08. 20:00 Tanečný folklórny súbor Lúčnica
Korneuburger Musiksommer, guggenberg-Halle, Kor-
neuburg

08. 08. 17:00 Film: Die Piaristenkirche der Kreuzauf-
findung in Litomyšl (CZ 2015, 56 Min)
Die Piaristenkirche in Litomyšl gehört zu den bedeu-
tendsten Barockbauwerken Ostböhmens. Die Kirche war 
aufgrund ihres drohenden Verfalls, viele Jahre der Öffent-
lichkeit nicht zugänglich. Dieser außergewöhnliche Doku-
mentarfilm zeigt den Verlauf der Restaurierungsarbeiten 
des Kirchenmobiliars in den Jahren 2011-2015.
Sprache: Tschechisch, untertitel: Englisch
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien

26. 09. Európsky deň jazykov
Európsky deň jazykov je dlhodobým projektom Rady Eu-
rópy a Európskej únie, ktorý sa každoročne koná 26. sep-
tembra a jeho tradícia siaha do roku 2001, kedy sa do ak-
cie zapojilo celosvetovo 45 krajín. Kultúrny klub Čechov a 
Slovákov v Rakúsku je jednou z organizácií, ktoré sa zapá-
jajú do tvorenia individuálnych podujatí v rámci projektu. 
Témou tohto ročníka je Radošinské naivné divadlo, ktoré 
v roku 2017 oslávilo tisícu reprízu kabaretnej hry Stanisla-
va Štepku Jááánošííík. Sprievodnou témou je Osvoboze-
né divadlo známych českých protagonistov Jiřího Voskov-
ca a Jana Wericha. Divadlo toho roku oslávilo 90 rokov od 
premiéry svojej prvej hry Vest pocket revue v roku 1927. 
Progamom Vás budú sprevádzať Marie Brandeis (CZ), 
Andrea Ozábalová (SK) a Daniela Makový Nedas (SK).

InFoRmACE:
Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol 
& sport, Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČESKé oZVěNY / SLoVENSKé oZVENY
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel 
České ozvěny / Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch 
und Slowakisch. Ozvěny / Ozveny wird sechsmal im jahr 
jeden zweiten Sonntag in den monaten Februar, April, 
juni, August, oktober, dezember um 13:05 Uhr in oRF2 
Wien gesendet.

SETKÁní ČESKýCH A SLoVEnSKýCH mAmInEK 
S děTmI
Pravidelně každou středu v 15:00 v prostorách českého 
kostela na Rennwegu 63, 1030 Wien.
Jednota sv. Metoděje

důležité kontaktní adresy:
ČESKé CEnTRUm:
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60
e-mail: ccwien@czech.cz
www.tschechischeszentrum.at, 
http://wien.czechcentres.cz/cs/
Více informací k jednotlivým akcím viz na webu ČC Vídeň

RAKúSKo-SLoVEnSKý KULTúRny SPoLoK 
a SLoVEnSKý ŠKoLSKý SPoLoK SoVA
www.slovaci.at
e-mail: rsks@slovaci.at, sova@slovaci.at
Otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: +43 1 596 13 15, fax: +43 1 595 57 99, 
sekretariát: ut 9:00-10:30, Št 18:00-19:30
Prehľad našich podujatí: 
http://www.slovaci.at/program.html

SLoWAKISCHER SCHULVEREIn /
SLoVEnSKý ŠKoLSKý SPoLoK SoVA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí: 
http://www.slovaci.at/program.html

SLoVEnSKý InŠTITúT
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43 1 535 40 57
Für alle Veranstaltungen SI ist eine Anmeldung unter 
si.wien@gmx.at erforderlich.

Upozorňujeme, že i přes veškerou naši snahu a kontrolu kalendária může 
dojít u oznámených programů ke změně jejich data, resp. náplně. Bo hužel, 
i když se tuto skutečnost dozvíme (ale někdy ani nedozvíme), nemáme již 
možnost provést jakoukoliv opravu. Změna programu vyhrazena.

Články podepsané autory nebo opatřené značkou nemusejí být vždy shod-
né s názorem redakce. Redakce neodpovídá za obsah čtenářských do pisů. 
Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo 
krátit a upravovat zaslané články po stránce gramatické i sty listické.
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tereza Boučková: Minulost jsem hodila za hlavu
Patří k nejvýraznějším (a nejlepším) současným českým spisovatelkám. Jako 
dcera chartistů Pavla a Anny Kohoutových prožila mládí s cejchem na čele – 
místo vysněného studia herectví se živila úklidem a místo premiér a koncer-
tů chovala na venkově slepice, husy, kachny a králíky. Ani v nové době neměla 
Tereza Boučková (* 24. května 1957, Praha) ustláno na růžích – adopce dvou 
romských synů se nevydařila a posléze jí vážně onemocněla matka. O tom všem 
asi víte z jejích mrazivě upřímných knih, kořeněných osvobozujícím humorem: 
Indiánský běh, Rok kohouta a nejnověji Život je nádherný.

Jaký je vůbec váš den, sedáte k počí-
tači pravidelně?
Pokud jsem v procesu psaní, většinou 
si stanovím hodinu, kdy začnu. Nej-
dřív si ale zacvičím a vyvenčím pejska. 
Když mi psaní jde, píšu i deset hodin 
v kuse. To si pak přeju, aby mi někdo 
přinesl oběd, což se nestane, a tak si 
rychle namažu kus chleba a píšu dál. 
Když už mám pocit, že jsem našla 
způsob, jak a co chci psát, je to radost. 
Někdy mi to ale nejde, hrozně se trá-
pím – a to musím od stolu. Teď mám 
hotovo a tak je můj den prázdnější. 
Nejsem schopná začít hned psát dal-
ší věc a jsem taková rozhozená. Tak-
že si hledám náhradní motivy, samo-
zřejmě jezdím do Prahy za mámou...

Kdy jste si naposled uvědomila, že ži-
vot je nádherný?
Třeba když vysvitne slunce jako dnes-
ka. Jsem na slunci a jasu dost závislá. 
Vadí mi krátké pošmourné dny, to těž-
ce snáším. Ale jak vysvitne sluníčko, 
je život úplně nádherný. A pak je nád-
herný tak různě... Manželství je těžká 
záležitost, zvlášť tak dlouhé jako naše, 
takže se musí něčím dotovat. V tom 
nám moc pomáhá právě loď nebo 
salsa. Tanec nám poradil náš syn Vin-
cenc se slovy, ať to zkusíme i v našem 
věku. Nechodila jsem nikdy do taneč-
ních a tancem s pevně danými pravi-
dly jsem pohrdala ( já dělala jazzba-
let), ale dnes si při každé hodině ří-
kám, jaká je to nádhera. Nečekala 
bych, že k tomu dojdu.

Název vaší knížky myslíte částečně 
i jako ironii, ne?
Trochu ano. Vždyť je docela smutná. 
Čtenář, který ode mne nic nečetl, by 
si mohl myslet, že ho čeká něco jed-
noznačně krásného – a mně se tam 
vrší dost smutků... Ale jak stárnu, zja-
ra oslavím šedesátku, uvědomuju si, 
že se čas krátí. A určité věci a vzta-
hy, které mi připadaly, že mě deptají 
a ničí, přehodnocuju a házím za hla-
vu. To, že najednou neberu všechno 

Změnilo se to ve chvíli, kdy jsme zís-
kali odvahu poslat i druhého do vý-
chovného ústavu. Pomalu jsme zača-
li nabírat dech. už tím, že jsme uděla-
li toto rozhodnutí, za které nás mno-
ho lidí, netušících, o co jde, odsoudi-
lo, se nám vracela síla.
 Díky tomu se změnila situace i z je-
jich strany. Dnes oba stojí o kontak-
ty, čemuž já se ale vyhýbám a bráním. 
Nechci se do toho nechat znovu za-
táhnout, protože oni na svém živo-
tě nic nezměnili, a jakmile bych zase 
otevřela své city, bude to stejné. Star-
ší syn je v kriminále, tak mu tam píšu 
nebo pošlu balíček a pojedeme ho 
navštívit. Podpoříme ho, ale rozhod-
ně se za něj třeba nezaručíme (kvůli 
propuštění na podmínku) – protože 
mu bohužel vůbec nevěříme.

A mladší?
Ten se stará o dvě děti. To úplně prv-
ní, o kterém jsem psala, je adoptova-
né novým tatínkem. Myslím, že má 
své děti hodně rád, ale pořád má 
spoustu exekucí, a když pracuje, tak 
načerno.

Co dělá váš vlastní syn Vincenc?
Je v rámci programu Erasmus v Portu-
galsku. Studuje práva, bylo mu pěta-
dvacet a je to vstřícný obětavý kluk, 
který stmeluje kolektiv a šíří dobrou 
náladu. Je aktivní a všude ho mají rádi. 
umí se radovat ze života, i když zdě-
dil i leccos z mých úzkostí, přecitlivě-
lostí a výkyvů.

V knize vám při záchraně tonoucího 
pejska říká: Nemusíš pořád všech-
no řešit! Řešíte stále, nebo občas už 
mávnete rukou a hlídáte si svůj klid?
Zaujímat určité postoje je součást 
mého života, ale je pravda, že se sna-
žím nad některé věci povznést a už je 
neřešit. Buď je jdu sama udělat a ne-
chci to po druhých, anebo si řeknu, 
že za to prostě nestojí. Ale Vincek je 
řeší taky, i s tím pejskem stál na stejné 
straně jako já…

tak vážně, můj život ladí do nádher-
na. Jako si po inverzní zimě vychut-
nám krásu jara.

Kdy jste byla nejvíc na dně? A kdy 
vám bylo nejlíp?
Nejvíc na dně jsem byla za totality, 
když mě vezli po operaci mimodělož-
ního těhotenství a zhasly mi veškeré 
naděje stát se maminkou. Byla jsem 
uklízečka, neměla jsem cestovní pas, 
nesměla jsem dělat žádnou profe-
si, ještě jsem nevěděla, že začnu psát 
a nakonec mi to půjde, přišla jsem 
o druhou možnost mít dítě a vypada-
lo to, že definitivně. Jedinou klikou byl 
můj muž!
 Původně jsem o sobě nechtěla 
psát, ale asi jsem to potřebovala. Te-
rapie to zrovna nebyla, dost jsem bre-
čela a vše si znovu odžívala.
 Nejšťastnější bez jediného ruši-
vého momentu jsem byla, když jsem 
přece jen porodila vlastní dítě. Navíc 
mi do porodnice přišel ze Slovenska 
dopis s oslovením Paní spisovatelka, 
že mi vydají Indiánský běh. Takže se 
sešly hned dvě úžasné chvíle. Když 
jsme předtím dostali adoptivní děti, 
byla jsem taky šťastná, ale se spous-
tou strachů a otazníků, které mě spíš 
děsily.

Realita bohužel všechny otazníky ješ-
tě překonala.
A já byla opět na dně, i když jinak. Po-
prvé v oblasti nadějí na naplnění živo-
ta, podruhé vyčerpáním. Když se ke 
konci našeho adoptivního rodičovství 
rozpadl můj sen o harmonické rodi-
ně, zavalovala mě každodenní depka. 
Starší syn žil na ulici a já jezdila na vý-
slechy kvůli jeho vykrádačkám, druhý 
nás doma podváděl a okrádal. Bylo to 
strašné, ponižující a stresující, pořád 
jsme museli něco schovávat a tím pá-
dem hledat. Nevěděla jsem, jak s tou 
situací naložit.

Jak se to posunulo a co dělají adoptiv-
ní synové dnes?

Tereza Boučková
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pohnula, je vztah s tátou. Právě proto, 
že jsem se rozhodla minulost hodit za 
hlavu, překonali jsme spoustu bariér. 
Roky jsme nekomunikovali, nemohla 
jsem mu zapomenout, jak s námi za-
cházel, měla jsem v sobě na střádáno 
mnoho ošklivých situací. Dnes na to 
kašlu, jsme tu jen jednou a kazit si  
to až do konce je blbost. A on se teď 
chová hezky. Jsem za to ráda.

Kniha končí roku 2011 a váš manžel 
v ní vždycky jen proběhne. Co přes-
ně dělá?
Pořád platí, že se doma zdržuje mi-
nimálně. Každý muž přece chce 
zachra ňovat svět a zapomíná při tom 
na své nejbližší. Je fakt, že nebýt jeho 
velkorysosti, s níž mě celý život ži-
vil, nemohla bych se věnovat koníč-
ku jménem psaní. On to přijal a nikdy 
mi nic nevyčítal. A já mu zase dělala 
vždycky servis, kterého si často ani ne-
všiml.
 Pracuje na ministerstvu vnitra, 
je policista, technik, a dělá zázemí 
krimi nálce. Tajnej! Což je paradox, 
tuto profesi má ale až od devadesá-
tých let, takže je slušný a potřebný 
tajný. A teď se stal starostou v naší 
vsi Svatý Jan pod Skalou. Propojit lidi 
různých cílů není snadné, vymýšlejí si 
naschvály, k tomu spousta byrokra-
cie…

Takže o stěhování do Prahy neuva-
žujete?
Do města bych se ráda trochu vrátila 
aspoň přes zimu, kterou na venkově 
už špatně snáším. Pracuju na návratu 
kvůli možnosti chodit za kulturou, ale 
zejména kvůli mámě, kterou chci co 
nejdéle udržet v prostředí, na které je 
zvyklá. Je pořád krásná, ale přece jen 
u mozku postiženého Alzheimerem 
záře pomalu mizí. Je to smutné.
 Před pár dny se mi zdál sen, kde 
byla jako kdysi: ženská, která z niče-
ho nedělala problém, uměla žít dale-
ko víc než já, protože si spoustu sta-
rostí nepřipouštěla. Dnes je to stará 
paní, které vše musím opakovat, ale 
když jí líčím třeba historku, jak jsme se 
s mužem pohádali a trucovali, docela 
se spolu nasmějeme. A za chvíli zase 
nic neví. Ale žije a je šťastná, netrápí 
se – na rozdíl ode mě.

Proč jste se vůbec znovu ponořila do 
svého životního příběhu? Byla to tera-
pie nebo dvojí bolest?

Napůl. Původně jsem o sobě nechtě-
la psát, ale asi jsem to potřebovala. 
Tera pie to zrovna nebyla, spíš jsem 
se při psaní hodně citově vydala, čas-
to jsem brečela a vše si znovu odží-
vala a zpracovávala. Ale zároveň jsem 
si na konci knihy, když jsem hledala 
titul, uvědomila, že víc šancí nemá-
me a každý den je jedinečný. A když 
člověk něco překoná a umí si vytvo-
řit nadstavbu z drobných radostí a ka-
marádů, je život fajn.

Musíte mít spoustu ohlasů, jak lidi 
nejčastěji reagují?
Chodí mi hodně mailů a naučila jsem 
se komunikovat i na Facebooku. Prv-
ní věta obvykle bývá: Četla jsem to 
jedním dechem, je to o životě a našla 
jsem se v tom… Píší hlavně ženy, ale 
občas i muž. Taky mi volala první táto-
va žena Alena Vránová, že četla v jed-
nom tahu a nemohla se odtrhnout, 
a kdyby měla vyjít audiokniha, straš-
ně ráda by ji načetla. A že jsem vlast-
ně taky mohla být její dcera…
 Někteří lidi píší i své příběhy a pro-
blémy s rodiči, dětmi. Odpovídám 
každému, z některých čtenářů se stali 
moji přátelé. Co může spisovatele po-
tkat lepšího!

Kniha vrcholí prolnutím pohřbu Vác-
lava Havla a nemoci vaší matky, kte-
rá s ním kdysi žila – a dnes ji zajímá 
jen její kocourek.
Tak to přinesl život. Ale ten při náší 
i spoustu jiného a je na autorovi, jak 
s tím bude pracovat. Zda umí včas 
určitou situaci utnout, nedopsat větu. 
Zároveň musí tu kterou situaci škrt-
nout sám v sobě. To je asi nejtěžší. 
Prvními čtenáři mi jsou Antonín Jaro-
slav Liehm a novinářka Jana Klusáko-
vá. Pomohli mi dotáhnout román do 
finální podoby a dodali mi odvahu 
k jeho vydání. Můj muž objektivním 
čtenářem být nemůže, vše příliš po-
rovnává s rea litou a nehodnotí kvali-
ty literární.

Váš vztah k Havlovi byl komplikova-
ný, že?
Dost jsem popsala už v Indiánském 
běhu. Po revoluci jsme se potka-
li jen dvakrát. Poprvé to nebylo hez-
ké. Jeho okolí totiž začala moje kni-
ha, v níž pod přezdívkou vystupoval, 
vadit a nesměla vyjít. Což bylo kru-
té – nikdy mě nenapadlo, že ve svo-
bodě, pro kterou jsem ledacos udě-
lala, nepoddala se nátlaku estébáků 

ani ne emigrovala, se něco takového 
přihodí.
 Havel na mnoho zapomněl anebo 
se mu to nehodilo k image prezidenta. 
Třeba, že mu máma za totality hodně 
pomáhala, sháněla mu lístky do diva-
del, seznamovala ho s lidmi, mimo jiné 
s herci Divadla Na zábradlí, kde kdysi 
jako kulisák a autor začínal...
 Podruhé jsme se viděli, když se na 
Hradě loučil jako prezident – to už se 
choval pěkně, byť se mi věnoval jen 
pár vteřin.

Chtěla jste studovat herectví, dosta-
nete někdy chuť si zahrát?
už ne. Ale já bych se asi stejně pře-
orientovala na režisérku nebo na au-
torské divadlo, herectví je pro mě pří-
liš submisivní, musíte se bezpodmí-
nečně podřídit názoru a výkladu dru-
hých.
 Do divadla nechodím často, má-
loco se mi líbí – obsahem nebo poje-
tím. A přece: v Dejvickém divadle mě 
kdysi okouzlila inscenace Tři sestry. 
Ty ženské byly tak skvělé, že jsem po 
hraní zatoužila. Taky se mi líbila Kore-
spondence V + W v Divadle Na zábra-
dlí. Osudy dvou velkých mužů malé 
doby byly tak kruté, a přitom sympto-
matické pro totalitu, která je rozděli-
la... To představení mnou zacloumalo. 
Pokud se podaří něco takového inter-
pretovat, je štěstím být herec. Ale já 
si to štěstí vybírám v interpretaci své 
doby psaním.

A co bude dál? Přání, plány, sny...
Vůbec nevím. Od nového roku jsem 
přestala psát sloupky do Metra a vy-
střídala tátu v psaní fejetonů do Re-
portéra. Takže poprvé dělám něco po 
přeslici. Těším se i bojím, ale je to vý-
zva.
 A jestli napíšu další román? Ráda 
bych, ale vím, že si nejdřív musím 
něco odžít, projít obdobím pochyb. 
Hlavně doufám, že už to nebude 
z mého života. Třikrát a dost!
 Chtěla bych se taky podívat za ka-
marádkou do New yorku, jenže se 
bojím lítat. Ale nejdřív chci realizovat 
ten návrat do Prahy, přírody a pusté-
ho lesa jsem se už přejedla. Kdo ví, jak 
jednou dopadnu, a tak nechci moc vá-
hat nad plněním aspoň malých přání. 
Třeba se jednou taky stanu biologic-
kou babičkou. A to bude ráj na zemi.

Redakčně zkráceno
Kateřina Říhová, Právo
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eugen Brikcius

Eugen Brikcius (* 30. srpna 1942, Praha) je postava těžko definovatelná, 
v čemž spočívá i značná část jeho zajímavosti. Píše se o něm, že je výtvarník, 
básník, prozaik, esejista, mystifikátor a filozof. Též je považován za průkopníka 
happeningu, což je slovo, které nemá rád.
 Studoval na dvakrát v Praze na univerzitě Karlově (v letech 1969-70 a pak 
v letech 1981-82) a na university College v Londýně, přičemž, jak říká, ve své 
disertaci Ontologický argument provedl důkaz Boží existence.
 Za slavný hospodský sborový zpěv písně Zahnat Rusy vrahy do pekel, kam 
patří byl v roce 1973 spolu s přáteli Daníčkem, Jirousem a Kořánem souzen 
a odsouzen k osmi měsícům vězení, jež si odseděl. Tři roky po podpisu Char-
ty 77 se Brikcius odstěhoval do Vídně, kde žije střídavě dosud. V době exilu na-
vštěvoval fotbalová utkání Rapidu Vídeň, za nějž hrál v té době Antonín Panen-
ka. Vydal řadu básnických sbírek, knihu menších próz, eseje a podobné texty.
 Se svou ženou Zuzanou pořádá různé pouliční akce, tzv. literární výlety, při 
nichž pražská společnost navštěvuje ozvláštněnou formou různá známá i méně 
známá místa. Např. v den 110. výročí narození Jaroslava Seiferta slavnostně vy-
lepil na sloupech na rohu Havlíčkovy ulice na pražské Florenci pět velkoploš-
ných plakátů na motiv básníkova díla.
 Z nejnovějších počinů právě probíhá v Praze výstava Příběh Charta, na pří-
běhu Ivana Jirouse – básníka, výtvarného kritika, představitele českého under-
groundu – dokumentovaném fotografiemi, písemnostmi i osobními věcmi, au-
toři výstavy Zuzana Brikcius, Eugen Brikcius, Ondřej Kohout, Eva Kohout-Vo-
neš, představují, společně s historickým zhodnocením Petra Blažka a Veroniky 
Tuckerové, životní osudy lidí z různých společenských okruhů, jejichž spojnicí 
bylo souznění s duchem textu Charty, a kteří byli jejími signatáři.

Vaše sídlo je Vídeň, přijíždíte do Pra-
hy. Jak vypadá česká kultura z cent-
ra Rakouska?
Z Rakouska odešli Rusové v roce  
1955, odtud, nepletu-li se, v roce 1991.  
Když si spočítáte rozdíl, tak je to je-
jich předstih, který je vede k tomu, že 
mají vůči nám tendenci chovat se spí-
še povýšeně. O osvědčených jménech 
si myslí víc než o neosvědčených a až 
na úzký okruh notorických zájemců 
o cokoli je valně nezajímá.

Jak vzpomínáte na současníky svých 
tvůrčích začátků?
Pokud jde o vrstevníky, tak mě napa-
dají někteří z předchůdců laureá tů 
Seifertovy ceny Pavel Šrut, Míla To-
pinka, Petr Kabeš, Ivan Wernisch. 
Takže trochu cynicky řečeno, budou 
mi to vyčítat, ale neváhám říci: už byl 
nejvyšší čas. Pak by se nedej Pán Bůh 
začali vyvyšovat nade mě jako rakouš-
tí kulturträgři nad jím ne docela zná-
mou českou kulturou.

Ludvík Vaculík kdysi řekl, že když se 
člověk dopracuje k ocenění, znamená 
to, že už s tvorbou skončil. Jaké máte 
umělecké plány?
To není plán, to je praxe. Píšu román. 
Zčásti ve verších. Román ve verších, 
to známe, Evžen Oněgin, vlastně jme-

nici nad Sázavou. Je mým nechci říct 
vzorem, ani inspirací, kterou nepotře-
buji, ale je postavou, kterou oceňuji. 
I ten typ mystifikace, jako Stranu mír-
ného pokroku v mezích zákona.
 Záleží na tom, zda ji registroval, 
nebo ne. Pokud ji neregistroval, byla 
to mystifikace starého typu, pokud ji 
zaregistroval, tak nového. Mystifikace 
starého typu předstírá, co není, mysti-
fikace nového, mého typu, předstírá, 
že je to, co je. Je tedy shodná s prav-
dou. Nemusím si pak nic vymýšlet. 
Vlastně nefabuluji, jenom opisuji sám 
od sebe, co prožívám.
 Tu schopnost fabulovat, kterou 
spisovatelé mají, nepotřebuju. Sve-
dl bych to také, ale to všechno je ve 
shodě s pravdou. A jak říkal Tomáš 
Akvinský: »Pravda je shoda věci s ro-
zumem.«

Plno lidí vnímá proměny světa, ně-
kteří mají dojem, že se zbláznil. Co vy 
nato?
Svět se zbláznil v okamžiku, kdy byl 
stvořen, pokud tomu tak bylo. Nako-
nec je jedno, jak k tomu došlo, nebo 
nedošlo. Nicméně Bůh se o něj pře-
stal starat. To je deismus. Svět se cho-
vá, jako že se ten, kdo ho stvořil, o něj 
přestal starat. A podle toho to vypadá

Redakčně zkráceno
František Cinger, Právo

…

Mám pocit, že vy jste opakem básní-
ka intuitivního a spontánně imagina-
tivního. Vaše básně mi naopak při-
padají velmi promyšleně a racionál-
ně stavěné, ba až efektní. To není kri-
tika, neboť to je jejich záměr a cíl. Že 
ano...
Sám znáte E. A. Poea, byť ne osobně, 
ale jeho Filosofii básnické skladby jis-
tě. A tam popisuje, jak udělal Havra-
na, báseň, kterou si musel zkusit pře-
ložit každý významný básník. No a já, 
který mám skoro všechny druhy tvor-
by, jsem si de facto podle Poea kdysi 
zkonstruoval i svůj první happening – 
tedy já to slovo nemám rád, ale tehdy 
se tomu tak říkalo.

To byl ten happening s chlebem, že?
Přesně tak. V roce 1967. To jsme cho-
dili ráno balit do zahrad pod Praž-
ským hradem holky. Taky ten hap-
pening vstoupil do dějin jako hap-
pening v Ledeburských zahradách. 
A tam si holky četly Saganovou, my je 

novec, ale u mě je to próza, která pře-
chází občas v báseň, někdy je i bá-
seň sama o sobě. Jmenuje se Nepřed-
mětná Odyssea. Ladislav Hejdánek 
v dnes už legendárním ekumenickém 
semináři v první polovině šedesátých 
let v pražských Jirchářích vysvětloval 
takzvané nepředmětné myšlení jako 
opak předmětného, tedy kopírování 
starých mýtů.
 Mýtus Odysseus je nejmytičtější ze 
všech a nejpředmětnější ze všech. Já 
s ním zacházím, jako by nebyl mýtem, 
jako by byl opakem sebe sama. Já ho 
znepředmětňuji. Jestliže se to povede, 
tak si myslím, že to bude premiérová 
aplikace nepředmětného myšlení na 
krásnou literaturu. Ten můj Odysseus 
neví, co se stane. Jinak se vždy vědělo, 
že chybí budoucnost, chybí možnost 
vzniku nového.

Často se potkáváme na akcích věno-
vaných Jaroslavu Haškovi. Jak vidí-
te jako člověk evropského rozhledu 
jeho trvalý vliv na evropskou a světo-
vou kulturu?
Nikdy jsem Haška nepodcenil. Já 
ho přecenil v tom smyslu, že přece-
něn nemůže být nikdy dost, a dokon-
ce jsem vydal jeho mystifikace. Přivá-
děl jsem na svět téměř jako porodní 
bába slovně plastiku jeho hlavy v Lip-
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výtvarné umění

Výstava Jedinečný svět přibližuje 
tvorbu adolfa Borna
Retrospektivní výstavu díla Adolfa Borna uspořádalo rok 
po jeho smrti Muzeum Kampa. Jmenuje se Jedinečný svět 
a snaží se přiblížit tvorbu grafika a ilustrátora co nejob-
sáhleji.
 Začíná pracemi z šedesátých let a ukazuje také posled-
ní dílo, které autor dokončil den před svou smrtí, 21. květ-
na 2016.
 „V dějinách českého ani světového umění neznám pří-
klad tak uzavřeného díla [...] Je to, jako když sportovec 
nebo vášnivý tenista může skonat na tenisovém kurtu,“ 
řekl kurátor výstavy Petr Volf. Poslední své dílo Born na-
zval Nezvaní hosté k poslední večeři. „Jako by věděl, co 
bude následovat. Přesto obraz nenese stopy únavy, zavá-
hání či nejistých tahů,“ říká kurátor. uvedl, že při koncep-
ci výstavy chtěl jít proti „bornovským klišé“. „Jsou to pře-
devším litografie, které se často vystavují, málo ale paste-
ly, které už vlastně jsou malířskou technikou,“ řekl. Paste-
lům a akvarelům je věnována největší výstavní místnost. 
„Dokládají umělcovu fantazii, stejně jako precizní, a přitom 
odvážnou práci s barvou či světlem. Pastely začal vytvářet 
v osmdesátých letech a vyznačují se pozoruhodnou měk-
kostí, citlivými přechody i nádhernými kontrasty. Zvětšují 
se také plochy, na nichž se umělec pohybuje, zastánce ma-
lých formátů se v pastelech blíží až metrové výšce či šířce,“ 
uvedl. „Born byl toho přesvědčení, že umělec nekončí teh-

dy, když umí dokonale malovat, kreslit nebo ztvárnit gra-
fiku – umělec si musí vytvořit svůj vlastní svět, do kterého 
pak zve umění,“ uvedl kurátor. „Kamil Lhoták nebo Fran-
tišek Tichý byli umělci, kteří jej inspirovali a kteří si podle 
něj tento svět vytvořili,“ doplnil. „umění Adolfa Borna je 
svou sdělností a dosahem, s níž propojuje několik genera-
cí srovnatelné snad jen s dílem Josefa Lady,“ dodal Volf.
 Adolf Born studoval výtvarnou výchovu na Pedagogic-
ké fakultě univerzity Karlovy, poté nastoupil na Vysokou 
školu uměleckoprůmyslovou a absolvoval na Akademii vý-
tvarných umění v Praze. Veškerá díla na výstavě jsou zapůj-
čená od Bornovy rodiny. Kurátora si vybrala rodina: dcera 

tam balili a pak s nimi šli do hospody 
a tak dál. A mě napadlo, že je to tam 
tak krásné, že by se tam mělo něco 
krásného a vznešeného udělat. A co 
je nejkrásnější a nevznešenější? Bo-
hyně! Tak jsem tam postavil na pod-
stavec jednu krásnou holku. A čím by 
se jí mělo holdovat? No chlebem. Tak 
jí celá Praha holdovala chlebem. Ale 
málokdo věděl, že se za tím skrývá 
E. A. Poe.

Též je v té sbírce méně latiny. Vy jste 
přitom pro některé čtenáře, včetně 
mne, spojen s latinskou renesancí. 
Mám pocit, že vaše a Šrutova kniha 
Cadus rotundus – Sud kulatý (vyšla 
v roce 1993) bude dosud vaší knihou 
nejpopulárnější – tedy v rámci svého 
publika.
S latinou je to známá historie, kte-
rou tu tedy zopakuji. Vzniklo to tak, 
že můj zesnulý přítel, kulturolog Vla-
dimír Borecký, známý svým obdivem 
k dílu inzitního básníka Václava Svo-
body Plumlovského (1872-1956), mě 
požádal, abych do latiny převedl Svo-
bodovu báseň Chudobín – Pauperi-

dum. Já jsem byl sám překvapen, jak 
lehce se mi v latině veršuje. Tím jsem 
přišel na to, že latinské básně mohu 
skládat rovnou. Pavel Šrut je pak kon-
geniálně – nebo eugeniálně – přelo-
žil do češtiny a obojí pak vzbudilo jis-
tý ohlas. Když jsem pak dokončil latin-
ské dílo, tak jsem latinu opět pohřbil, 
čímž se z ní stala dokonalá mrtvola. 
V Rakousku jsem pak skládal němec-
ké básně. Jednou, to bylo v Tunisu, 
jsem takhle plaval v moři a vymýšlel 
německou básničku. A jak jsem ji sklá-
dal, už jsem ji zároveň překládal do 
češtiny. To se náramně povedlo a já 
si řekl, proč já ji skládám nejdříve ně-
mecky? Tak jsem přeskočil tu němec-
kou fázi, ten německý originál a rov-
nou ho přeložil do češtiny. Tak jsem 
se stal českým básníkem. A u rodné-
ho jazyka jsem už zůstal.

Ale fyzicky stále oscilujete mezi Pra-
hou a Vídní. Jak to máte rozdělené?
Tak napůl. Tady v Praze víc pracu-
ju a tam... já nevím, co dělám, odpo-
čívám. Ale ne úplně. Kdysi jsem vy-
stupoval ve vídeňské akademii věd, 

kde se uváděla kniha Christy Roth-
meierové, známé to rakouské bohe-
mistky, literární antologie z textů čes-
kých Vídeňáků. Taky pár mých věcí je 
tam zastoupeno. No a já tam zpíval 
ra kouskou hymnu, které jsem napsal 
nový text. Oni mají novou hymnu, to 
víte, že.

No ano, tu Haydnovu používají Něm-
ci. Rakušané mají ale pěknou, od Mo-
zarta.
To je ale prý původně zednářská hym-
na. Mozart přišel už k hotovému. Já 
jsem si sám složil nový text v němči-
ně, když jsem se připravoval na po-
hovor o rakouském občanství. Oni 
z toho prý občas zkoušejí. Nakonec 
jsem ho nepoužil.

Redakčně zkráceno
Jiří Peňás, LN

Eugen Brikcius je členem meziná-
rodního PEN klubu a  jeho tvůrčí 
duch stále neumdlévá. Přejme mu 
tedy, aby neumdléval co nejdéle!

Redakce Kulturního klubu
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Adolf Born, z výstavy Jedinečný svět
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Erika Bornová, která maluje, i její manžel malíř Tomáš Cí-
sařovský, který s Volfem dlouho spolupracuje. Výstava ved-
le Bornovy volné tvorby připomíná jeho práci pro děti, ilu-
strace a animované filmy. Jím vytvořené figurky doprová-
zejí už několik generací a děti i dospělí z nich měli radost, 
když četli například knihy o Robinsonovi Crusoe nebo když 
hltali večerníčky s Machem a Šebestovou. Společně s ob-
rázky Josefa Lady, Zdeňka Buriana, Marko Čermáka, Ne-
prakty nebo Jiřího Šalamouna se jim nesmazatelně vryly do  
paměti.
 Výstava Jedinečný svět je v Muzeu Kampa otevřena do 
30. července tohoto roku.
  (mk)

kov – papír – kůže – restaurování
Výstava Josef Symon – Miroslava Symon představila život-
ní dílo dvou svébytných uměleckých osobností – sochaře 
Josefa Symona (* 1932) a výtvarnice a restaurátorky Miro-
slavy Symon (* 1938). Objekty každé z nich charakterizu-
je nezaměnitelný rukopis. A přece zrcadlí pevné partner-
ské pouto, trvající již šest desetiletí.
 Josef i Miroslava Symon zahájili svou uměleckou dráhu 
v Praze. Po období hledání i výrazných úspěchů byli nuce-
ni začít znovu, tentokrát ve Vídni, kam odešli v roce 1968, 
bezprostředně po srpnových událostech. I v nové vlasti se 
na výtvarné scéně rychle etablovali. Hlavním působištěm 
Josefa Symona se stala vídeňská Vysoká škola užitého umě-
ní (Hochschule für angewandte Kunst). V kontaktu s dě-
ním v Československu oba manželé zůstali po celá sedm-
desátá i osmdesátá léta. Na přerušenou výstavní aktivitu 
zde navázali hned na počátku devadesátých let.
 Josef Symon tvoří monumentální objekty tepané z kovu, 
přičemž samotné měřítko není pro účin děl rozhodujícím 
kritériem. Z rozměrných realizací jistě stačí pražským pa-
mětníkům připomenout nedochovaný hliníkový reliéf na 
boční fasádě sídla nakladatelství Albatros Na Pernštýně. 
Na opačném pólu z hlediska reálně velikosti stojí Symo-
novy šperky. Josef Symon stál na počátku šedesátých let 

u zrodu tzv. autorského šperku, nové oblasti umění, kte-
rá dodnes prochází bouřlivým vývojem. Středobodem díla 
Miroslavy Symon je kniha. Podstatnou část profesního ži-
vota věnovala záchraně starých knih. Zkušenost restaurá-
torky zúročila v autorských objektech z kůže a papíru.
 Josef i Miroslava Symon propojují pokoru k materiálu 
s tvůrčí suverenitou. Bravurně zvládnutým řemeslem zaha-
jují dialog s divákem. Tříbí naše myšlenky o smyslu existence.
 Výstavu pořádala Královská kanonie premonstrátů na 
Strahově a uPM v Praze v křížové chodbě Strahovského 
kláštera.
 Podotýkáme, že umělec prof. Josef Symon, který je mj. 
členem Kulturního klubu, je ve Vídni autorem nejen vzpo-
mínkové desky T. g. Masaryka na Petrově náměstí, ale 
i dalších děl.

Josef Symon: Motýli v medovém poháru

aj Wej-wej v Praze vystavuje  
své největší dílo, člun s uprchlíky
Doposud své největší dílo připravil čínský umělec Aj Wej-
wej pro pražskou Národní galerii. Jmenuje se Zákon ces-
ty a podle Národní galerie je vyvrcholením umělcova zá-
jmu o globální uprchlickou krizi. Má podobu sedmdesáti-
metrového nafukovacího člunu s nadživotními postavami  
258 uprchlíků. Dílo bude vystaveno až do 7. ledna příští-
ho roku. Člun s uprchlíky se bude vznášet v prostoru Vel-
ké dvorany Veletržního paláce a doplní ho velká skleněná 
koule, v níž se nadpřirozeně působící objekt odráží.

Muchova epopej v Japonsku  
zahájí rok české kultury
Výstava Slovanské epopeje Alfonse Muchy bude stěžej-
ní částí Roku české kultury v Japonsku. Začala 7. března 
a pro veřejnost byla otevřena do 5. června. Kromě zástup-
ců Prahy na vernisáž do Tokia odjel ministr kultury Dani-
el Herman (KDu-ČSL). V Japonsku jednal i o propagaci 
české filmové tvorby a prezentaci české literatury, sděli-
la ČTK mluvčí ministerstva Simona Cigánková. Rok české 
kultury byl v Japonsku vyhlášen v souvislosti s 60. výročím 
obnovení diplomatických vztahů mezi Japonskem a Čes-
kou republikou.Miroslava Symon: Obraz k meditaci



12

ku
ltu

ra V liberci jsou vystavena díla  
malíře františka tkadlíka
Oblastní galerie Liberec představuje pozapomenutou 
tvorbu Františka Tkadlíka (1786-1840), malujícího v době 
evropského klasicismu a romantismu. Autorovu první vý-
stavu připravil v roce 1933 Vincenc Kramář, ta současná 
v Liberci je historicky druhá v pořadí. Až po liberecké vý-
stavě si člověk uvědomí, proč o Tkadlíkovi s takovým zá-
jmem psal velikán českých dějin umění Vincenc Kramář, 
objevitel a sběratel Picassova kubismu.
 Tkadlík byl tvůrcem náboženských a mytologických ob-
razů, které mají blízko k nazarénismu. Nazaréni, nazýváni 
po prvních Kristových učednících, byli němečtí a rakouští 
malíři usazení v Římě, kteří chtěli v Itálii vytvořit nové ná-
boženské umění. Inspirovali se příkladem starých mistrů, 
jakými byli například Dürer a Raffael. Kromě náboženství 
Nazarény lákala i romantika minulosti, tíhli k rytířskému 
středověku a ke krásnému umění gotiky.
 Tkadlík se sám hlásil mezi nazarénské malíře, jejichž 
tvorbu důvěrně poznal během delšího pobytu v Římě, ale 
přímo nebyl členem jejich sdružení. Jeho povaze vyhovo-
valo poklidné a nedramatické umění, estetickou krásu spo-
joval s pocitem harmonie, vyváženosti a klidu. Malíř se ve 
svých madonách držel příkladu Raffaela a Leonarda da 
Vinci, v pašijových scénách giovanniho Belliniho. Zaujali 
ho také malíři boloňské barokní školy. Výstava prokazuje, 
že Tkadlík byl vynikající kreslíř. Na výstavě jsou představe-
ny jeho skicáky, které mj. obsahují kresby z cest, záznamy 
myšlenek, výpisy z knih nebo výtvarné citace jeho umělec-
kých vzorů.
 Ztělesnění Tkadlíkova uměleckého ideálu představuje 
na výstavě Madona s přeslicí, která výrazně ovlivnila malí-
ře Josefa Mánesa, v jehož majetku se nacházely četné Tka-
dlíkovy kresebné studie. Obraz je dnes ve sbírce Národ-
ní galerie, podobně jako řada dalších umělcových vrchol-
ných děl. Ovšem jedna z nejpůsobivějších maleb na výsta-
vě – Madona s Ježíškem a malým Janem Křtitelem – se do-
sud stále nachází v soukromém majetku.
 Tkadlík byl oblíben v aristokratických kruzích, zejména 
pracoval pro rodinu Černínů – vytvořil pro ně řadu zajíma-
vých dětských portrétů. Maloval také obrazy z národních 
dějin, dokonce tím zaujal i Františka Palackého, který jeho 
obrazy obdivoval a nechal se od něj portrétovat – Tkadlí-
ka považoval za horlivého Slovana a cenil si jeho neobyčej-
né vzdělanosti. Kontakt s národní elitou dokládá v Liberci 
nádherný portrét Josefa Dobrovského, filologa, historika 
a zakladatele slavistiky v českých zemích. Vrcholným pří-
kladem české nábožensko-historické malby 19. století se 
pak stal Tkadlíkův často reprodukovaný obraz Sv. Václav 
a Ludmila při mši.
 František Tkadlík byl považován za jednoho z největších 
talentů českého umění. Není náhodou, že v říjnu 1836 se 
stal ředitelem pražské Akademie výtvarných umění a pus-
til se do výrazných změn v tehdejší zkostnatělé akademic-
ké výuce. Bohužel mu na to nezbylo již mnoho času – ze-
mřel v lednu 1840. Na jeho dědictví se zcela nezapomně-
lo. I v současném umění má velkého následovníka, kterým 
je Jan Knap, jenž je vedle Jiřího georga Dokoupila a Milana 
Kunce jedním z nejúspěšnějších českých malířů v Německu.
 Přípravě expozice, která bude otevřena do 28. červ-
na, předcházel čtyřletý projekt podporovaný grantovou 

agenturou České republiky, na němž se podílela řada od-
borníků a jehož výsledkem je kromě výstavy i reprezenta-
tivní publikace, která by měla záhy vyjít v české a anglické  
verzi.
  (mk)

Šafránkova pouť barevným světem
Výstava v Obecním domě v Praze nazvaná Šafránkova 
pouť barevným světem lidí nabídla před nedávnem zájem-
cům výběr z celoživotního díla malíře Jana Šafránka. Stejná 
expozice 77 obrazů a 36 kreseb se představila do 9. červ-
na i v pražské galerii gema.
 Ve výstavních sálech Obecního domu byla k vidění Ša-
fránkova díla z let 1968-2017. Náměty pestrými barva-
mi namalovaných olejů jsou především lidé zachycení při 
sportování, během rekreace, v restauracích a kavárnách, 
při různých slavnostech, v přírodě nebo v zaměstnání. Čas-
tá jsou vyobrazení hudebníků. „Při malování mám hudeb-
ní kulisu v podobě klasické muziky. Při takových Plastic 
People jsem tvořit nezkoušel, pro jejich občanské postoje 
si však hudebníků z undergroundu vážím,“ řekl Jan Šafrá-
nek, který patří k signatářům Charty 77.
 Podle kurátora výstavy Richarda Druryho je pro Šaf-
ránka typická „osobitá podoba figurálního realismu“. „Re-
flektuje život ve velmi konkrétní rovině. Je nadaný schop-
ností vhledu do člověka a jeho psychiky. Šafránkovo dílo 
je možné dávat do volných souvislostí s příbuznými podo-
bami alegorického realismu v satirických žánrových scé-
nách Pietera Brueghela, jako například v díle Slepci z roku 
1985. Ve scénách z pouličního života není úlohou barvy 
v jeho tvorbě věrně imitovat realitu, ale především pod-
trhnout psychic kou »plastičnost« obrazového sdělení,“ 
doplnil Drury.

Jan Šafránek: Vesnické město v Mexiku, 1985.

 Jan Šafránek svými ilustracemi obohatil i řadu knižních 
titulů, především knih Bohumila Hrabala. Rodák z Hradce 
Králové se objevil na české výtvarné scéně v sedmdesátých 
letech, kde začínal jako malíř filmových a reklamních pa-
nelů. V Praze navázal kontakty s mnoha umělci z alterna-
tivní kulturní scény, účastnil se neoficiálních výstav a podí-
lel se na undergroundových akcích. Dva roky po podpisu 
Charty 77 emigroval. Žil a studoval nejprve ve Vídni a poté 
v Austrálii. Od roku 1990 žije střídavě v Praze a ve Vídni. 
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Náměty pro svou tvůrčí činnost čerpal i na cestách po Aus-
trálii, Tasmánii, uSA, Mexiku, Novém Zélandu, Velikonoč-
ních ostrovech, Jižní Americe a řadě dalších zemí.
 Autoři výstavy prezentovali také nejmonumentálnější 
Šafránkovo dílo Oltář milénia – Zahradní slavnost z roku 
2000 zapůjčené ze sbírek galerie Středočeského kraje.
  (mk)

obrazy Vlastimila třešňáka
V galerii Lucerna – Palác Lucerna – v Praze se v součas-
né době nabízí instalace zajímavé výstavy obrazů Vlasti-
mila Třešňáka.
 Vlastimil Třešňák se narodil v roce 1959 v Praze a půso-
bil či působí jako hudebník, textař, malíř, spisovatel, foto-
graf a hasič. Veřejně vystupuje od druhé poloviny šedesá-
tých let a byl členem volného sdružení písničkářů Šafrán. 
V sedmdesátých letech se postupně dostal do střetu se 
státní mocí, stal se jedním z prvních signatářů Charty 77. 
V roce 1982 byl donucen odejít do exilu. Po pádu komu-
nismu se v roce 1995 vrátil do Prahy, kde žije jako „cizinec 
s povolením k pobytu“.
 Již jeho první album Zeměměřič, vydané v exilu, se sta-
lo legendou, dále vydal šest dalších řadových alb (Koh-i-
noor; Třešňák, Korman, Gadžor; Koláž; Inventura, Sko-
polamin; Němý suflér), poslední tři s vlastní rockovou sku-
pinou Band. Třešňák je autorem řady knih povídek a ro-
mánů (Jak to vidím já; Babylon; Bermudský trojúhelník; 
…a ostru žinou pobíd’ koně; To nejdůležitější o panu Mo-
ritzovi; Klíč je pod rohožkou; U jídla se nemluví; Evange-
lium a ostružina; Domácí hosté; Melouch; The vole – hra-
boš hrdina). Ve dvou vydáních publikoval své písňové tex-
ty (Plonková sedmička). Za román Klíč je pod rohožkou 
získal v roce 1995 cenu Kniha roku. V roce 2007 vydal 
bilanční rozhovor To je hezký, ne? s Ondřejem Bezrem. 
Je autorem řady obrazů, vydal dvě výtvarné monografie 
(Adam & Söhne, 49+1). Hrál v několika filmech i divadel-
ních inscenacích, je rovněž autorem divadelní hry Malá 
srdeč ní příhoda.
 Výstava Vlastimila Třešňáka v galerii Lucerna se jme-
nuje prostě Obrazy a ukazuje originálním způsobem histo-
rické osobnosti. Prezentuje je lehce satirickým způsobem 
spíše coby určité symboly, obklopené navíc mnoha skry-
tými významy, jemnými náznaky a nepřímými odkazy. Na-
příklad obraz Karla Sabiny ukazuje muže s klaunským no-
sem, který se sice Sabinovi podobá, ale zároveň má i rysy 
Jaromíra Nohavici. Autor tím možná chtěl upozornit na je-
jich podobně problematické životní osudy. Obraz Johna 
Lennona s mírně opičími rysy, kde je vyobrazen jako guru 
s obláčky marihuany mezi prsty, má podtitul pocta Cecí-
lii Giménez. Tato dáma v roce 2012 špatně zrestaurovala 
ve Španělsku dílo Ecce homo a kvůli tomu se fresce Ježíše 
s trnovou korunou začalo říkat Ecce mono – ejhle opice. 
Myslitel Nietzsche má na ornátu logo Supermana, protože 
nevěřil v boha, ale v nadčlověka. Vinnetou a Old Shatter-
hand jedou na archaických motocyklech krajinou a kaž-
dý další obraz s další skrytou narážkou nabízí divákům 
možnost ponořit se stále hlouběji do mírně ironického  
světa.
 Výstava Obrazy Vlastimila Třešňáka bude v galerii Lu-
cerna otevřena do 20. června tohoto roku.
  (mk)

richterova výstava je přehlídkou  
stylů malby i reflexí dějin
Obrazy představující exkurzi dějinami malířství od dru-
hé poloviny 20. století i reflexi traumatizujících chvil ev-
ropských i světových dějin přivezl do Prahy malíř gerhard 
Richter. Abstraktní i figurální malba, krajiny i jednobarev-
né plochy se vztahují k druhé světové válce, k době teroru 
Frakce Rudé armády i k 11. září 2001, kdy Richter letěl do 
New yorku a jeho let byl kvůli teroristickému útoku odklo-
něn. Jeho obrazy ale zachycují i krásu všedního dne, běž-
ných lidských zážitků nebo jeho manželku a dcery, z nichž 
vyzařuje láska a klid. Pětaosmdesátiletý malíř pocházející 
z někdejšího východního Německa, odkud počátkem še-
desátých let odešel na západ, považuje svou výstavu v Pra-
ze za splátku dluhu. „Je to srdeční záležitost. Možná v tom 
bylo i špatné svědomí,“ řekl při prohlídce výstavy s novi-
náři. Východní Evropě, která ho naplňuje sentimentem, se 
prý dlouho vyhýbal proto, že tu vládl stejný režim jako ten, 
který neměl rád. Pražská retrospektiva, která bude veřej-
nosti až do 3. září přístupná v paláci Kinských, je první jeho 
takovou výstavou v někdejší východní Evropě.
Poznámka: Současně probíhá v Německu několik dalších 
výstav z díla Gerharda Richtera, ale ta pražská je podle 
umělcových slov jeho srdeční záležitostí.

Gerhard Richter: Ema, 1966

život, zábavu i kostlivce první republiky  
ukáže výstava 13 komnat
Film, umění, módu, sport i politiku a podnikání první re-
publiky chce přiblížit výstava v Tančícím domě v Praze.  
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ra Jmenuje se 13 komnat První republiky. ukáže dobové pla-
káty a fotografie hvězd stříbrného plátna či osobní věci ko-
mika Vlasty Buriana. Období mezi dvěma válkami, na něž 
se dnes nahlíží s nostalgií, chce podle pořadatelů ukázat 
v celé šíři včetně faktu, že první republika měla své kost-
livce ve skříni, řekl novinářům spisovatel a historik Petr 
Stančík. Období přinášelo i skandály a aféry, které se tý-
kaly různých oblastí života. „Výstava je plná emocí, je plná 
příběhů, někdy krásných, někdy otřesných,“ uvedla kurá-
torka výstavy Jana Sommerová. K těm smutným patří pří-
běh Lisy Mikové, dodnes žijící pamětnice židovského pů-
vodu, která před svou deportací do Terezína pracovala pro 
královnu prvorepublikové módy Hanu Podolskou. Mode-
ly Mikové prezentuje komnata věnovaná módě. Výstava 
zahrnující podle pořadatelů 95 procent originálů potrvá  
do 25. října.

františek skála postavil pro výstavu  
muzeum s několika expozicemi
Výstavu rozdělenou hned do několika expozic připra-
vil pro milovníky svého umění a širokou veřejnost výtvar-
ník František Skála. Třináct let po velké monografické vý-
stavě v galerii Rudolfinum se otevřela přehlídka nazva-
ná prostě Jízdárna v malostranské Valdštejnské jízdárně. 
Dominuje jí několik rozměrných solitérních děl jako tře-
ba Zub času pokrytý v místě možné plomby pravým zla-
tem nebo drátěný Jednorožec vyzdvižený do druhého pat-
ra expozice. Tu tvoří jednotlivé uzavřené kabinety, z nichž 
každý ukazuje jednu z mnoha uměleckých tváří známé-
ho umělce, divadelníka a muzikanta. Výstava je otevřena  
do 3. září 2017.

Villa Pellé představuje světově proslavené  
dílo ilustrátora Šaška
V galerii Villa Pellé v pražské Bubenči začíná výstava ma-
líře a grafika Miroslava Šaška, jehož průvodce po světo-
vých metropolích znají hlavně v zahraničí. Výstava se jme-
nuje M. Šašek – let č. 59/74 a potrvá do 7. července. Ve 
svých průvodcích, jako jsou například To je Paříž, Londýn, 
Řím, New York a další, zachytil s humorem a v propraco-
vaném detailu dynamiku moderní doby šedesátých a po-
čátku sedmdesátých let. Světoběžník a cestovatel Miroslav 
Šašek (1916-1980) většinu svého života prožil v zahraničí.

národní galerie připomíná  
nadcházející výročí malíře Brandla
Před 350. výročím narození slavného barokního malíře Pe-
tra Brandla (1668-1735), které připadá na příští rok, při-
pravila Národní galerie v Praze online databázi jeho díla. 
Vycházejí také dvě rozsáhlé publikace o této osobnosti čes-
kého barokního umění. ČTK to sdělila mluvčí Ng Tereza 
Ježková. Jedná se o vůbec první databázi v České republice 
věnovanou jednomu umělci, která obsahuje Brandlův živo-
topis, veškeré dochované archivní prameny a bibliografii. 
Díky knihám čtenář pronikne třeba do Brandlova bohém-
ského života, a to prostřednictvím autentických dobových 
dokladů, k nimž patří například spory vedené s malířským 
cechem. Pražský rodák Brandl patří mezi největší postavy 
českého barokního malířství. V mládí byl správcem hrad-

ní obrazárny, kde se seznamoval s velkými jmény italské-
ho a nizozemského umění. Brzy se stal slavným a vyhledá-
vaným umělcem. Jeho povaha mu však komplikovala sou-
kromý i umělecký život. Několikrát byl vězněn a léta se sou-
dil s bývalou ženou o alimenty.

Výstava o subkulturách v Brně  
přilákala davy, tvořily se fronty
Moravské galerii v Brně se podařilo přilákat na zahájení 
výstavy Kmeny 90 tolik lidí, že se odpoledne před umě-
leckoprůmyslovým muzeem tvořila padesátimetrová fron-
ta. Start projektu věnovaného alternativním společenstvím 
devadesátých let minulého století spojila galerie s poulič-
ní párty, kterou nezastavila ani silná průtrž mračen. Výsta-
va Kmeny 90 navazuje na stejnojmennou knihu, oproti ní 
však více pracuje s emocemi a fyzickým zážitkem. Výstav-
ní síně zaplnily kultovní předměty a dokumenty připomí-
nající například komunity anarchistů, metallistů, rapperů, 
skinheadů, punkerů a squatterů. Výstava je otevřena do 
1. října 2017.

Výstava Kmeny 90

Brněnské výstavy
Design.Live! Zorya: Růst. Autoři nás zavedou do imagi-
nární laboratoře, v níž rozpoznáváme fragmenty kolekce 
Virus transformované do abstraktních scenérií. Výstava po-
trvá do 30. června 2017.

marian Palla: Retrospektiva o 7 dějstvích. Výstava Maria-
na Pally, loňského laureáta Ceny Michala Ranného, před-
staví tvorbu tohoto autora prostřednictvím rekonstrukcí 
jeho uměleckých akcí. Výstava potrvá do 6. srpna 2017.

Džadoňova vila, Jana Nečase 2. Výstava byla realizována 
za finanční podpory Evropského fondu pro regionální roz-
voj a ze státního rozpočtu České republiky v rámci projek-
tu Bilaterální sítě designu v Jurkovičově vile.
 Jurkovičova vila prošla náročnou rekonstrukcí, která se 
snaží připomenout stav domu v době, kdy ji obýval její 
architekt a jeho rodina. Z objektu, jehož osmyslnění bylo 
dáno životem obyvatel, se stalo muzeum. Přestal totiž plnit 
svoji obytnou funkci a snaží se připomínat určité období 
své existence, zdůrazňuje architektonické řešení a návštěv-
ník si může představovat, jaké by to bylo v takovém domě 
bydlet. S ohledem na architektonickou, historickou a pa-
mátkovou hodnotu vily by to měl být někdo, kdo k ní bude 
mít niterný vztah, kdo bude obdivovatelem díla Dušana 
Jurkoviče a kdo bude mít blízko k folklórní tradici. Všechna 
tato kritéria bezezbytku naplňuje Tomáš Džadoň, který ve 
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svých konceptuálně propracovaných dílech už nejednou 
polemizoval se silou identity spojenou se slovenským lido-
vým stavitelstvím ve srovnání s panelovou skladbou jeho 
rodného domu. Do prostoru Jurkovičovy vily umístil Dža-
doň svá dřívější, méně známá díla – malby, grafiky, soš-
ky, objekty, videa, v nichž zaznamenává stesk po formách 
a projevech lidové tradice a paradoxnost života v technolo-
gicky vyspělé společnosti, která hledá kořeny v své minulosti  
a tradici.
Jurkovičova vila, otevřeno do 29. října 2017
Moravská galerie v Brně, Husova 18, 662 26 Brno
http://www.moravska-galerie.cz/moravska-galerie/vystavy

Jan Benedík (* 22. 7. 1977, Kyjov)
Studia: 1993-1997: Střední škola umělecko-průmyslová 
v uherském Hradišti, obor keramika (Jiří Vlach, Vladimír 
groš), 1998-2005: Fakulta výtvarných umění VuT v Brně, 
ateliér figurativního sochařství ak. soch. doc. Michala ga-
briela
Zastoupení ve sbírkách: uměleckoprůmyslové muzeum 
v Praze, soukromé sbírky v České republice
http://www.benedik.cz/zivotopis.html

Jan Benedík: Paví očko, 2002-3, plastikový model

roman franta (* 3. 8. 1962, Tábor)
Roman Franta vstoupil na výtvarnou scénu v devadesá-
tých letech. Začal se prezentovat nejen v Česku, ale také 
v uSA, Británii, Německu a Norsku. Je absolventem Aka-
demie výtvarných umění v Praze, dva roky studoval v In-
stitutu umění v San Franciscu. Od roku 2008 je docen-
tem na Akademii výtvarných umění v Praze. Častým mo-
tivem jeho obrazů je brouk, ovšem nezobrazuje brouka 
jednotlivého, ale vždy celé společenství, jakési skrumá-
že utříděné podle určitých pravidel. Využívá přitom růz-
nosti zbarvení a variací těl brouků, například teček a pru-
hů. Později se v jeho dílech začala objevovat i další téma-
ta s převážně rostlinnými a zvířecími motivy, k nimž se po-
stupně přidala i témata společenská. Roman Franta byl fi-
nalista ceny Jindřicha Chalupeckého 1997, vítěz Evrop-
ské soutěže za malbu pořádané v Londýně Swiss Bank  
Corporation 1995.
Aktuálně: Společná výstava na téma „srdce“ Srdceráj, Zá-
mek Valdštejn, Mostecká 1, Litvínov, otevřeno do 30. září 
2017.
www.romanfranta.cz

Roman Franta: Mlok, 2005, akryl, plátno

Marcela Václavíková (* 22. 8. 1967, Ostrava)
Marcela Václavíková je akademická malířka a pedagožka 
Střední umělecké školy v Ostravě, vystudovala pražskou 
Akademii výtvarných umění v ateliéru Jiřího Sopka. Václa-
víkovou nezajímá chameleón skrytý v lidské tváři, tedy fa-
leš a pitvoření, úděs či strojená loajalita, prostě každodenní 
nutnost přizpůsobovat se nejrůznějším situacím. Blíž měla 
vždycky spíše k tváři němé, snad méně falešné. A k příro-
dě. V ostravských výstavních síních či v galerii Červený kos-
tel v Hlučíně visely svého času například její malířské cyk-
ly se psy nebo koňmi. Pes, kterého si před časem Václaví-
ková pořídila, ji přivedl do beskydských lesů a tím dal její 
tvorbě nový rozměr.

Marcela Václavíková: Anděl
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ra vzpomínka

alois Bílek (14. 6. 1887, Slapy u Tábora – 18. 1. 1961, 
Praha)
Alois Bílek byl český malíř, grafik, ilustrátor a architekt, za-
řadil se mezi průkopníky abstraktního malířství na počátku 
desátých let 20. století. Ve svém dalším díle se vrací k figu-
rativnímu projevu. Z jeho díla se zachovalo jen málo prací. 
Významná je také jeho práce pro architekturu.
 Studoval na české technice a na Akademii výtvarného 
umění v Praze se stal se žákem prof. Maxe Pirnera, zís-
kal Hlávkovo stipendium a odjel přes Holandsko a Belgii 
do Paříže. V Paříži zůstal až do roku 1928. Hlavním téma-
tem jeho děl byly žánry, zátiší a podobizny. Mezi lety 1913-
1928 se pod vlivem Františka Kupky začala jeho tvorba ori-
entovat k abstrakci. Kromě olejových obrazů tehdy vytvořil 
i obsáhlý soubor kreseb vyznačující se několika názorový-
mi polohami. Brzy se ale vrátil ke svému osobitému realis-
tickému stylu. Významné jsou i Bílkovy architektonické prá-
ce. Vytvořil řadu výzdob reprezentativních budov, zvláš-
tě figurální řešení oken, např. v budově spořitelny v Lou-
nech, Krajského úřadu Středočeského kraje ve Zborovské 
ulici v Praze atd.

Alois Bílek: Melodie Chopin, 1913, olej, plátno

otto Gutfreund (3. 8. 1889 – 2. 6. 1927)
Předčasně zesnulý Otto gutfreund byl přední kubistický 
sochař, nejvýraznější sochařská osobnost české moder-
ny, průkopník českého novodobého sochařství světového 
významu. Jeho socha Úzkost je považována za první ku-
bistickou sochu. Během let 1903-1906 studoval na Ško-
le výtvarných umění v Bechyni (keramický ateliér). V le-
tech 1905-1909 dochází na umělecko-průmyslovou ško-
lu v Praze. V roce 1909 gutfreund je zaujat Antoine Bour-
dellem u příležitosti jeho výstavy v Praze uspořádané SVu 
Mánes. V listopadu přijíždí do Paříže, kde se zapisuje do 
Bour dellových kurzů sochařství na akademii grande Chau-
miere. Seznamuje se Augustem Rodinem, zajímá se o stře-
dověké umění. Opouští Bourdellův ateliér v roce 1910. 
Cestuje do Anglie, Belgie, Holandska a vrací se do Prahy. 

V roce 1911 se stává členem 
Skupiny výtvarných umělců 
a vystavuje. V roce 1914 ces-
tuje do Paříže, kde se setkává 
s Picassem, grisem, Apollinai-
rem a obchodníkem s umě-
leckými díly Kahnweilerem.

V okamžiku vyhlášení vál-
ky je v Paříži, kde vstupuje 
do cizinecké legie. Účastní 
se bojů na Sommě, L’Artois 
a v Champagni. Roku 1915 
podepisuje s několika rakous-
ko-uherskými spolubojovní-
ky žádost o včlenění do fran-
couzské armády. Mezi lety 
1916 a 1918 je uvězněn v tá-
boře Saint-Michel-de-Frigolet 
v Bouches-du-Rhône. V roce 
1918 je gutfreund přesunut 

do civilního tábora v Blanzy a po tříletém věznění se usazu-
je v Paříži, kde pokračuje v přerušené práci. Na dva měsíce 
se vrací do Prahy, aby přijal členství v Mánesu. V roce 1920 
opouští Paříž a žije mezi Prahou a rodným Dvorem Králo-
vé. Účastní se třetí výstavy skupiny Tvrdošíjní v Praze, Brně 
a Košicích. V roce 1924 se účastní výstavy československé-
ho moderního umění v Paříži a příští rok je také na meziná-
rodní výstavě dekorativních umění v československém pa-
vilonu v Paříži. V roce 1926 vyhrává konkurz na místo pro-
fesora na umělecko-průmyslové škole v Praze a účastní se 
výstavy Société Anonyme v New yorku. 2. června 1927 tra-
gicky utonul ve Vltavě v Praze.

Václav Hollar (13. 7. 1607 – 25. 3. 1677)
Václav Hollar, známý pod latinizovanou formou jména 
Wenceslaus Hollar Bohemus a poněmčenou Wenzel Hol-
lar, byl český barokní rytec a kreslíř. V Anglii, kde se rovněž 
velmi proslavil, byl znám pod jménem Wenceslaus Hol-
lar. První z jeho dochovaných rytin pocházejí z roku 1625 
a jedná se o kopie Dürerových rytin. Hollar patří k nejvý-
znamnějším evropským grafikům svou žánrovou rozsáh-
lostí, dokonalým grafickým zpracováním a snahou po přes-
ném zobrazení reality. K vrcholům jeho tvorby patří kra-
jiny a panoramatické pohledy na města. Hollar se mimo 
jiné zabýval grafickými návrhy kostýmů, rytinami hmyzu 
a mušlí. S oblibou kopíroval obrazy holandských mistrů, 
se kterými se seznámil za svého osmiletého pobytu v Ant-
verpách.

františek kupka (23. 9. 1871, Opočno – 24. 6. 1957, Pu-
teaux, Francie)
František Kupka byl český malíř a grafik světového význa-
mu, jeden ze zakladatelů moderního abstraktního malíř-
ství. Dnes patří Kupkovy obrazy mezi nejdražší díla čes-
kých umělců. Přitom František Kupka kdysi napsal: „Mate-
riální stránka života mi krade čas.“

Otto Gutfreund: Úzkost
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 František Kupka se narodil 23. září 1871 v Opočně. Byl 
nejstarším z pěti dětí notářského úředníka Václava Kupky. 
Svému sedlářskému řemeslu se Kupka po vyučení nevěno-
val, ale maloval. Jeho obrazů si tehdy všiml dobrušský to-
várník a majitel likérky Josef Archleb, který se za Kupku při-
mluvil u jeho rodičů a ti mu nakonec povolili studovat ma-
lířství. V roce 1886 byl Kupka na Akademii přijat a při stu-
diích se zabýval především historickými a vlasteneckými té-
maty, v roce 1891 Kupka odešel do Vídně, kde studoval na 
Akademie der bildenden Künste. Tam maloval hlavně ob-
razy se symbolickými a alegorickými náměty a také se zde 
seznámil s okultismem a spiritismem a dokonce byl i spi-
ritistickým médiem. Díky svému talentu získal stipendium 
ke studiu v Paříži, kam odešel v roce 1895. V Paříži byl při-
jat na Académii Julian a později také na École des Beaux-
Arts, nicméně ke studiu si přivydělával – maloval průmys-
lové plakáty, ilustroval knihy, vytvářel satirické skici a vy-
učoval theosofii – náboženskou mystickou nauku, která 
přikládala velkou váhu intuici. V roce 1906 se Kupka usa-
dil v Puteaux, předměstí Paříže. V tomto roce také poprvé 
vystavoval na slavném Salonu d’Automne. V této době se 
také začal zajímat o moderní umělecké směry, především 
pak o futurismus, jehož manifest si přečetl v novinách Le 
Figaro, kde byl publikován v roce 1909. Kupka pod vli-
vem nově se formujících směrů začal vytvářet i vlastní abs-
traktní obrazy – stal se jedním z průkopníků orfismu, který 
přibližoval umění hudbě a poezii. Kupka tehdy jako jeden 
z prvních malířů maloval nejen barvy a tvary, ale také svět-
la a zvuky a dojem, který v něm malované scenérie zane-
chaly. Kolem roku 1910 Kupka začal experimentovat s ba-
revnými spektry. V roce 1912 Kupka vystavoval v Salonu 
des Indépendants mezi kubisty, i když on sám nechtěl být 
kategorizován do žádného uměleckého směru. Jeho první 
samostatná výstava se konala v roce 1921 v pařížské gale-
rii Povolozky.
 V roce 1914 Kupka odešel jako dobrovolník na fron-
tu, při bitvě u Aisne byl také raněn. Za svoje zásluhy poté 
dostal hodnost kapitána a byl odměněn Řádem důstojní-
ka Čestné legie. Kupka byl jedním z organizátorů česko-
slovenské legie ve Francii. Po první světové válce byl Kup-
ka jmenován profesorem Akademie v Praze, jako pedagog 

působil v Paříži, kde s francouzským uměním seznamoval 
studenty z Čech.
 V letech 1919-1938 byl Kupka podporován svým pří-
telem podnikatelem Jindřichem Waldesem, který vlastnil 
rozsáhlou sbírku jeho obrazů. V roce 1931 se Kupka stal 
jedním ze zakládajících členů hnutí Abstraction-Création, 
v roce 1936 bylo jeho dílo zahrnuto ve výstavě Kubismus 
a abstraktní umění, kterou pořádalo Museum of Modern 
Art v New yorku. V roce 1946 se Kupka také poprvé zú-
častnil Salonu des Réalités Nouvelles, kde pravidelně vy-
stavoval až do své smrti.
 Kupka zemřel 24. června 1957 na pařížském předměs-
tí Puteaux.
 Museum Kampa v Praze patří mezi nejdůležitější a nej-
větší soukromé kolekce Kupkova díla na světě. Obsahuje 
přes dvě stovky prací, jedním z nejpůsobivějších obrazů je 
Katedrála (1912-1913), ceněné jsou studie k Vertikálním 
plánům (1912-1913) nebo Teplá chromatika.

František Kupka, obálka L’Argent, 1902

antonín langweil (13. 6. 1791, Postoloprty – 11. 6. 1837, 
Praha)
Antonín Langweil byl malíř miniatur a ilustrátor, tvůrce pa-
pírového modelu Prahy zhotoveného v letech 1826-1837, 
který zachycuje historické části hlavního města včetně čtvr-
tí zničených asanací na přelomu 19. a 20. století. Model je 
znám jako Langweilův model Prahy.
 Langweilova vzpomínka: „Před několika roky při svých 
procházkách po nejpěknějších vyhlídkách pražského okolí 
mne napadlo: Jak krásné by muselo být toto velebné měs-
to v malém modelu! Touto myšlenkou jsem se dlouhý čas 
zabýval, avšak volba materiálu k zhotovení modelu mi  František Kupka
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ra připadala velice obtížná. Po řadě marných pokusů jsem se 
myšlenky pomalu vzdal. Dokonce při opětných pohledech 
na Prahu z Petřína, který je nejpříhodnějším místem, od-
kud lze přehlédnout celé město, jsem byl rád, že jsem tu 
obrovskou práci nepodnikl. Tato myšlenka ale nebyla zcela 
zapomenuta, jen dřímala v mém podvědomí, znovu procit-
la roku 1826 a já hned přikročil k jejímu uskutečnění. Příči-
nou toho náhlého podnětu byl v Praze vystavený reliéf Pa-
říže. Ten mi dodal odvahy, abych se pokusil vytvořit něco 
podobného nebo snad i lepšího.“
 Aby zajistil a uživil rodinu se v únoru 1822 Langweil při-
hlásil do konkurzu na místo sluhy c. k. univerzitní knihov-
ny. Po získání místa se rodina nastěhovala do Klementi-
na. Zaměstnání bylo klidné a poskytovalo Langweilovi do-
statek volného času; v tom se Langweil věnoval umění. 
Pravidelně se účastnil výstav pražské Akademie, kde vy-
stavoval hlavně portréty. I nadále tvořil portrétní minia-
tury, jejichž prodejem si přivydělával. Dochovala se ne-
celá desítka miniatur, malovaných akvarelem a kvašem 
s černou podkresbou na slonovinové destičce, pečlivě sig-
novaných a datovaných. Z nich dvě – autoportrét a por-
trét bratra Antonína – jsou ve sbírce Národního muzea  
v Praze.

Langweilův model Prahy z let 1826-1837

Josef Václav Myslbek (20. 6. 1848 – 2. 6. 1922)
Myslbek je považován za zakladatele a klasika tradice čes-
kého sochařství.
 J. V. Myslbek od roku 1885 působil jako profesor na 
uměleckoprůmyslové škole, od roku 1896 se stal profeso-
rem na Akademii výtvarných umění. Ovlivnil tak celou řadu 
sochařů nastupující generace: Stanislava Suchardu, Bohu-
mila Kafku, Otakara Španiela, Quida Kociána, Josefa Ma-
řatku, Ladislava Šalouna a Jana Štursu.
 Josef Václav Myslbek se narodil v rodině chudého ma-
líře pokojů, sám si zajistil práci v dílně známého socha-

ře Václava Levého. Po jeho 
smrti začal studovat na 
pražské Akademii výtvar-
ných umění malířství, pro-
tože Akademie nenabízela 
vzdělání pro sochaře. V le-
tech 1872-1873 pak v rám-
ci studia pobýval v Drážďa-
nech, v roce 1878 v Paříži. 
Po dokončení studia si Mysl-
bek otevřel svůj vlastní ate-
liér.

Mezi jeho první význam-
nější práce patřily plastiky 
zosobňující postavy ze sta-
rých českých bájí a pověs-
tí, které vytvořil pod vlivem 
romantismu, secese, antiky 
a vlastenectví romantického 
malíře Josefa Mánesa – jed-
nalo se tehdy o dvě sochy 
Zpěvohra a Činohra, které 
v roce 1871 vytvořil pro Ná-
rodní divadlo. V osmdesá-
tých a devadesátých letech 

19. století vytvořil například sousoší pro Palackého most 
(Záboj a Slavoj, Přemysl a Libuše, Ctirad a Šárka a Lumír 
s Písní), které byly po druhé světové válce přemístěny na 
Vyšehrad, náhrobek kardinála Bedřicha knížete Schwar-
zenberga, který byl umístěn v chrámu sv. Víta.
 Myslbek od roku 1887 až do své smrti pracoval na svém 
nejvýznamnějším díle, pomníku svatého Václava umístě-
ném na Václavském náměstí v Praze. Tato socha byla na-
konec dokončena rok po Myslbekově úmrtí a byla doplně-
na sochami českých patronů: sv. Ludmily, sv. Vojtěcha, sv. 
Prokopa a sv. Anežky. Myslbek se také zabýval tvorbou re-
alistických bust, například Bedřicha Smetany (ve foyeru 
Národního divadla), Františka Palackého, Josefa Hlávky aj. 
Mezi nejznámější Myslbekovy pomníky patří pomník Kar-
la Hynka Máchy na Petříně a pomník F. L. Riegra v Riegro-
vých sadech.
 Josef Václav Myslbek byl pohřben na vyšehradském 
Slavíně.

otakar nejedlý (14. 3. 1883, Roudnice nad Labem – 
17. 6. 1957, Praha).
Otakar Nejedlý byl malíř a ilustrátor-krajinář. Byl profe-
sorem speciální školy krajinářské na Akademii výtvarné-
ho umění v Praze. Tři roky, do roku 1901, studoval v sou-
kromé krajinářské škole Ferdinanda Engelmüllera. Roku 
1904 se stal žákem Antonína Slavíčka v Kameničkách, poz-
ději byli důvěrnými přáteli. Na stipendijních pobytech byl 
v roce 1896 v Říme, v letech 1907-1910 v Indii a na Cejlo-
ně. V roce 1925 byl jmenován profesorem speciální kra-
jinářské školy na Akademii v Praze. Od roku 1918 pořá-
dal souborné výstavy doma i v zahraničí, v Paříži, v Římě, 
v Benátkách, Londýně, Pittsburghu, Bernu. Napsal i knihy 
Malířovy dojmy a vzpomínky z Ceylonu a Indie, 1915, Do-
jmy z francouzského bojiště, 1920, Dětství a chlapectví na 
Podřipsku, 1940.

Josef Václav Myslbek: Oddanost, 
1891-1895, bronz
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Otakar Nejedlý: Hotel, asi 1907-1908, plátno, olej

ondřej sekora (25. 9. 1899 – 4. 7. 1967)
Ondřej Sekora byl výrazný český spisovatel, žurnalista, 
kreslíř, grafik, ilustrátor, karikaturista a entomolog. Spo-
lupracoval s rozhlasem, televizí, filmem i divadlem. Psal 
a ilustroval hlavně knihy pro děti. Vytvořil do značné míry 
autobiografickou figurku Ferdy Mravence (poprvé se ob-
jevila v Lidových novinách 1932 jako postavička v kresle-
ných seriálech pro dospělé), stejně známý je i Brouk Pyt-

lík (1939). Sekorovy příběhy spojují zábavnost s poučnos-
tí a mravním ponaučením. Jeho ilustrace byly blízké stylu 
animovaného filmu.
 Sekora byl zakladatelem prvních českých ragbyových 
klubů, sportovní trenér, rozhodčí, popularizátor sportu 
a přírody. Vytvořil českou ragbyovou terminologii. Byl také 
aktivním rozhodčím, řídil například první zápas RC Sparta 
Praha a RC Slavia Praha.
 Za okupace v letech 1944-1945 byl vězněn v pracov-
ních táborech Kleinstein (dnes v Polsku) a Osterode v Ně-
mecku za to, že se nerozvedl se svou židovskou manželkou. 
V autentickém deníku s hořkým humorem vylíčil strasti tá-
borového života. I v táboře kreslí a píše, se spoluvězněm 
Oldřichem Novým hraje maňáskové divadlo. V roce 1949 
spoluzakládá Státní nakladatelství dětské knihy (dnešní Al-
batros) a v letech 1949-1952 působí jako jeho vedoucí re-
daktor. Stál u prvních pokusů o televizní vysílání pro děti, 
neoficiálně hrál maňáskové divadlo a po celé republice po-
řádal besedy s dětmi. Od roku 1952 byl ve svobodném po-
volání, píše a kreslí pro noviny a časopisy Host do domu, 
Lidové noviny, Mateřídouška, Ohníček, Pionýr.

Obrázky z pracovního tábora v OsterodeOndřej Sekora s manželkou
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Výstava v Brně představuje architekta 
dvořáka a osud jeho staveb
Dílu architekta Jana Dvořáka a komplikovanému vztahu 
široké veřejnosti ke stavbám z dob normalizace věnovalo 
Muzeum města Brna novou výstavu na Špilberku. Těží z ar-
chitektovy rozsáhlé pozůstalosti, kterou muzeum před ča-
sem získalo do svých sbírek. Dvořákova tvorba podle od-
borníků dosud není náležitě zhodnocená, jeho stavby trpí 
novodobými zásahy, přestavbami a dokonce demolicemi. 
Podle tvůrců výstavy tak mizí důležitá stopa moderních dě-
jin Brna. Osud Dvořákových projektů slouží jako „exemp-
lární případ“ a tvoří hlavní linku výstavy. Expozice dostala 
název Nechtěné dědictví, jímž obecněji poukazuje na po-
stupné mizení kvalitních architektonických i uměleckých 
prací řady autorů a autorek stejné generace. Památková 
ochrana je v současnosti u staveb druhé poloviny 20. sto-
letí zcela ojedinělá. Žádná z představených Dvořákových 
staveb památkou není, řekla ČTK autorka výstavy Šárka 
Svobodová. Dvořák (1925-1998) je podepsán pod usku-
tečněnými návrhy desítek staveb v Brně i jinde. K prvním 
projektům patřil internát v Komárově. Projektoval také are-
ál nynější Fakulty informatiky Masarykovy univerzity, výraz-
ně proměněný nedávnou přístavbou, a objekt obuvnické-
ho podniku Snaha u Lužánek, zdemolovaný a nahrazený 
bytovým domem.

nevídaný úspěch zaznamenal studentský 
projekt Český ostrovní dům. V konkurenci 
téměř 250 projektů byl odbornou porotou 
vybrán mezi sedm finalistů českého kola 
světové soutěže, která se odehrává pod 
záštitou osn
Co to je ostrovní dům? Jak už napovídá název, jedná se 
dům, který se nemusí spoléhat na infrastrukturu. Samo-
zřejmostí je opakované užívání vody, kterou dům získává 
ze studny, jezera, nebo pramene. Elektřinu využívá z ob-
novitelných zdrojů, převážně solárních panelů. Může vyu-
žít geotermální zdroj nebo větrnou turbínu. Projekt Český 
ostrovní dům nabízí kompromis – co největší nezávislost, 
šetrnost k životnímu prostředí a zároveň komfort bydlení.
 Český ostrovní dům uspořádal v roce 2016 první roč-
ník soutěže pro studenty architektury a stavebnictví v Pra-
ze a v Českých Budějovicích. Pod vedením odborníků se 
zapojilo přes osmdesát studentů. Úkolem bylo vytvořit 
projektové studie menšího rodinného domu. Na prvních 
místech skončili Vojtěch Lichý a Daniel Brýda. ukázkové 
domy mají stát na Šumavě. Dům sedmadvacetiletého Da-
niela Brýdy teď vzniká u Brna. Může se kdykoliv naložit 
a odvézt na místo. Základem je totiž lodní kontejner. Da-
niel Brýda dělá dům sám, pomáhá mu jen otec a přítelky-
ně. Interiér zatím hotový není, ale po dokončení by měl být 
energeticky mimořádně úsporný.
 „Bereme to jako studijní záležitost. Dalším krokem 
bude budova v intencích sdílené ekonomiky,“ uvedl Pa-
vel Podruh, zakladatel projektu Český ostrovní dům. Pod-
le něho bude lidí, kteří budou chtít mít soběstačné domy, 

přibývat: „My jsme tento projekt založili před rokem a půl 
s vizí otevřít konverzaci na téma udržitelnějších technolo-
gií. Přemýšlíme nad tím, jak zachovat náš standard živo-
ta prostřednictví nových myšlenek a technologií, abychom 
přírodu ničili méně než teď.“

karlovarský hotel thermal nebude 
památkou, rozhodlo ministerstvo
Ministerstvo kultury neprohlásí karlovarský hotel Thermal 
památkou. Státní hotel, který čeká rekonstrukce, tak ne-
bude podléhat přísnějšímu dohledu nad stavebními úpra-
vami. Mluvčí ministerstva kultury Simona Cigánková ČTK 
řekla, že památkový dohled nad rekonstrukcí být musí, 
protože hotel je součástí městské památkové zóny. S kro-
kem ministerstva nesouhlasí vnučka jedné z autorek stav-
by Věry Machoninové Marie Kordovská, která architektku 
v médiích zastupuje. Město bylo jedním ze subjektů, které 
navrhovaly, aby ministerstvo kultury hotel, vybudovaný ve 
stylu brutalismu, zařadilo mezi kulturní památky.

obrazy křížové cesty se po restaurování 
vracejí do lorety rumburk
Obrazy křížové cesty se po restaurování vracejí do klenuté 
chodby Lorety Rumburk. u velkých pláten z konce 19. sto-
letí se už konají předvelikonoční pobožnosti, které vyvr-
cholí na svatý týden, kdy památku ve Šluknovském výběž-
ku navštěvují stovky věřících z Česka i Německa. Cyklus kří-
žové cesty namaloval Josef Maschke z Rychnova u Jablon-
ce nad Nisou v roce 1893. Loreta si letos připomíná 310 let 
své existence. Loretánská kaple Panny Marie byla dostavě-
na a posvěcena 15. září 1707.

obnova kuksu a výuka o památkách  
dostaly evropskou cenu
Obnova barokního areálu v Kuksu a vzdělávací projekt Ná-
rodního památkového ústavu (NPÚ) získaly cenu Europa 
Nostra 2017. Cena Evropské unie pro kulturní dědictví se 
označuje za obdobu filmových Oscarů v oblasti památko-
vé péče. Z devětadvaceti laureátů bude 15. května ve fin-
ském Turku vybráno sedm držitelů grand prix, z nichž kaž-
dý obdrží odměnu 10 000 eur. Hlavním turistickým magne-
tem Kuksu je prohlídkový okruh prezentující historii rodu 
Šporků a fungování hospitálu od jeho výstavby až do sou-
časnosti.

spolek výtvarných umělců Mánes  
slaví 130 let
Přímým předchůdcem Spolku výtvarných umělců Mánes 
byl spolek mladých českých výtvarníků studujících na aka-
demii v Mnichově Škréta. Pro mladé malíře byly tehdejší 
poměry na pražské Akademii příliš konzervativní, a proto 
odcházeli studovat do Mnichova a později do Paříže. Mezi 
členy mnichovského spolku byli například Mikoláš Aleš, 
Antonín Hudeček, Luděk Marold, Alfons Mucha, Antonín 
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Slavíček, Joža uprka. Po změně poměrů v Akademii se ně-
kteří vrátili do Prahy a stali se v roce 1887 zakladateli SVu 
Mánes. Spolek se pojmenoval po malíři Josefu Mánesovi. 
Prvním předsedou byl zvolen Mikoláš Aleš, redaktorem se 
stal Luděk Marold.
 Na místě od 12. století doloženého Šítkovského mlýna 
na dnešním Masarykově nábřeží, rozšířeného v roce 1495 
o vodárnu a Šítkovskou vodárenskou věž, později s barok-
ní střechou (vodárna zásobovala čtyři městské kašny), vy-
stavěl v letech 1928-1830 spolek Mánes s finanční podpo-
rou prezidenta T. g. Masaryka funkcionalistický komplex 
restaurace, klubovny a výstavní síně, navržený arch. Ota-
karem Novotným. Spolek výtvarných umělců se kvůli stav-
bě Mánesa zadlužil, takže potřeboval, aby budova také vy-
dělávala. Proto tady nebyla jen výstavní síň, ale také ob-
chody, kanceláře a slavná francouzská restaurace.
 Po únoru 1948 byl SVu Mánes v roce 1956 rozpuštěn, 
na jeho místo funkcionáři komunistického režimu dosadi-
li Český fond výtvarných umění (ČFVu). V roce 1990 byla 
činnost spolku SVu Mánes obnovena dvaadvaceti tehdy 
žijícími členy. Jeho předsedou se stal architekt Jiří Novot-
ný, syn autora projektu budovy SVu Mánes, po smrti arch. 
Jiřího Novotného byl jedním z předsedů spolku jeho syn, 
architekt Tomáš Novotný (v letech 2011-2013). Od roku 
2013 je předsedou spolku Adam Hoffmeister.

oskar novotný (11. 1. 1880, Benešov – 4. 4. 1959, Praha)
Secese, moderna, kubismus, funkcionalismus – to vše do-
kázal za svůj život obsáhnout jediný architekt: Otakar No-
votný. Jeho vily, sokolovny, věž i obytné domy zdobí řadu 
tuzemských i zahraničních měst. Otakar Novotný byl archi-
tekt, který žil v dynamické době přelomu 19. a 20. století. 
Po studiu na stavební průmyslové škole v Praze nastoupil 
do slavné „speciálky“ Jana Kotěry na uMPRuM. Na této 
sám škole později učil.
 „Šlo o velmi zajímavou a všestrannou osobnost, i když 
je nyní pro veřejnost trošku zapomenutá. Ne pro odborní-
ky, je to klíčová postava moderní architektury. Ale je prav-
da, že ve srovnání se svými vrstevníky Pavlem Janákem 
a Josefem gočárem tak známý není. Prošel ale podobně 
složitým vývojem jako dva zmínění. Začínal se secesními 
stavbami, potom přešel k architektonické moderně a po-
tom taky projektoval ve stylu kubismu, art deco a nakonec 
skončil jako funkcionalistický architekt,“ říká o Novotném 
historik architektury Zdeněk Lukeš.

Jiří novotný (29. 4. 1911, Praha – 24. 12. 2000, Praha) – 
český architekt a urbanista. Vzpomínková knížka architekta 
Jiřího Novotného Prahou posedlý zachycuje Prahu v dra-
matickém 20. století. Významný pražský urbanista hlásící 
se k funkcionalismu v ní představuje své celoživotní potý-
kání se s Prahou i s arogancí moci, která si město chtěla 
podmanit. Vydalo nakladatelství Karolinum v roce 2002.

tomáš novotný (* 2. 7. 1954) je český architekt a vysoko-
školský učitel. Od roku 1997 působí spolu s Janem Karás-
kem v ateliéru KAVA, Karásek & Novotný architekti. Na Fa-
kultě architektury ČVuT působí jako vedoucí ateliéru ústa-

vu navrhování I. Od roku 1996 je členem Spolku výtvar-
ných umělců Mánes.

architekt národního muzea
Josef schulz (11. 4. 1840 – 15. 7. 1917)
Josef Schulz studoval architekturu na pražské polytechni-
ce a v letech 1861-1865 na Akademii výtvarných umění ve 
Vídni. V letech 1865-1868 byl asistentem Josefa Zítka na 
české polytechnice v Praze, poté podniká velkou studijní 
cestu po Itálii v letech 1868-1870. Od roku 1870 má samo-
statný projektový ateliér v Praze. Současně od roku 1874 
učí na zlatnické škole. Od roku 1878 je profesorem archi-
tektury na české technice v Praze. Je aktivním členem Spol-
ku architektů a inženýrů. Po dokončení Rudolfina je vyzna-
menán řádem Františka Josefa, jmenován dvorním radou 
a členem České akademie věd. V roce 1911 odchází do 
důchodu a angažuje se jako člen kuratoria uměleckoprů-
myslového muzea. umírá 15. 7. 1917 v Praze, pohřben je 
na vyšehradském hřbitově. Josef Schulz patřil k nejznáměj-
ším architektům české novorenesance. Byl bezprostředním 
spolupracovníkem a pokračovatelem J. Zítka při stavbě Ru-
dolfina a dokončení Národního divadla po požáru. Své stě-
žejní dílo – Národní muzeum – postavil podle vzoru ví-
deňských muzeí a pařížského Louvru jako skutečně repre-
zentační (i když nepříliš funkční) národní monument. Své 
dílo završil stavbou uměleckoprůmyslového muzea v Pra-
ze. Byl všestranným architektem a designérem, i když vedle 
Zítkova génia poněkud schematickým a méně původním. 
Jeho hlavní stavby, na nichž spolupracovali i slavní socha-
ři a malíři tzv. generace Národního divadla, jsou však ze-
jména v interiérech chloubou české architektury. Jako vy-
nikající pedagog ovlivnil tvorbu celé generace svých žáků.
  Ing. arch. Kamil Dvořák, DrSc.

czech design Week ukázal vázy,  
pivo i křišťálovou herní konzoli
Výstavy váz či hodinek, limitovaná řada piva i herní konzo-
le vykládaná křišťály byly k vidění na festivalu umění a de-
signu Czech Design Week Jaro 2017. Speciální herní kon-
zoli PlayStation posetou křišťály připravily pro festival jab-
lonecká sklářská firma Preciosa a japonský výrobce elek-
troniky Sony. Návštěvníci si také mohli prohlédnout retro-
spektivní výstavu váz Jaroslava Bejvla nebo výstavu čes-
kých hodinek Prim.

několik dat:
1257 Přemysl Otakar II. založil Nové Město pražské, 
později nazváno Malá Strana.
1352 Zemřel Matyáš z Arrasu, francouzský stavitel a ar-
chitekt (* 1290). Matyáš z Arrasu byl prvním stavitelem ka-
tedrály svatého Víta v Praze. Působil zřejmě v papežských 
službách v Avignonu. V roce 1344 jej Karel IV. pověřil vý-
stavbou katedrály svatého Víta na Pražském hradě. Ma-
tyáš z Arrasu na Hradčanech založil vlastní stavební huť. 
Stavbu pojal v duchu jihofrancouzských katedrál v Rodez 
a Narbonne. Za jeho života vznikl prstenec kaplí ve staré 
části katedrály. Podílel se zřejmě i na plánech Nového Měs-
ta pražského, Týnského chrámu a hradu Karlštejn. V jeho 
díle pokračoval Petr Parléř.
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k novému kamennému mostu přes Vltavu, původně se  
nazýval Kamenný nebo Pražský most, od roku 1870 Kar-
lův most.
2. 6. 1392 Za účasti krále Václava IV. a pražského arci-
biskupa Jana z Jenštejna byl položen základní kámen ke 
stavbě trojlodí gotického chrámu sv. Víta.
20. 6. 1722 V Praze zemřel Kryštof Dientzenhofer, ně-
mecký stavitel a architekt vrcholného baroka (* 7. 7. 1655, 
St. Margarethen u Brannenburgu, Bavorsko). Kryštof 
Dientzen hofer byl český architekt a stavitel německého 
původu. Byl představitelem vrcholného baroka. Jeho nej-
významnějšími stavbami je kaple Zjevení Páně ve Smiři-
cích, kostel svatého Mikuláše v Praze na Malé Straně, kláš-
terní kostel svaté Markéty v břevnovském klášteře a kos-
tel svaté Kláry v Chebu. Jako architekt a stavitel se podílel 
na mnoha dalších barokních stavbách v Čechách. Působil 
také jako pevnostní stavitel v Chebu a Praze a jako kláš-
terní stavitel břevnovského a broumovského kláštera. Po-
cházel z hornobavorské stavitelské rodiny – byl prostřed-
ním z pěti bratří, kteří se všichni stali významnými stavite-

do Jindřišské věže za nostalgickou  
krásou staré Prahy
Vstoupí-li návštěvník do pražské Jindřišské věže, čeká ho 
překvapení – ocitne se totiž v době, kdy v Praze žili naši 
předci, kteří o hlavní město s láskou pečovali a neustále 
ho rozvíjeli.
 Seznámí se zde s kaštanářem Štěrbou, pekařem Fran-
tiškem Černým, plničem lahví v pivovaru panem Karlem 
nebo obchodnicí s porcelánovým zbožím paní Košeráko-
vou a s dalšími lidmi, kteří v Praze žili a vytvářeli ji v době, 
kdy jsme ještě nebyli na světě. Teď se naskýtá mimořádná 
příležitost se zastavit a podívat se těmto Pražanům do tvá-
ří díky unikátní výstavě dobových fotografií pod názvem 
Nostalgická Praha v Jindřišské věži.
 V nejvyšším patře Jindřišské věže je instalována expo-
zice, která je rozdělená do tří témat podle výhledu z věže: 
Staré Město je možné vidět u překrásné věžní vyhlídky na 
panorama Pražského hradu, pražské periferie lze nalézt 
u okna, ze kterého jsou vidět Karlín, Holešovice či Libeň 
a pražskou dopravu z přelomu 19. a 20. století si mohou 
návštěvníci prohlédnout v pozadí s reálným pohledem na 
Fantovu budovu pražského Hlavního nádraží. V šestém pa-
tře jsou umístěny snímky pražských věží. Dá se tak dobře 
porovnat, jak se za více než 100 let proměnily. Na scho-
dištích jsou vystaveny velkoformátové fotografie vytiště-
né unikátní metodou na balonovou látku. Ve čtvrtém pa-
tře visí unikátní snímky pražských čtvrtí, pohledy na oby-
čejný život v pražských ulicích. Ve třetím patře se návštěv-
ník ocitne tváří v tvář živnostníkům tehdejší doby. uvidí na-
příklad nechvalně známou hospodu Jedová chýše, v níž se 
scházeli pobudové a lumpové města a ve které byla polév-
ka servírována rovnou do žlábků vydlabaných ve stole.
 Pro mnohé je určitě potěšitelné, že výstava Nostalgická 
Praha je prodejní. Každou z vystavených fotografií je možné 

li. Vyučil se zedníkem a roku 1677 se přestěhoval do Čech, 
kde se živil jako polír u mistra. V roce 1689 dostal povole-
ní provozovat stavitelskou činnost, v této době už praco-
val společně s A. Leuthnerem na stavbě zámku v Ostrově 
u Karlových Varů. Roku 1698 začal působit v Chebu, poz-
ději stavěl dvůr zámečku v Hamrníkách nebo kostel sv. Klá-
ry v Chebu. O dvacet let později začal samostatně budovat 
i v Praze. Stavby v Praze: Loreta, Šternberský palác (prav-
děpodobně podle návrhu giovanniho Battisty Alliprandi-
ho), Břevnovský klášter, bývalý klášter voršilek u chrámu 
sv. Jana Nepomuckého, Dům „Weisbírovský“, Rožmberský 
dům, Kaisersteinský palác ad.
15. 8. 1732 Císař Karel VI. položil základní kámen ke 
stavbě vojenské Invalidovny v Karlíně.
16. 6. 1912 V Praze na Petříně byl odhalen pomník Kar-
la Hynka Máchy.
24. 6. 1922 Byla zrušena lanová dráha na Letnou.
5. 6. 1932 Po deseti letech obnoven provoz lanové drá-
hy na Petříně.
12. 7. 1987 Do provozu uvedena stanice metra Straš-
nická na trase A.

výstavY

si koupit za 3 990 Kč. Všechny snímky pocházejí z jedné 
z největších soukromých sbírek místopisných fotografií, 
foto banky Historicke-foto.cz pana Martina Nechaly.
 Výstava vznikla za podpory Jindřišské věže a Městské 
části Praha 1 a bude otevřena do 20. srpna tohoto roku.
  (mk)

osudy umění zabaveného za války
Osud uměleckých děl, která nakupovali a sbírali lidé, jež 
nacisté poslali na smrt, přiblížila výstava Uloupené umění 
v Nostickém paláci. V sídle ministerstva kultury ji připravi-
lo dokumentační centrum, které se dohledáváním majet-
ku židovských vlastníků v českých státních sbírkách dlou-
hodobě věnuje.
 „Holokaust byla nejen největší masová vražda v ději-
nách, ale také největší masová loupež,“ řekl při vernisáži 
tajemník Federace židovských obcí Tomáš Kraus. Restituo-
vat majetek je téměř nemožné, neboť zahynuly celé rodi-
ny a uplynulo příliš mnoho času, proto je snahou cent-
ra, aby předměty původních majitelů byly v muzeích as-
poň označeny štítky se jmény původních majitelů. „Je to 
jejich paměť,“ řekla ředitelka Centra pro dokumentaci ma-
jetkových převodů kulturních statků obětí druhé světové  
války.
 Centrum vzniklo po roce 2000, v loňském roce na pod-
zim vláda schválila jeho další pětileté působení. Ročně na 
svou práci dostává 14 miliónů z rozpočtu ministerstva kul-
tury. Detailně centrum zpracovalo archiv pražského umě-
leckoprůmyslového muzea (uPM). V něm je u každého 
předmětu identifikovaného jako původně židovský maje-
tek popisek jeho původu. Také v Národní galerii už pra-
covníci centra bádali, součástí vernisáže výstavy byl křest 
knihy Sbírka Richarda Poppera, která dokumentuje díla 
z kolekce brněnského sběratele, jež jsou v Ng. Sbíral pře-
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domě s číslem popisným 1043 pamětní desku věnovanou 
profesoru Jindřichu Vančurovi, spisovateli a blízkému spo-
lupracovníku T. g. Masaryka. Jen málokdo ale ví, že ve stej-
ném domě prožila velkou část svého života i malířka Marie 
Chodounská.
 Narodila se 19. srpna 1871 v Poličanech, v rodině léka-
ře Karla Chodounského a jeho ženy Julie. O pár let později 
přibyl do rodiny syn Karel a celá rodina se přestěhovala do 
Prahy. Malou Marušku poslali rodiče k příbuzným do jižní 
Francie, aby se naučila francouzsky a zároveň se zde také 
starala o hospodářská zvířata a věnovala se různým domá-
cím pracím, jako například háčkování a pletení. Po návra-
tu do Prahy koncem osmdesátých let 19. století se Marie 
Chodounská stala žačkou věhlasného malíře Karla Lieb-
schera. Svoje umělecké nadání dále rozvíjela také v kraji-
nářské škole Ferdinanda Engelmüllera, spolu zakladatele 
SVu Mánes a žáka Julia Mařáka. Se svým učitelem a spo-
lužáky vyrážela do plenéru malovat pražské motivy a ma-
lebné polabské scenérie. Z tohoto období se z její tvorby 
dochovaly vedle krajinek a květinových zátiší i některé ole-
je zachycující průmyslový Smíchov, ale také místní památ-
ky jako například letohrádek Klamovka nebo Malostranský 
hřbitov.
 Marie Chodounská milovala přírodu a její láskou se 
staly především výlety do hor, ze kterých zůstaly zachová-
ny nádherné malby, zobrazující horské masivy. Právě na 
jedné takové výpravě do Slovinských Alp se Marie sezná-
mila s mladým slavistou Ivanem Kunšičem a mezi oběma 
vzniklo velké citové pouto. Osud však této lásce nepřál, 
Ivan Kunšič v poměrně krátké době onemocněl mozkovým 
nádorem a za pouhý měsíc zemřel ve vídeňské nemocni-
ci. Jeho smrt byla počátkem série citových otřesů, který-
mi si Marie musela projít. Krátce poté diagnostikovali její 
mamince schizofrenii a o dva roky později tragicky zahy-
nul její bratr Karel. V té době Marie musela zcela převzít 
péči o domácnost a svého otce a ve volném čase se napl-
no věnovala malování, ať už ve svém smíchovském atelié-
ru, nebo v přírodě. Oblíbeným místem pro ni byla, kromě 
divoké horské přírody, například zahrada Kinských nebo 
petřínské stráně.
 Tvorba Marie Chodounské byla přijímána kritikou vel-
mi pozitivně a v roce 1909 se dočkala mimořádného úspě-
chu v podobě první souborné výstavy v Topičově salonu. 
Počátkem roku 1919 pak již patřila ke hvězdám na výsta-
vě Výtvarného odboru Ústředního spolku českých žen, po-
řádané v pražském Obecním domě. Sám Josef Čapek se 
ve své novinové stati velice obdivně vyjádřil o její tvorbě. 
A právě v této době, kdy dosáhla umělkyně vrcholu ve své 
dosavadní umělecké činnosti, se výrazně zhoršil její zdra-
votní stav – v létě roku 1922 se u ní projevila rakovina. Ze-
mřela 5. prosince 1922 a byla pohřbena na smíchovském 
hřbitově Malvazinky.
 Její posmrtnou výstavu uspořádal Dům umělců v Praze 
v červnu 1923.
  (mk)

svitavské muzeum esperanta chystá  
výstavu k výročí tvůrce jazyka
Svitavské muzeum esperanta, jediné svého druhu v České 
republice, chystá novou dlouhodobou výstavu. Bude vě-
nována 100. výročí úmrtí tvůrce umělého jazyka Ludwiga 

vážně holandské, vlámské a italské mistry; jeho stopa kon-
čí v Lodži v roce 1944.
  (mk)

z historie: Marie chodounská
V současné době je ve fázi příprav výstava obrazů Marie 
Chodounské, která se stala jednou z nejvíce uznávaných 
výtvarných umělkyň své doby.
 Při procházce po pražském Smíchově je možné dodnes 
spatřit v Holečkově ulici, nedaleko kostela sv. gabriela, na 

Marie Chodounská: Z jezera

Marie Chodounská od H. Emigrové
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ra Zamenhofa a 60. výročí úmrtí Františka Lorence, který vy-
dal první učebnici esperanta pro Čechy. Nejbližší obdob-
ná muzea existují v Polsku či Rakousku. Esperanto je ne-
utrální mezinárodní jazyk, který vytvořil koncem 19. stole-
tí polský lékař Ludwig Zamenhof.

Výstava Jiří Šalamoun – Maxipsem 
v animaci a výstava Loutka žije!
Od 2. května do 9. července budou v Domě Štěpánka Ne-
tolického v Třeboni k vidění dvě zajímavé výstavy, které 
vznikly ve spolupráci s Anifilmem – výstava Jiří Šalamoun – 
Maxipsem v animaci a výstava Loutka žije! Výstava Jiří Ša-
lamoun – Maxipsem v animaci se snaží více obsáhnout 
autorovu práci u filmu. Vedle seriálové a krátkometrážní 
animace se zaměřuje na málo známou tvorbu pro televi-
zi a hraný film. Na výstavě festival Anifilm připomene také 
Šalamounovy výrazné „zásahy“ do hraných filmů v podobě 
titulků, sekvencí i plakátů k nim. Loutka žije! je název výsta-
vy současné české loutkové animace představující tvorbu 
mladých i zavedených tvůrců, kteří navazují na silnou tra-
dici české loutkové tvorby.
Více informací: http://www.anifilm.cz/cs/program/vystavy/

Výstava Císařovna Marie Terezie (1717-1780) 
a to, co nám z jejího panování zůstalo
Město Třeboň a Státní oblastní archiv v Třeboni připravi-
ly výstavu Císařovna Marie Terezie (1717-1780) a to, co 
nám z jejího panování zůstalo. Výstava rozsahem velmi 
malá, ba komorní, by chtěla představit otisk některých te-
reziánských státnických reformních dokumentů v součas-
ném světě. Výstava potrvá od 14. května do 11. června 
2017.
Dům Štěpánka Netolického, 
Masarykovo náměstí 89/I, 379 01 Třeboň
http://www.itrebon.cz/dum-stepanka-netolickeho

opavské muzeum představí  
lichtenštejnské dary
Slezské zemské muzeum v Opavě představí veřejnosti ex-
ponáty z darů knížete Jana II. z Lichtenštejna, které získalo 
před více než sto lety. Vystaveno bude na 250 nejcenněj-
ších a umělecky nejhodnotnějších skvostů z darů knížete. 
Návštěvníci uvidí lichtenštejnskou obrazárnu, gotické dře-
vořezby i kolekci užitého umění ze skla, keramiky, porcelá-
nu či vzácné kusy nábytku, například zlacenou dětskou ko-
lébku nebo bohatě zdobenou postel s nebesy. Vernisáže se 
zúčastnil i lichtenštejnský kníže Hans Adam II.
Výstava Jan II. kníže z Lichtenštejna. Mecenáš a donátor 
Slezského zemského muzea potrvá do 13. srpna.
Slezské zemské muzeum, Nádražní okruh 31, 746 01 Opava
http://www.szm.cz/

Vsetínský zámek představuje historii  
zbrojovky i vliv na město
Zbraně, které se vyráběly ve vsetínské Zbrojovce před dru-
hou světovou válkou, za protektorátu i v nadcházejících 
letech, jsou k vidění ve vsetínském zámku. Muzeum regio-
nu Valašsko tam připravilo výstavu nazvanou Zbrojovka 

a město, potrvá do 10. června. Výstava připomíná histo-
rii továrny, která byla založena před osmdesáti lety, i její 
vliv na rozvoj města. Zbrojovka byla založena těsně před 
válkou, za protektorátu ji zabrali Němci, po ní byla výro-
ba zbraní utlumena a továrna se zaměřila na výrobu textil-
ních strojů. Po roce 1989 se rozdělila na samostatné firmy.

expozice Praha hoří! zavede do nitra 
planoucího národního divadla
Novomlýnská vodárenská věž, která byla poprvé zpřístup-
něna veřejnosti, nabízí od konce dubna stálou expozici 
Praha hoří! ukazující historii hasičství a požárů v metro-
poli. Zájemci se ve zrestaurované vodárenské věži sezná-
mí s nebezpečím požárů pro Prahu v minulých stoletích 
i nedávné minulosti. Výstava ukazuje způsoby, jakými se 
obyvatelé Prahy bránili proti ničivému živlu i jak se vyvíje-
ly technické možnosti hašení požárů.

České památky už v minulých letech  
představily karla iV. nebo rožmberky.  
letošní rok bude věnován renesanční šlechtě
Letošní rok je zaměřen na odkaz renesanční aristokracie 
na šlechtických sídlech v péči Národního památkového 
ústavu. Připomeneme sídla a odkaz Žerotínů na Moravě, 
v Telči a v Jindřichově Hradci na pány z Hradce, v Českém 
Krumlově, na hradě Rožmberk, na Kratochvíli a Třeboni 
na Rožmberky, také na Pernštejny v Litomyšli a na hradě 
Pernštejn. Rok renesanční šlechty symbolicky otevřela vý-
stava na Pražském hradě nazvaná Mars a Venuše. Jsou na 
ní k vidění zásadní díla z rudolfinské doby, která jsou ve 
sbírkách hradů a zámků ve správě Národního památkové-
ho ústavu. Vyvrcholením roku potom bude nová expozi-
ce Moravský aristokrat v labyrintu světa na zámku v Bu-
čovicích a výstava na renesančním zámku Březnice. Právě 
tam se kdysi oženil Ferdinand Tyrolský, syn českého krále 
Ferdinanda I., s Filipínou Welserovou. Sňatek to byl sice 
morganatický, tajný, ale brzy se ukázalo, že šťastný. Kro-
mě Březnice je s manželským párem spojen také rakous-
ký zámek Ambras. Výstava je připravována ve spolupráci 
se zámkem Ambras, který je ve správě Kunsthistorisches 
Museum Wien. V Praze se pak Rok renesanční šlechty při-
pomene ještě jednou, výstavou Podoby a příběhy. Proběh-
ne ve Šternberském paláci a představí renesanční portréty 
a předměty se šlechtickými rody spojené.
 K životu renesanční šlechty patřily také zcela běžné 
starosti, například s vařením a hostinami. V tomto obo-
ru vynikala právě manželka Ferdinanda Tyrolského Filipí-
na. Na tiskové konferenci přestavil renesanční kuchyni Ra-
dim Svačina: „Dělala se tehdy převážně kuřata a zvěřina. Já 
jsem si vybral pečené kuřátko s omáčkou se zelených by-
lin – šalvěje, máty a hladkolisté petržele. K tomu jsem jako 
přílohu použil kaši z malin. Je to docela příjemná kombi-
nace slaného a sladkého. Maliny jsou povařené v červe-
ném víně a trošičku okořeněné pepřem, zjemněné medem. 
K tomu ještě potom dáme mandličky. Omáčka, kterou se 
zalívá kuře, je udělána jednoduše. Oni hodně používali na 
zahušťování chleba, do omáček pak víno. Ty bylinky jsou 
jenom utřené na pánvičce, zalité bílým vínem a přidán je 
bílý chléb, který je upražený na sucho. Je to propasírová-
no, a tak nám vznikla omáčka na přelití toho kuřátka.
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na uměleckoprůmyslové škole proběhla  
výstava obrazů oty Janečka
V galerii Vyšší odborné uměleckoprůmyslové školy na 
pražském Žižkově se uskutečnila výstava obrazů Oty Ja-
nečka (1919-1996), která představila průřez jeho tvorbou 
od čtyřicátých let do osmdesátých let minulého století.
 Janeček studoval kreslení a deskriptivní geometrii na 
pražské technice. Po uzavření vysokých škol za protektorá-
tu pokračoval ve studiu na uměleckoprůmyslové škole. Ne-
dokončil ji a stal se profesionálním výtvarníkem. Jeho první 
malířské pokusy z třicátých let minulého století se zaměřily 
na studie krajin a kubistických zátiší. Koncem čtyřicátých 
let tento styl opustil a nechal se inspirovat přírodními mo-
tivy ptáků, později motýlů a rostlin. V polovině padesátých 
let vytvořil rozsáhlý cyklus krajinných kompozic. Začátkem 
šedesátých let se ústředním tématem jeho tvorby stal mi-
krosvět organické hmoty. Vedle monumentálních obrazů 
maloval i stylizované portréty. Později se vrátil k přírodním 
motivům. Jeho tvorbu uzavřely začátkem devadesátých let 
pastely poeticky zasněných krajin a rybníků. Janeček se za-
býval také grafikou, knižní ilustrací, návrhy poštovních zá-
mek, šperků a textilu.

na Helfštýně bude vystavovat  
kovář claudio Bottero

Z výstavy Kovářský virtuos Cladio Bottero

Proslulý italský umělecký kovář Claudio Bottero bude tvá-
ří letošní výstavy na hradě Helfštýn na Přerovsku. Výstava 
představí několik desítek jeho kreseb a návrhů kovářských 
prací, které dosud nikde neprezentoval. Expozice s ná-

zvem Kovářský virtuos Cladio Bottero potrvá do konce 
srpna. Bottero v osmdesátých letech spolupracoval na pro-
jektech pro Pražské památky a následně se seznámil s tur-
novskou Střední uměleckoprůmyslovou školou, která ho 
silně ovlivnila. Tak se mimo jiné dostal i k Helfštýnu a zdej-
šímu mezinárodnímu kovářskému sympoziu He faiston, 
kde získal mnohá ocenění. Bottero patří od roku 2011 ke 
členům odborné poroty Hefaistonu.

trutnovské muzeum připomíná výstavou  
ničivou povodeň z roku 1897
Muzeum Podkrkonoší v Trutnově připomíná katastrofál-
ní povodeň, která v červenci 1897 zasáhla Krkonoše. Vy-
žádala si několik desítek lidských životů a velké materiální 
škody. Návštěvníci se dozví například o soudním adjunk-
tovi Josefu Malému, který v Horním Starém Městě u Trut-
nova z rozvodněné Úpy postupně zachránil dvaačtyřicet  
lidí.

Výstava přibližuje chartu 77 také  
na osudu ivana Martina Jirouse
Výstava Příběh Charty je připomínkou čtyřicátého výro-
čí Charty 77, neformální občanské iniciativy, kritizující ne-
dodržování lidských a občanských práv. Na příběhu Iva-
na Jirouse – básníka, výtvarného kritika, představitele čes-
kého undergroundu – dokumentovaném fotografiemi, pí-
semnostmi i osobními věcmi, autoři výstavy představují, 
společně s historickým zhodnocením Petra Blažka a Ve-
roniky Tuckerové, životní osudy lidí z různých společen-
ských okruhů, jejichž spojnicí bylo souznění s duchem 
textu Charty a kteří byli jejími signatáři. V rámci výsta-
vy jsou představeny také fotografie Jiřího Bednáře, Jaro-
slava Brabce, Michaela Duse, Bohdana Holomíčka, Jana 
Kašpara, Jaroslava Kukala, Ivana Kyncla, Ondřeje Němce, 
Viktora Stoilova, Oldřicha Škáchy i dalších fotografů, kte-
ré zachycují dobovou atmosféru a dění v tzv. neoficiální  
kultuře.
Autoři: Zuzana Brikcius, Eugen Brikcius, Ondřej Kohout, 
Eva Kohout-Voneš, Petr Blažek, Veronika Tuckerová
Kurátor: Irena Nývltová
Partneři: Libri Prohibiti, Knihovna Václava Havla, Archiv 
Jana Patočky
Datum konání: 14. 3. 2017 – 13. 1. 2019
Místo konání: Salmovský palác

Výstava ukáže pronásledování židů  
za normalizace
Židovské muzeum v Praze novou výstavou připomíná 
40. výročí Charty 77 a pronásledování židovských obcí ze 
strany komunistické Státní bezpečnosti. Jmenuje se Laby-
rintem normalizace – Židovská obec jako zrcadlo větši-
nové společnosti a v galerii Roberta guttmana na Starém 
Městě potrvá až do 28. ledna příštího roku.

Výstava ukáže, jak první světová válka  
ovlivnila český sport
Vliv první světové války na český sport a sportovce uka-
zuje nová výstava, kterou připravilo Národní muzeum  
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ra v Praze v Národním památníku na Vítkově. Připomene 
osudy sportovních nadšenců, amatérů i začínajících pro-
fesionálů na poli válečném i sportovním. Zmapuje pohnu-
tou dobu, která zahájila postupnou profesionalizaci spor-
tu. Expozice nazvaná Sport za Velké války bude přístupná 
až do konce února příštího roku.

Výstava Ferdinand II.

V roce 2017 uplynulo 470 let od doby, kdy syn českého 
a uherského krále Ferdinanda I. arcivévoda Ferdinand II. 
Habsburský (1529-1595) přijel do Čech, aby zde zastupo-
val zájmy svého otce i celé habsburské dynastie. V témže 
roce si připomínáme i výročí 450 let, kdy se arcivévoda ujal 
vlády nad Tyrolskem. Významná jubilea se stala podnětem 
k uspořádání rozsáhlé výstavy Ferdinand II. 450 Jahre Tiro-
ler Landesfürst na zámku Ambras v Innsbrucku a násled-
né výstavy v Národní galerii v Praze. Obě vznikají ve spo-
lupráci Kunsthistorisches Museum Wien s Národní gale-
rií v Praze a Ústavem dějin umění Akademie věd České  
republiky.
 Druhorozený syn císaře Ferdinanda I. prožil dětství 
a mládí ve společnosti staršího bratra a následníka trůnu 
Maxmiliána. Od roku 1547 arcivévoda Ferdinand II. pobý-
val v českých zemích a jako zástupce svého otce zde za-
stával důležitou úlohu v politickém a společenském životě. 
Mezi významné úkoly patřila též obnova královského síd-
la – Pražského hradu, kterou prováděl pod otcovým dohle-
dem. Do dějin architektury se arcivévoda Ferdinand zapsal 
stavbou svého loveckého zámečku, proslulého letohrádku 
Hvězda. Významné místo v historii mu náleží též jako váš-
nivému sběrateli. Vybudoval jednu z největších knihoven 
ve střední Evropě své doby, rozsáhlou kunstkomoru podle 
vzoru italských velmožů a vynikající sbírku zbrojí slavných 
mužů.

Ferdinand II. Habsburský

 Ferdinand I. odkázal arcivévodovi vládu nad Tyrolskem, 
kam přesídlil v roce 1567. Domovem se mu stal zámek 

Ambras poblíž Innsbrucku. Vybudoval z něj výstavní sídlo, 
kam umístil své rozsáhlé sbírky. Řada vzácných předmětů 
se nachází na místě dodnes. Ambras tak náleží k prvním 
muzeím v Záalpí a jediným, které se dochovalo na původ-
ním místě. Arcivévodův příklad byl inspirativní pro mno-
hé české aristokraty i pro jeho synovce, budoucího císaře 
Rudolfa II., s nímž sdílel podobné zájmy. Kontakty s čes-
kou aristokracií pokračovaly i po arcivévodově přestěho-
vání – Innsbruck se stával častou zastávkou představitelů 
tuzemské šlechty při jejích cestách do Rakous, Itálie nebo 
cíleně do Tyrolska.
 Obě výstavy, v zámku Ambras a Valdštejnské jízdárně, 
mají společný koncepční základ, který je v rakouské expo-
zici prohlouben v aspektu Ferdinandovy vlády v Tyrolsku 
a v Praze rozšířen v oblasti jeho působení v českých ze-
mích. Diváci spatří více než tři stovky exponátů různého 
druhu, od obrazů přes vzácné předměty uměleckého ře-
mesla, renesanční zbroje, cenné listiny včetně vlastnoruč-
ního dopisu arcivévody, až po přírodniny a kuriozity z jeho 
sbírek nebo předměty osobní potřeby arcivévody a jeho 
rodiny. Více než polovina exponátů bude zapůjčena ze za-
hraničních sbírek, většinou tak půjde o zcela unikátní pří-
ležitost spatřit je v České republice. Podobně mimořádné 
budou i některé zápůjčky z českých institucí. Cílem expozi-
ce je představit divákům arcivévodu jako historickou osob-
nost silně spjatou s osudem českých zemí a s uměním ob-
dobí renesance, ale též jako člověka s osobními vazbami 
a zájmy. Arcivévoda Ferdinand byl milovník lovů a dvor-
ských slavností, do kterých se často zapojoval jako herec 
a zpěvák. I tomuto aspektu bude proto věnován samostat-
ný oddíl výstavy. Pro dětské návštěvníky bude připraven te-
matický okruh výstavou zaměřený na zájmy nejmladší vě-
kové skupiny.
 Scénář výstavy připravuje česko-rakouský tým histori-
ků a historiků umění v čele s dr. Veronikou Sandbichler, ře-
ditelkou zámku Ambras (pro výstavu na Ambrasu), Blan-
kou Kubíkovou z Národní galerie v Praze, Sylvou Dobalo-
vou z Ústavu dějin umění AV ČR a Jaroslavou Hausenbla-
sovou z Filozofické fakulty univerzity Karlovy (pro výstavu  
v Praze).
Ferdinand II. 450 Jahre Tiroler Landesfürst
Místo konání: Zámek Ambras v Innsbrucku
Datum konání: 15. 6 – 8. 10. 2017
http://www.schlossambras-innsbruck.at/besuchen/auss-
tellungen/ferdinand-ii/
&
Místo konání: Praha, Valdštejnská jízdárna
Datum konání: 3. 11. 2017 – 25. 2. 2018

novinky na zámku Březnice
Zámek Březnice připravuje mimořádný prohlídkový 
okruh zaměřený na osudy arcivévody Ferdinanda II., v le-
tech 1547-1564 místodržícího v Čechách, u příležitos-
ti 450. výročí jeho místodržitelského nástupnictví v tyrol-
ském Innsbrucku v roce 1567. V roce 1557 se Ferdinand II. 
na zámku v Březnici tajně oženil s Filipínou Welserovou. 
V rámci nového sezónního prohlídkového okruhu připra-
vuje správa státního zámku v Březnici audiovizuální pre-
zentaci historicky poprvé přeloženého cyklu renesanční 
grafiky zvaného Kolowratská svatba z roku 1580.

https://www.zamek-breznice.cz/
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Vyšla audiokniha Miloně Čepelky
Audiokniha rozhovorů Aleše Palána s protagonistou Di-
vadla Járy Cimrmana Miloněm Čepelkou byla vydána 
u Supraphonu a pokřtěna na mezinárodním knižním ve-
letrhu a literárním festivalu Svět knihy 2017.
 Miloň Čepelka je patrně nejznámější jako Jasoň a Drsoň 
ze hry Dlouhý, Široký a Krátkozraký, ale ztvárnil také šiko-
vatele Vogeltanze, který každému rád sděluje, kde je po-
sádkou, v Záskoku, anebo „mamku“ ve hře Akt. Čepel-
ka ovšem není pouze hercem kultovního divadla. Věnu-
je se také psaní básní, povídek, novel a rozhlasových her. 
I o tom hovoří v audioknize, která rozebírá okolnosti vzniku 
a fungování Divadla Járy Cimrmana nebo dění kolem oku-
pace v roce 1968, kdy se spolu se svými divadelními kolegy 
podílel na ilegálním vysílání Československého rozhlasu.
 Supraphon audioknihu rozhovorů Aleše Palána s Mi-
loněm Čepelkou nazvanou Nedělňátko aneb s Cimrma-
nem v zádech představil veřejnosti společně s jejím křes-
tem, který se uskutečnil za účasti obou tvůrců v rámci ve-
letrhu Svět knihy 2017.
  (mk)

kniha, která odhaluje starou Prahu
Muzeum hlavního města Pra-
hy je pověstné kvalitou svých 
publikací o Praze, a to potvr-
zuje i před časem vydaná kni-
ha Pražské veduty 18. století. 
Publikace obsahuje vyobra-
zení a podrobné popisy více 
než 420 grafických listů za-
chycujících vzhled a promě-
ny Prahy v průběhu 18. sto-
letí, včetně významných his-
torických událostí a přírod-
ních katastrof. Autory publi-
kace jsou Jiří Lukas a Mirosla-
va Přikrylová a jejími kmotry 

se stali Kateřina Bečková, šéfová Klubu za starou Prahu, 
a věhlasný pražský antikvář a znalec města Karel Křenek. 
Soupis vedut se opírá o významné sbírkové fondy muzea, 
které jich má ve sbírce několik tisíc, Národního muzea, Ná-
rodní galerie v Praze, Královské kanonie premonstrátů na 
Strahově, Národní knihovny ČR a dalších veřejných sbírek. 
Kniha je rovněž doplněna rejstříkem umělců, věcným rejs-
tříkem a podrobným seznamem odborné literatury. Kni-
hu lze nejvýhodněji získat v prodejně v hlavní budově mu-
zea na Florenci. Tady také mohli zájemci do 4. června vi-
dět i stejnojmennou výstavu.
  (mk)

zemřel Jiří kahoun, autor  
známých Příběhů včelích medvídků
Oblíbený autor dětské literatury Jiří Kahoun zemřel ve 
věku pětasedmdesáti let, informovala o tom Česká televi-

ze. Spisovatelova tvorba se stala předlohou několika večer-
níčků, poslední knihu Knížkový pejsek vydal Kahoun v roce 
2012, o rok později získal ocenění za celoživotní přínos li-
teratuře pro děti a mládež.
 Jiří Kahoun se narodil v roce 1942 v Praze. Po absolvo-
vání oboru umělecké zpracování kovů a kamenů na střed-
ní průmyslové škole pracoval v různých profesích, napří-
klad jako traktorista, kameník, zedník nebo výtvarník, chvíli 
pálil i dřevěné uhlí. Po celou dobu se ale věnoval psaní. Na 
svém kontě má několik desítek knih, k nimž vedle Příběhů 
včelích medvídků patří knihy O mašinkách – Pohádky na 
kolejích, O létajících strojích – Pohádky z povětří nebo Pro 
zvědavá ouška.

knihou roku je román o drsném dospívání  
v nehostinném světě
Knihou roku se v soutěži Magnesia Litera stal román Jeze-
ro, který napsala Bianca Bellová. Próza je drsným příbě-
hem o dospívání a zároveň postapokalyptickým podoben-
stvím o zničení přírody, po kterém následuje zpustošení 
lidských vztahů i duší jednotlivých lidí.
 Pořadatelé v Národním divadle v Praze vyhlásili i vítěze 
osmi kategorií soutěže, jež má propagovat kvalitní četbu. 
V té nejsledovanější, v kategorii prózy, zvítězil Marek Šin-
delka s románem Únava materiálu. Stejnou cenu dostal 
už před pěti lety za svou sbírku povídek Zůstaňte s námi. 
Únava materiálu je jeho druhým románem. V něm podle 
literárních publicistů jako jeden z mála současných auto-
rů uchopil skutečně současné téma, tedy uprchlíky. Podle 
nakladatele jde o první český román, který zachycuje téma 
uprchlické krize. Inspirací Šindelkovi byla zpráva o nálezu 
jednasedmdesáti mrtvých uprchlíků v odstaveném voze na 
dálnici.
 Česká autorka Bianca Bellová získala za román Jeze-
ro letošní Cenu Evropské unie za literaturu. Oznámilo to 
Zastoupení Evropské komise v ČR. Ocenění spojené s od-
měnou 5 000 eur je určeno mladým evropským autorům 
a má jim pomoci prosadit se na mezinárodní scéně. Vítě-
zové slavnostně převzali ocenění 23. května v Bruselu.

Českým bestsellerem 2016 se stala  
Hartlova kniha Okamžiky štěstí
Nejprodávanější knižní novinkou za uplynulý kalendářní 
rok v síti Knihcentrum.cz se stal román Patrika Hartla Oka-
mžiky štěstí. Příběh sourozenců Veroniky a Jáchyma, který 
získal sošku z dílny akademického sochaře Olbrama Zoub-
ka, vyšel v nakladatelství Bourdon. Celkem se ho v celé tu-
zemské prodejní síti prodalo přibližně 100 000 výtisků, což 
znamená desetkrát překročenou hranici bestselleru.

Více než třicítka knih dostala označení 
nejkrásnější česká kniha
Kniha o válečném pilotovi, průvodce literárním festivalem 
nebo kniha, která ukazuje propojení umění a sportu, zvítě-
zily v 52. ročníku soutěže o Nejkrásnější české knihy roku. 

lIteratura

Pražské veduty 18. století
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ra Ceny se předávaly v Letohrádku Hvězda, celkem jich po-
řadatelé rozdali šestatřicet. Soutěž, v níž bylo letos rekord-
ních 250 publikací, hodnotí technickou i výtvarnou strán-
ku. Letos poprvé estetické kvality posuzovala mezinárod-
ní porota. Výstava oceněných knih byla v letohrádku ote-
vřena do 28. května a doplnil ji výběr Nejkrásnějších knih 
světa 2015 zapůjčených nadací Stiftung Buchkunst. Sou-
těž o nejkrásnější knihy vydané v tuzemsku pořádá minis-
terstvo kultury a Památník národního písemnictví. Ministr 
kultury Daniel Herman předával první ceny v sedmi sou-
těžních kategoriích.

trh s audioknihami loni stoupl  
o 37 % na 112 miliónů korun
Český trh s audioknihami a mluveným slovem loni zno-
vu vzrostl. Prodej stoupl o 37 procent na 111,88 miliónu 
korun. Posluchači mohli vybírat ze 172 nových titulů, což 
je o polovinu víc než v roce 2015. Poslechoví čtenáři dá-
vají přednost nákupu audioknih na CD, který představu-
je 72 procent trhu. Po digitální podobě sáhnou ve 28 pro-
centech případů, význam stahování ale roste. Vyplývá to ze 
zprávy o vývoji trhu, kterou zveřejnila Asociace vydavate-
lů audioknih. Nejprodávanější audioknihou loňského roku 
byly Čtyři dohody v podání Jaroslava Duška. Na druhém 
místě žebříčku skončil soubor všech patnácti her Divadla 
Járy Cimrmana a na třetím deník P. S. Anny geislerové.

na veletrhu svět knihy Praha zaznamenali 
velký zájem návštěvníků
O pražský veletrh Svět knihy na holešovickém Výstavišti je 
podle jejího nového ředitele Radovana Auera velký zájem. 
Svět knihy každoročně navštěvuje až 40 000 milovníků lite-
ratury. Například Corinne Hofmannová, známá švýcarská 
spisovatelka, autorka legendární Bílé Masajky, představi-
la svoji novou biografii Dívka se žirafím krkem, v níž vyprá-
ví hlavně o svém dětství a dospívání za těžkých životních 
podmínek. Svou knihu Únava materiálu podepisoval dr-
žitel ceny Magnesia Litera Marek Šindelka. Zcela plno měl 
v Sále audioknih na své besedě jeden z nejúspěšnějších 
českých spisovatelů současnosti Vlastimil Vondruška, kte-
rý představil své audioknihy Přemyslovská epopej a Husit-
ská epopej a případy z cyklu Hříšní lidé Království českého.

Před 100 lety se narodil básník  
a spisovatel Josef kainar
Josef Kainar (29. 6. 1917, Přerov – 16. 11. 1971, Dobříš) 
byl český básník, textař, dramatik a překladatel, ale také 
hudebník, ilustrátor, výtvarník a novinář. Člen umělecké 
skupiny 42 a literární skupiny Ohnice. V letech 1938-1939 
studoval češtinu a francouzštinu na univerzitě Karlově 
v Praze, po uzavření vysokých škol vystřídal celou řadu za-
městnání. Měl blízko k divadlu a pracoval jako dramaturg 
v Divadle satiry. Pracoval jako novinář, v novinách Rovnost 
vycházely jeho vtipy, obrázky a básně. Po druhé světové 
válce také spolupracoval s rozhlasem, filmem a divadlem. 
V Československém rozhlase například tvořil tzv. rozhlás-
ky, ve kterých přístupnou formou seznamoval mladší po-
sluchače s děním. Po roce 1947 se věnoval pouze literatu-
ře. Zabýval se také hudbou, hrál na koncertní úrovni na 

klavír, kytaru a housle. Stylově vycházel především z jazzu. 
Zmínky o něm se objevují také v jeho básních. Josef Kai-
nar je pohřben na Vyšehradském hřbitově. V roce 2007 po 
něm bylo pojmenováno gymnázium v Hlučíně, kde také 
studoval.

několik dat:
Petr Bezruč, vl. jm. Vladimír Vašek 
(15. 9. 1867 – 17. 2. 1958)
Je autorem básnické sbírky původ-
ně nazvané Slezské číslo, pozdě-
ji známé jako Slezské písně, vyda-
né na počátku 20. století. Naprosto 
ojedinělé verše útočně promlouva-
jící za sociální a národní zájmy čes-
kých obyvatel Slezska nemají svým 
vznikem, stylem ani dalším osudem 
v české literatuře obdobu. Jeho dílo 
je ovlivněno symbolismem a českou 
modernou.

Václav Černý (26. 3. 1905 – 2. 7. 1987) – český literární 
vědec-historik, překladatel, esejista a editor. Středočeská 
studia absolvoval na gymnáziu v Náchodě a na lyceu v Di-
jonu, kde v roce 1924 maturoval. V letech 1924-1929 stu-
doval romanistiku a bohemistiku na Filozofické fakultě uK. 
V roce 1930 odešel do Ženevy a do roku 1934 zde zastával 
místo sekretáře slavistického institutu – Institut d’études 
slaves. Na ženevské univerzitě se také habilitoval pro srov-
návací a obecnou literaturu. Po návratu učil na středních 
školách, získal docenturu románských literatur na Filozo-
fické fakultě uK v Praze. Přednášel rovněž jako mimořádný 
profesor na Masarykově univerzitě v Brně. Byl činný v pro-
tifašistickém odboji. V roce 1944 byl zatčen a až do kon-
ce války vězněn na Pankráci. V roce 1945 byl Václav Černý 
krátce členem České národní rady a Zemského národního 
výboru. Do roku 1951 přednášel obecnou a srovnávací li-
teraturu na Filozofické fakultě uK. Pro svůj negativní po-
stoj ke komunistickému režimu byl propuštěn, zatčen, ale 
při soudu opět osvobozen. V roce 1968 se Václav Černý 
vrátil na fakultu, ale v roce 1970 byl penzionován a mohl 
publikovat pouze v zahraničí. Václav Černý pracoval rov-
něž jako redaktor kritické přílohy Lidových novin a založil 
Kritický měsíčník, který byl trvale spojen s jeho jménem. 
Měl blízko k existencionalismu, z českých autorů ho zají-
mali např. Jiří Orten, František Halas a další básníci spiri-
tuálního proudu či existencionalismu. Na sklonku šedesá-
tých let psal o tvorbě B. Hrabala a M. Kundery. Z literárně-
vědných témat se věnoval především romantismu, baroku, 
francouzské a staročeské literatuře. Překládal ze španělšti-
ny, francouzštiny a italštiny.

Jaroslav foglar (6. 7. 1907 – 23. 1. 1999) – český spiso-
vatel literatury pro mládež, významná osobnost českého 
skautského hnutí, redaktor několika dětských časopisů. 
Napsal více než dvacet dobrodružných knih pro děti a mlá-
dež, mezi nejznámější patří příběhy Rychlých šípů nebo 
Hoši od Bobří řeky. Dodnes se loví jeho zkoušky 13 bobří-
ků a hrají hry v klubovnách i na letních táborech.

Petr Bezruč
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Herec Jan tříska se přirovnal  
k potulnému komediantovi
Za potulného komedianta se na setkání s novináři na praž-
ském Febiofestu označil divadelní a filmový herec a recitá-
tor Jan Tříska. Od emigrace v roce 1977 natočil v Americe 
čtyřiačtyřicet filmů, z nich dva s Milošem Formanem – Rag-
time a Lid versus Larry Flynt. „Pracuji tam stále, nejsem 
totiž líný,“ podotkl osmdesátiletý umělec, který se za pra-
cí od listopadu 1989 vrací domů. Účinkoval na shakespea-
rovských slavnostech na Pražském hradě, 140 krát ztvárnil 
hlavní roli v Havlově Odcházení a bezmála stovku repríz 
měla během několika let komedie Kumšt v pražském Di-
vadle Na Jezerce. Legendární je jeho role pedagoga Igora 
Hnízda ve Svěrákově filmu Obecná škola. V roli zlého dě-
dečka se objeví i v dalším projektu režiséra Jana Svěráka 
Po strništi bos, který se do kin dostane v polovině srpna.

rozhlasovou thálii v olomouci  
převzal herec Petr lněnička
Herec Petr Lněnička převzal v Olomouci na závěr 33. roč-
níku mezinárodního festivalu rozhlasové tvorby Prix Bo-
hemia Radio 2017 cenu Thálie za herecký výkon v rozhla-
sové hře. Ocenění si vysloužil za roli guye Montaga ve hře 
451 stupňů Fahrnheita. Loni rozhlasovou Thálii dostal he-
rec Viktor Preiss. Součástí festivalu byl doprovodný pro-
gram včetně diskusí a koncertů.

cenu thálie za celoživotní  
mistrovství v činohře získala Vránová
Herečka Alena Vránová převzala v Praze za dlouhotrvající-
ho potlesku prestižní Cenu Thálie za celoživotní činoherní 
mistrovství. Na jevišti historické budovy Národního diva-
dla v Praze stála už před devíti lety, kdy přebírala prestižní 
pohár za výkon v inscenaci Bouřlivé jaro v Divadle ungelt, 
které je už téměř dvacet let jejím druhým domovem. Vrá-
nová získala v roce 1956 angažmá v Divadle ABC, kde spo-
lupracovala s Janem Werichem a Otou Ornestem. Členkou 

Městských divadel pražských byla až do roku 1992. Její fil-
mový věhlas založilo v roce 1952 ztvárnění princezny Kra-
somily v pohádce Pyšná princezna.
 Ceny Thálie 2016 za mimořádné jevištní výkony v čino-
hře obdrželi Hana Tomáš Briešťanská za roli Štěpky v Pe-
trolejových lampách Národního divadla v Brně a Milan 
Kňažko za roli Jona v monodramatu Shylock Divadla Na 
Jezerce v Praze.

dejvické divadlo hostuje v Berlíně
Pražské Dejvické divadlo míří do Berlína, kde odehraje 
v rámci Česko-německého kulturního jara dvojici předsta-
vení. Šéfka produkce Jana Burianová věří, že ztvárnění her 
Teremin a Kafka ’24 pomůže přitáhnout pozornost němec-
kého publika k českým autorům. „Zapojili jsme se poprvé, 
protože to je atypické,“ říká Burianová s tím, že do Němec-
ka většinou jezdí neverbální nebo německy mluvící divadla. 
Představení v češtině s německými titulky jsou s výjimkou 
divadelních festivalů mimořádná. Dejvické divadlo bude 
v Berlíně hostovat v divadle Deutsches Theater v centru 
metropole. Představí se dvojicí her českých autorů napsa-
ných přímo pro soubor Dejvického divadla.

Ve věku 72 let zemřela  
loutkoherečka Helena Štáchová
Ve věku dvaasedmdesáti let zemřela loutkoherečka, scená-
ristka, režisérka, dabérka, interpretka Máničky a Bábinky 
a od roku 1996 ředitelka Divadla Spejbla a Hurvínka Hele-
na Štáchová. ČTK to oznámila její dcera Denisa Kirschne-
rová. „Navzdory dlouhému boji s těžkou nemocí se ma-
minka do poslední chvíle věnovala divadlu, kterému za-
světila svůj profesní i osobní život. Budeme se snažit, aby 
naše dřevěná rodinka žila dál svůj divadelní život,“ uvedla.
 Helena Štáchová se narodila 18. listopadu 1944, do Di-
vadla S+H nastoupila jako elévka. Po roce odešla studovat 
na Divadelní fakultu Akademie múzických umění a po je-
jím absolvování se v roce 1966 stala členkou této oblíbe-
né loutkové scény. V následujícím roce převzala od Bo-

františek ladislav Hek (11. 4. 1769 – 4. 9. 1847) – český 
buditel, spisovatel, publicista a skladatel (v románu Aloise 
Jiráska zvaný F. L. Věk).

Šebestián Hněvkovský (19. 3. 1770 – 7. 6. 1847) byl čes-
ký národní buditel a básník spjatý s prvopočátky novočes-
kého básnictví za národního obrození. Hněvkovský byl 
vedle A. J. Puchmajera iniciátorem a významnou osobnos-
tí první novočeské básnické školy.

eduard Petiška (14. 5. 1924 – 6. 6. 1987) byl český bás-
ník, romanopisec, povídkář, novelista, autor knih pro děti 
a mládež, dramatik, teoretik dětské literatury a překlada-
tel, otec spisovatele Martina Petišky. Eduard Petiška spo-
lupracoval s Československým rozhlasem a televizí, psal 
pro dětské časopisy. Překládal z němčiny (J. W. goethe,  

H. Heine aj.), psal odborné texty, eseje a předmluvy. Po 
sametové revoluci bylo jeho dílo vyznamenáno řadou cen, 
mimo jiné Platinovou knihou, cenou Rudolfa II. a medai-
lí Franze Kafky. Na jeho počest byla nazvána planetka, 
jeho jméno nese městská knihovna v Brandýse nad La-
bem, byly po něm pojmenovány ulice, každoročně je udě-
lována Cena Eduarda Petišky. Na domě č. p. 5 v Karlovar-
ské ulici, ve kterém v Mariánských Lázních pobýval, je nyní 
umístěna pamětní deska s jeho portrétem sochaře Reona 
Argondiana. V roce 2016 mu bylo uděleno čestné občan-
ství Prahy 5 in memoriam. Na devadesát svazků literární-
ho díla, které zanechal, zůstává z podstatné části stále živé, 
vychází stále znovu v tištěné i elektronické podobě a je vy-
dáváno v mnoha překladech, jeho texty vyšly ve třiceti ja-
zycích, mj. čínsky, japonsky, arabsky a vietnamsky.
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ra ženy Welekové interpretaci jedné z hlavních postav diva-
dla – Máničky. A stala se tak její třetí adoptivní mamin-
kou. Na rozdíl od svých předchůdkyň začala po boku Mi-
loše Kirschnera, který se stal také jejím partnerem život-
ním, s interpretací cizojazyčných textů. V roce 1971 pro ni 
Miloš Kirschner vytvořil novou postavu, která se okamži-
tě stala jednou z kmenových postav divadla – paní Kate-
řinu Hovorkovou alias Mániččinu bábinku. Štáchová ne-
působila pouze v divadle, ale i v rozhlase, dabingu (Líza 
Simpsonová v televizním animovaném seriálu, Míša Kulič-
ka) a v televizi.

kritici vyhlásili divadlem roku  
komorní scénu aréna ostrava
V Praze byly předány Ceny divadelní kritiky, dříve pojme-
nované po Alfrédu Radokovi. Divadlem roku 2016 se sta-
la Komorní scéna Aréna Ostrava. Za herecké výkony byla 
oceněna Pavlína Štorková v titulní roli inscenace Olga/
Hor rory z Hrádečku, kterou Divadlo Letí uvádí v pražské 
Vile Štvanice, a Stanislav Majer v projektu Studia Hrdinů 
s názvem Herec a truhlář Majer mluví o stavu své domo-
viny. V 25. ročníku ankety časopisu Svět a divadlo hlaso-
valo devětaosmdesát kritiků.

Jiří suchý se v semaforu  
představí nově a jinak
Chystaná novinka v pražském divadle Semafor s názvem 
Začalo to vestpocketkou bude podle principála scény Jiří-
ho Suchého v mnohém výjimečná. Nepůjde o klasickou di-
vadelní produkci, nýbrž o koncert nového uskupení, které 
vzniklo ve snaze opustit vyježděné koleje. Pod heslem Pa-
matujte! Únavu spolehlivě zaženou synkopy! diváky přiví-
tá čtrnáctičlenný Big Band Semafor – orchestr, který hraje 
divadlo. „O divadlo vlastně diváci nepřijdou, bude jen mít 
jinou podobu,“ řekl k tomu ČTK Suchý. Podle něhož půjde 
o převrat z divadla na orchestr a z orchestru na divadlo.

tanečníci udělovali ceny
Tanečnicí roku se na závěr festivalu Česká taneční platfor-
ma stala Helena Arenbergerová za výkon v inscenaci Jiří-
ho Havelky a souboru VerTeDance s názvem Flow. Jako 
nejlepší inscenaci roku porota vyhlásila taneční sólo Tere-
zy Hradilkové inspirované skákáním přes švihadlo nazva-
né Švihla. Česká taneční platforma během čtyř dnů před-
stavila za účasti mezinárodních hostů to nejlepší z české-
ho současného tance.

zemřela herečka libuše Havelková
Ve věku dvaadevadesáti let zemřela herečka Libuše Havel-
ková, matka herce a zpěváka Ondřeje Havelky, dlouholetá 
členka činohry pražského Národního divadla (ND). Oblí-
bená herečka, populární především postavami laskavých 
maminek či babiček, ztvárnila v letech 1960-1991 v ND na 
sedm desítek rolí. V televizi a filmu jich bylo sto dvacet. Po-
čet studentů, které vychovala během své téměř půlstoleté 
pedagogické činnosti na DAMu a konzervatoři, by se dal 
počítat na stovky. Naposled se objevila na plátně v roce 
2011 v rodinném snímku Petra Oukropce Modrý tygr.

Výročí Vest pocket revue připomněla 
její rekonstrukce v Praze
Rekonstrukcí první hry Jiřího Voskovce a Jana Wericha Vest 
pocket revue připravenou k 90. výročí jejího uvedení vyvr-
cholil na autentických místech v někdejší umělecké besedě 
v Praze (dnes divadlo Na Prádle) Mezinárodní den sran-
dy. Organizátorem bylo sdružení Werichovci, připomnělo 
tak okamžik, kdy se oba tito tehdy ještě neznámí poslucha-
či práv setkali při první spolupráci.

semaforský Jonáš se vrací na albu
K 55. výročí premiéry představení Jonáš a tingl tangl byla 
vydána na vinylu, CD i digitálně jubilejní edice původních 
nahrávek pražského divadla Semafor. Remasterované vy-
dání spojilo dvě EP desky písniček Jiřího Suchého a Jiří-
ho Šlitra z představení Jonáš a tingl tangl (1962) a Jonáš 
a dr. Matrace (1969).
  (mk)

Před 170 lety zemřel  
loutkoherec Matěj kopecký
Matěj Kopecký, dodnes považovaný za „patriarchu čes-
kého loutkářství“, byl jedním z řady českých loutkoher-
ců – národních buditelů, kteří v první polovině 19. století 
svým dílem šířili na venkově českou divadelní kulturu. Se 
vší pravděpodobností se narodil 24. února 1775 v Libča-
nech na Královéhradecku do rodiny potulného kejklíře Jo-
hanese Kopeckého a jeho ženy Anny-Marie. Teprve když 
coby válečný vysloužilec neuspěl se žádostí o místo obec-
ního policajta, rozhodl se svoji „komediantskou“ živnost 
legalizovat a roku 1819 si ke krajskému úřadu v Písku po-
dal žádost o propůjčení licence „K provozování mechanic-
kých představení“.
 Loutkoherectvím se zabývali i jeho tři synové Josef, Vác-
lav a Antonín. Matěj Kopecký proslul svým vlasteneckým 
postojem, svoje hry (a hlavně pak pohádky) hrál přede-

Mikoláš Aleš: Matěj Kopecký, kresba, 1904
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České hrady známé i neznámé
Cyklus České televize Krajinou příběhů českých hradů 
známých i neznámých seznamuje diváky s unikátní obra-
zovou encyklopedií všech českých hradů a míst, kde kdysi 
stávaly. V dalším pokračování cyklu pozvali jeho tvůrci di-
váky na Rožmberk, který byl postaven na důležité obchod-
ní stezce vedoucí z Čech vyšebrodským průsmykem boha-
tého horního Podunají a do jeho okolí – například na neda-
leko se nacházející Vítkův hrádek nebo také Vítkův kámen.
 Zřícenina gotického hradu na vrcholu stejnojmenné 
hory na pravém břehu Lipenské přehrady se nachází nad 
osadou Svatý Tomáš. Jedná se o nejvýše položený hrad 
v Čechách, který měl to štěstí, že byl díky některým nad-
šencům podroben dost náročným opravám a v roce 2005 
po šedesáti letech zpřístupněn turistům. Hrad byl zalo-
žen v polovině 13. století Vítkem z Krumlova jako správ-
ní a obranné středisko nově osídlené oblasti. Vzhledem 
ke svému zdaleka viditelnému umístění na nezalesněném 
hraničním hřebenu a bohaté historii se stal romantickým 
inspiračním zdrojem malířů a spisovatelů. Například Adal-
bert Stifter sem zasadil děj svojí povídky Hvozd i svého ro-
mánu Vítek a zvěčnil i dobovou podobu hradu na svých 

obrazech. Básník Adolf Hejduk věnoval tomuto místu dvě 
rozsáhlé poémy Dřevorubec a Pod Vítkovým kamenem. 
Když je pěkné počasí, tak je možné z vrcholu vidět pano-
rama rakouských Alp s masivy Velkého Prielu, Dachsteinu 
a Watzmanu a nabízí se tady i nádherný výhled do vltav-
ského údolí a českého vnitrozemí.
 Cyklus Krajinou příběhů českých hradů známých i ne-
známých byl původně desetidílný dokumentární cyklus, 

Hrad Rožmberk

vším česky, ale i německy. Žádné bohatství mu však tato 
jeho činnost nikdy nepřinesla a celý život spíš balancoval 
na pokraji chudoby. Ve svých dvaasedmdesáti letech se 
Matěj Kopecký ocitl v Kolodějích nad Lužnicí, kde prožil 
několik posledních týdnů života u svého přítele (a tchá-
na svého nejmladšího syna Antonína) Václava Šonky. Zde 
také 3. července 1847 zemřel.
 Mikoláš Aleš (rodák z Mirotic) Kopeckého popularitě 
významně pomohl také tím, že nakreslil obrázky k několi-
ka jeho hrám, které po otcově smrti vydali jeho synové. Na-
víc se s ním dnes dělí o památník ve svém rodném dom-
ku, kde můžeme vidět několik původních loutek ze sbírky 
Matěje Kopeckého. S tím souvisí i Mirotické setkání lou-
tek a hudby, které zde probíhá každoročně koncem srp-
na. Slavná postava Matěje Kopeckého byl také Kašpárek. 
V českých zemích je bohatá tradice loutek i loutkářů, mezi 
tradiční postavy (loutky) patřil Kašpárek a Kalupinka, král, 
princezna, rytíř, sedlák, čert a další. O obnovu loutkářství 
ve 20. století se zasloužil dr. Jindřich Veselý a proslavily je 
zejména postavy Spejbla a Hurvínka Josefa Skupy, loutko-
vé filmy Jiřího Trnky, Hermíny Týrlové a další.

lukáš Vaculík
Český herec Lukáš Vaculík se narodil 8. června 1962 v Pra-
ze. Po studiích na pražské konzervatoři působil v Měst-
ských divadlech pražských. Zahrál si také v Divadle Roko-
ko a v Činoherním klubu. Jedná se i o úspěšného filmové-
ho herce, kde získal hereckou škatulku hodného chlapce či 
mladého muže – slušňáka a intelektuála. Mezi jeho pozo-
ruhodné filmové role patří zejména Kachyňovy psycholo-
gické filmy Lásky mezi kapkami deště či Oznamuje se lás-
kám vašim nebo Olmerův Tankový prapor.

 Typ českého playboye slušňáka pro teenagery socialis-
mu, který se postupem času prokousal až k rolím hrdinů 
středního věku a momentálně už i elegantně šedivějících 
tatínků. To je v kostce (a nadsázce) herecká kariéra Luká-
še Vaculíka, muže, jehož tvář v osmdesátých letech zdobi-
la nejeden dívčí pokojík a který se v polovině devadesátých 
let (patrně s výrazným přičiněním své vlastní osoby) z ča-
soprostoru českého showbusinessu nenápadně vytratil. 
A to platí vlastně doposud: na herce s kdysi mimořád nou 
popularitou se totiž až překvapivě zřídka zaměřuje bulvár 
a Vaculíkovi se daří udržovat si odstup od svého soukromí.
 Lukáš Vaculík momentálně září na obrazovkách televiz-
ní stanice Prima jako vyšetřovatel Petr Kraj v krimi seriálu 
Temný Kraj.

Lukáš Vaculík, osmdesátá léta
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ra ale nakonec nepodařilo sehnat peníze pro jeho realizaci, 
a Johanna zase v letech 1929-1930 pořádala v Berlíně, kde 
byl Einstein ředitelem Fyzikálního ústavu, jeho knihovnu. 
Vztah Johanny s Einsteinem pokračoval i během války, kdy 
se znovu setkali v americkém Princetonu. V té době už byli 
oba vdovci a nic jim tedy nebránilo ve společném souži-
tí – před několika lety byl v univerzitní knihovně v Prince-
tonu objeven Johannin deník, který potvrzuje, že byla Ein-
steinovou poslední blízkou přítelkyní.
 Albert Einstein se dostal do Prahy ještě jednou, a to 
v roce 1921. To byl již rozvedený s Milevou a znovu žena-
tý se svojí sestřenicí Elsou Löwenthalovou. Slavný fyzik to-
tiž čím dál víc pokračoval v milostných avantýrách. S ma-
tematičkou Milevou svůj vztah také definitivně nepřerušil 
a jezdil za ní do Curychu a dokonce jí v roce 1921 předal 
celou finanční odměnu za Nobelovu cenu, na obživu svo-
jí původní rodiny.
 V Praze se Einstein během jedné ze svých přednášek 
setkal také se studentkou Boženou, později provdanou Za-

který si kladl za cíl přiblížit divákům historii a stavební vý-
voj některých hradů v Čechách. Vzhledem k velkému zá-
jmu diváků se začal tento dokument postupně rozrůstat 
a diváci měli tak možnost navštívit jeho prostřednictvím 
další významné, méně zachovalé i mizející hrady, ale i mís-
ta, ze kterých již středověká sídla zmizela. V dalších epizo-
dách historické podívané se tak objeví mnoho zajímavých 
míst, která mohou být výbornými tipy na výlety.
 V jednom z nových dílů se objeví například Landštejn 
v České Kanadě, který začali na začátku 13. století budo-
vat Přemyslovci ve snaze zabezpečit zemské hranice, nebo 
nedaleký hrad Kámen, který se do dějin zapsal i díky peně-
zokazectví, a to tehdy, když ho v roce 1468 koupil Oldřich 
Fifka z Vydří – ten byl obviněn, že si pomáhá k penězům 
falšováním.
 Jedna z dalších epizod dokumentu Krajinou českých 
hradů známých i neznámých bude věnována opět Rožm-
berkům. Na území, které získal Petr z Rožmberka od své 
sestry Markéty, postavili čtyři rožmberští bratři Petr, Jošt, 
Oldřich a Jan nový hrad Helfenburk. Na současnou zříce-
ninu této historické stavby láká především zrekonstruova-
ná vyhlídka, ze které je možné si užít romantický výhled na 
šumavskou Kleť, Boubín nebo Libín.
  (mk)

Po stopách alberta einsteina v Praze
Na televizním kanálu National geographic odstartoval le-
tos na jaře desetidílný seriál Génius o Albertu Einsteinovi 
(1879-1955). Natáčení probíhalo téměř výhradně v čes-
kých lokalitách a i to je důvod, proč je zajímavé sledovat 
pražské stopy tohoto světoznámého fyzika. Praha sehrála 
v životě Alberta Einsteina významnou roli – dokonce i zá-
kladní myšlenky Einsteinovy obecné teorie relativity vznik-
ly v české metropoli.
 Albert Einstein přijel do Prahy na pozvání německé čás-
ti Karlo-Ferdinandovy univerzity (dnešní univerzity Kar-
lovy), od níž obdržel nabídku na řádné profesorské mís-
to – zůstal zde od dubna 1911 do června 1912. Pražský po-
byt mu přinesl zcela nové možnosti – poprvé mohl půso-
bit jako profesor na plný úvazek, což mu umožnilo získat 
solidní plat. Týdně měl pět hodin přednášek a dvě hodiny 
cvičení a ve zbylém čase se mohl naplno věnovat vlastnímu 
výzkumu. Do Prahy s ním přijela i jeho tehdejší žena Mile-
va a synové Hans Albert a Eduard. Rodina bydlela v pro-
najatém bytě v nově postaveném secesním domě v Třebíz-
ského (dnes Lesnické) ulici na Smíchově. Dům měl již elek-
trické osvětlení a nacházel se v lokalitě, kde v tehdejší době 
žilo především německé obyvatelstvo. Einstein odsud cho-
dil přednášet pěšky do Klementina nebo do Ústavu teore-
tické fyziky ve Viničné ulici.
 Za zvláště osudové lze považovat jeho setkání s Ber-
tou Fantovou a jejím manželem, majitelem lékárny u Bí-
lého jednorožce na Staroměstském náměstí. Ti pravidel-
ně pořádali ve svém domě literární a hudební salón, jehož 
se účastnili pražští židovští intelektuálové. Tady se Einstein 
setkal i s Franzem Kafkou, který beze slova sedával někde 
v ústraní, kdežto Einstein se vášnivě zapojoval do diskusí 
a také tady hrával na housle Mozartovy sonáty.
 V roce 1925 se za Fantova syna Ottu provdala Johanna 
Bobatschová. Oba dva s Einsteinem spolupracovali. Otto 
byl autorem scénáře k filmu o teorii relativity, na který se 

Luděk Zakl Einstein

Elsa s Albertem v roce 1931
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klovou, s níž se váže zajímavá historie. O jedenáct let poz-
ději porodila v Praze Einsteinova manželka Elsa, v již po-
kročilém věku, syna. Ve stejné době rodila své první dítě 
v porodnici u Apolináře také Božena Zaklová. Novoroze-
ně ale brzy zemřelo, a přesto si Zaklová o pár dní později 
odnášela z porodnice chlapce, který dostal jméno Luděk.
 K objasnění této situace došlo počátkem sedmdesátých 
let, kdy Božena Zaklová podala žádost o vystavení dupli-
kátu křestního listu pro Luďka Zakla, v níž vysvětluje, proč 
jí Elsa Einsteinová dala svoje dítě: „Paní Elsa se bála o jeho 
další osud a já jsem jí jednak chtěla pomoci a jednak jsem 
o svoje dítě přišla. Paní Elsa chtěla, aby dítě bylo ochráně-
no před nacisty, neboť ještě nevěděla, že se jí podaří utéct 
z Evropy. Za války by malému Einsteinovi hrozila deporta-
ce do koncentráku a po válce jsem se stále obávala, aby se 
Einsteinovi různí kolaboranti v ČSR nemstili. Proto věřím, 
že úřady pochopí tyto velmi vážné důvody a uvedou celou 
záležitost na správnou míru.“ Z dopisu jasně vyplývá, že 
Einsteinovi se s profesorkou Zaklovou znali, důvěřovali jí 
a ona stejně jako pracovnice porodnice u Apolináře doká-
zala dodržet slovo a záměnu novorozenců nevyzradit. Ne-
vyzradila jí ani tehdejší porodní asistentka Františka Neš-
porová, která o tom podala svědectví teprve na vyžádání, 
na počátku roku 1972. A tak mohl být 28. března 1972 vy-
dán křestní list na jméno Luděk Zakl Einstein – otec profe-
sor Albert Einstein a matka Elsa Einsteinová.
 Luděk Zakl vystudoval elektroinženýrství a pracoval 
jako inženýr v ČKD, přičemž svůj volný čas věnoval výzku-
mu. Po roce 1968 emigroval do Německa a snad právě zde 
se měl dozvědět od Elsiny dcery Margot, že je synem Ein-
steina. Z emigrace se vrátil a z obavy před trestním stíhá-
ním podstoupil léčení v psychiatrické léčebně v Praze Boh-
nicích.
 V roce 1991 se Luďku Zaklovi narodil z druhého man-
želství syn, který dostal jméno Albert. Nikdo z jeho okolí 
dnes nepochybuje, že v sobě nosí geny slavného dědečka.
  (mk)

letní filmová škola letos představí  
švédskou kinematografii
Letní filmová škola letos představí švédskou kinematogra-
fii. Návštěvníkům přiblíží němý film, fenomén severské kri-
mi, koncepci tamního sociálního státu i současnost v kon-
textu imigrační krize. Letošní 43. ročník se v uherském 
Hradišti koná od 28. července do 6. srpna. Do uherského 
Hradiště přijede například filmový historik Jan Holmberg, 
který bude prezentovat sérii přednášek o historii švédské-
ho filmu.

V kinech se 8. června objeví další film  
o atentátu na Heydricha
V tuzemských kinech bude mít 8. června premiéru zahra-
niční film Smrtihlav, který se věnuje atentátu na říšského 
protektora Reinharda Heydricha. Koprodukční snímek 
s účastí hollywoodských hvězd natočil francouzský režisér 
Cédric Jimenez. Na rozdíl od předešlých filmových zpra-
cování tohoto tématu, například ve snímku Anthropoid, 
Smrti hlav více sleduje vzestup a kariéru jednoho z největ-
ších prominentů Třetí říše. Scénář vznikl na základě knihy 
s názvem HHhH Laurenta Bineta, který za ni získal gon-

courtovu cenu pro románovou prvotinu. Pojmenování 
HHhH znamená „Himmlers Hirn heisst Heydrich“.

V třeboni proběhl festival anifilm
Přehlídka animovaných filmů nabídla 500 snímků, z toho 
132 soutěžních. Na mezinárodní festival animovaných fil-
mů se akreditovalo víc než 1 200 profesionálů. Cenu za 
celoživotní dílo dostal Jiří Šalamoun, autor Maxipsa Fíka. 
Zaplněné bylo každý večer také Masarykovo náměstí, kde 
jsou bezplatné projekce.

slámova Bába z ledu uspěla 
na filmovém festivalu tribeca
Film režiséra a scenáristy Bohdana Slámy Bába z ledu zís-
kal na newyorském filmovém festivalu Tribeca cenu za nej-
lepší scénář v kategorii zahraničních filmů. Romantická ko-
medie byla v New yorku uvedena v mezinárodní premié-
ře. Snímek popisuje vztahy mezi lidmi tří generací v jed-
né rodině a důležité místo v něm má otužování ve Vlta-
vě. V hlavních rolích se představují Pavel Nový a sloven-
ská herečka Zuzana Kronerová. Festival Tribeca založil he-
rec Robert De Niro po teroristických útocích na New york 
z 11. září 2001.

Vítězem Jednoho světa je film Není úniku
Vítězným filmem letošního festivalu dokumentů o lidských 
právech Jeden svět se stal snímek Není úniku z části Irá-
ku, kterou ovládá uskupení Islámský stát. Cenu za nejlep-
ší režii má film Plastová Čína tvůrce Ťiou-lianga Wanga 
o továrně na recyklaci plastů. Nejlepším českým dokumen-
tem je Normální autistický film režiséra Miroslava Janka. 
19. ročník přehlídky v Praze skončil a pokračuje postupně 
ve dvaa třiceti městech v Česku a také v Bruselu.

film Masaryk získal 
rekordních 12 českých lvů
Životopisné drama Masaryk režiséra Julia Ševčíka domino-
valo při udělení Českých lvů pro nejlepší české filmy roku. 
Tvůrci filmu obdrželi ocenění ve dvanácti kategoriích. Sní-
mek tak překonal dosavadní rekord, který držel Hořící keř 
s jedenácti soškami. Masaryk se stal filmem roku. Poro-
ta ocenila i režii, herecké výkony Karla Rodena a Oldřicha 
Kaisera, scénář a tvůrce z dalších sedmi kategorií. Životo-
pisné drama o synovi prvního československého preziden-
ta Tomáše garrigua Masaryka se čtrnácti nominacemi pa-
třilo k favoritům 24. ročníku. Dvě prestižní ocenění České 
filmové a televizní akademie získal film Já, Olga Hepnaro-
vá režisérů Tomáše Weinreba a Petra Kazdy. Drama Jana 
Hřebejka Učitelka s devíti nominacemi vyšlo naprázdno.

američtí filmaři v Česku natáčí  
film o špiónovi Moe Bergovi
Ještě nyní natáčí v Česku režisér Ben Lewin snímek o nej-
chytřejším baseballovém hráči a zároveň i americkém špio-
novi Moe Bergovi. Příběh nazvaný The Catcher Was a Spy 
se odehrává v roce 1942. Film se natáčel začátkem břez-
na i v právě opravovaném hotelu Evropa na Václavském  
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ra náměstí. Bývalá restaurace v přízemí se změnila v newyor-
ský noční klub, v patře nad ní vznikaly reálie hotelového 
pokoje kdesi v Tokiu. Právě různorodost a zároveň univer-
zálnost českých lokací pochválil jeden z producentů filmu 
Jim young. „Je úžasné, že jsme všechny lokace našli v je-
diné zemi, máme jednu základnu a jezdíme točit do okru-
hu padesáti kilometrů. Neumím si představit, kde bychom 
jinde nalezli tak blízko sebe přesvědčivé motivy pro New 
york, Tokio, Řím, Curych, italské pobřeží či Alpy,“ vysvět-
lil young.

film Nechte zpívat Mišíka mimo jiné 
odkrývá tajemství jeho otce
Pátrání po otci Vladimíra Mišíka tvoří velkou část filmové-
ho dokumentu Nechte zpívat Mišíka, který natočila Jitka 
Němcová. Snímek rekapitulující život hudebníka měl slav-
nostní premiéru v den jeho 70. narozenin 8. března. Film 
obsahuje řadu dokumentárních záběrů i hraných scén. Re-
žisérka mimo jiné rozkryla tajemství Mišíkova otce, kterým 
byl důstojník americké armády John gaughan. Mišík otce 
nikdy nepoznal, protože krátce po seznámení s matkou 
otec opustil Evropu. Mišík posléze uvěřil falešné zprávě, 
že gaughan zahynul během válečného konfliktu v Koreji. 
ukázalo se však, že zemřel až v roce 2007. O Mišíkovi, kte-
rý díky němu získal v uSA šest bratrů a tři sestry, celý život 
nevěděl. Část jeho nově objevených příbuzných se zúčast-
nila premiéry filmu.

Přípravy Vídeňských filharmoniků  
na Pražské jaro dokumentuje film
Dokumentární film Barenboim, Smetana, Má vlast mapu-
je přípravy proslulého dirigenta Daniela Barenboima a Ví-
deňských filharmoniků na provedení cyklu symfonických 
básní Bedřicha Smetany pro zahájení letošního festivalu 
Pražské jaro. Režisér Martin Suchánek v dokumentu mimo 
jiné zachycuje Barenboimovu důkladnou práci s orchest-
rem. Natáčení vyvrcholilo 12. května zahájením Pražské-
ho jara. Premiéra se uskuteční u příležitosti mezinárodní-
ho filmového festivalu Zlatá Praha na podzim roku 2017.

na febiofestu převzali ceny Gudmundsson,  
kusturica a film Marija
Na závěr festivalu Febiofest převzali ceny režiséři gudmun-
dur Arnar gudmundsson s Emirem Kusturicou a herečka 
Margarita Breitkreizová pro film Marija. Islandský režisér 
gudmundsson se stal vítězem 24. ročníku Febiofestu v sek-
ci Nová Evropa s islandsko-dánským snímkem Kamenné 
srdce. Emir Kusturica získal cenu Kristán za přínos světové 
kinematografii. Breitkreizová převzala cenu Amnesty Inter-
national pro filmy s lidskoprávní tematikou za snímek Ma-
rija, v němž ztvárnila hlavní roli.

České animované filmy nestačí světu,  
chybí lidé i peníze
České animované filmy nejsou ve srovnání se zahraničím 
dost konkurenceschopné, mají nízkou návštěvnost a jen 
velmi slabě pronikají na světové trhy. Na tiskové konferen-
ci to uvedli členové Asociace animovaného filmu. Předsta-

vili studii, která obor animované tvorby v ČR poprvé zma-
povala. Důvodem neúspěchů české animované tvorby jsou 
podle ní nízké ambice českých producentů či finanční pod-
hodnocení výroby. Chybí ale prý i dostatek kvalifikovaných 
tvůrců. Trojrozměrný celovečerní film Hurvínek a kouzel-
né muzeum tak z většiny vzniká v zahraničí. Po osmi letech 
práce se premiéra plánuje na srpen, řekl jeho producent 
Martin Kotík. Na výrobě filmu se podílejí animační studia 
z Belgie a Ruska, podle tvůrců jde o největší animovaný 
film vzniklý ve střední a východní Evropě.

filmový festival finále
Letošní 30. ročník filmového festivalu Finále Plzeň je i na-
dále soutěžní přehlídkou, kterou hodnotí mezinárodní od-
borná porota a ty nejlepší odmění Zlatým ledňáčkem. Jed-
ná se o přehlídku českých a slovenských celovečerních hra-
ných a animovaných filmů, dokumentů a televizních pro-
jektů. Předpremiérou prvního filmu nové trilogie Jana Hře-
bejka Zahradnictví: Rodinný přítel začal v Plzni 30. ročník 
festivalu českého a slovenského filmu Finále. Sedmidenní 
přehlídka nabídla přes 130 filmů, z toho asi osmdesát ce-
lovečerních a čtyřicet soutěžních.
 Výsledky jubilejního 30. ročníku ocenění Zlatý ledňá-
ček: Drama Já, Olga Hepnarová režisérů Tomáše Wein-
reba a Petra Kazdy získalo hlavní cenu v kategorii Nejlep-
ší celovečerní hraný nebo animovaný film. Zlatý ledňáček 
za Nejlepší dokumentární film patří snímku 5 October re-
žiséra Martina Kollara. Vítězem Nejlepšího televizního a in-
ternetového projektu v kategorii necyklická tvorba se stal 
Případ pro lyžaře v režii Lucie Bělohradské. Ocenění za 
Nejlepší televizní a internetový projekt v kategorii cyklická 
tvorba si odnesl druhý díl seriálu Kosmo s názvem Česká 
škola. O vítězích rozhodovaly mezinárodní odborné poro-
ty. V čele hlavní poroty zasedla makedonská producentka 
Labina Mitevska. Novinkou letošního slavnostního udílení 
cen bylo předání finanční odměny 50 000 Kč pro produ-
centy vítězných snímků v celovečerní a dokumentární ka-
tegorii.

film o Miladě Horákové vstoupí  
do kin letos 2. listopadu
Film Milada, který pojednává o životě Milady Horákové, 
vstoupí do kin letos 2. listopadu. ČTK to řekl režisér a sce-
nárista projektu David Mrnka. V těchto dnech se v Praze 
točí poslední záběry. Milada Horáková byla po vykonstruo-
vaném procesu komunistickým režimem v roce 1950 po-
pravena a stala se symbolem boje za svobodu. Film se na-
táčí v angličtině, do češtiny bude nadabován. Titulní roli 
ztvárňuje izraelsko-americká herečka Ayelet Zurerová. 
Jako prokurátorka Ludmila Brožová se představí Aňa geis-
lerová. globální videotéka Netflix, která film zařadí do své 
nabídky, zakoupila práva na streamování po celém světě. 
Mrnka využil materiálů, které mu poskytla dcera Milady 
Horákové Jana Kánská.

karlovarský festival ocení Howarda,  
loache, lavertyho i Vorlíčka
Autor hudby k filmům Pretty Woman, Šestý smysl, Batman 
začíná či série Hunger Games, skladatel James Newton 
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Howard, bude hostem 52. ročníku MFF v Karlových Va-
rech. Při zahájení převezme 30. června Křišťálový glóbus 
za mimořádný umělecký přínos světové kinematografii. 
Stejné ocenění obdrží britský režisér Ken Loach a jeho sce-
nárista Paul Laverty, oznámil na tiskové konferenci prezi-
dent festivalu Jiří Bartoška. Loach a Laverty společně vy-
tvořili dvanáct celovečerních a dva krátké snímky a stali se 
průkopníky britského sociálně realistického filmu s huma-
nitním poselstvím. Ocenění dostanou v rámci oslav 30. vý-
ročí založení Evropské filmové akademie, dodal Bartoš-
ka. Cenu prezidenta karlovarského festivalu za umělecký 
přínos české kinematografii získá scenárista a režisér Vác-
lav Vorlíček, který krátce před zahájením přehlídky oslaví 
sedma osmdesátiny.

V Poličce byl po 50 letech  
k vidění britský film o Martinů
Po padesáti letech měl v Poličce českou premiéru film Mu-
sic of Exile, který natočil pro stanici BBC2 režisér Antho-
ny Wilkinson o místním rodákovi, hudebním skladateli Bo-
huslavovi Martinů. Na existenci snímku upozornil poličský 
patriot Jan Edlman, který jako jednadvacetiletý student an-
gličtiny na pražské univerzitě asistoval britskému televizní-
mu štábu při natáčení v Poličce. Film se promítal v polič-
ském Tylově domě 25. května.
 Před půlstoletím zažila Polička malou senzaci. V roce 
1966 se do města na několik týdnů nastěhoval štáb BBC2, 
aby tu natočil podstatnou část dokumentu o životě a díle 
Martinů. V Británii jeho jméno i hudební dílo nebylo pří-
liš známé, proto se režisér Anthony Wilkinson a hudeb-
ní poradce muzikolog Brian Large rozhodli přiblížit jeho 
osobnost britským televizním divákům. Film se ve měs-
tě a v krajině Českomoravské vysočiny natáčel v jarních 
měsících, na jeho realizaci se podíleli i místní občané. Vy-
stupovali v něm jako tanečníci, studenti druhého ročníku 
poličské Střední všeobecné vzdělávací školy. Později se 
štáb přemístil do Paříže a New yorku, závěrečné scény  
se natáčely v Itálii a ve Švýcarsku.

festival filmové komedie v novém Městě  
se uskuteční až v září
Festival české filmové a televizní komedie v Novém Měs-
tě nad Metují na Náchodsku vypustil z názvu slova „Novo-
městský hrnec smíchu“ a uskuteční se už v září. „Vracíme 
se k historii, kdy se festival v září konal. Červnový termín 
byl mezi festivaly ve Zlíně a Karlovými Vary, z toho důvo-
du nebyl o náš festival zájem ze strany médií a partnerů,“ 
řekl ředitel pořádajícího městského střediska Zdeněk Krá-
kora. Věří, že posun termínu zvýší také zájem herců o účast 
na festivalovém dění v Novém Městě.

casey affleck bude hostem  
karlovarského festivalu
Hostem Mezinárodního filmového festivalu Karlovy Vary 
bude letošní držitel Oscara, Zlatého glóbu a dalších oce-
nění za hlavní roli ve filmu Místo u moře Casey Affleck. Pře-
vezme Cenu prezidenta festivalu. Se scenáristou a režisé-
rem Davidem Lowerym představí jejich nejnovější snímek, 
filmovou poemu A Ghost Story. ČTK to oznámila mluv-

čí přehlídky uljana Donátová. S bratrem Benem se Casey 
Affleck potkal jako herecký partner ve filmech Dobrý Will 
Hunting, Hledám Amy a 200 cigaret.
 Mezinárodní filmový festival Karlovy Vary 2017: 
30. červen – 8. červenec.

Jan Hřebejk patří bez diskuse k nejlepším  
českým režisérům současnosti. 
Každé jeho další dílo je v Česku očekáváno s napětím. 
Kromě celovečerních filmů Hřebejk také příležitostně 
režíruje v pražském divadle Pod Palmovkou a občas na-
táčí také reklamy a dokumenty

Lidé zvláště od dob Pelíšků od vašich filmů hodně očeká-
vají, lákají samy o sobě. Není to pro vás stresující?
Od té doby už jsme ale také natočili pár filmů, které do kin 
nenalákaly. To očekávání už není takové, jako když Jan Svě-
rák natočí jeden film za pět let a Petr Zelenka za deset let. 
Což mi mimochodem přijde škoda. Já se spíše soustředím 
na práci a vlastně mi vyhovuje situace, kdy uvádím do kin 
film a už pracuju na dalším.

Takže se nechystáte změnit strategii tak, abyste byl vzác-
nější?
Rozhodně ne. Nevím, čím bych se živil, protože nemám 
jiný příjem než své honoráře. Druhá věc je také ta, že když 
jsem dotočil a uvedl do kin Šakalí léta, tak jsem pořád če-
kal, že se něco stane. Ale ono se nestalo nic. Ten film pro-
stě běží, některým lidem se líbí, jiným ne a potom to skon-
čí. Maximálně se ještě vypravíte na nějaké festivaly. Nemů-
žete z toho ale ještě roky poté žít. A to ani tehdy, když na-
točíte něco úplně výjimečného. Proto se snažím neustále 
zaměstnávat něčím do budoucna. I teď, když točíme Za-
hradnictví, jsem byl na schůzce k dalšímu projektu. Jsem 
celý život na volné noze, takže musím plánovat.

Když už jsem zmínila Pelíšky, napadlo vás, když jste je to-
čil, že by to mohl být jednou kultovní film?
Ne, to bylo překvapení. Producent toho filmu Pavel Boro-
van řekl větu, kterou strašně rád cituju. Řekl: „Hele, on na 
to nebude nikdo chodit, ale já ten scénář zbožňuju a pros-
tě to musíme udělat!“ (smích) Nakonec to byl úspěch, ale 
to nikdo dopředu nemohl říct.

Čeho se v souvislosti se svou prací nejvíce obáváte?
Víte, věci, co dělám, nemají žádný precedens. Nikdo neví, 
jak má vlastně vypadat ten a ten záběr. Když se má vysá-
zet záhon nebo složit uhlí, tak se ví, jak na to. Ale každý zá-
běr se de facto vymýšlí pokaždé znova. Takže moje oba-
va je, že jednoho dne zjistím, že mám tak zavařený mozek, 
že už to nepůjde. Že ty nápady, které zatím ještě mám, už 
nebudou. Představte si, že jsem se nedávno ráno vzbudil 
a nevěděl jsem, kolik je sedm krát sedm. Fakt! Normálně 
jsem to nevěděl! Doufám, že to není příznak nějaké počí-
nající demence.

I tentokrát pracujete v osvědčené dvojici se scenáristou Pe-
trem Jarchovským. Jste přátelé už od gymnázia. Dokáže-
te se po tolika letech vzájemně ještě překvapit při práci?
určitě. Každý ale žijeme trošku jiným životem. Petr má už 
velké děti, já mám malé děti. Petr je takový spořádanější, 



36

ku
ltu

ra

Gott se vrací na pódia, vystoupí v Praze
Karel gott se po zdravotních problémech vrací na pódia. 
Nejpopulárnější český zpěvák vystoupil 31. května v praž-
ském Divadle Hybernia na koncertu s názvem Karel Gott 
still aLIVE. Fanoušci se mohou těšit na největší hity i due-
ty s pozvanými hosty. Sedmasedmdesátiletý gott loni pře-
konal těžkou nemoc. V závěru roku se stal hlavním vítě-
zem ankety popularity Český slavík. Získal i hlavní oceně-
ní mezi zpěváky, už po jedenačtyřicáté. V současné době 
se v Praze připravuje výstava mapující šedesát let jeho hu-
dební dráhy.

Velká výstava představí 60 let  
kariéry karla Gotta
Šedesát let hudební dráhy Karla gotta představí v letoš-
ním roce v Praze velká výstava. Připravuje ji šéf společnos-
ti Big Media Richard Fuxa, jehož nadační fond již uspořá-
dal výstavu Muchových plakátů ze sbírky Ivana Lendla či 
výstavu děl Bohuslava Reynka. „Vždycky jsem si přál vý-
stavu v takovém duchu uspořádat. Expozici, která ukáže 
mým fanouškům souhrnný soubor artefaktů mapujících 
celou mou kariéru, jež provázela i jejich životy. Připomene 
jim třeba chvíle již dávno zapomenuté, vybaví se jim vzpo-

fotoGrafIe

osobnost české fotografie
Asociace profesionálních fotografů ČR udělila titul Osob-
nost české fotografie za rok 2016 dokumentaristovi Jaro-
slavu Kučerovi.
 Fotograf Jaroslav Kučera oslavil v prosinci loňského 
roku sedmdesátku a naposledy se výrazně připomněl pu-
blikací Tiché dialogy a úspěšnou výstavou Sudety v praž-
ském Czech Photo Centre. Pro jeho tvorbu je typická čer-
nobílá dokumentární fotografie, jejímiž hlavními aktéry 
jsou lidé a jejich osudy na periferii společnosti.
 Ocenění za celoživotní přínos české fotografii získal ve 
svých pětaosmdesáti letech trutnovský krajinář Jiří Havel, 
žijící legenda české krajinářské fotografie. Proslulé jsou 
především jeho snímky Krkonoš.
 Nově byly uděleny ceny Kalendář roku – obdržel Jan 
Pohribný, Kniha roku – udělena Jiřímu Bartošovi, Nej-

úspěšnější student za rok 2016 – stal se jím Martin Vo-
čadlo a Nejúspěšnější fotograf – Oldřich Bubák.

Fotograf Jaroslav Kučera
  (mk)
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dochvilnější. Ale rozumíme si. Spousta lidí si myslí, že na-
psat scénář je snadné. Svým způsobem je to ale těžší než 
próza, protože téměř od začátku musí autor spoustu věcí 
zohledňovat. Není to tak úplně svobodná tvorba a neustá-
le musí něco předělávat. Navíc do poslední chvíle neví, jest-
li to nakonec někdo zaplatí, proto musí těch věcí dělat víc, 
protože ne všechno vyjde. A právě Petr tuhle trpělivost má.
 jan Hřebejk se narodil 27. června 1967 v Praze. Vystu-
doval Akademické gymnázium v Praze a v roce 1991 sce-
náristiku a dramaturgii na FAMu. Za své filmy získal dopo-
sud třikrát Českého lva, a to za tituly Horem pádem, Mu-
síme si pomáhat (nominace na Oscara za nejlepší cizoja-
zyčný film) a Šakalí léta.

Václav kubásek (3. 6. 1897, Praha – 9. 6. 1964, Praha) – 
režisér a scenárista, průkopník čs. filmu. Začínal herecky 

u venkovských kočovných společností, ale po roce 1918 
se plně začal věnovat filmu. Na rozhraní desátých a dva-
cátých let působil jako herec a asistent režie u společnosti 
Wetebfilm. Od roku 1923 se věnoval až do roku 1952 re-
žisérské práci. Často spolupracoval s kameramanem a sce-
náristou Josef Kokeislem. K několika svým snímkům si Ku-
básek napsal i náměty, literární a technické scénáře. Poté, 
co se jako filmový režisér definitivně odmlčel, se do odcho-
du na odpočinek v letech 1954-1960 realizoval ve Studiu 
pro úpravu zahraničních filmů jako režisér dabingu a čes-
kých verzí zahraničních filmů. Jeden z průkopníků české-
ho filmu a dabingu, filmový a dabingový režisér, scenáris-
ta a herec Václav Kubásek zemřel 9. června 1964 v Praze, 
šest dní po svých sedmašedesátých narozeninách.

několik dat
15. 9. 1907 v domě u modré štiky na Starém Městě v Pra-
ze otevřel Viktor Ponrepo první stálý český biograf.
6. 7. 1967 nově otevřené kino Alfa se stalo prvním praž-
ským sedmdesátimilimetrovým kinem.

vzpomínka
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mínky. Tak jako mně, když jsme společně jednotlivé expo-
náty kompletovali,“ uvedl Karel gott. Organizátoři slibují, 
že výstava bude pojatá v trendu úspěšných zahraničních 
výstav, které nabídly pohled na kariéru například Davida 
Bowieho či Rolling Stones.

festival trutnoff nahradí  
setkání zahradní slavnost
Festival Trutnoff Open Air Festival, který se tradičně konal 
v areálu Bojiště v Trutnově, letos nahradí komorní setká-
ní nazvané Zahradní slavnost. Konat by se měla od 17. do 
20. srpna, místo konání ještě pořadatelé neoznámili. Na 
slavnosti mají vystoupit české kapely, například Visací zá-
mek a Mňága a Žďorp.

Mňága a žďorp, kapela s tajuplným  
a nepříliš libozvučným názvem, slaví 30 let
Na konec roku se chystá velký koncert. Kapela kdysi vznikla 
ve Valašském Meziříčí. Ostatně název Made in Valmez nese 
písnička i jejich deska z počátku devadesátých let. Právě 
tam se zpívá o tom, jak se člověk cítí o půl třetí na náměstí 
ve Valašském Meziříčí. Tento verš si zpívají nejen ti, kteří se 
v často nepříliš střízlivém stavu nacházejí ve 2:30 ráno na 
náměstí ve Valmezu, ale před časem si jej do názvu půjči-
la i výstava současného komiksu v místním zámku. Téma 
pro autory znělo právě takto: co všechno se může ode-
hrát o půl třetí na náměstí a nejen ve Valašském Meziříčí.
 Skupina za dobu své třicetileté existence několikrát čás-
tečně obměnila sestavu, její stálicí je Petr Fiala. Mňága vy-
dala několik alb, nejnověji Třínohého psa, koncertovala 
doma i v zahraničí. Spolupracovala také s dalšími skupina-
mi a hudebníky. V polovině devadesátých let se také kapela 
objevila ve svérázném filmu Petra Zelenky Mňága – Happy 
End. Snímek uváděný jako Hraný fiktivní dokument o vzni-
ku a zániku uměle vytvořené rockové skupiny má na webu 
ČSFD 82 procent. Skupina natočila i několik videoklipů, 
ten k písni I cesta může být cíl režíroval stejně jako film Petr 
Zelenka. Klip k písničce Myslel jsem si, že je to láska zase 
zaujal i po mnoha letech tím, že v něm vystupoval mladý 
Ivan Langer, budoucí ministr vnitra. A nakonec: co vlast-
ně znamenají slova z názvu? Vycházejí prý z řeči kamará-
da z Nového Jičína. V tom případě můžu zodpovědně pro-
hlásit, že pokud zůstaneme v repertoáru slušných slov, pů-
jde zhruba o bláto a staré krámy. Ale výkladů je více…

Jaroslav Hutka v den svých sedmdesátin  
pokřtil tři nové tituly
Písničkář Jaroslav Hutka vydává básnickou sbírku Agonda, 
dvojcédéčko starých nahrávek z roku 1974 Sladké žluté 
a nové album V rozpitých barvách se současným repertoá-
rem. Křest všech tří titulů se uskutečnil na koncertě s ně-
kolika hosty v pražském Semaforu 21. dubna, v den Hut-
kových sedmdesátin.

nela duchačová z Jesenice uspěla  
v pěvecké soutěži v san remu
Jedenáctiletá Nela Duchačová z Jesenice u Prahy získala 
druhé místo v mezinárodní pěvecké soutěži v italském San 

Remu. Při finálovém večeru uspěla s písní Let it go z fil-
mu Ledové království. Mladá zpěvačka po vítězství v Pra-
ze postoupila do San Rema, kde vystoupilo čtyřiadvacet 
dětí z osmnácti zemí. Nela skončila ve své kategorii druhá. 
Vavříny získala její soupeřka z gruzie, která se stala i ab-
solutní vítězkou. V ostatních kategoriích bodovali soutěží-
cí z Malty a Indonésie.

V anketě žebřík obhájil prvenství klus,  
zpěvačkou roku je farna
V hudební anketě Žebřík obhájil Tomáš Klus své loňské 
prvenství v kategorii zpěváků, mezi zpěvačkami uspěla 
Ewa Farna. Klus dosáhl na nejvyšší příčku také v katego-
rii Skladba roku za píseň Dobré ráno a skončil druhý mezi 
akcemi s loňským Recyklus tour. Farna si vedle titulu Zpě-
vačka roku odvezla i první cenu za videoklip Na ostří nože. 
Singl s touto písní skončil jako třetí nejlepší skladba.

Kuře v hodinkách už vyrostlo ve slepici. 
Mišík si s ní povídá na své planetce
Jeden ze zakladatelů československého bigbítu Vladimír 
Mišík oslavil 70. narozeniny. A to na premiéře dokumen-
tu o svém životě Nechte zpívat Mišíka. Tyhle nápisy se ob-
jevovaly po roce 1982, kdy Mišík nesměl vystupovat. Slo-
gan posloužil režisérce Jitce Němcové k názvu dokumentu.  
Vladimír Mišík má svoji planetku a nesmrtelné album Kuře 
v hodinkách. A v Americe, jak píšeme výše v tomto čísle 
Kulturního klubu, získal nové sourozence.

festival v Hlučíně netradičním způsobem  
představí lidové písně
Speciální hudební projekt Bohemia zaměřený na české li-
dové písně budou moci slyšet návštěvníci letošního roční-
ku festivalu Štěrkovna Open Music, který se poslední čer-
vencový víkend uskuteční na břehu jezera v Hlučíně na 
Opavsku. Známé lidové písně tam v moderní aranži za-
hrají hudebníci Jiří Burian a Lenka Kovaříková s doprovod-
nou kapelou, stejné písně pak představí cimbálová muzi-
ka Friš, která je ovšem zahraje v tradiční podobě. „České li-
dovky jsou opravdu národní bohatství. Přišlo mi, že je ško-
da je znovu neoživit,“ vysvětlil Jiří Burian původ svého ná-
padu na moderní pojetí lidových písní. Dodal, že s projek-
tem protagonisté vystupují živě jen na výjimečných místech 
a velmi zřídka. „Hráli jsme ho v Praze na křtu desky Buri-
an – Bohemia v Meetfactory a také na Expo v Miláně,“ po-
dotkl Burian.

zpěvák a nekorunovaný král moravských  
lidových písní Jožka Černý oslavil 75 let
Poprvé veřejně vystoupil už ve čtyřech letech na Meziná-
rodním folklórním festivalu ve Strážnici a v roce 1948 se 
tady stal vítězem soutěže dětských zpěváků. „V té době 
bylo maximálně rádio a večerní zábavy, kdy se u nás všu-
de v létě zpívalo, popíjelo se vínko. Když jsem šel zpívat, 
tak jsem to jako dítě vnímal spíš tak, že mě vytrhli z her. Při-
jelo nějaké auto a já jsem měl jít zpívat jako kulturní vlož-
ka. Občas jsem se vyválel v blátě, abych nikam nemusel, 
abych se jim hnusil. Moje o dvanáct let starší sestra Květa 
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Přes ni jsem poznal nejenom folklór. Ona zpívala s Kuče-
rovci, s gustavem Bromem a potom s BROLNem, což byl 
Brněnský rozhlasový orchestr lidových nástrojů.
 Jožka Černý byl v roce 1946 vybrán, aby zazpíval pre-
zidentu Edvardu Benešovi, který se vracel z exilu a navští-
vil Hodonín. Zpíval dokonce všem prezidentům. Trvalo ale 
dlouho, než se hudbou začal živit. Vyučil se mechanikem 
šicích strojů. Po vojně byl řidičem, od roku 1969 pracoval 
deset let jako umělecký kovář a zámečník.
 Jožka Černý zpívá lidové písničky hlavně z Podluží, ale 
čerpá i z okolních regionů. Vystupoval s celou řadou cim-
bálových muzik. V pořadu ostravského rozhlasu mu polo-
žili otázku, jestli už nemá na některou písničku alergii: „Ani 
ne. Když přijdu na jeviště, vidím tam osmileté děti až po 
osmdesátileté babičky a ti čekají, jestli dám Když jsem šel 
z Hradišťa. Říkám, že tím se budeme loučit. Hrajeme taky 
na přání. Když sestavíme nový program, tak dokud tam ne-
zazní do patnácti minut známé písničky, lidi se začnou vr-
tět. Musím i notoricky známou písničku zazpívat tak, aby 
mě to bavilo, aby to pobavilo i muzikanty. Někdy si tam 
něco přidám.“
 Vzorem Jožky Černého byl věhlasný primáš, profesor 
Slávek Volavý. A tomu, jak říká, splnil přání: „Říkal: já si pře-
ju, abychom tuhle muziku vytáhli ze sklepů na jeviště. A já 
jsem mu to přání splnil. Tato muzika má obrovskou hod-
notu, co se týče muzikálnosti. To musí ten muzikant ode-
hrát zpaměti. A reagovat na různé tóniny, které nemá na-
psané, ale má je v srdci. Byl bych rád, aby tato muzika ne-
zůstala v rádiích a televizích opomíjená.“

V Praze po šesti letech  
vystoupil zpěvák Jason Mraz
V pražském Foru Karlín vystoupil americký kytarista, zpě-
vák a skladatel Jason Mraz. Do metropole se dvojnásob-
ný držitel grammy vrátil po šesti letech. Proslavil se sin-
glem I’m Yours, za nějž získal platinová ocenění v něko-
lika zemích. Devětatřicetiletý Mraz, který má díky svému 
dědečkovi české předky, vydal poslední album s názvem 
Yes! v roce 2014. Mraz je také známý mnoha filantropic-
kými aktivitami. Například před pěti lety byl v Barmě hvěz-
dou koncertu zorganizovaného televizní stanicí MTV ve 
spolupráci s americkými a australskými vládními huma-
nitárními agenturami a organizací pro boj proti otroctví  
Walk Free.

ceny anděl byly vyhlášeny  
22. května v Praze
Ceny Anděl mají od letošního ročníku nového pořadatele. 
Agentura Lewron music center se na konci loňského roku 
rozhodla po třinácti letech ceny už nepořádat a vrátila li-
cenci hlavnímu organizátorovi cen, kterým je Mezinárod-
ní federace hudebního průmyslu (IFPI).
 Ceny Anděl byly předány 22. května v Lucerna Music 
Baru v Praze. Hudební ceny Anděl v hlavních kategoriích, 
které se tentokrát předávaly v komorním prostředí praž-
ského Lucerna Music Baru, ovládla zpěvačka Lenny. Favo-
ritka ročníku proměnila všechny čtyři nominace. Ve dvou 
kategoriích zvítězil písničkář Thom Artway. Do Síně slávy 
akademici posmrtně uvedli Věru Špinarovou.

ostrava ocenila in memoriam  
zpěvačku Věru Špinarovou
Město Ostrava ocenilo in memoriam zpěvačku Věru Špi-
narovou, která ve věku pětašedesáti let náhle zemřela le-
tos 26. března. Cenu města Ostravy za zpěvaččin mimo-
řádný přínos moravskoslezské metropoli převzal z rukou 
ostravského primátora Tomáše Macury její syn Adam Pav-
lík. „Maminka by si tohoto ocenění určitě moc vážila, pro-
tože ona byla velká ostravská patriotka. Byla Ostravač-
ka každým coulem. Já vždycky říkám, že Ostravák je ta-
kový, že každého pošle na dvě doby. Mamka byla přes-
ně taková, ona se s nikým nepárala, vždy řekla každé-
mu na rovinu, co si o něm myslí. Nikdy si nehrála na žád-
nou hvězdu,“ řekl zpěvaččin syn Adam Pavlík po ocenění  
novinářům.
 Dodal, že on sám chystá na příští rok pro maminku 
ještě jeden projekt. „Je to ještě v plenkách, ale hrozně rád 
bych udělal vzpomínkový koncert, na kterém by vystoupi-
li ti nejbližší, co mamku měli rádi. Zazpívali by její písnič-
ky. Byl by to takový její poslední koncert. určitě se odehra-
je v Ostravě, na kterou byla tak hrdá. Zatím ale ještě kon-
krétní místo nemáme potvrzené,“ uvedl Pavlík, který na ve-
dení města Ostravy apeloval, aby lidé, kteří město prosla-
ví, dostávali ocenění ještě za svého života a ne posmrtně. 
„Mělo by to tak být, ale prostě se to někdy nestihne,“ ko-
mentoval to ostravský primátor. Kromě Špinarové obdrže-
li Cenu města Ostravy například ještě zpěvačka Marie Rot-
trová nebo operní pěvkyně Eva Dřízgová-Jirušová. Ostra-
va toto ocenění uděluje od roku 1996 za mimořádný pří-
nos městu v různých oborech.
 Věra Špinarová vydala celkem třináct desek a navždy 
zůstane spjatá s ostravskou hudební scénou. Posluchačům 
vstoupila do srdcí například skladbami Jednoho dne se vrá-
tíš, Bílá jawa 250 nebo Raketou na Mars. Při veřejném 
rozloučení, které se odehrálo 1. dubna na hřbitově ve Slez-
ské Ostravě, se s ní přišlo rozloučit několik desítek tisíc fa-
noušků.
  (mk)

fešáci slaví 50 let trojalbem hitů  
i nových písní a na turné
Vydání trojalba s názvem Fešáci 50 let shrnujícího minu-
lost i přítomnost patří k oslavám jubilea skupiny považova-
né za legendu české country. V rámci rozsáhlého koncert-
ního turné zahájeného 11. května v divadle ve Varnsdorfu 
kapela přizvala bývalé členy a hosty ke společné oslavě na 
jednom jevišti. Mezi mnoha městy turné Fešáci 50 let ne-
chybí Praha, Brno, Bratislava. Poslední z třiadvaceti kon-
certů bude 19. prosince v Ústí nad Labem, v místě spoje-
ném se vznikem Fešáků.

Helena Vondráčková oslavila  
70. narozeniny koncertem
Helena Vondráčková (* 24. 6. 1947), jedna z nejúspěš-
nějších českých zpěvaček a herečka, sestra herce a zpěvá-
ka Jiřího Vondráčka a teta zpěvačky a herečky Lucie Von-
dráčkové, oslavila 70. narozeniny koncertem. Vondráčko-
vá se v sedmdesáti letech spojila s mladými umělci. Z leti-
tých kolegů přizvala na svou narozeninovou show jen Jitku  
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Zelenkovou. „Chtěla jsem svým fanouškům ukázat, s kým 
spolupracuji v současné době. Do minulosti jsem se sa-
mozřejmě ohlédla, ale prostřednictvím svých osvědčených 
hitů,“ řekla Helena. „Karla gotta jsem na koncert pozvala. 
Ale v té době mi řekl, že už má s rodinou naplánovanou 
velikonoční dovolenou a přislíbil účast na mém plánova-
ném koncertu v O2 areně,“ upřesnila zpěvačka. „S řadou 
kolegů se uvidím osobně, až to jubileum skutečně nasta-
ne,“ dodala.

textařka Jiřina fikejzová v divadle Viola  
oslavila devadesátiny
Textařka Jiřina Fikejzová v zaplněném pražském divadle 
Viola oslavila své devadesáté narozeniny. Osobně popřát 
uznávané textařce dorazili například Marie Rottrová, Vác-
lav a Jan Neckářové, Martin Chodúr nebo textař Eduard 
Krečmar. Fikejzová v závěru večera pokřtila nahrávku pís-
ní se svými texty, která vyšla pod názvem Řekni, kde ty kyt-
ky jsou. Autorka 240 textů pro hvězdy tuzemské populár-
ní hudby už žádné nové nepíše. „Poslední text Indiánské 
léto v Paříži jsem napsala pro Hanu Hegerovou, ale píseň 
nahrána nebyla,“ řekla ČTK Fikejzová.

Josef zíma slavil pětaosmdesátiny
Josef Zíma (* 11. 5. 1932, Praha) je český herec, zpěvák 
a moderátor. Kromě pop music je známý jako zpěvák čes-
ké dechovky. Často bývá označován jako nekorunovaný 
král české dechovky. Od roku 1962 až do roku 1992, tedy 
plných třicet let, byl v angažmá v pražském Komorním di-
vadle. Zde se uplatňoval nejen jako herec, ale i jako dob-
rý zpěvák. Zahrál si v Divadle Na Fidlovačce v pražských 
Nuslích, v Hudebním divadle v Karlíně i v Komorním diva-
dle v Plzni. Současně s divadelní dráhou se odvíjela i jeho 
kariéra zpěváka pop music. Kromě ústřední písně z pohád-
kového filmu Martina Friče Princezna se zlatou hvězdou se 
poprvé prosadil s hitem Jiřího Suchého Pro Tebe. Později 
nazpíval celou řadu dalších známých písní, mimo jiné také 
se zpěvačkou Pavlínou Filipovskou, Janou Petrů a dalšími. 
Úspěšně vystupoval i v televizi zejména jako úspěšný kon-
ferenciér. Od konce sedmdesátých let se profiluje jako zpě-
vák české dechovky. Za svůj život natočil asi dvě stě písní 
a získal i tři zlaté a jednu platinovou desku.

Josef Zíma

 Ve Vídni vystoupil na pozvání Kulturního klubu v lido-
vé operetě Františka Ferdinanda Šamberka a Karla Hašle-
ra Podskalák.
 Red. pozn.: Podskalák je jednou z nejoblíbenějších 
českých lidových operet. Původní hře o čtyřech obrazech 
Františka Ferdinanda Šamberka z roku 1882 zajistily nehy-
noucí popularitu bezesporu šlágry a hudební čísla divadel-
ního a filmového herce, textaře a především nejslavnější-
ho českého písničkáře Karla Hašlera. V roce 1928 byl Pod-
skalák s úspěchem také zfilmován a titulní roli si s velkou 
chutí zahrál Theodor Pištěk. Zábavný příběh lidové ope-
rety o čtyřech obrazech nás zavede do Podskalí (dnes už 
neexistující pražské osady na pravém břehu Vltavy) mezi 
jeho svérázné obyvatele.

80. narozeniny oslavil zpěvák,  
moderátor a podnikatel karel Štědrý
Do Divadla Hybernia mu přišli popřát kamarádi, kolego-
vé i rodina. Karel gott popřál Štědrému písní Když jsem 
já byl tenkrát kluk, která je oslavencova oblíbená. „A co 
máme společného teď? Kromě muziky bereme zřejmě 
i stejné prášky, hrst ráno a druhou večer,“ se smíchem do-
dal gott. Popřát oslavenci dorazila i zpěvačka Jitka Zelen-
ková, zpěvačka Monika Absolonová, mezi dalšími gratulan-
ty byla například Jiřina Bohdalová, Eduard Hrubeš, Pavlína 
Filipovská nebo Eva Pilarová. Narozeninový koncert Kar-
la Štědrého si zpěvák naplánoval na dvě hodiny, a to bez 
přestávky. Na jevišti se po boku Karla vystřídala spousta 
jeho kolegů.

olympic bude slavit pětapadesátiny
Tuzemská legenda Olympic ve složení Petr Janda, Milan 
Broum, Jiří Valenta a Martin Vajgl vystoupí na velkém kon-
certu v pražské O2 areně 9. prosince 2017. Oslaví tak 
55 let své existence a Olympiku přijde poblahopřát řada 
zpěváků a kamarádů.
 Letopočet vzniku kapely, a tedy i následných kula-
tých a půlkulatých výročí, je diskutabilní. Olympic pod 
svým současným názvem vystupuje od roku 1963. Petr 
Janda ovšem do historie kapely z pochopitelných důvo-
dů počítá i o rok déle trvající existenci pod názvem Kar-
kulka. Proto tedy kapela, jež se právem řadí k zakladate-
lům české rockové hudby, své pětapadesáté výročí osla-
ví už na konci tohoto roku. Za tu dobu Olympic vydal 
dvě desítky studiových alb a odehrál více než sedm tisíc  
koncertů.
 Mezi hosty bude i zakládající člen kapely Pavel Chras-
tina, který hrál v Olympiku na baskytaru do roku 1969, 
nebo Ladislav Klein, jenž byl členem skupiny v letech 1965-
1972. Chybět nebude František Ringo Čech, jenž Olympic 
opustil v roce 1966, ani Jiří Korn, který s kapelou hrál za-
čátkem sedmdesátých let. Pozvánku mimo jiné předběžně 
přijaly i zpěvačky Marta Jandová a Petra Janů.

Před dvaceti lety zemřel zpěvák Petr novák
Petr Novák (6. 9. 1945 – 19. 8. 1997) byl český zpěvák 
a skladatel, který proslul řadou popových hitů, kde uplat-
ňoval svůj charakteristický vysoko položený hlas a melan-
cholicky romantický projev.
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ra nahrávka smetanova tria získala  
prestižní cenu britského časopisu
Kompletní nahrávka klavírních trií Bohuslava Martinů v po-
dání Smetanova tria získala cenu britského časopisu BBC 
Music Magazine Award v kategorii komorní hudby. Oce-
nění v londýnském King’s Place převzala klavíristka Jitka 
Čechová. Smetanovo trio tuto cenu už získalo v roce 2007 
za nahrávku Dvořákových trií. „Radujeme se, a to hned 
dvojnásobně. Především z toho, že se specifické hudbě Bo-
huslava Martinů otevírají další mnohé dveře na světová pó-
dia. Jeho triové komorní dílo si určitě zasluhuje pozornost 
ansámblů po celé zeměkouli a i díky BBC se může v do-
hlednu stát jejich nedílnou součástí repertoáru,“ uvedla 
Jitka Čechová.

rozhlasoví symfonici budou v programu  
klást důraz na různorodost
Symfonický orchestr Českého rozhlasu (SOČR) ve své 
91. sezóně bude klást v programu důraz na různorodost. 
Stejně jako v minulé sezóně dojde na premiéru nového 
opusu zkomponovaného přímo na objednávku SOČR. Re-
zidenčním umělcem rozhlasových symfoniků bude basba-
rytonista Adam Plachetka. Do nové sezóny vstoupí rozhla-
soví symfonikové se svým šéfdirigentem Ondrejem Lenár-
dem 2. října. Zazní díla Ericha Wolfganga Korngolda, Bo-
huslava Martinů a Hectora Berlioze. Novináře o tom infor-
moval ředitel orchestru Jakub Čížek.

slavnosti představí hudbu  
francouzských králů
Letošní 18. ročník Letních slavností staré hudby, který se 
v Praze uskuteční mezi 11. červencem a 7. srpnem, pře-
nese návštěvníky do sídla francouzských králů Versailles. 
V podání českých i zahraničních interpretů zazní výběr ba-
rokních instrumentálních i vokálních skladeb, z nichž ně-
které budou uvedeny v novodobé premiéře. Informova-
la o tom výkonná ředitelka festivalu Josefína Matyášová.

opera Žádný člověk přiblíží osud autora 
stalinova pomníku Švece
Nová původní opera Žádný člověk skladatele Jiřího Ka-
deřábka, která měla na Nové scéně Národního divadla 
premiéru 31. března, pojednává o osudu sochaře Otaka-
ra Švece a jeho posledního díla – Stalinova pomníku na 
Letné. Osobní příběh sochaře Švece má skoro antický tra-
gický rozměr a tvůrce zaujala absurdita Švecova příběhu. 
Sochař se musel zúčastnit soutěže na počest Stalinových 
70. narozenin. Nechtěl však vyhrát, a odevzdal proto pře-
hnaně monumentální a těžko realizovatelný návrh. Přes-
to vyhrál.

děti v toulouse nastudovaly  
operu Brundibár
Šedesátka dětských zpěváků představila v divadle ve fran-
couzském městě Toulouse dětskou operu Brundibár praž-
ského rodáka Hanse Krásy. Dílo nejvíce proslavilo sklada-
telovo nastudování s dětmi vězněnými v židovském ghet-

tu v Terezíně, kam byl Krása deportován v roce 1942. V Te-
rezíně se Brundibár hrál víc než padesátkrát. Bohužel po 
většině dětech zbyly jen smutné kresby a básničky. Stejně 
jako Krása byly zavražděny v nacistickém koncentračním 
táboře v Osvětimi.

festival Pražské jaro
Smetanova Má vlast v podání Vídeňských filharmoni-
ků pod taktovkou dirigenta Daniela Barenboima zaháji-
la v Obecním domě 72. ročník mezinárodního hudební-
ho festivalu Pražské jaro. Festival potrvá do 2. června. Již 
8. května byl zahájen 69. ročník Mezinárodní hudební sou-
těže Pražské jaro, tentokrát pro obory housle a cembalo. 
Zahajovací koncert byl dlouho dopředu vyprodán. Největ-
ší tuzemská přehlídka klasické hudby nabídla přes čtyři de-
sítky koncertů.

V soutěži Pražského jara  
zvítězily Šroubková a antonovová
Vítězkami 69. ročníku mezinárodní hudební soutěže Praž-
ské jaro se staly absolventka Pražské konzervatoře hous-
listka Olga Šroubková a ruská cembalistka Anastasija An-
tonovová. Laureátky převzaly ceny tradičně v Brožíkově 
síni pražské Staroměstské radnice. Nositelky prvních cen 
se představí na honorovaném vystoupení v následujícím 
ročníku festivalu. Další laureáti jsou zváni k vystoupením 
na různé festivaly. O soutěž mladých hudebníků, která za-
čala 8. května oborem housle, byl velký zájem. Vystoupe-
ní finalistů byla vyprodaná. Podmínky pro účast v soutěži 
splnilo 35 mladých cembalistů a 96 houslistů.

dirigent Hrůša bude hostovat  
u londýnského Philharmonia orchestra
Český dirigent Jakub Hrůša se stal jedním ze dvou nových 
hlavních hostujících dirigentů londýnského Philharmonia 
Orchestra od sezóny 2017/2018. Druhým jmenovaným 
je finský dirigent Santtu-Matias Rouvali. Hrůša s Philhar-
monia Orchestra, který spolu s London Philharmonic Or-
chestra patří k hlavním londýnským symfonickým tělesům, 
hostuje pravidelně od svého debutu v roce 2011. Jedním 
z jeho pozoruhodných počinů bylo provedení symfonie 
Asrael Josefa Suka v roce 2014.

V Muzeu hudby byl k vidění originál  
partitury dvořákovy Rusalky
České muzeum hudby v Praze vystavovalo autentický noto-
vý záznam opery Rusalka Antonína Dvořáka, který se vrátil 
z únorové výstavy v Českém centru v New yorku. V Česku 
si partituru ze sbírek Národního muzea mohli lidé naposle-
dy prohlédnout před více než pětadvaceti lety. Mohli ji vi-
dět spolu s prvním vydáním libreta opery o nešťastné víle 
nebo se skicářem, který si skladatel vedl v Americe a po ná-
vratu do Prahy si do něj poznamenal některé skici k Rusal-
ce. Výstava byla veřejnosti přístupná od 11. do 17. dubna 
a mezi vystavenými exponáty byly i originály dopisů, kte-
ré adresoval Dvořákovi z kanceláře vídeňské Dvorní ope-
ry gustav Mahler a které se týkaly plánovaného provedení 
opery ve Vídni v roce 1901, které se nakonec neuskutečni-
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lo. K vidění byly i Mahlerovy a Dvořákovy podobizny, kos-
týmní a scénické návrhy Rusalky a kostýmy ze sbírek Ná-
rodního divadla. Návštěvníci si mohli poslechnout i první 
nahrávky árií z Rusalky.

Putovní výstava ve Valdštejnském paláci
Velkoformátové fotografie 
kostýmů, ve kterých Jarmila 
Novotná zářila na světových 
operních scénách, nabíd-
la putovní výstava ve Vald-
štejnském paláci v Praze. 
Návštěvníci tu do 28. května 
mohli vidět například i její 
dopisy s prezidenty a další-
mi významnými osobnost-
mi, ale i soukromé věci jako 
vysvědčení nebo dopisy ro-
dině. Řada věcí byla vysta-
vena poprvé.

Na konci roku 2015 byly 
v Praze k vidění originály 
kostýmů Jarmily Novotné, 

zapůjčené z archivu Metropolitní opery v New yorku. Ty 
teď nahradily velkoformátové fotografie. A také originál-
ní fotografie, kde v nich Jarmila Novotná zpívá. Jedna z je-
jích nejvýznamnějších rolí byla Prodaná nevěsta. „S touto 
rolí debutovala v Národním divadle, pak Mařenku zpívala 
dlouhá léta i v Metropolitní opeře a všude možně po světě. 
Vždycky prosazovala, aby zpívala v češtině. Nechtěla Ma-
řenku zpívat v žádném jiném jazyce. Ten kostým je vyšíva-
ný, připomíná tradiční vesnický český kroj v kombinaci čer-
vená, modrá, bílá. Další z významných kostýmů, který Jar-
mila Novotná měla, byl kostým pro roli v opeře Traviata. 
Má černé sametové bolerko a širokou krinolínu, vyšívanou 
perlami a různými kamínky. Ten kostým shodou okolností 
šili v Praze v salonu Hany Podolské ještě před válkou a Jar-
mila Novotná v něm potom zpívala a uchvacovala diváky 
po celém světě,“ uvedla Ivana Leidlová, ředitelka organi-
ce Zámek Liteň, která si připomíná odkaz Jarmily Novotné 
a šlechtického rodu Daubků. Operní pěvkyně, od jejíhož 
narození letos uplyne 110 let, se totiž na zámek přivdala.

Václav Hudeček slaví 65. narozeniny
Václav Hudeček (* 7. 6. 1952) je český houslový virtu-
os, patří ke stálicím českého koncertního umění. Hude-
ček zahájil svoji příkladně strmou cestu mezi českou a me-
zinárodní interpretační elitu v šedesátých letech. Přes-
ně 12. listo padu 1967 vystoupil na koncertu v Londýně 
s Royal Philharmonic Orchestra. O den později ho sly-
šel legendární David Oistrach, předpověděl mu velkou 
budoucnost a nabídl mu pedagogickou pomoc. Od roku 
1970 až do Oistrachovy smrti v roce 1974 byl žákem to-
hoto velkého Mistra.
 Od svého londýnského debutu vystupoval po celém 
světě na nejprestižnějších podiích (Carnegie Hall, Royal 
Festival Hall, Suntory Hall, Osaka Festival Hall), s nejlepší-
mi osvětovými orchestry (Berliner Philharmoniker, Cleve-
land Symphony Orchestra, NHK Philharmonic Orchestra) 
a na světových festivalech (Ósaka, Salzburg, Istanbul, Per-

th, Helsinky). K odkazu Davida Oistracha a dalších veliká-
nů ruské houslové školy se stále hlásí.
 A tak cílevědomě spolupracuje i dnes s nositeli tradic 
Oistracha, Kogana a Sitkovetského, jak dokazují jeho na-
hrávky u firmy Supraphon. Jeho nahrávka Vivaldiho Le 
quattro stagioni s dirigentem Pavlem Koganem je od roku 
1992 stále nejúspěšnější produkcí v České republice a in-
terpret za ni obdržel zlatou a v roce 1997 platinovou des-
ku. Rovněž za další svoje nahrávky obdržel interpret zlaté 
desky.
 Václav Hudeček se systematicky stará o pomoc nastu-
pující české interpretační generaci, a to jak pořádáním let-
ních mistrovských kurzů, tak představováním těch nejlep-
ších jako hostů na svých koncertech.

Václav Hudeček

na koncertě Pražského jara exceloval  
klavírista lukáš Vondráček
V Obecním domě v Praze na festivalu Pražské jaro vy-
stoupila Česká filharmonie pod taktovkou Kristjana Jär-
viho. Jako sólista se v Rachmaninově Klavírním koncertu 
č. 4 g moll představil loňský vítěz klavírní soutěže Králov-
ny Alžběty v Bruselu Lukáš Vondráček.

festival v Jihlavě zahájila  
Mahlerova 3. symfonie
Jedna z nejrozsáhlejších symfonií gustava Mahlera Symfo-
nie č. 3 v Jihlavě zahájila 16. ročník Mezinárodního festiva-
lu Hudba tisíců – Mahler Jihlava 2017. Symfonický orches-
tr hlavního města Prahy FOK řídil nizozemský dirigent Jac 
van Steen, sólový altový part zpívala Petra Vondrová, vy-
stoupilo také jihlavské Pěvecké sdružení Campanula a dět-
ský sbor Zvoneček.

Jarmila Novotná
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Prezident Miloš Zeman nemá námitky proti návrhu pre-
miéra Bohuslava Sobotky (ČSSD) jmenovat poslance Iva-
na Pilného (ANO) novým ministrem financí. Předcházet 
by mu mělo odvolání předsedy hnutí ANO Andreje Ba-
biše z funkce ministra financí i místopředsedy vlády. Žá-
dost o Babišovo odvolání poslal premiér Bohuslav Sobot-
ka (ČSSD) na Hrad už 5. května. Odvolání zdůvodňuje po-
dezřením z obcházení daní či ovlivňování médií.
 S Babišem i Pilným se hlava státu chce sejít. Premiér 
Bohuslav Sobotka (ČSSD) jmenování Ivana Pilného minis-
trem financí vítá. Ministr financí Andrej Babiš (ANO) je 
rád, že prezident Miloš Zeman nemá námitky proti nomi-
naci Ivana Pilného (ANO) na ministra financí. „Vládní kri-
ze je u konce a dál už nebude otravovat lidi,“ sdělil Babiš.
 Ivan Pilný byl nakonec jmenován ministrem financí až 
24. května 2017.

Školští odborníci: Valachová  
byla aktivní ministryní školství
Zástupci škol a školští odborníci hodnotí odstupující mi-
nistryni Kateřinu Valachovou (ČSSD) jako jednu z dosud 
nejaktivnějších hlav resortu školství. Oceňují zejména to, 
že se snažila pro vzdělávání zajistit více peněz. K jejímu 
působení na ministerstvu mají ale i některé výtky v sou-
vislosti s reformami, které prosadila, zjistila ČTK. Nástup-
cem Valachové by se zřejmě mohl stát její náměstek Sta-
nislav Štech. Valachová se rozhodla, že k 31. květnu podá  
demisi.

Češi budou dál pomáhat  
s územní ochranou Pobaltí
Česko a Litva budou dál spolupracovat v oblasti bezpeč-
nosti a zajištění teritoriální ochrany zemí Pobaltí. Po jed-
nání v Černínském paláci v Praze to uvedli šéfové diplo-
macií obou zemí Lubomír Zaorálek a Linas Linkevičius. 
V roce 2019 se Česko například zapojí do letecké ochrany 
zemí Pobaltí a budování posílení tamních vojenských jed-
notek. „My se hlásíme k tomu, že cítíme, že je třeba pod-
pořit obranyschopnost a bezpečnostní jistoty zemí Pobaltí. 
My jsme skutečně připraveni účastnit se všech vojenských 
cvičení, která se tam konají,“ řekl ministr Zaorálek. Připo-
mněl nedávné cvičení, kterého se v Litvě zúčastnili čeští vo-
jáci na základě dohody visegrádské čtyřky (Česka, Maďar-
ska, Slovenska a Polska) a pobaltských států (Litva, Lotyš-
sko, Estonsko). Od začátku ledna do druhé poloviny břez-
na se v Litvě zúčastnilo cvičení Training Bridge 120 čes-
kých vojáků. Na společném cvičení zemí Visegrádu a Po-
baltí se jejich zástupci domluvili v souvislosti s pobaltský-
mi obavami z Ruska.

sobotka mluvil s Michelem o přípravě  
summitu V4 s Beneluxem
Premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) v Praze jednal se svým 
belgickým protějškem Charlesem Michelem o přípravě 
červnového summitu zemí visegrádské skupiny (ČR, Slo-
vensko, Polsko, Maďarsko) se státy Beneluxu. Dialog no-
vých členských zemí se zakladateli Eu podle obou premi-

érů může pomoci překonání vzájemných rozdílů a posílí 
unii. Summit V4 s Belgií, Nizozemskem a Lucemburskem 
se uskuteční 19. června ve Varšavě. „Myslím si, že právě 
tento dialog může být velmi dobrým signálem do budouc-
na pro to, abychom hledali v rámci Evropy společná ře-
šení, byť máme rozdílná východiska,“ řekl Sobotka. Podle 
Michela musí Eu reagovat na vývoj ve světě a dialog mezi 
V4 a Beneluxem může posloužit k oživení evropského pro-
jektu. Summit podle něj může pomoci jednat o tématech, 
které staré a nové členské země Eu spojují, stejně jako by 
mohl dát základ k překonání rozdílných stanovisek.

Bohuslav Sobotka

Prahu navštívil generální tajemník  
rady evropy
generální tajemník Rady Evropy Thorbjörn Jagland se set-
kal s předsedou vlády Bohuslavem Sobotkou (ČSSD), ně-
kolika ministry a představiteli parlamentu. Se šéfem české 
diplomacie Lubomírem Zaorálkem (ČSSD) jednal o čes-
kém předsednictví Výboru ministrů, což je rozhodovací 
orgán Rady Evropy. Česko je v jeho čele od května do listo-
padu.
 Česko bude během předsednictví Radě Evropy, které-
ho se ujalo 19. května, klást důraz na lidská práva, právní 
stát, podporu demokracie a vzdělávání. Priority schválila 
vláda, informoval na twitteru mluvčí kabinetu Martin Ay-
rer. Předsednictví Výboru ministrů Rady Evropy označil po 
rozhovoru s Jaglandem za poctu šéf české diplomacie Lu-
bomír Zaorálek (ČSSD). Česká republika tuto pozici zastá-
vala poprvé před dvaadvaceti lety. „Budeme se věnovat te-
ritoriálním problémům, které jsou často kolem nás a jsou 
vážné v zemích, jako je ukrajina, jako je Turecko,“ vyjme-
noval ministr témata pro agendu českého předsednictví. 
Česko se podle něj bude zabývat i situací dětí mezi migran-
ty a problémy lidí vyhnaných z domovů. Premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) po schůzce s Jaglandem označil za další 
priority českého předsednictví ochranu lidských práv, rov-
nost žen a mužů, demokracii a právní stát.

zeman se v Číně setkal  
s čínským i ruským prezidentem
Prezident Miloš Zeman se při své květnové cestě do Číny 
setkal s čínským prezidentem Si Ťin-pchingem, miliar-
dářem Čang Ťin-tungem nebo s primátorem Šanghaje.  
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Předem domluvena byla také i schůzka s ruským preziden-
tem Vladimirem Putinem, který je v té době v Číně na stát-
ní návštěvě. Podle informací ČTK Zemana do Číny dopro-
vází šest ministrů vlády Bohuslava Sobotky.

zeman a drahoš zahájili  
sběr podpisů za svou kandidaturu
Další uchazeči o prezidentský úřad začali sbírat podpisy 
do archů. Ivana Zemanová jako první podepsala petiční 
arch za znovuzvolení svého manžela Miloše prezidentem. 
Předseda Strany práv občanů (SPO) a senátor Jan Veleba 
zároveň oznámil, že jeho strana blízká prezidentovi začne 
v květnu v českých městech nabízet petiční archy k podpi-
su dalším občanům. Na tiskové konferenci, která zaháji-
la sběr podpisů pro Zemana, nedostali novináři možnost 
klást otázky.

Miloš Zeman

 Sběr podpisů pro svou nominaci do voleb zahájil i bý-
valý předseda Akademie věd Jiří Drahoš. Jeho tým rozesí-
lá sympatizantům podpisové archy, řekl ČTK Jakub Holas 

z Drahošova volebního týmu. Zeman i Drahoš kandidu-
jí bez podpory politických stran, jako nezávislí kandidáti 
proto musí shromáždit nejméně 50 000 podpisů. Se sbě-
rem podpisů již začali i další kandidáti, textař a podnikatel 
Michal Horáček nebo lékař a aktivista Marek Hilšer.
 Předseda hnutí ANO Andrej Babiš nebude členům 
hnutí předkládat jméno kandidáta na prezidenta. Hnu-
tí kandidáta vybere ve vnitrostranickém referendu, jehož 
termín ještě není stanoven. Ministr obrany Martin Strop-
nický, o jehož možné kandidatuře se mluví, podle Babiše 
o kandidaturu zájem nemá.

ods představila program a lídry,  
chce střídat Čssd a ano ve vládě
Opoziční ODS půjde do sněmovních voleb s programem 
založeným na snižování daní, růstu mezd, posílení bez-
pečnosti i plány v sociální oblasti. Programový dokument 
představila v Národním domě na Vinohradech spolu s líd-
ry kandidátek. Spolupracovat bude se Stranou soukrom-
níků, kterým přepustila čtyři desítky míst na volebních lis-
tinách. Předseda ODS Petr Fiala ani tentokrát neprozradil, 
jaký procentní výsledek voleb bude považovat za vítězství, 
účastníky konference burcoval s tím, že cílem je vítězství 
ODS a její návrat k vládní moci.

lidovce do voleb v hradeckém kraji  
povede předseda Bělobrádek
Lidovce povede v Královéhradeckém kraji do podzim-
ních sněmovních voleb předseda strany Pavel Bělobrá-
dek. Rozhodla o tom jednomyslně krajská konference li-
dovců v Dobrušce. Bělobrádek bude i lídrem chystané 
společné koaliční kandidátky lidovců a hnutí STAN. Dvoj-
kou za Bělobrádkem by měl být zástupce STAN, a to sta-
rosta Nové Paky Josef Cogan. Dál by měla být kandidát-
ka složena metodou zipu. ČTK to řekli krajský předseda  
KDu-ČSL Vladimír Derner a krajský tajemník STAN Miro-
slav Sazeček.

Předvolební průzkumy k volbám do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky 2017:

Procenta podle stranických preferencí

Výzkum
Počet 

respon-
dentů

Ano ČSSd KSČm odS
KdU-
ČSL

SPd
ToP 
09

Piráti STAn zelení
Svo-

bodní
úsvit

ostat-
ní

STEm, leden 2017 1 048 29,9 % 14,6 % 12,6 % 9,8 % 7,8 % 4,9 % 4,6 % 4,1 % 2,9 % 2,1 % 1,4 % 1,4 % 3,9 %

SAnEP, únor 2017 2 731 28,5 % 17,9 % 12,1 % 9,8 % 6,5 % 6,4 % 5,6 % 3,4 % 2,4 % 2 % x 0,7 % 4,7 %

SAnEP, březen 2017 2 215 28,9 % 17,1 % 12,2 % 9,7 % 6,8 % 6,7 % 5,4 % 3,4 % 2,1 % 2,1 % x 0,2 % 5,4 %

Volby do Poslanecké sněmovny  
Parlamentu České republiky v roce 2017  
se uskuteční 20. a 21. října
Občané České republiky, kteří dosáhli zletilosti a nejsou 
omezeni ve svéprávnosti k výkonu volebního práva, zvolí 

200 poslanců do Poslanecké sněmovny, dolní komory Par-
lamentu České republiky, pomocí systému poměrného za-
stoupení. Poprvé v českých volbách budou výdaje na kam-
paň omezeny, a to maximálně 90 miliónů korun za každou 
stranu. Strany a hnutí budou mít na sestavení a odevzdání 
kandidátek čas do 15. srpna.
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ti Česká armáda má první generálku,  

zeman jmenoval i další generály
Česká armáda má první generálku. Na Pražském hradě 
se jí stala po jmenování prezidentem Milošem Zemanem 
dosavadní plukovnice Lenka Šmerdová. V armádě má na 
starosti nábor a je poradkyní náčelníka generálního štábu. 
Prezident povýšil i další vojáky, veterány, hasiče a pracov-
níky Vězeňské služby. Vyšší generálské hodnosti se dočkal 
ředitel Vězeňské služby Petr Dohnal. Vláda jej navrhova-
la povýšit i loni v říjnu, Zeman ale návrhu nevyhověl. Dů-
vod neuvedl, podle spekulací to bylo kvůli postoji ministra 
spravedlnosti Roberta Pelikána při návštěvě dalajlamy. Ze-
man celkem povýšil patnáct lidí včetně čtyř veteránů z dru-
hé světové války. Vyšší generálskou hodnost získal jeden 
z posledních žijících pilotů bojujících v britském stíhacím 
letectvu za druhé světové války Emil Boček.

armáda ocenila tři desítky mužů a žen  
za práci pro aktivní zálohy
Čestné odznaky, pamětní medaile a stužky nesoucí jmé-
no Václava Morávka, jednoho z členů legendární odbojo-
vé skupiny Tři králové, převzalo v Praze dvaatřicet mužů 
a žen. Vyznamenání byla udělena při příležitosti 75. výro-
čí smrti Václava Morávka, který je patronem aktivních zá-
loh. Mezi oceněnými jsou vojáci z povolání, příslušníci ak-
tivních záloh, ale i zástupci firem, které činnost aktivních 
záloh podporují. Podle prvního zástupce náčelníka gene-
rálního štábu Jiřího Balouna, který ocenění za deset nebo 
pět let služby v aktivních zálohách předával, je takzvaných 
záložáků v Česku přes 1 500. Cílem armády je počet pří-
slušníků aktivních záloh zvyšovat. Do roku 2025 by podle 
dřívějších informací armády „záložáků“ mělo být až 5 000. 
Zájem o vstup vzrostl po změně legislativy, která jim mimo 
jiné zvyšuje odměny.

Jindrák chce na Hradě klást důraz  
na vztahy se sousedy a s eu
Nový ředitel zahraničního odboru Pražského hradu Rudolf 
Jindrák chce klást důraz zejména na rozvoj vztahů se sou-
sedy a s Evropskou unií. Právě v této oblasti očekává letos 
intenzivní vývoj, protože se Eu musí vypořádat s otázka-
mi migrace i své budoucnosti po odchodu Británie. Do vý-
voje zasáhnou také podzimní parlamentní volby v Němec-
ku a Jindrák věří, že i jeho kontakty jako někdejšího dlou-
holetého velvyslance v Berlíně mu mohou při řešení situ-
ace pomoci.

zaorálek odvolal z funkce šéfa  
Českých center závěšického
Ministr zahraniční Lubomír Zaorálek (ČSSD) odvolal Jana 
Závěšického z funkce generálního ředitele Českých cen-
ter. Zdůvodnil to jeho vážnými manažerskými pochybení-
mi. Závěšický podle něj nebude v Českých centrech půso-
bit na žádném dalším místě. Odvolaný šéf center zdůvod-
nění svého odvolání odmítl. Důvodem odvolání bylo pod-
le Závěšického obsazení ředitelského místa v pařížském 
Českém centru, na které odmítl jmenovat vítěze předchá-
zejícího konkurzu Jeana-gasparda Páleníčka. Na podpo-

ru Páleníčka vystoupily desítky francouzských intelektuálů. 
Za orálek podle svého úřadu nechtěl, aby aféra zatěžovala 
mimořádně důležité česko-francouzské vztahy.

Vláda by podle senátu měla pomoci  
přesídlit 300 krajanů ze srbska
Vláda by podle senátorů měla pomoci řešit neutěšenou 
hospodářskou a sociální situaci českých krajanů v Srb-
sku. Tři stovky z nich mají zájem o přesídlení do Česka, 
uvedl předseda senátní komise pro krajany Tomáš gru-
lich (ODS). Podle něj by to mohlo pomoci řešit nedosta-
tek pracovních sil snáze než zaměstnávání cizinců, neboť 
nebude nutné řešit jazykové a kulturní bariéry.

senát nezvolil spisovatelku  
lenku Procházkovou do rady Ústr
Spisovatelka Lenka Procházková se členkou Rady Ústa-
vu pro studium totalitních režimů (ÚSTR) nestala. Senát 
ji nezvolil ani ve druhém kole tajné volby, oznámil předse-
da senátní volební komise Luděk Jeništa (za STAN). Prezi-
dent Miloš Zeman tak bude muset předložit horní komo-
ře jiného kandidáta. Zemanův mluvčí Jiří Ovčáček označil 
rozhodnutí Senátu za smutné. „Paní Lenka Procházková 
je signatářkou Charty 77. Byla odvážná v době, kdy odva-
ha nebyla levná. Je smutné, že přes tento fakt byla neod-
vážnými senátory vyhodnocena jako ideologicky nevyho-
vující,“ napsal Jiří Ovčáček ČTK. Nominaci Lenky Procház-
kové provázela kritika jejích současných postojů, mimo 
jiné od pracovníků ÚSTR. Poukazovali na to, že spisova-
telka s hodnocením minulosti nakládá ideologicky a po-
užívá propagandistický a demagogický styl. Miloš Zeman 
navrhoval Lenku Procházkovou jako nástupkyni zesnulé 
Naděždy Kavalírové, která byla dlouholetou předsedkyní 
Konfederace politických vězňů.

experti se zaměřili na vliv holokaustu  
na identitu romů v evropě
Na romský holokaust a jeho vliv na identitu evropských 
Romů se zaměřila třídenní mezinárodní konference v Pra-
ze. Pořádal ji Institut Terezínské iniciativy a organizace 
Anti komplex a Romea.cz. Ředitelka Institutu Terezínské 
iniciativy Tereza Štěpková označila holokaust za zásadní 
a zlomovou událost moderních dějin. První den konferen-
ce diskutovali odborníci z Česka, Německa, Polska a Ra-
kouska o významu dokumentování obětí holokaustu pro 
postavení menšiny. Program doplnilo divadelní představe-
ní a debata o knize Česká cikánská rapsodie o romském 
partyzánovi Josefu Serinkovi.

cenu arnošta lustiga získala  
chartistka dana němcová
Cenu Arnošta Lustiga za rok 2016 získala disidentka a char-
tistka Dana Němcová. Je šestou držitelkou ocenění, kte-
ré je pojmenováno po spisovateli Arnoštu Lustigovi. Čtr-
náctičlenný výbor ocenil celoživotní postoje Němcové, kte-
rá patří k předním českým katolickým intelektuálům. Spo-
lečně s manželem Jiřím Němcem byli i jedněmi z iniciáto-
rů Charty 77. Později se stala i jednou z jejích mluvčích. 
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Matku sedmi dětí sledovala a vyslýchala Státní bezpečnost, 
strávila několik let ve vězení. V roce 1978 spoluzaložila Vý-
bor na obranu nespravedlivě stíhaných (VONS), organi-
zaci, která pomáhala obětem komunistického bezpráví. Po 
roce 1989 se Němcová krátce zapojila do politiky. Stala se 
poslankyní Federálního shromáždění. Po smrti manželky 
prvního polistopadového prezidenta Václava Havla Olgy 
převzala Němcová vedení Výboru dobré vůle. Angažova-
la se také při pomoci uprchlíkům z válek v Jugoslávii v de-
vadesátých letech.

Ve 100 letech zemřel válečný  
veterán z bojů o dunkerque strauss
Ve sto letech zemřel válečný veterán z bojů o Dunkerque 
Juraj Strauss. Na facebooku to oznámil ministr obrany 
Martin Stropnický (ANO). Strauss se zúčastnil bojových 
operací u Dunkerque, kde se Československá samostatná 
obrněná brigáda podílela na bojích proti německým jed-
notkám. Po válce byl Strauss demobilizován, dokončil vy-
sokou školu a stal se lékařem. Později působil v Praze jako 
vedoucí virologického oddělení Státního zdravotnického 
ústavu, uvedl Stropnický. V letech 1975 a 1976 pracoval na 
projektu Světové zdravotnické organizace, při kterém byly 
děti v Keni očkovány proti spalničkám. V roce 1983 ob-
držel státní cenu za eliminaci spalniček v Československu.

odhalení pamětní desky  
brigádního generála v olomouci
in memoriam: Václav Morávek  
(1904, kolín – 1942, Praha)
Jméno štábního kapitána Václava Morávka, nejmladšího 
příslušníka protinacistické odbojové skupiny Tři králové, je 
výrazně spjata z Prahou. Právě zde Morávek za války ak-
tivně působil v odboji. V Praze 21. března 1942 Morávek 
také zemřel po přestřelce s příslušníky pražského gestapa. 
Druhým městem, ve kterém strávil dvanáct let svého živo-
ta, byla Olomouc. Morávek sem přišel v srpnu 1925 jako 
absolvent vojenské akademie a právě zde začal jeho slu-
žební život důstojníka z povolání.

Deska Václava Morávka, v popředí dcera generála Mašína 
a předseda olomoucké jednoty ČsOL plk. MVDr. Milan Žuffa-Kunčo

 Deska byla slavnostně odhalena při příležitosti 75. vý-
ročí Morávkova tragického úmrtí v březnu a zcela symbo-

licky také v den vyhlášení protektorátu Čechy a Morava. 
Pamětní deska byla odhalena za přítomnosti uniformova-
ných členů Československé obce legionářů, účasti veřej-
nosti, armády a zástupců města.

několik dat
emil dominik Josef Hácha (12. 7. 1872 - 27. 6. 1945) 
byl český právník a politik. Během let 1925-1938 působil 
jako předseda Nejvyššího správního soudu. V listopadu 
1938 byl zvolen prezidentem pomnichovské Česko-Slo-
venské republiky.
 Málokterý politik v historii Československa měl tak těžký 
úkol jako Emil Hácha. Po Mnichovské dohodě se stal protek-
torátním prezidentem, a přestože se to zdá téměř nemož-
né, snažil se udržet ve zmrzačené zemi řád i spravedlnost.
 Skvělý právník, dlouholetý prezident Nejvyššího správ-
ního soudu a fanoušek anglické kultury. To je druhá tvář 
protektorátního prezidenta, který například přeložil román 
od známého britského spisovatele Jerome K. Jeromeho 
(1859-1927) Tři muži ve člunu.
 30. listopadu 1938 byl šedesátiletý právník, soukromý 
docent Karlovy univerzity a člen mezinárodního rozhodčí-
ho soudu v Haagu JuDr. Emil Hácha jediným kandidátem 
na prezidenta Česko-Slovenské republiky. V půl jedenácté 
dopoledne v pražském Rudolfinu poslanci rozhodli. 272 
z 312 zvedlo ruku pro to, aby se Hácha stal třetím prezi-
dentem republiky. Osobním dopisem ho dokonce podpo-
řil i odstupující prezident Edvard Beneš.
 14. března 1939 odjel na jednání s vrcholnými politiky 
Německé říše do Berlína, kde ho Hitler s göringem donuti-
li, aby souhlasil s vytvořením protektorátu Čechy a Morava. 
Zpočátku ve funkci státního prezidenta důsledně hájil prá-
va českého národa. Například protestoval u říšského pro-
tektora Konstantina von Neuratha proti násilnému poněm-
čování, v říjnu 1939 odmítl slib věrnosti Hitlerovi a v listo-
padu 1939 požadoval propuštění zatčených vysokoškol-
ských studentů, kteří protestovali během pohřbu studen-
ta Jan Opletala. V mnoha případech byl úspěšný. Také se 
zasloužil o vznik Národního souručenství, které měla být 
zastřešující organizací českého obyvatelstva protektorátu.
 V momentě, kdy českoslovenští výsadkáři spáchali 
v červnu 1942 atentát na zastupujícího říšského protekto-
ra Reinharda Heydricha, nacistický tlak na českou společ-
nost vystoupal na nejvyšší míru. Tehdy sedmdesátiletý pre-
zident mu nebyl schopen čelit a nacisté jeho osobu zneuží-
vali jako symbol „protektorátního vlastenectví v rámci Ně-
mecké říše“. Protože se Háchovo zdraví nadále zhoršova-
lo, nakonec přestal být pro okupanty zajímavý a brzy na to 
ztratil důvěru jak domácího odboje, tak londýnské exilové 
vlády.
 Pár dní po květnovém povstání těžce nemocného Emi-
la Háchu zatkli v Lánech a převezli do vězeňské nemocni-
ce na Pankráci. Tady 27. června 1945 zemřel. Byl pocho-
ván na pražském Vinohradském hřbitově v rodinné hrob-
ce manželky (rozené Klausové).

Heliodor Píka (3. 7. 1897 – popraven 21. 6. 1949)
generál Heliodor Prokop Píka byl československý voják 
a legionář, významný představitel zahraničního česko-
slovenského protinacistického odboje a po únorovém  
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Píka byl spolužákem francouzského prezidenta de gaul-
la – když byl Píka popraven, byl ve Francii vyhlášen jedno-
denní státní smutek.
 Z iniciativy generálova syna Milana Píky a obhájce Ras-
tislava Váhaly byl v roce 1968 proces obnoven. Nezávislý 
vojenský soud dospěl k závěru, že příprava i průběh pro-
cesu v roce 1949 jsou zřetelně poznamenány režií, podle 
níž vyšetřování a proces měly jen dokázat předem přijaté 
závěry a rozhodnutí politických organizátorů. generál Píka 
byl zatčen a vězněn bez jakýchkoliv usvědčujících důkazů. 
Základní dokument, který měl Píku usvědčit ze špionáže, 
je prokazatelně falzifikátem. Soud zprostil Heliodora Píku 
v plném rozsahu obžaloby bývalého Státního soudu, gene-
rál Píka byl plně rehabilitován.

otakar Motejl (10. 9. 1932 – 9. 5. 2010) byl český práv-
ník a politik, první předseda Nejvyššího soudu ČR a prv-
ní český veřejný ochránce práv. Funkci veřejného ochrán-
ce práv zastával Motejl od jejího ustavení v roce 2000, kdy 
ho do ní zvolila Poslanecká sněmovna (na druhé období 
byl do funkce sněmovnou potvrzen v roce 2006). Před tím 
působil jako ministr spravedlnosti v sociálně demokratic-
ké vládě Miloše Zemana, kde měl na starosti přípravu re-
formy justice.

Boj v resslově ulici v Praze 18. 6. 1942
18. června 1942 zahynulo sedm účastníků atentátu na 
Heydricha, kteří byli obklíčeni v pravoslavném kostele 
v Resslově ulici v Praze. Po hrdinském odporu se Jan Ku-
biš, Adolf Opálka, Jaroslav Švarc, Josef gabčík, Josef Val-
čík, Josef Bublík a Jan Hrubý zastřelili.

alois eliáš (29. 9. 1890 – popraven 19. 6. 1942)
generál Alois Eliáš byl politik, předseda protektorátní vlá-
dy v letech 1939-1941. V roce 1938 generál Eliáš poprvé 
vstupuje do vlády – v říjnu a listopadu (tedy za druhé re-
publiky: 1. října 1938 – 14. března 1939) zastupuje v úřed-
nické vládě generála J. Syrového ministerského předsedu 
v čele ministerstva národní obrany. V nové vládě R. Bera-
na je od 1. prosince roku 1938 jmenován ministrem do-
pravy. Po okupaci Československa nacistickým Německem 
a vzniku protektorátu Čechy a Morava je Alois Eliáš jmeno-
ván 27. dubna roku 1939 ministerským předsedou protek-
torátní vlády, zároveň do července téhož roku řídí i protek-
torátní ministerstvo vnitra.
 Jako předseda protektorátní vlády se Eliáš, přes nave-
nek projevovanou loajalitu s nacistickým režimem, podílí 
na formování I. garnitury domácího českého protiněmec-
kého odboje (především se angažuje v organizaci Obrana 
národa), zároveň udržuje styky s československou emigra-
cí v Londýně, seskupenou kolem E. Beneše.
 První odbojová garnitura byla utvářena po rozpuštění 
armády, kdy vysocí vojenští představitelé byli dosazováni 
na důležitá civilní místa, čímž vznikla organizovaná a vlivná 
odbojová síť (o další síť se postarali představitelé i členo vé 
zprvu pozastaveného, posléze rozpuštěného Sokola).
 Po příchodu R. Heydricha do protektorátu je Alois Eliáš 
(přestože je gestapu podezřelý již od konce roku 1939) 

27. září roku 1941 zatčen – osobně jej zatkne šéf pražské-
ho gestapa – a po soudním procesu, vedeném od 1. říj-
na téhož roku v pražském Petschkově paláci, odsouzen 
k trestu smrti – trest není vykonán ihned, je odložen sa-
motným A. Hitlerem, vykonán je v období tzv. heydrichiá-
dy po atentátu na R. Heydricha: generál Alois Eliáš je po-
praven zastřelením na střelnici v Praze-Kobylisích 19. červ-
na roku 1942. Stal se tak jediným popraveným členem vlá-
dy za druhé světové války.

Alois Eliáš (vlevo) s pražským primátorem Otakarem Klapkou (1940).  
Krátce po vzniku této fotografie byl Klapka zatčen.

Právník, politik a odbojář otakar klapka, který byl 4. říj-
na 1941 popraven nacisty, zastával v letech 1939-1940 
funkci pražského primátora. Navenek byl sice konformní 
k pokynům nacistických okupantů, ale ve skutečnosti pro-
váděl politiku pasivní rezistence a dokonce byl zapojen i do 
odboje. Po prozrazení byl v červenci 1940 zatčen a o rok 
později popraven.
 Doslovným lpěním na předpisech a průtahy zdržoval 
například odstranění nepohodlných pomníků, přejmeno-
vání ulic či zavedení němčiny jako úřední řeči na magistrá-
tu. Klapka také zařazoval bývalé důstojníky českosloven-
ské armády na různá důležitá místa na magistrátu a z ma-
gistrátních peněz také odboj finančně podporoval. Pomo-
hl řadě lidí ilegálně opustit protektorát, odboj podporoval 
i finančně a vedle ilegální spolupráce s Aloisem Eliášem byl 
jeho spojkou člen zastupitelstva Josef Nestával.
 9. července 1940 byl zatčen Klapka, o den později i Ne-
stával. Poté byl přes rok vězněn a mučen v různých českých 
i německých věznicích, nakonec byl na pokyn K. H. Fran-
ka odsouzen k trestu smrti a 4. října 1941 v Ruzyňských 
kasárnách popraven. Smrt jeho a 223 dalších vlastenců 
v rámci Heydrichova prvního stanného práva, stejně jako 
o něco později generála Eliáše, měla zastrašit české oby-
vatelstvo.

informační ústředí osn
V roce 1947 bylo v Praze založeno informační ústředí 
OSN.
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Český rok aneb tradice tradičně i netradičně
V letošním roce opět Pohádkové město Jičín ožije tradič-
ním festivalem Jičín – město pohádky, který má podtitul 
Český rok aneb tradice tradičně i netradičně.
 Již podle názvu letošního 27. ročníku festivalu je zřej-
mé, že tato akce bude zaměřena na připomenutí si českých 
tradic, a to jak těch notoricky známých, tak i těch dávno 
zapomenutých. Centrum města Jičína se promění ve čty-
ři roční období a návštěvník tak bude mít možnost během 
pěti dnů prožít celý rok – od jara do zimy.
 Tradice budou připomenuty formou tvůrčích, pohybo-
vých i vjemových dílen. Návštěvníci si tak například uple-
tou pomlázku, nabarví velikonoční vajíčka, připomenou si 
apríl a vyrobí si čarodějnici. Léto se připomene návštěvou 
stanového městečka, kde bude připravena naučná hra. Na 
období podzimu čeká výroba draků, bramborových tiská-
tek a lampiónů na průvod se světýlky. Zima se návštěvní-
kům Jičína připomene atmosférou Vánoc a dalšími typic-
kými zimními radovánkami.
 Jednotlivá roční období budou zastřešena scénou na 
Valdštejnově náměstí, kde bude ztvárněna vesnička se sa-
dem a děti zde budou mít možnost působit jako „matka 
příroda“ a přebarvit stromy v sadu podle jednotlivých roč-
ních období.
 Stěžejní akcí tohoto ročníku festivalu bude připomínka 
významného výročí jedné z nejznámějších pohádkových 
postav spojených s městem Jičín – Rumcajse. Ten v letoš-
ním roce slaví už padesát let od prvního vysílání v televizi 
a bude mu patřit výhradně celý jeden den festivalu. Posta-
vu Rumcajse bude možné potkat v zahajovacím průvodu 
masek, sfoukne svíčky na narozeninovém dortu při ofici-
álním zahájení festivalu a po celou dobu akce se s ním ná-
vštěvníci budou moci vyfotografovat. V centru Jičína vy-
roste také les Řáholec, který bude plnit funkci odpočinko-
vé zóny.
 V rámci letošního festivalu budou také připraveny te-
matické výlety. První trasa bude nazvaná Jak šel Cipísek 
pro bitevní lejstro a povede malebnou krajinou podél Cid-
liny. Druhá trasa ponese název Jak Rumcajs dal Mance 
sluneční paprsek a povede převážně po lesní stezce a tře-
tí trasa pod názvem Jak se švec Rumcajs stal loupežníkem 
bude mít tři stanoviště a konečné zastavení bude v jesky-
ni. I letošní výlety budou navazovat na předchozí úspěšné 
ročníky a vyvrcholí festivalem, který je určen pro malé i vel-
ké milovníky pohádek a bájných příběhů.
  (mk)

něco z historie: Čeští muzikanti,  
s cirkusem až na kraj světa
Říkalo se jim také světáci – čeští muzikanti, kteří se z nej-
zapadlejších vísek dostali do věhlasných orchestrů mezi-
národních cirkusů.
 V této souvislosti vyvstane mnohým před očima televiz-
ní seriál Cirkus Humberto, který byl natočen podle romá-
nu spisovatele Eduarda Basse. Ten si ale mnohé z cirkuso-
vého prostředí zidealizoval a skutečný Cirkus Humberto 
vznikl až po druhé světové válce, když dostal jméno prá-
vě podle Bassova románu. Spisovatel se při jeho psaní in-
spiroval příběhem dynastie Kludských, jejichž cirkus patřil 
svého času k nejlepším v Evropě. V každém případě u cir-

kusu měl každý člověk svoji profesi a přesně vymezené mís-
to. Češi, kteří se hlásili u cirkusů o práci, byli žádaní přede-
vším proto, že jim nebylo zatěžko dělat jak hrubé manuál-
ní práce, tak se i večer chopit nějakého hudebního nástro-
je a hrát v cirkusovém orchestru. Na to by byl býval napří-
klad italský nebo německý hudebník nikdy nepřistoupil.
 Čeští muzikanti pocházeli hlavně z chudého Pošuma-
ví, ale i z dalších oblastí. Hráli původně na promenádách 
nebo obyčejných lidových tancovačkách. Po roce 1850 
se ale jejich cílem staly i cirkusy. Za nimi putovali do Ně-
mecka, Francie, ale také do Ruska nebo Skandinávie, čas-
to pěšky a po cestě se živili, jak se dalo. Podle strakonic-
kého historika Josefa Sichingera byly centrem cirkusových 
kapel Cehnice s osmi sty obyvateli. Každý rok se odtud vy-
pravovalo na dvanáct kapel, které odjížděly v únoru nebo 
březnu a vracely se v říjnu či listopadu. Kapely měly dva-
náct, šestnáct nebo pětadvacet hráčů a někdy i více. Na-
příklad na českých kapelnících, jakými byli Jan Martan, Ka-
rel Polata starší, Rudolf Filip, Čermák nebo Voldřich, byla 
vystavěna hudební složka věhlasných evropských cirkusů 
Sar rasani, gleich, Krone, Althoff, Busch nebo největšího 
československého cirkusu Kludský (do jeho zániku v roce 
1934).
 Do světa Čechy hnala především bída a snaha získat 
práci. A dalším důvodem byla příležitost k opravdu dob-
rému výdělku – v cirkusové kapele se dalo vydělat až čty-
řikrát více, než kolik bral dobrý řemeslník. Stát se členem 
cirkusové kapely ale nebylo úplně jednoduché, protože ka-
pelníci si muzikanty pečlivě vybírali. K tomu je vedla i sna-
ha udržet dobrou pověst českých cirkusových muzikantů.
 Mezi válkami čeští kapelníci sestavovali u velkých za-
hraničních podniků dokonce dva orchestry: jeden hrál 
k poslechu pod šapitó, druhý pak jako promenádní o pře-
stávkách. Jeden byl vždycky složen jen z českých muzikan-
tů. Ve druhém sice Češi také měli povoleno hrát, ale ne-
směli podle požadavků odborů brát zcela práci místním, 
takže tu převažovali hudebníci ze země, odkud cirkus po-
cházel. Takové kapely bylo tehdy možné nalézt od Norska 
až po Alžír.
 Na zimu se vraceli muzikanti domů, žili z úspor 
a k tomu se snažili přivydělat si třeba výrobou dřevěných 
hraček, sirek nebo násad na domácí nářadí. Mnoho těchto 
hudebníků žilo v obci Stachy na Šumavě, kam za nimi pro 
svoji inspiraci jezdili spisovatelé, například kromě Eduar-
da Basse i Karel Klostermann, který použil tento námět ve 
svém díle Světáci z Podlesí.
 Cirkusová kapela si zakládala na tom, že její celkový 
výraz musel být internacionální, takže by nikdo nepoznal, 

Kapela Rudolfa Filipa v amerických kostýmech, 1925
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ti který hudebník pochází 
z Čech. Hudebníci si oblé-
kali elegantní obleky, o kte-
ré se staral cirkusový krejčí 
nebo švadlena. Zároveň ale 
byly jejich kostýmy ovlivňo-
vány nejrůznějšími módními 
vlnami, například Divokým 
západem a Buffalo Billem, 
jindy zase uherskými jízda-
mi, husary nebo dragouny 
nebo naopak Orientem.
 Během světové hospodářské 
krize se zhoršila i ekonomika 
v cirkusech a Češi byli často 
zaměstnáváni načerno. Para-
doxně za druhé světové vál-
ky se zvýšila poptávka po zá-
bavě, což nacisté tolerovali. 
Podle dokumentů z protek-
torátu uvedlo až 2 000 oby-
vatel, že je zaměstnáno v cir-
kusu nebo varieté, a to nejen 
doma, ale i v říši.
 Cirkusy v Německu působily 
tak dlouho, jak jim to dovo-
lil postup fronty. Největší stá-
lý německý cirkus Sarrasani 
v Drážďanech byl zničen při 
spojeneckém bombardování 
v únoru 1945. u něj pracova-
ly desítky Čechů.

Poslední čeští muzikanti 
se vrátili ze světa do Československa na výzvu prezidenta 
republiky v roce 1948. Pak už cirkusy čekalo znárodnění, 
ale práce pro muzikanty bylo stále dost.
  (mk)

katedrála svatého Víta  
se dočká nových varhan
Katedrála svatého Víta bude konečně po sedmi staletích 
kompletní. Poslední věc, která největšímu českému sva-
tostánku chybí, jsou kostelní varhany.
 Nové varhany by se v katedrále sv. Víta na Pražském 
hradě měly poprvé rozeznít v říjnu 2019. Vítězem výbě-
rového řízení na jejich výrobu se stala barcelonská firma 
zkušeného varhanáře gerharda grenzinga, která doposud 
zhotovila přes 130 nových varhan, mimo jiné i do hlavní 
bruselské nebo madridské katedrály.
 grenzing byl například v roce 1991 vyznamenán stří-
brnou medailí španělského ministerstva kultury za záslu-
hy v oblasti hudby a výtvarného umění a v roce 2004 mu 
byl udělen titul umělecký mistr Katalánska.
 Výrobu nových varhan do katedrály sv. Víta lze pravdě-
podobně označit jako nejprestižnější projekt Evropy svého 
druhu. „Stavba obrovských varhan ve svatovítském chrá-
mu je pro nás jedinečnou výzvou,“ uvedl majitel vítězné fir-
my gerhard grenzing. Do soutěže se žádná z českých fi-
rem nezapojila. Na stavbu varhan může prostřednictvím 
Nadačního fondu Svatovítské varhany přispět kdokoliv, 
odměnou mu bude zvěčnění jeho jména na nástroji.

 gigantické varhany by měly mít své místo nad hlavním 
vstupem do katedrály, který zůstal prázdný od dokončení 
svatostánku ve třicátých letech minulého století. Plány na 
vybudování nového reprezentativního tělesa se objevili již 
ve dvacátých letech, ale jejich realizace nemohla být napl-
něna, protože nákladná dostavba sv. Víta vyčerpala mož-
nosti stavitelů.
 Podle katedrálního varhaníka Josefa Kšici by nové var-
hany měly mít takové parametry, aby se na ně dala hrát 
i velká symfonická varhanní díla. Podle slov odborníků by 
ale problémem mohla být kolísavá vlhkost vzduchu. uká-
zalo se, že vlhkost v katedrále při bohoslužbách dosahu-
je až 92 procent, přičemž dřevo nemá moc rádo velké vý-
kyvy vlhkosti vzduchu. Bude tedy nutné ještě vymyslet, jak 
správně tuto vlhkost regulovat.
 Náklady na výstavbu nových varhan činí 80 miliónů ko-
run. Na kontě veřejné sbírky pořádané Nadačním fondem 
Svatovítské varhany je v současné době kolem 25 miliónů. 
Cílem je vybrat 100 miliónů, aby byly v prvních letech pe-
níze na údržbu.

Varhanář Gerhard Grenzing v katedrále sv. Víta v Praze  
s první píšťalou budoucích varhan

 „Je na nás, abychom v době míru a svobody naplnili od-
kaz našich předků, zejména Otce vlasti Karla IV., a symbo-
licky katedrálu dokončili.“
 „Jít cestou sbírky je symbolické vzhledem k hluboké 
tradici, kterou má kolektivní úsilí v české historii. Veřejná 
sbírka postavila nejen budovu Národního divadla, ale byla 
také hlavním zdrojem financování během stavby svatovít-
ské katedrály v 19. století,“řekl iniciátor projektu kardinál 
Dominik Duka.
  (mk)

V Praze odhalili základní kámen  
pomníku Marie terezie
V pražském parku u Prašného mostu odhalili základní ká-
men budoucího pomníku Marie Terezie, od jejíhož naro-
zení letos uplynulo 300 let. Slavnostní poklepání kame-
ne za účasti několika desítek lidí se ujali pražská primátor-
ka a starosta městské části Praha 6. Akci zakončila salva 
z pušek Habsburské gardy v dobových kostýmech. Pod-
le Jana Kovaříka, který pomník společně s Janem Proksou  
na vrhl, bude socha panovnice před barokním opevně-
ním na Prašném mostě vysoká 5,5 metru a na její realiza-

Kapelník Jan Martan pracoval 
u cirkusu Busch
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ci bude zapotřebí získat tři milióny korun. Pomník by měl 
mít podobu redukované figury spíše jako symbol vládky-
ně než jako její realistické ztvárnění. Jako materiál byl vy-
brán sklobeton.

Pražský hrad zahájil sezónu a připomenul  
300. výročí narození Marie terezie
uplynulo tři sta let ode dne, kdy se Marie Terezie narodila. 
Kulaté výročí významné panovnice na Hradě připomenu-
lo slavnostní zahájení letní turistické sezóny. Vrcholem byl 
velkolepý průvod více než sedmdesáti kostýmovaných po-
stav, včetně samotné královny Marie Terezie v kočáře ta-
ženém starokladrubskými plnokrevníky.
 „Třísté výročí narození Marie Terezie si Hrad připomíná 
právě proto, že za její vlády získal dnešní stavební podobu. 
Přestavba započala změnou Rožmberského paláce na Te-
reziánský ústav šlechtičen, před Starý královský palác byl 
přistavěn spojovací Tereziánský trakt a na západním konci 
vznikla velkolepá sjednocující stavba Nového paláce,“ říká 
mluvčí Správy Pražského hradu David Šebek.
 Pod dohledem architekta Nicoly Pacassiho se za vlády 
Marie Terezie, která byla na Pražském hradě také koruno-
vána českou královnou, změnilo sídlo českých králů v re-
zidenční zámek s pozdně barokními fasádami. Přestavbu 
Hradu dovršilo zasypání příkopu dělícího Matyášovu brá-
nu od dnešního Hradčanského náměstí a vybudování prv-
ního nádvoří s obřími sochami zápasících Herkulů.
 Veškeré tyto proměny, které jsou s osobou Marie Te-
rezie spojené, si návštěvníci Hradu mohli během zaháje-
ní sezóny projít a na čtrnácti zastaveních je o historii míst 
informovaly speciální doprovodné texty. Po celý den byly 
zdarma přístupné následující objekty a prohlídkové okru-
hy: Starý královský palác, Příběh Pražského hradu, bazilika 
sv. Jiří, Zlatá ulička, katedrála sv. Víta, Rožmberský palác.

Marie Terezie

 Královnu Marii Terezii nepřipomínal na Pražském hra-
dě jen sobotní průvod, ale také nová stálá expozice v Te-
reziánském ústavu šlechtičen na Jiřském náměstí. Histori-
ci a kurátoři Pražského hradu chystají velkou životopisnou 
expozici na podzim letošního roku a jejím hlavním moti-
vem má být zobrazení Marie Terezie především jako české 
královny.
 Do Ústavu šlechtičen bude expozice umístěna proto, 
že šlo o vůbec první budovu, kterou nechala Marie Tere-
zie v padesátých letech 18. století upravit a dala tehdej-
šímu renesančnímu Rožmberskému paláci novou pozd-
ně barokní podobu. Nejstarší dcera královny, Marie Anna, 
byla navíc první představenou nového ústavu. Návštěvníci 
expozice uvidí na konci letošního roku například slavnou 
Pragmatickou sankci, tedy dokument, díky kterému se Ma-
rie Terezie dostala na císařský trůn. Dalšími exponáty bu-
dou třeba kopie korunovačních klenotů nebo tereziánské 
obrazy, které jsou běžně rozmístěné po chodbách a kance-
lářích Hradu. Většina exponátů bude přímo ze sbírek Praž-
ského hradu, některé zapůjčí jiné instituce.

Vysílačka libuše se po 75 letech  
spojila s londýnem
Po pětasedmdesáti letech znovu zavolá tajná vysílačka Li-
buše do Londýna. Akce připomene působení parašutistů 
skupiny Silver A v Lázních Bohdanči. Radiosoustava slou-
žila k přípravě atentátu na zastupujícího říšského protek-
tora Reinharda Heydricha. Rota Nazdar s pomocí radioa-
matérů sestavila repliku anglické radiosoupravy, s kterou 
vysílal radiotelegrafista Jiří Potůček. Z půdy domu s číslem 
148, kde dnes sídlí rybníkářská společnost, radista odvysí-
lal mezi 20. březnem a 4. dubnem 1942 souhrnně 24 ho-
din. Sestavit funkční repliku trvalo rok. Na místě se docho-
vala originální anténa radiosoupravy, kterou gestapo ne-
našlo. Všechny ostatní přístroje zabavilo.

z Pohořelic vyšel pochod připomínající  
oběti poválečného odsunu
Asi 300 lidí vyrazilo pěšky na třicetikilometrovou Pouť smí-
ření z Pohořelic do Brna. Jde o připomínku obětí pová-
lečného odsunu německy mluvícího obyvatelstva z Brna. 
Akce je součástí festivalu Meeting Brno, jehož tématem je 
letos jednota v rozmanitosti.

Připomínka antropoidu v libni  
a na karlově náměstí
Výročí pětasedmdesát let od operace Anthropoid, která 
skončila smrtí říšského protektora Reinharda Heydricha, 
připomněla vzpomínková akce v pražské Libni. Její sou-
částí byla i rekonstrukce atentátu. Další připomínka pro-
běhne v polovině června na Karlově náměstí. Nedaleko něj 
v kostele svatých Cyrila a Metoděje parašutisté v boji s ge-
stapem zemřeli. Výročí připomíná i poštovní známka a vý-
stava. Rekonstrukce atentátu byla naplánována přesně na 
dobu, kdy ho Jan Kubiš a Jozef gabčík spáchali, v 10:25 ho-
din. „Původní zatáčka v Kobylisích již od osmdesátých let 
neexistuje kvůli výstavbě mimoúrovňové křižovatky Vycho-
vatelna. Rozhodli jsme se uskutečnit rekonstrukci tohoto  
činu v zatáčce u tramvajové zastávky u Kříže, která se té 
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ti původní dispozičně podobá,“ vysvětlil místostarosta Pra-
hy 8 Radomír Nepil (ANO). Součástí byly i dobové tram-
vaje z roku 1932 a vlečný vůz z roku 1908 se zatemněním 
oken proti leteckým útokům. ukázku komentoval odbor-
ník na československý odboj za druhé světové války Jiří 
Padevět.
 Na pražských Vinohradech připomene letošní 75. výro-
čí operace Anthropoid pět nových pamětních desek. Prv-
ní dvě v Italské ulici připomínají dva manželské páry, které 
byly zavražděny za pomoc parašutistům. Při operaci An-
thropoid se Janu Kubišovi a Jozefu gabčíkovi 27. května 
1942 podařilo zranit jednoho z nejvýznamnějších předsta-
vitelů nacistického Německa, říšského protektora Reinhar-
da Heydricha, který na následky zranění o několik dní poz-
ději zemřel. Manželé Bergauerovi, kteří bydleli v Italské uli-
ci 7, ukrývali britského pilota Ronalda Littledalea na útě-
ku ze zajateckého tábora. Lékař Soběslav Sobek požádal 
svou kolegyni, aby ošetřila zraněné oko atentátníkovi Janu 
Kubišovi. Zatčen byl i s manželkou Marií. Všichni pak byli 
popraveni spolu s více než dvěma stovkami českosloven-
ských vlastenců v říjnu 1942 v Mauthausenu.

colloredo-Mansfeldová podala  
ústavní stížnost v boji o opočno
Kristina Colloredo-Mansfeldová podala ústavní stížnost 
v letitém sporu o renesanční zámek v Opočně na Rych-
novsku. Justice památku loni v dubnu pravomocně přiřkla 
státu, letos v únoru verdikt potvrdil Nejvyšší soud. Zá-
mek zabavili šlechtě nacisté, po válce zůstal státu. Spor 
o vydání trvá od roku 1991. Podle posledního verdiktu 
se neprokázaly podmínky pro navrácení majetku, napří-
klad rasová perzekuce při jeho konfiskaci. Námitkou, že 
za konfiskací stála informace o židovských předcích ro-
diny, se justice podle Nejvyššího soudu řádně zabývala. 
Důvody konfiskace byly podle verdiktu spíše politické,  
nacisté Colloredo-Mansfeldy pokládali za „rod ve smyslu 
rakousko-monarchistickém, jehož mladší členové se hlásí 
k české národnosti“.

karel iV. po dvaceti letech opět zvítězil
Anketu o nejkrásnější českou poštovní známku roku 2016, 
kterou uspořádala Česká pošta ve spolupráci s deníkem 
Právo a měsíčníkem Filatelie, vyhrála známka věnovaná 
Karlu IV. při příležitosti 700. výročí jeho narození.
 Známka s Karlem IV. přitom vyhrála anketu už podru-
hé. Poprvé se tak stalo před dvaceti lety, kdy nejvíce hla-
sů získal čtrnáctikorunový portrét vynikajícího kreslíře Ol-
dřicha Kulhánka z aršíku lucemburských panovníků. Ten-
tokrát se jedná o čtyřiapadesátikorunovou podobiznu, vy-
tvořenou Janem Kavanem, který se stal (spolu)vítězem an-
kety vůbec poprvé. Obě „karlovské“ známky přitom vyryl 
Miloš Ondráček, jenž se tak na prvním místě ocitl podruhé 
za sebou a přiřadil se tak ke svým kolegům Housovi a Faj-
tovi, kteří anketu ovládli nejčastěji – šestkrát.
 Vítězná známka získala v anketě 1 149 hlasů – o 158 
hlasů více než druhá v pořadí, obraz Mladá dáma na bal-
kóně od gerrita Doua v ryteckém provedení Václava Faj-
ty – v tomto případě šlo o společnou emisi Česka a Lich-
tenštejnska. Na třetím místě se umístila jedna ze dvou zná-
mek z aršíku Boj o českou státnost, který je už třetím mi-

mořádným aršíkem výtvarníka Jana Mageta z pětileté-
ho cyklu, který zachycuje sto let staré události související 
s první světovou válkou.

Aršík s vítěznou známkou
  (mk)

olomoucké arcibiskupství získalo  
plastiku krista z chleba vězňů
Netradiční plastiku hlavy ukřižovaného Krista získalo 
v těchto dnech darem olomoucké arcibiskupství. Vytvoře-
ná je z dvanácti soust chleba vězňů odsouzených za pro-
tikomunistický odboj, kteří si trest odpykávali na počát-
ku komunistické diktatury ve věznici v uherském Hradišti. 
unikátní dílo vypovídající nejen o utrpení vězňů za komu-
nismu, ale i o jejich víře a síle, hodlá arcibiskupství v bu-
doucnu představit také veřejnosti.

Historickým městem roku 2016 se stal Jičín
Je známý jako město pohádky, loupežníka Rumcajse, ale 
také město vévody Albrechta z Valdštejna. Poslední dva 
roky byl Jičín v nejužším výběru tří nominovaných měst, 
letos zvítězil. Jako odměnu dostává milión korun na dal-
ší péči o památky.
 Do soutěže se přihlásilo sedmatřicet měst a obcí, ze 
kterých porota vybrala čtrnáct krajských finalistů. Jičín zví-
tězil v Královéhradeckém kraji. Město Jičín pokračuje v ob-
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nově letohrádku Valdštejnská lodžie, dokončena byla ob-
nova lipové aleje a Libosadu, uvedl místostarosta Petr Ha-
máček.
 Pojízdné Valdštejnské imaginárium je divadelní vozík 
v podobě malé Valdštejnské lodžie na kolečkách. Ten slou-
ží jako netradiční divadelní scéna, koncertní minipódium 
a objekt pro hry a dílny. Největší rozmach zažil Jičín prá-
vě za vlády Albrechta z Valdštejna, který tu začal budovat 
unikátní stavby. Valdštejn si představoval, že z Jičína bude 
opravdu obrovské monumentální město – s univerzitou, 
biskupstvím, kláštery. Bohužel téměř 90 procent jeho díla 
se nepodařilo.
 Druhým městem, které získalo cenu ministryně pro 
místní rozvoj, je Štramberk, vítěz Moravskoslezského kra-
je. Díky pozoruhodným roubenkám v uličkách okolo ná-
městí se Štramberku někdy říká dřevěné město. Byla tu 
nalezena také čelist neandrtálského dítěte. Štramberk je 
architektonickým unikátem. Bylo tu osídlení od pravě-
ku přes středověk až do dnešních dob. Na relativně malé 
ploše centra města, kde je městská památková rezervace, 
je 127 památek, 105 z nich je v majetku fyzických osob. 
Jsou to především dřevěné roubenky. Skoro všechny jsou  
obývané.
 Po získání titulu teď nemůže vítězný Jičín pět let soutě-
žit. Žádné město dosud nezískalo titul dvakrát, dvakrát už 
se ale stalo, že se po povinné pauze dostal vítěz znovu do 
finále, byly to Kutná Hora a Prachatice.

Češi putující latinskou amerikou 
na koloběžkách, už ujeli 4 000 km
Skupina Čechů, kteří se loni v listopadu vydali na koloběž-
kách napříč Latinskou Amerikou, už urazila cestu dlou-
hou 4 000 km. Před sebou mají přinejmenším jednou to-
lik. Momentálně sjíždějí z třítisícových vrcholků hor do po-
vodí Amazonie, chystají se přejet z Kolumbie do Ekvádoru.

Valdštejnská zahrada v areálu senátu  
se po zimě znovu otevírá
Valdštejnská zahrada v areálu Senátu se po zimní přestáv-
ce znovu otevírá veřejnosti. Přístupná bude do konce říj-
na, v létě opět nabídne koncerty. První z nich se uskutečnil 
v sobotu 13. května v rámci třetího ročníku Krojovaných 
slavností ve Valdštejnské zahradě. Tradiční cyklus koncer-
tů Kulturního léta v Senátu startoval 18. května a zvláště 
milovníci folklóru se mohou těšit na koncerty každý čtvr-
tek od 17:00, a to až do 28. září.

novozélandská policie ukázala záznam  
krádeže děl umělce lindauera
Novozélandská policie zveřejnila záznam z bezpečnost-
ních kamer, na kterých jsou pachatelé krádeže dvou obra-
zů novozélandského výtvarníka českého původu gottfrie-
da Lindauera. Dva muži ukradli 130 let staré Lindauero-
vy obrazy maorských náčelníků, které byly vystaveny před 
plánovanou aukcí v centru mezinárodního umění v Auck-
landu. Aucklandské mezinárodní letiště dostalo výstrahu 
pro případ, že by se někdo s obrazy pokusil vycestovat 
ze země. Novozélandské úřady o krádeži rovněž informo-
valy Interpol. Cena dvou obrazů se podle listu The New 

Zea land Herald pohybovala okolo jednoho miliónu no-
vo zélandských dolarů (17,7 miliónů Kč).
 Bohumír Lindauer, známý jako gottfried Lindauer, se 
narodil v roce 1839 v Plzni. V šestnácti letech odešel do 
Vídně, kde studoval malířskou akademii. V roce 1874 od-
jel na Nový Zéland, kde získal občanství a kde také v roce 
1926 zemřel. Jeho portréty maorských válečníků, vlád-
ců i běžných lidí jsou na Novém Zélandu součástí ná-
rodního kulturního dědictví. Cenné jsou zejména z hle-
diska etno grafického, neboť detailně zachycují maorské 
tetování, účesy, zbraně, zdobení oděvů, jejich amulety  
či šperky.

klášter ve Štípě oslavil 400. výročí založení
Výročí 400 let od založení kláštera a kostela se slavilo 
30. dubna ve Štípě u Zlína. Štípa je významným marián-
ským poutním místem. V tamním poutním kostele Naro-
zení Panny Marie se celebrovala slavnostní mše, lidé viděli 
i faksimile zakládací listiny, kterou podepsal 1. května 1617 
Albrecht z Valdštejna na nedalekém hradě Lukov.

Po dvou letech oprav je opět  
v provozu barokní kašna Parnas
Po dvou letech oprav je opět v provozu barokní kašna Par-
nas na Zelném trhu v Brně. Její napuštění vodou oddáli-
ly o několik dní přenosy hokejových zápasů Komety Brno 
a oslavy jejího triumfu v extralize. Kašna z konce 17. sto-
letí byla rekonstruována v několika etapách. Nejdříve od-
borníci museli obnovit kamenné a kovové prvky, jako jsou 
například skalisko, sochařská výzdoba, vnější plochy nádr-
že, schodišťové stupně nebo patníky s řetězy. Nádrž kašny 
Parnas má půdorys šesticípé hvězdy a symbolizuje jesky-
ni. Byla postavena v letech 1690-1695 podle návrhu archi-
tekta Jana Bernarda Fischera z Erlachu. Celek nádrže je se-
staven z nahromaděných kamenných článků různých dru-
hů krinoidového vápence, jenž byl nalámán na brněnské 
Stránské skále. V její hmotě jsou zasazeny skulpturální ale-
gorie mocností, mezi nimiž figurují Řecko, Babylónie, Per-
sie a Svatá říše římská národa německého.

karlovy Vary zahájily sezónu
Karlovy Vary zahájily 660. lázeňskou sezónu. Největší lá-
zeňské město věří, že bude opět úspěšnější než v předcho-
zích letech. Karlovy Vary před čtyřmi lety zasáhly dopady 
krize na ukrajině, propad hodnoty rublu i dřívější restrikce 
lázeňské péče ze stran českých zdravotních pojišťoven. Po-
stupně se ale daří počet klientů opět navyšovat. Ve městě 
se za rok 2016 ubytovalo celkem 329 081 hostů, meziroč-
ně o 5,9 procenta více. Nejvíce bylo Čechů, Němců a Rusů. 
Přibývá i hostů z Číny nebo Tchaj-wanu.

slavnosti chřestu přilákaly  
do Hostína několik tisíc lidí
Několik tisíc lidí zamířilo do Hostína u Vojkovic na slavnos-
ti chřestu. Kromě pokrmů z této zeleninové delikatesy se 
podávalo také chřestové pivo, o něž byl mezi návštěvníky 
velký zájem a které rychle mizelo. Letos v Hostíně a jeho 
okolí roste chřest na zhruba 150 hektarech půdy, což je asi 
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ti o 20 hektarů více než v loňském roce. O český chřest je zá-
jem i v Německu, ale například také v Dubaji, odkud si ho 
objednává královská rodina.

Češka pokřtěná papežem: „cítila jsem  
bázeň, respekt i štěstí“
Plná dojmů se z Vatikánu vracela devětačtyřicetiletá úřed-
nice Taťána Čempelová z Dětmarovic na Karvinsku, kterou 
v bazilice svatého Petra ve Vatikánu spolu s dalšími deseti 
lidmi pokřtil papež František. Stala se první Češkou v novo-
dobé historii pokřtěnou hlavou katolické církve. „Byli jsme 
v bazilice, která potemněla a do níž se vcházelo se svícemi 
poté, co svatý otec požehnal u vstupu do baziliky oheň. 
Úvod byl překrásný, takže to nabudilo takovou atmosfé-
ru, která se ani nedá popsat slovy,“ řekla ČTK Čempelo-
vá. Přiznala, že cítila obrovský respekt, ale zároveň i bá-
zeň, štěstí a radost. Křest byl součástí velikonoční vigilie, 
při níž si křesťané připomínají noc, kdy podle tradice vstal 
z mrtvých Ježíš Kristus.

staroměstský orloj se vrátí  
do stavu z 19. století
Pražský Staroměstský orloj se po opravách vrátí do stavu 
z konce 19. století. Některé části budou nově omalované, 
změní se i pohon hodinového stroje. Stávající elektrický na-
hradí táhla s konopnými lany a kamenná závaží. Restauro-
vání orloje je součástí oprav pláště radnice, úpravy čeka-
jí také věž a kapli. Hotové by měly být v září příštího roku.

Vlastníkem cyklu Slovanská epopej je Praha
Vlastníkem cyklu obrazů Slovanská epopej je Praha. Potvr-
dil to soud, který nepravomocně zamítl žalobu příbuzné-
ho malíře Alfonse Muchy na určení vlastnictví. John Mucha 
tvrdil, že kulturní památka se nikdy nestala majetkem hlav-
ního města, protože Praha nesplnila umělcovu podmín-
ku a nevybudovala pro epopej výstavní prostory. Nepoda-
řilo se mu však prokázat, že vlastníkem vytvořeného díla 
byl jeho předek, nikoliv americký mecenáš Charles Crane.

svatováclavský desetidukát  
vydražili za 15 miliónů
Zlatý svatováclavský desetidukát z roku 1937 se stal nej-
dražší českou mincí. Na aukci v Praze byl vydražen za 
550 000 eur. Překonal tak zatím nejdražší desetidukát Al-
brechta z Valdštejna z roku 1630, který se loni prodal za 
465 000 eur. Dražba se konala v rámci aukce části sbírky 
československých mincí, jejíž celková hodnota je odhado-
vána na 100 miliónů korun.

V pražských Vysočanech vznikne  
muzeum automobilů Praga
V pražských Vysočanech v prostorách bývalé továrny Pra-
govka vznikne nové automobilové muzeum, ve kterém 
budou vystaveny vozy značky ze sbírky Emila Příhody. Na 
oslavách k 110. výročí vzniku automobilky Praga to ozná-
mila primátorka Adriana Krnáčová (ANO). Příhoda je za-
kladatelem Automusea Praga ve Zbuzanech u Prahy. Mu-

zeum v bývalé hale číslo 20 areálu Pragovky by se mělo 
stát součástí pražského ArtDistrictu Pragovka a měly by 
se tam konat kulturní a společenské akce. Ve sbírce by 
měly být k vidění vozidla nákladní, osobní, dodávková, 
auto busy, traktory, sanitní a vojenské speciály. Mezi nimi 
by měly být i modely vozů, které využívala českosloven-
ská vláda v období prezidenta T. g. Masaryka, Edvarda Be-
neše a řada českých prominentů v čele s herečkou Lídou  
Baarovou nebo rodinou porevolučního prezidenta Václa-
va Havla.

Po zimní přestávce se více zpřístupní  
židovské památky v Praze
Židovská obec v Praze zahájila letní turistickou sezónu. Po 
zimní přestávce otevřela návštěvníkům Jeruzalémskou sy-
nagogu. Kromě tradičních večerních komentovaných pro-
hlídek nebude chybět další ročník cyklu varhanních kon-
certů. První krátkodobou výstavou letošní sezóny v syna-
goze je Život v diaspoře, výstava černobílých fotografií Jin-
dřicha Buxbauma. Na jeho snímcích jsou zachyceny pod-
statné události, které život Židů v diaspoře od narození až 
do konce provázejí: obřízka, oslava šabatu, výuka nábo-
ženství, slavnost bar micva, svátky purim a chanuka, svat-
ba i pohřeb.
 I letos je zdarma přístupný Starý židovský hřbitov na 
Žižkově. Bylo na něm pohřbeno na 40 000 osob, mezi 
nimi řada významných rabínů a učenců. Nejnavštěvova-
nější je hrob pražského vrchního rabína Ezechiela Landaua  
(1713-1793). Zájemcům je celoročně otevřen také Nový 
židovský hřbitov, který se nachází nedaleko stanice met-
ra Želivského. V současné době je v Praze jediným židov-
ským hřbitovem, kde se stále konají pohřby zesnulých ži-
dovského vyznání.

Muzeum války 1866 zahájilo sezónu,  
výjimečně ukázalo tašku husara
Přehlídka uniformovaných jednotek pruských a rakous-
kých vojáků a slavnostní salva zahájily návštěvnickou se-
zónu v muzeu války 1866 na Chlumu u Hradce Králové. 
Loni muzeum výrazně zvýšilo návštěvnost, o dvě třetiny na 
20 041 lidí. Hlavní důvodem bylo 150. výročí bitvy na Chlu-
mu a seriál velkých akcí s tím svázaných. Střetnutí na Chlu-
mu bylo jednou z největších bitev 19. století v Evropě. Le-
tos je cílem muzea překonat návštěvnost roku 2015, kte-
rá byla přes 12 000 lidí, řekl ČTK historik Muzea východ-
ních Čech Josef Šrámek. Muzeum návštěvníkům mimořád-
ně ukázalo originál husarské jezdecké tašky, která patřila 
bojovníkovi od Chlumu, nadporučíku rakouského 9. hu-
sarského pluku Alfredu Harbuvalovi-Chamaré. „Muzeu ji 
věnoval jeho vnuk hrabě Richard Walderdorff. unikátnost 
exponátu je v tom, že známe jeho historii a víme, komu pa-
třil,“ řekl Šrámek.

festival muzejních nocí byl zahájen  
v litoměřicích
Rekordní počet přihlášených charakterizuje 13. ročník Fes-
tivalu muzejních nocí (19. května – 10. června). Asociace 
muzeí a galerií ho pořádá s ministerstvem kultury a Národ-
ním muzeem. Národní zahájení se proběhlo v Litoměři-
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cích. V rámci 178 měst se na této celorepublikové akci po-
dílelo 552 institucí. Nejde pouze o muzea a galerie, ale ve 
spolupráci s nimi také o města, knihovny, památkové ob-
jekty, divadla a další subjekty.

slavnosti navalis v Praze nabídly  
chorvatské lodě i průlet rogal
Devátý ročník Svatojánských slavností Navalis ve dnech 
14. a 15. května nabídl chorvatské historické lodě, průlet 
rogal i premiéru hudebního díla skladatele Kryštofa Mar-
ka. Součástí slavnosti na počest svatého Jana Nepomuc-
kého byl seskok parašutistů včetně průletu pod obloukem 
Karlova mostu. Akademický sochař Petr Váňa pro letoš-
ní slavnosti stvořil pískovcovou sochu svatého Jana Nepo-
muckého, které požehná kardinál Duka na plovoucím pó-
diu během večerního vodního koncertu.
 V barokní době patřila tato slavnost k největším a nej-
velkolepějším oslavám. Sjížděli se na ni poutníci ze všech 
koutů země, aby uctili památku sv. Jana Nepomuckého, ale 
také aby vyslechli hudbu provozovanou z vodní hladiny Vl-
tavy a zhlédli ohňové show. K vidění bylo velké množství 
atrakcí. Na tradici barokních slavností se navázalo v roce 
2009 obnovenými Svatojánskými slavnostmi. Od té doby 
byly slavnosti každý rok a mají již svůj pevný scénář – slav-
nostní mši v katedrále sv. Víta, procesí od katedrály přes 
Karlův most na Křižovnické náměstí a barokní koncert na 
vodní hladině zakončený ohňostrojem. Každý ročník pak 
bývá doplněn o další speciální akce – koncerty, nešpory, 
gondoliéry, regaty dračích lodí a mnohé další.

dům bratří Čapků v Budislavi  
se otevírá po rekonstrukci
Po třech letech oprav se znovu otevřel veřejnosti Dům 
bratří Čapků v Budislavi na Svitavsku. Rekreační objekt, 
jehož stavbu inicioval Karel Čapek v roce 1938, byl v ha-
varijním stavu a od roku 2013 zavřený. Informaci přines-
la na svých stránkách česká pobočka PEN klubu. Opravy 
stály téměř deset miliónů korun. Stavbu navrhl architekt 
Josef Tobek jako dvoupatrový dřevěný objekt s kamennou 
podezdívkou a čtyřmi předsazenými lodžiemi na krakor-
cích. Žák Josefa gočára projektoval tělocvičny, školní bu-
dovy a sokolovny. Chata sloužila pro odpočinek a setká-
vání spisovatelů. Do Budislavi jezdili například Fráňa Šrá-
mek, Anna Marie Tilschová, František Langer, Arne Novák 
či Edmond Konrád.

Vila tugendhat je po opravě otevřená pět let,  
výročí slaví knihou
Muzeum města Brna připravilo rozšířené druhé vydání ob-
sáhlé knihy o vile Tugendhat, nejcennější památce moder-
ní architektury ve městě. Publikace nazvaná Mies v Brně. 
Vila Tugendhat vyšla u příležitosti pěti let od znovuotevře-
ní stavby po náročné rekonstrukci. Výročí připadlo na pře-
lom února a března. Vila Tugendhat byla dostavěna před 
sedmaosmdesáti lety. Jedná se o jedinou českou moderní 
stavbu zařazenou na seznam světového dědictví uNESCO. 
Její opravy před znovuotevřením trvaly dva roky. Cílem 
bylo odstranit nevhodné zásahy z období druhé světové 
války a následujících desetiletí.

Barokní hospital v kuksu  
zahájil turistickou sezónu
Hospital v Kuksu na Trutnovsku zahájil letošní turistickou 
sezónu. Památka své brány otevřela díky příznivému po-
časí o téměř měsíc dříve. Na letošní sezónu se v Kuksu 
připravují tradiční akce, novinkou bude například červno-
vá akce Baroko na oko. Hospital nabídne v letošním roce 
jako novinku například komentované prohlídky upravené 
zahrady.

Vedení nd symbolicky zahájí  
rekonstrukci státní opery v Praze
Vedení Národního divadla symbolicky zahájí rekonstrukci 
Státní opery Prahy. Oprava za 858 miliónů korun je naplá-
nována na 27 měsíců, v soutěži na ni zvítězila firma Hoch-
tief. Program této a příští sezóny se odehrává na náhrad-
ních místech. Vedení divadla ale už připravuje program 
pro otevření opery. Vedle opravy Národního muzea a re-
vitalizace Klementina je oprava Státní opery aktuálně dal-
ší velkou investiční akcí v resortu kultury.

Českým mistrem v přípravě kávy  
je Jan Škeřík
Národním mistrem v přípravě kávy se stal Jan Škeřík z praž-
ské kavárny Double B coffee & tea. Zamíří na světové kolo 
soutěže do jihokorejského Soulu. Obhájce titulu z loňské-
ho roku Ondřej Hurtík dosáhl na stříbrnou příčku, pomy-
slný bronz získal Zdeněk Hýbl. Soutěžící museli pro porotu 
připravit espresso, cappuccino a kávový nápoj podle své-
ho výběru. Na vše dohromady měli čtvrt hodiny. Podle ví-
těze soutěže zákaz kouření v restauracích a kavárnách, kte-
rý platí v Česku od 31. května, vadit trhu nebude. Podob-
nou situaci už zažil, když pracoval ve Skotsku.

zámek ve Valticích letos lidem  
zpřístupní barokní kapli
Zámek ve Valticích na Břeclavsku letos lidem zpřístup-
ní vedle tradičního zámeckého okruhu také barokní kapli 
nebo zámecké divadlo. Návštěvníky láká mimo jiné na se-
zónní výstavu loutkových divadel.

Vandal zničil symbolický  
židovský náhrobek v Prostějově
Neznámý vandal zlomil symbolický náhrobek na místě bý-
valého židovského hřbitova v Prostějově, jehož prostor se 
už delší dobu snaží pietně upravit Nadace Kolel Dame-
sek Eliezer. Bývalý židovský hřbitov byl zničen za němec-
ké okupace a na jeho místě, kde stále leží ostatky bezmá-
la 2 000 židovských obyvatel Prostějova, je park a parko-
viště. Ministerstvo kultury zařadilo loni hřbitov na seznam 
kulturních památek, a to i přes nesouhlas radnice, která se 
obávala komplikací například při opravě inženýrských sítí.

trumpova exmanželka ivana píše paměti
Bývalá manželka nového amerického prezidenta Donalda 
Trumpa Ivana, která pochází ze Zlína, píše paměti. Kniha, 
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ti ve které se zaměří na společné děti i na svou minulost, vy-
jde 12. září. Podle agentury AP to oznámilo nakladatelství 
gallery Books, které dílo s názvem Raising Trump (volně 
přeloženo jako Trumpovská výchova) vydá. Ivana Trumpo-
vá, za svobodna Zelníčková, se za Trumpa provdala v roce 
1977, pár se rozvedl v roce 1992. Dnes osmašedesátile-
tá Trumpová má s bývalým manželem tři děti – Donalda 
mladšího, Ivanku a Erika. Ty také do knihy přispějí se svý-
mi vzpomínkami. Trumpová se psaní knih věnovala již dří-
ve. Je mimo jiné autorkou románu For Love Alone (pře-
kládáno jako Sama na lásku), kvůli kterému se s ní Trump 
v roce 1992 soudil o 25 miliónů dolarů. Trump v žalobě tvr-
dil, že román vychází z jejich manželství, čímž porušila taj-
nou část rozvodové dohody. Trumpová reagovala protiža-
lobou a spor v roce 1993 skončil vzájemným urovnáním.

Ivana Trumpová

na podzim se do rozvadova 
sjede na 20 000 hráčů pokeru
Pokerové kasino v Rozvadově bude na podzim hostit nej-
větší turnaj v historii této karetní hry mimo americké Las 
Vegas. Informují o tom Hospodářské noviny. Akce potrvá 
měsíc a půl a podle očekávání organizátora na ni přijede 
přes 20 000 hostů, kteří budou hrát o 600 miliónů korun. 
Kromě špičkových profesionálních hráčů pokeru, jako je 
Američan Phil Ivey, má přijet i bývalý tenista Boris Becker, 
píše deník. Akce, která se bude v Rozvadově konat od kon-
ce září do půlky listopadu, je součástí série World Series 
of Poker.

opat žďárského kláštera používal  
„smajlík“ už v roce 1741
Autorství „smajlíku“, kterého v e-mailové koresponden-
ci používá většina lidí, bylo připsáno proslulému americ-
kému designérovi Harveymu Ballovi v roce 1963. Stejná 

značka se ale vyskytovala v hospodářské korespondenci 
opata kláštera cisterciáků ve Žďáře nad Sázavou Bernarda 
Henneta už v polovině 18. století. ČTK to řekl David Mer-
ta z brněnské Archaie. Opat „smajlík“ v korespondenci na 
konci listiny používal asi zcela běžně přinejmenším v roce 
1741. Podle Merty značka byla na listině vztahující se ke 
korespondenci o zřízení hrnčířské dílny v domě žďárského 
opata na dnešním Zelném trhu v Brně, který se nyní opra-
vuje. „Buď to může znamenat, že označil místo, kde měla 
být pečeť, nebo to znamená, že někdo schválil dokument,“ 
uvedl Merta. Podle něj smysl značky, která jakoby z oka vy-
padla dnešnímu „smajlíku“, není zcela jasný. Vysvětlit by to 
mohlo další bádání.

Pražští židé slavnostně přivítali  
dva nové svitky tóry
Dva nové svitky tóry, židovského náboženského textu, po-
řízené z darů členů pražské obce, byly slavnostně uloženy 
ve Staronové synagoze. Mecenáši a rabíni symbolicky do-
psali za pomoci pisatele svitků posledních třicet písmen. 
Pro obec je to podle její mluvčí Dity Šnajdrové historic-
ký okamžik, naposledy pořizovala novou tóru před dru-
hou světovou válkou. Tóra je základní text judaismu a za-
hrnuje prvních pět knih hebrejské bible, křesťany označo-
vané jako Starý zákon. „Každá obec potřebuje tóru, pro-
tože se z ní třikrát týdně čte,“ vysvětlil vrchní zemský ra-
bín Karol Sidon. Praha měla podle něj před válkou stov-
ky, možná tisíce svitků tóry. Komunistický režim po válce 
začal tyto předměty rozprodávat do zahraničí, jen v roce 
1963 se do ciziny dostalo 1 500 svitků. „Nám jich zůsta-
lo jen pár, se kterými jsme si museli vystačit,“ uvedl. Deset 
z nich nechala obec před pětadvaceti lety opravit v Izrae-
li, jsou staré 150 let.

nový libušín by se mohl na Pustevnách  
začít skládat již v květnu
Nový Libušín na místě vyhořelého by se mohl na Pustev-
nách začít skládat již v květnu. Jakmile počasí dovolí, bude 
tam ještě dokončena vysprávka základů a bude tam převe-
zena konstrukce, která se již chystá v hale v nedaleké Bys-
třičce, řekl novinářům Jindřich Ondruš, ředitel Valašského 
muzea v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm, které Libu-
šín spravuje. Původní Libušín, který sloužil jako restaura-
ce a patřil k symbolům beskydských Pusteven, byl posta-
ven v roce 1899 podle návrhu architekta Dušana Jurkovi-
če. Objekt před třemi lety vyhořel. Jeho obnova by měla 
být dokončena v roce 2019.

Bouzov patří státu, odvolací soud potvrdil  
zamítnutí žaloby řádu německých rytířů
Hrad Bouzov patří státu. Olomoucký krajský soud v od-
volacím řízení potvrdil zamítnutí žaloby Německého řádu, 
který se domáhal navrácení hradu. Žaloba na Národní pa-
mátkový ústav (NPÚ), který hrad odmítl v květnu 2014 
vydat v rámci církevních restitucí, není podle soudu dů-
vodná. Řád neprokázal, že má na hrad nárok podle zá-
kona o majetkovém vyrovnání. Dokazování bylo podle 
právníků NPÚ velmi náročné, spis čítá přes 4 000 stran 
a bylo potřeba kvůli nim projít řadu archivů. Šlo především  
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o historickou rešerši, ve kterém hledali důkazy o vlastnic-
ké situaci v období těsně před válkou, po válce a na začát-
ku padesátých let minulého století.
 Zástupci Německého řádu se domáhali vrácení hradu 
i jeho mobiliáře s tím, že jde o jejich historický majetek. 
Hlavním důvodem zamítnutí žaloby bylo podle soudu to, 
že předmětné věci byly zkonfiskovány na základě Benešo-
vých dekretů německé společnosti, která je tehdy vlastni-
la, proto se na něj zákon o majetkovém vyrovnání s círk-
vemi nevztahuje. V řízení bylo podle soudu prokázáno, že 
řád byl v roce 1939 zrušen. Bouzov je jednou z nejnavště-
vovanějších moravských památek, ročně ho navštíví zhru-
ba 100 000 lidí. V držení řádu zůstal hrad do října 1938, 
kdy ho nacisté zkonfiskovali a s dalším řádovým vlastnic-
tvím předali do německé správy. Hrad získal šéf SS Hein-
rich Himmler, v době okupace byl Bouzov sídlem přepa-
dového oddílu SS.

Příběh Jakuba Weisse:
zachraňte yaakova
Když v roce 1960 natočili Američané válečný film Exodus, 
který se stal i velkou hereckou příležitostí Paula Newmana, 
málokdo tušil, že inspirací pro tento snímek, jenž svou dra-
matičností zasáhl diváky po celém světě, se stal příběh Ja-
kuba Weisse, Čechoslováka, který krátce po skončení dru-
hé světové války odjel ilegálně do tehdejší Palestiny, která 
byla pod mandátní správou Velké Británie, aby tam bojo-
val za samostatný stát Izrael.
 Tehdy ještě netušil, že rodiče i šest sourozenců zemřeli 
v koncentračních táborech. Byla to právě Británie, která už 
v roce 1917 slíbila, že bude v Palestině podporovat vznik 
židovského státu. Od dvacátých let ale imigraci omezova-
la a v roce 1939 zavedla pro židovské přistěhovalce tvrdé 
kvóty. uprchlíků bylo po válce velice mnoho a vzhledem 
k tomu, co většina prchajících za války prožila, zvolili Brito-
vé nešťastné řešení – internační tábor Atlit, později i trans-
porty do dalších táborů, kde panovaly tvrdé a nedůstojné 
podmínky. Také Jakub Weiss se ocitl v internačním táboře. 
Když pak v říjnu 1945 přepadnou tábor ozbrojení přísluš-
níci židovského hnutí Palmach, Weiss se ocitá na svobodě. 
Za války pomáhal Palmach Britům bránit Střední východ, 
teď ale nastal mezi nimi nepřekonatelný rozpor. Židé chtě-
jí svůj stát, ale Britové si nechtějí znepřátelit Araby. Židov-
ské hnutí se radikalizuje. Na scénu vstupuje organizace Ir-
gun, jejímž členem se stane i Jakub Weiss, používající heb-
rejské jméno yaakov. V čele Irgunu stanul Menachem Be-
gin, pozdější izraelský premiér, a organizace stupňuje úto-
ky na britskou armádu. 4. května 1947 přepadli vojáci Ir-
gunu, včetně Weisse, největší britskou věznici v přístavním 
městě Akko (právě tuto událost zachycuje film Exodus). 
uprchnout se podařilo jednačtyřiceti vězňům, ale Brito-
vé zastřelili na útěku šest vězňů a tři členy přepadového 
komanda, dalších jedenáct útočníků dopadli. Zadržen byl 
i Weiss, který s dalšími dvěma bojovníky kryl útěk střelbou.
 Jakub byl odsouzen k trestu smrti. Jeho sestra Edita, ži-
jící v Karlových Varech, poslala telegram generálnímu ta-
jemníkovi OSN, dopis britské královně, přimlouval se i mi-
nistr zahraničí Jan Masaryk. Během druhé světové války za-
chránil sotva dospělý Jakub Weiss v Maďarsku na dvě stě 
lidí, nakonec skončil v koncentračním táboře Bergen-Bel-
sen.

 List HaBoker otiskl 24. června 1947 dopis muže, kte-
rého zachránil. „Bude-li oběšen takový člověk, má víra ve 
spravedlnost se zhroutí!“ Velitel věznice odmítá popravu 
vykonat, je proti jeho svědomí. Do věznice je narychlo po-
zván nový ředitel. Jakub Weiss-yaakov zpíval cestou na ši-
benici i ve chvíli, kdy mu kat navlékal oprátku, židovskou 
hymnu Hatikva (Naděje), zakrátko již hymnu Izraele.
 Na konci listopadu 1947 přijímá OSN plán na rozděle-
ní Palestiny a deset měsíců po Jakubově smrti vzniká stát 
Izrael.
 Ve své rodné zemi je Jakub Weiss zapomenutým mu-
žem, přestože například v Izraeli o něm ví kdejaké malé 
dítě.

Jakub Weiss

Paul Newman ve filmu Exodus, 1960

  Zdroj: Stanislav Motl, Pod stínem nacismu
  Redakčně zkráceno
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Pranostiky
Červen
Co v červnu nedá do klasu, červenec nažene v času.
Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom přichá-

zívá.
Červen červený jako z růže květ.
Červen mokrý a studený – bývají žně vždy zkaženy.
Červen stálý – prosinec dokonalý.
Červen studený – sedlák krčí rameny.
Červen-li více sucho než mokro bývá, urodí se hojnost dob-

rého vína.
Červnové večerní hřmění – ryb a raků nadělení.
Hřímá-li v červnu, zvede se obilí.
Chladný květen, červen vlažný – je pro sýpky, sudy blažný.
Jaká parna se v červnu dostaví, tak se i prosincové mra-

ky postaví.
Jak červen teplem září, takový bude i měsíc září.
Jaký červen, takový i prosinec.
Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz silný.
Jestli červen mokrý bývá, obilí pak málo rodívá.
Když v červnu severní větry vějí, tu se bouřky opozdějí.
Netřeba v červnu o déšť prositi, přijde, jak začne kositi.
Pláče-li červen a neoschne žitko, v zajících, koroptvích bu-

dem mít řídko.
V červnu deštivo a chladno způsobí rok neúrodný snadno.
  (mk)

Červenec
Co červenec končí, srpen začíná.
Co červenec neupeče, to již srpnu neuteče.
Co červenec neuvaří – srpen nedopeče.
Červenec – úrody blíženec.
Červenec a srpen jsou nejteplejšími měsíci v roce.
Červenec nese parna, krupobití a medovice, jestli hojný na 

bouřky a vichřice.
Jaký červenec, takový leden.
Když červenec pěkně hřeje, o Vánocích se zima zaskvěje.
Když dne ubývá, horka přibývá.
Na mokrý červenec následuje bouře a krupobití.

červen, červenec, srpen

Nebyl-li červen dostatečně deštivý, dodá vodu až červenec 
a přidá ještě mnohé bouře.

Slunce peče – déšť poteče.
V červenci do košile rozdělej se a v prosinci po uši oděj se!
  (mk)

srpen
Hřímá-li v srpnu, lze čekat osmého dne opět bouřku.
Hřímá-li v srpnu, praví se, že budoucího roku hojná úroda 

a množství deště jest k doufání.
I když ze strnišť občas fučí, horko nás přece jen mučí.
Jak Vavřinec zavaří, Bartoloměj zasmaží, tak se podzimek 

daří.
Jsou-li v srpnu hory kalný, budou v zimě mrazy valný.
Když fouká v srpnu severák, bude dlouho pěkně pak.
Když je v srpnu ráno hodně rosy, mají z toho radost vosy.
Když jsou v srpnu velké rosy, zůstane obyčejně pěkné po-

časí.
Když pálí srpen, bude pálit i víno.
Když v srpnu moc hřímá, bude na sníh bohatá zima.
Když v srpnu naprší, tak než se oběd pojí, všecko slun-

ce vysuší.
Mlhy na lukách, potocích a řekách v srpnu zvěstují trva-

lé počasí.
Moc hub srpnových – moc vánic sněhových.
Nejsou-li v srpnu hřiby, nebude v zimě sněhu.
Půlnoční větry v srpnu přinášejí stálé počasí.
Rosí-li v srpnu silně tráva, pěkné povětří se očekává.
Srpen k zimě hledí a rád vodu cedí.
Srpen z počátku-li hřeje, zima pak se dlouho sněhem skvě-

je.
Teplé a suché léto přivádí za sebou mírný podzimek, tuhou 

zimu a nejlepší víno.
V srpnu již nelze slunci mnoho věřit.
V srpnu když půlnoční vítr věje, bez deště slunéčko hřeje.
V srpnu mlhy na výšinách – jistá voda, když v nížinách – to 

pohoda.
Z počátku toho měsíce říká se, že opět studený vítr ze str-

nišť fouká.
  (mk)

zajímavosti z historie

2. 9. 1347 v chrámu svatého Víta korunoval pražský arci-
biskup Arnošt z Pardubic Karla IV. na českého krále, byla 
to první česká korunovace českého krále.
11. 7. 1362 zemřela Anna Svídnická, česká královna a cí-
sařovna, třetí manželka Karla IV. (* 1339).
21. 7. 1432 velká povodeň v Praze pobořila Karlův most – 
strženo pět pilířů.
8. 7. 1552 se narodil císař Rudolf II. († 20. 1. 1612).
10. 9. 1652 se narodil Jan Sladký-Kozina, sedlák, jeden 
z vůdců protifeudálního povstání Chodů proti W. M. La-
mingenovi z Albenreuthu († 28. 11. 1695).
1762 – Marie Terezie zřídila v Praze v Soukenické ulici 
čp. 1096 první pražskou porodnici s nalezincem.

1782 – Josef II. zrušil Anežský klášter.
1. 6. 1817 byly v Praze na základě císařského dekretu za-
vedeny poštovní schránky.
1862 – založeno Náprstkovo muzeum.
7. 8. 1877 Královské Vinohrady I. byly přejmenovány na 
Žižkov.
9. 8. 1792 byl v chrámu sv. Víta korunován na českého 
krále František II. jako rakouský císař František I.
11. 8. 1792 byla v chrámu sv. Víta korunována na českou 
královnu Marie Terezie Neapolská, manželka českého krá-
le Františka II.
11. 8. 1882 byl v Praze zahájen veřejný telefonní pro-
voz, tarifní síť měla zpočátku jedenáct účastníků, telefon-
ní ústředna byla v Richterově domě na Malém náměstí.
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rakouský prezident navštívil Bratislavu

Rakouský prezident Alexander Van der Bellen přices-
toval na návštěvu Bratislavy netradičně lodí. Rychlá loď 
Twin City Liner urazila šedesátikilometrovou vzdálenost 
mezi oběma metropolemi za hodinu. V bratislavském pří-
stavu čekala rakouského prezidenta nastoupená čestná  
jednotka.

 „Cesta rakouského prezidenta lodí do Bratislavy ukazu-
je, jak mají naše dvě hlavní města k sobě blízko,“ zdůraznil 
slovenský prezident Andrej Kiska, který svůj rakouský pro-
tějšek přivítal v prezidentském paláci. Oba prezidenti na 
tiskové konferenci zdůraznili, že Rakousko i Slovensko se 
chtějí zařadit do jádra Evropské unie, pokud se v Eu pro-
sadí myšlenka tzv. vícerychlostní Evropy.
 „Pokud by došlo k diferenciaci mezi jádrem a širším 
kruhem, což, doufám, nenastane, jednoznačným zájmem 
Rakouska je, aby patřilo k jádru,“ řekl Van der Bellen s tím, 
že různým rychlostem není příliš nakloněn. „Když jdete 
vedle mě, tak můžeme spolu vést dialog, ale pokud jdete 
deset metrů napřed, je to téměř nemožné,“ dodal.
 Kiska opětovně zdůraznil potřebu solidarity se zeměmi, 
které přímo čelí migrační krizi. „Evropská unie musí stát na 
hodnotách a jednou z nich je i solidarita. Nemůžeme na 
jedné straně žádat Evropskou unii o pomoc, abychom se 
ekonomicky dostali na úroveň například Rakouska, a na 
druhé straně, když nás někdo ze zemí Eu žádá o pomoc 
a solidaritu, tak se tvářili odmítavě a hledali náhradní řeše-
ní,“ řekl Kiska. Slovenský prezident tak nepřímo kritizoval 
postoj vlády Roberta Fica k migračním otázkám a upozor-
nil, že Evropskou unii v současnosti ohrožuje populismus, 
extrémismus, xenofobie a nacionalismus.

kancelária národnej rady slovenskej  
republiky (nr sr) porušila listové  
tajomstvo
Dňa 5. mája podali opoziční poslanci Ondrej Dostál (SaS), 
Zuzana Zimenová (OĽaNO – Nova), Peter Osuský (SaS) 
a Viera Dubačová (#Sieť) ombudsmanke podnet na pre-
verenie možného porušovania listového tajomstva po-
slancov zo strany Kancelárie NR SR. Predseda parlamen-
tu a zároveň predseda strany SNS Andrej Danko obhajoval 
otváranie listov tvrdením, že bolo pracovníčkami Kancelá-
rie vykonávané z bezpečnostných dôvodov. Pracovníčky 
listy síce otvárali, ale údajne nečítali ich obsah. Kontrolu, 
ktorá mala na účel identifikovať jedy, však vykonávali bez 

ochranného oblečenia. Danko ďalej poslancom, v prípade, 
ak pracovníčkam nedôverujú, odporučil založiť si P. O. Box 
schránky. Danko neskôr uviedol, že kontrola sa týkala tiež 
možných vulgarizmov v listoch. Kontroverzná kauza po-
kračovala žiadosťou opozičných strán SaS a OĽaNO – 
Nova o odvolanie vedúceho kancelárie NR SR Daniela 
guspana z dôvodu nekompetentného konania. Nakoľko 
ani Danko ani guspan neuznali v kauze pochybenie, po-
dali poslanci menovaných opozičných strán trestné ozná-
menie za porušenie listového tajomstva a koalícii odkáza-
li, že na ich priestupky budú naďalej verejne upo zorňovať. 
Poslanecké grémium NR SR medzitým zmenilo postup na 
kontrolu listov, ktoré môžu byť v prípade podozrenia otvo-
rené len so súhlasom poslanca alebo ním poverenej oso-
by. Danko sa poslancom za pochybenie Kancelárie odmie-
tol ospravedlniť a Kancelária reagovala podaním trestné-
ho oznámenia pre vedomé poškodenie jej dobrého mena.
  (DMN)

návšteva veľvyslancov v tatranskom regióne
Ako sme informovali v jednom z predošlých čísel, Sloven-
sko v minulom roku odštartovalo kampaň good Idea, Slo-
vakia!, ktorej súčasťou bolo nové logo a mediálna kam-
paň. Účelom projektu Ministerstva zahraničných vecí a eu-
rópskych záležitostí SR je zviditeľniť Slovensko pod vlast-
nou značkou ako miesto ideálne pre turizmus a investície. 
V rámci tohto projektu pozval 12. mája minister zahranič-
ných vecí Miroslav Lajčák 40 veľvyslancov akreditovaných 
pre Slovenskú republiku na poznávací výlet do Tatranské-
ho regiónu. Reprezentačný výlet sa začal príletom na le-
tisko Poprad – Tatry a pokračoval návštevou historické-
ho mesta Levoča, známeho oltárom rezbára Majstra Jána 
Pavla. Ďalším bodom programu bola prehliadka Spišské-
ho hradu a jeho historických zbierok. Hostia deň ukonči-
li v Tatranskej Lomnici. Na druhý deň výletu mali pozva-
ní možnosť vychutnať si tatranskú panorámu. Kabínkovou 
lanovkou sa zviezli na Skalnaté pleso a odtiaľ na Lomnic-
ký štít. Okrem zážitkov hostia ocenili cestovný ruch, naj-
mä jeho infraštruktúru a služby. Minister Lajčák v prího-
vore vyjadril nádej, že účastníci odporučia Slovensko ďa-
lej ako lákavú destináciu pre svojich krajanov, a že sa sami 
vrátia s rodinami ako turisti nielen do Tatier, ale aj do ostat-
ných regiónov. V minulosti Miroslav Lajčák zorganizoval 
podobné výlety do Trenčianskeho, Žilinského, Nitrianske-
ho a Košického kraja.

  (DMN)
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a deň priateľstva a dobrosusedstva 

s ukrajinou zaznamenal úspech
Dňa 13. mája sa za účasti predstaviteľov Slovenska a ukra-
jiny uskutočnil na hraničnom priechode ubľa – Malyj Be-
reznyj každoročný Deň priateľstva a dobrosusedstva, kto-
rý má za úlohu upevniť spoluprácu susediacich krajín. Or-
ganizátormi ročníka 2017 boli Prešovský samosprávny kraj 
v spolupráci s Košickým samosprávnym krajom, Zakarpat-
skou oblastnou štátnou administráciou a Zakarpatskou 
oblastnou radou. Hlavným programom bolo podpísanie 
deviateho Vykonávacieho protokolu k Memorandu o spo-
lupráci medzi Košickým samosprávnym krajom a Zakar-
patskou oblastnou štátnou administráciou a Zakarpatskou 
oblastnou radou. Toto Memorandum bolo po prvýkrát spí-
sané v roku 2006. Cieľom spolupráce je koordinácia regi-
onálneho rozvoja, vzdelávania, kultúry a cestovného ru-
chu, pomoci a rozvoja spolupráce na úrovni miestnej sa-
mosprávy, sociálnych služieb a životného prostredia. Me-
dzi konkrétne ciele patrí zvelebenie parku a umiestnenie 
busty Pavla Jozefa Šafárika v užhorode, organizácia Dní 
ukrajinského filmu v Michalovciach a Podhoroďské sláv-
nosti v Podhorodi, ktoré sa radia k najstarším folklórnym 
festivalom v Košickom kraji.
  (DMN)

Ján figeľ bude naďalej  
vyslancom európskej únie
Ján Figeľ, známy najmä ako bývalý predseda strany Kres-
ťanskodemokratické hnutie (KDH) a bývalý minister do-
pravy, výstavby a regionálneho rozvoja SR, bol v máji 2016 
vymenovaný do funkcie osobitného vyslanca Európskej 
únie pre podporu náboženskej slobody. Mandát mu bol 
udelený na dobu jedného roka a ako uviedla tlačová tajom-
níčka zo zastúpenia Európskej komisie na Slovensku Zu-
zana Harvanová, mandát mu bol predĺžený taktiež na rok 
2017. Počas svojho pôsobenia navštívil Figeľ niekoľko mi-
moeurópskych krajín, okrem iného Irak, Sudán, Jordánsko 
a Spojené arabské emiráty. Vo svojej funkcii bol účastní-
kom mnohých medzinárodných podujatí a procesov spo-
jených s podporou náboženskej slobody a aktívne sa za-
pájal do interakcií so zástupcami vlád, občianskej spoloč-
nosti a náboženských spolkov. I v roku 2017 bude Figeľo-
vou úlohou podpora informovanosti o slobode nábožen-
ského vyznania v rámci programu rozvojovej spolupráce. 
Ján Figeľ bude ako osobitný vyslanec EÚ pre podporu ná-
boženskej slobody vo svete taktiež zastávať funkciu oso-
bitného poradcu komisára pre medzinárodnú spoluprácu 
a rozvoj Nevena Mimicu.
  (DMN)

Prácu zdravotných sestier ocenil  
nielen prezident kiska
11. mája udelila Slovenská komora sestier a pôrodných 
asistentiek (SKSaPA) pri príležitosti Medzinárodného dňa 
sestier po desiaty raz ocenenie Biele srdce. Znak bieleho 
srdca je internacionálnym znakom sestier a ošetrovateľov 
a symbolizuje starostlivosť, poznanie a ľudskosť. Poduja-
tia sa zúčastnilo asi 250 sestier z celého Slovenska a prezi-
dent SR Andrej Kiska, ktorý nad podujatím prevzal záštitu, 

vyjadril sestrám úctu a podporu. Kiska uviedol, že otázky 
zdravotníctva patria medzi prioritné vládne témy. Ocene-
nia sa udeľovali v kategóriách Sestra a pôrodná asistent-
ka v praxi, Sestra a pôrodná asistentka manažérka a Ses-
tra a pôrodná asistentka – pedagóg. Mimoriadne ocenenie 
si prevzala dekanka Fakulty zdravotníckych odborov Pre-
šovskej univerzity, profesorka a pôvodným povolaním pô-
rodná asistentka Anna Eliášová.
  (DMN)

opäť sa bude udeľovať anasoft litera
už od roku 2006 sa v Bratislave každoročne udeľuje li-
terárna cena Anasoft litera. Projekt organizuje občian-
ske združenie ars_litera s pomocou generálneho partne-
ra, spoločnosťou Anasoft. Anasoft litera je najlepšie ohod-
notená a najprestížnejšia slovenská literárna cena za pô-
vodnú prózu vydanú v uplynulom roku, ktorá kladie dô-
raz nielen na finančnú odmenu pre autora najlepšej knihy 
(€ 10 000), ale predovšetkým na propagáciu súčasných 
slovenských autorov. „Výsadou Anasoft litery,“ ako sa do-
čítame na oficiálne stránke, „je predovšetkým automatická 
nominácia všetkých slovenských prozaických titulov a kaž-
doročná zmena poroty.“ V rámci súťaže sa po celom Slo-
vensku v koordinácii s regionálnymi knižnicami a inštitúcia-
mi uskutočňujú čítania autorov, ktorí boli spomedzi mno-
hých kandidátov porotou vybraní do finále. Porotu aktu-
álne ročníka tvoria Ján gavura, Ivana Hostová, Pavel Ma-
tejovič, Veronika Rácová a Michal Habaj. Výherca bude 
vyhlásený v septembri 2017. Veríme, že najmä počas let-
ných dní a obdobia dovoleniek dáte týmto zaujímavým ti-
tulom šancu.
 Finalistami roku 2017 sú: Juraj Bindzár: Mlčky a krátko 
(Orman), Zuzana Cigánová: Aksál (Vydavateľstvo Spolku 
slovenských spisovateľov), Ivana gibová: Barbora, boch 
& katarzia (Marenčin PT), Denisa Fulmeková: Konvália 
(Slov art), Michal Havran: Analfabet (Marenčin PT), Jakub 
Juhás: Novoročný výstup na Jaseninu (Rubato), Jozef Ka-
rika: Trhlina (Ikar), Víťo Staviarsky: Rinaldova cesta (au-
tor je zároveň vydavateľom), Ondrej Štefánik: Som Paula 
(Tatran) a Silvester Lavrík s titulom Nedeľné šachy s Tisom 
(Dixit), z ktorého Vám prinášame krátku ukážku:
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 Pochválen Pán Ježiš Kristus, pozdravila som sa, keď 
pán farár vošli. Nebolo zamknuté, načo aj, kaplnka ešte 
nebola vysvätená, ničoho v nej nebolo, nuž vošli ticho, ale 
ja som bola v strehu. Vedela som, že prídu, vždy sa chodili 
pozrieť na miesto, kde raz budú odpočívať ich ostatky. Bez 
publika, osamote, ticho sa pomodliť. Poznala som tento 
ich zvyk, viackrát ma pri upratovaní zastihli. Anička, čo tu 
ty robíš? Všetci ťa hľadajú. Od prekvapenia som až ústa za-
budla zatvoriť. A vy viete moje meno, Monsignore? oslovila 
som ich podľa starého zvyku. Prikývli. Potrebujem, aby ste 
ma vyspovedali. Mladý pán kaplán sa ma vyspovedať bál. 
Tak si ho zastrelila? ukázali na revolver v mojej ruke a od-
mietavo pokrútili hlavou. Nevyspovedám ťa ani ja, kým ho 
neodložíš. Bola som naučená poslúchať ich na slovo, ale 
som sa vynašla: Ja mám revolver, ja poviem, ako sa budem 
spovedať.
 Kľakneme si, povedala som. Kľakla som si prvá. Pán fa-
rár si kľakli takisto a prežehnali ma znakom kríža. Klama-
la som, kradla a zabila. Prikývli a rukou mi dali znamenie, 
aby som pokračovala. To je všetko, na viac hriechov sa ne-
pamätám. Teraz mi dajte pokutu a rozhrešenie. Prekvape-
ne sa na mňa pozreli. Chvíľu rozjímali. Potom mi prikázali 
účinnú ľútosť a za pokutu uložili celý ruženec k Božskému 
Srdcu Ježišovmu, Krédo, Otčenáš, Zdravas a Sláva Bohu 
na Výsostiach.
 Prekáža vám, že Alica fajčí, pán farár? opýtala som sa, 
lebo sa mi ešte neuľavilo. Ešte som si rozhrešenie nezaslú-
žila. Takto ľahko nie. Moja vina, moja vina, moja preveľká 
vina, opakovala som, ale nič z účinkov Božej milosti som 
na sebe necítila. Nepáči sa vám, že ona aj jej sestry sú ne-
manželské dcéry, všakže? pozrela som sa na pána farára 
a videla som, že sú už trošku netrpezlivý. Lenže toľko som 
už o pištoli vedela, že ju stačí trošku pridvihnúť a človeka 
naučí aj trpezlivosti aj poslušnosti. Veľakrát som vás poču-
la kázať o tom, že treba žiť v usporiadanej rodine. To máte 
pravdu. Aj matka odišla, lebo ani ja ani brat žiadna uspo-
riadaná rodina nie sme. Brat je komunista a ja úchylná oso-
ba. Keď je otec v Amerike a ešte k tomu nadobro strate-
ný, to sa usporiadaná rodina nijakovsky nedá vybudovať. 
Brat zanechal školu, ja som slabá na rozum, nečudujem 
sa matke, že si odišla usporiadanú rodinu založiť inam. 
Do Bratislavy, ja som ju zistila, zistila som ju podľa telefón-
neho čísla. Nechce, aby som jej volala, nuž musím poslú-
chať. Ja som poslušná dcéra. A keď sa snažím, viem byť aj 
rozumná. Povedzte jej to, keď ju pri prezidentovaní v Bra-
tislave stretnete. Aj som sa vám už koľkokrát chcela poďa-
kovať za ten dišpenz, čo ste matke u Svätého otca vypro-
sili. Bez toho by si novú rodinu založiť nemohla, ja viem. 
Mohli ste si aj pre seba niečo pýtať, napríklad taký fialový 
pás ako mal Andrej Hlinka, keď tu bol na vysviacke Štúro-
vej sochy. Aby sme vás mohli oslovovať Monsignore nie-
len preto, že sa vám to páči, ale aj preto, že vám taký titul 
prináleží. A to vieš odkiaľ, dieťa moje? Volám sa Anička, už 
ste zabudli? Všetci to vedia, ibaže pošepky. Aby vás to ne-
mrzelo, šuškajú si. Čo si ešte šuškajú? Že túto vojnu pre-
hráme. Prehráme? Je to v rukách Božích. Tak čo sa vy po-
tom do toho stariete? Prečo hovoríte, že vďaka harmonic-
kej spolupráci národnej pospolitosti s vodcovstvom štátu 
stojíme ako hradné múry? Ja som niečo také povedal? Ve-
ľakrát ste mi to diktovali. Každý mnoho rozmýšľa, čo bude, 
až skončí táto vojna, ako obstojíme my, Slováci, rozhovo-
rili sa aj oni: ja miesto toho, aby som sa púšťal do proroc-

kých odhalení a kazil si nervy rozčuľovaním sa a pesimistic-
kými dojmami, hovorím – ak nás koniec vojny nájde uspo-
riadaných, skonsolidovaných a spokojných, nič nám nemô-
že uškodiť a nič nás nemôže zo sveta zniesť. Potešili ma tie 
slová. Sálala z nich nádej a odhodlanie. Alica, Matilda a Si-
dónia nám nebudú v tej jednote chýbať? opýtala som sa 
pre istotu. A moja matka? Nepovedali na to nič. Pán farár, 
ja mám toho toľko v tejto svojej oslabenej hlave, až sa bo-
jím, že ošediviem, povedala som im, lebo som na nich vi-
dela, že nevedia, či ma majú ľutovať alebo karhať. Videla 
som, že sa im v tej stále trochu chlapčenskej tvári a v plač-
livých očiach ukazuje toľko citu, až to začínalo premáhať aj 
mňa. Znova som chytila pištoľ pevnejšie a oni podľa toho 
vedeli, že som so spoveďou ešte neskončila.
 O Alici som ešte chcela. Nepáči sa mi, že ju znásilnili 
gardisti bez toho, aby ju predtým požiadali o ruku. Nepáči 
sa vám takáto reč? opýtala som sa, lebo som videla, že od-
mietavo krútia hlavou. Ale veď ju si zobral za ženu otec jej 
budúceho dieťaťa, len sa nestihlo narodiť, tak ako mohli? 
Mňa znásilnili takisto. Na to som prišla až včera, aký je 
to veľký rozpor s dobrým úmyslom a s tým, čo je príjem-
né. Pravdu ste mali, keď ste ľudí vystríhali pred alkoholom. 
Opantal ma a ja som zabila, zastrelila človeka. A včera ďal-
šieho, mladého pána kaplána u nás v kostole. Aj mňa teraz 
odvezú? Alebo sa vám nepáči len to, že Alica fajčí? Poviem 
otvorene, toto sa nepáči ani mne. Ani jedno, ani druhé, ani 
tretie z menovaného sa mi nepáči. Monsignore len odmie-
tavo krútili hlavou. Ak nie pre toto, potom prečo ste aj ju 
nechali zatvoriť do pracovného tábora v Novákoch?
  (DMN)

noc literatúry 2017
Tohoročná Noc literatúry sa konala 10. mája a predstavila 
zaujímavých autorov z Belgicka, Francúzska, Poľska, Ma-
ďarska, Rakúska, Česka, Španielska, Talianska a Nemecka. 
Pri tejto príležitosti sa konalo aj čítanie z knihy minuloroč-
ného víťaza ceny Anasoft litera Petra Macsovszkého – Tan-
talópolis v Trezore Divadla ASTORKA Korzo ’90 v Brati-
slave. Noc literatúry je medzinárodné podujatie a okrem 
mnohých slovenských miest sa tohto projektu zúčastnili 
aj spoluorganizátori z Plovdivu, Ruse, Starej Zagory, Var-
ny, Shumenu, Lisabonu a iných európskych miest. Viac na 
www.nocliteratury.cz.
  (DMN)

ceny festivalu nová dráma/ 
new drama 2017

V sobotu 13. mája 2017 
sa v Bratislave skončil tri-
násty ročník festivalu Nová 
dráma/New Drama 2017. 
Súčasťou záverečného cere-
moniálu festivalu bolo odo-
vzdávanie festivalových oce-
není a cien súťaže Dráma.

Výsledky hlasovania fes-
tivalových divákov určili, že 
Cenu bratislavského divá-
ka získala inscenácia Vojna 
nemá ženskú tvár. Účastníci 
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kého a humanitného smeru, udelili Cenu študentskej po-
roty inscenácii Krása a hnus (Nezastupiteľnosť nepome-
novateľného). Zvláštnu cenu poroty si odniesli herec Ja-
kub Rybárik za mimoriadne plastický herecký výkon v po-
stave Dobroslava v inscenácii Dobro a herečka Jana Oľho-
vá za intenzitu stvárnenia a silu hereckého výrazu v insce-
náciách Vojna nemá ženskú tvár a Strach.
 O hlavnej cene za najlepšiu inscenáciu festivalu grand 
Prix Nová dráma/New Drama 2017 rozhodovala medzi-
národná odborná porota v zložení: predseda Michel Vaïs 
(Kanada) – divadelný teoretik, kritik, prekladateľ, gene-
rálny tajomník AICT/IATC a členovia Martina Mašlárová 
(Slovensko) – divadelná kritička a Octavian Saiu (Ru-
munsko) – teatrológ. Za najlepšiu inscenáciu festivalu po-
rota označila inscenáciu Vojna nemá ženskú tvár Sloven-
ského komorného divadla Martin, akcentujúc jej objavnosť 
v rovi ne dramaturgie a v odhaľovaní minulosti pre realitu 
dneška.

súťaž dráma 2016
Slávnostný večer patril aj udeľovaniu cien súťaže pôvod-
ných dramatických textov divadelných hier v slovenskom 
a českom jazyku Dráma 2016. Na treťom mieste sa umiest-
nil Samuel Chovanec s textom Humans of Late Capita-
lism. Druhé miesto v súťaži získal Dušan Vicen za text Squ-
at. Prvé miesto odborná porota súťaže Dráma 2016 ude-
lila Petrovi Scherhauferovi za hru Invázia. Cenu Rádia De-
vín, o ktorej rozhodla porota v zložení Zuzana grečnáro-
vá, Peter Pavlac a Ján Šimko, získal Dušan Vicen s textom 
Squat. Cena Činohry Slovenského národného divadla ne-
bola udelená.

ceny festivalu nová dráma/new drama 2017:
•	 Cena	bratislavského	diváka
  Svetlana Alexijevič – Iveta Horváthová: Vojna nemá 

ženskú tvár
 Slovenské komorné divadlo Martin, réžia: Marián Pecko
•	 Cena	študentskej	poroty
  Andrej Kalinka: Krása a hnus (Nezastupiteľnosť nepo-

menovateľného)
 Med a prach, réžia: Andrej Kalinka
•	 Zvláštna	cena	poroty
 Jakubovi Rybárikovi
  za mimoriadne plastický herecký výkon v postave Dob-

roslava v inscenácii Dobro (Divadlo Andreja Bagara 
v Nitre)

•	 Zvláštna	cena	poroty
 Jane Oľhovej
  za silu hereckého výrazu v inscenáciách Vojna nemá 

ženskú tvár (Slovenské komorné divadlo Martin) 
a Strach (Slovenské národné divadlo)

•	 Grand	Prix	Nová	dráma/New	Drama
  Svetlana Alexijevič – Iveta Horváthová: Vojna nemá 

ženskú tvár
  Slovenské komorné divadlo Martin, réžia: Marián Pecko

ceny súťaže dráma 2016:
1. miesto: Peter Scherhaufer: Invázia
2. miesto: Dušan Vicen: Squat
3. miesto: Samuel Chovanec: Humans of Late Capitalism

Cena Rádia devín: Dušan Vicen: Squat
Cena Činohry Slovenského národného divadla: neude-
lená

Na trinástom ročníku celoslovenského divadelného festiva-
lu Nová dráma/New Drama 2017 sa predstavilo a o ceny 
súťažilo deväť inscenácií súčasnej slovenskej a svetovej 
drámy. Hlavný program doplnili prezentácie nových kníh 
Divadelného ústavu, inscenované čítanie finálových tex-
tov súťaže Dráma – Trojboj, prednášky a diskusie s tvorca-
mi a s dramatikmi, majstrovská lekcia nórskeho dramatika 
a prozaika Jona Fosseho a medzinárodná konferencia ve-
novaná imerznému divadlu.
 Sekcia Focus 2017 bola zameraná na divadlo a drá-
mu z Izraela, v rámci ktorej sa predstavili izraelské Divadlo 
Jaffa z Tel Avivu s inscenáciou Priznanie (The Admission) 
a teatrologička Olga Levitan s prednáškou Dobrodružstvo 
v izraelskom divadelnom svete. Súčasťou Focus Izrael bola 
aj prezentácia publikácie Divadelného ústavu Antológia iz-
raelskej drámy, na ktorej sa zúčastnili dvaja z autorov: au-
torka Savyon Liebrecht a dramatik Joshua Sobol.
 Patrónom trinásteho ročníka festivalu bol svetoznámy 
nórsky spisovateľ a dramatik Jon Fosse, držiteľ mnohých li-
terárnych ocenení, ktorého hry sú uvádzané po celom sve-
te. Jon Fosse v Bratislave viedol majstrovskú lekciu pre di-
vadelníkov a zúčastnil sa aj prezentácie antológie svojich 
hier v slovenčine, ktoré vydal Divadelný ústav.
 Festival Nová dráma/New Drama 2017 priniesol naj-
zaujímavejšie inscenácie súčasnej drámy na slovenských 
javiskách za posledný rok a opäť ponúkol bohatý sprievod-
ný program.
  (DÚ)

Divadlo aréna – viac ako divadlo
Divadlo Aréna uverejnilo novú výstavu spoločne s Divadel-
ným ústavom pri príležitosti 25. výročia svojho vzniku. Di-
vadlo Aréna patrí momentálne k jedným z najvýraznejších 
divadelných ale i multikultúrnych scén na Slovensku. Diva-
dlo Aréna má profil divadla aktuálnych tém, kritického po-
hľadu, modernej formy a historicko-politického kontextu. 
Vernisáž výstavy Divadlo aréna – viac ako divadlo sa usku-
točnila v pondelok 10. apríla 2017 o 17:00 hod. v priesto-
roch Divadla Aréna. Kurátorky výstavy sú Zuzana Nemco-
vá gulíková a Saša Sarvašová.

Body Danced Body Seen výstava
Výstava Body Danced Body Seen predstavuje troch foto-
grafov, ktorí sa dokumentovaniu diel súčasného tanca ako 
aj experimentovaniu s pohybom vo fotografii na Sloven-
sku venujú dlhodobo. Rôznorodosť, ktorá je prítomná vo 
výbere z fotografickej tvorby Nora Knapa, Natálie Zajači-
kovej a Davida Trčku poukazuje aj na rôznorodosť prístu-
pov k telu a telesnosti medzi samotnými tvorcami, predsta-
vuje osobnosti slovenského tanca a rôzne prístupy k tomu, 
ako uchopiť pohyb a tanec. Vernisáž výstavy Body Danced 
Body Seen sa uskutočnila v stredu 5. apríla 2017 o 18:00 
hod. v priestoroch Bistra Tabačka v Tabačke Kulturfabrik 
na gorkého 2 v Košiciach.
  (DÚ)
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otvorenie nových expozícií  
v Múzeu andreja kmeťa
V Slovenskom národnom múze v Martine, teda v Múzeu 
Andreja Kmeťa, sa 3. apríla slávnostne otvorili dve nové 
expozície, a síce Príroda Turca a Kmetianum. Na otvore-
ní sa zúčastnil aj minister kultúry Marek Maďarič. Celkové 
prípravy na otvorenie výstavy trvali dva roky a výstava po-
núka nahliadnutie na úplne nové exponáty, ktorých reali-
záciu podporilo ministerstvo kultúry.
 Expozícia Príroda Turca je zložená z dvoch častí. Prvá 
časť expozície sa zaoberá neživou prírodou. Patria k nej 
jednotlivé obdobia geologického vývoja regiónu Turiec 
a priľahlých pohorí formou rekonštrukcie prostredia a vý-
skytu geologického obdobia v Turci. Sprostredkované sú 
ukážky hornín, minerálov a skamenelín, typických pre jed-
notlivé geologické obdobia v tomto regióne.
 Do druhej časti sa zaraďuje expozícia venovaná živej 
prírode. Ide o prezentáciu z ekologického hľadiska v podo-
be jednotlivých biotopových formácií. Vyčlenené sú pod-
ľa výškovej vegetačnej stupňovitosti, geologického podlo-
žia, spôsobu a intenzity vplyvu ľudskej činnosti a vodného 
režimu. Rastlinné a živočíšne druhy patriace do tejto kate-
górie sú inštalované do diorám, ktoré predstavujú prostre-
dia jednotlivých biotopov. Druhovú skladbu dopĺňajú vit-
ríny s exponátmi stavovcov, bezstavovcov, húb a herbáro-
vé položky rastlín.
 Autori expozície sa snažili priblížiť riešenie výstavy k ak-
tuálnym svetovým trendom. unikátne exponáty zo zbie-
rok múzea sú nainštalované do pôsobivých rekonštrukcií 
príslušných prostredí, vytvárajúcich obsahovo aj výtvarne 
príťažlivé celky. Celkovo je výstava doplnená interaktívny-
mi prvkami, čím na návštevníkoch zanechá ešte väčší do-
jem a získa možnosť bližšie si predstaviť danú situáciu.
 Expozícia Kmetianum sa zaoberá dejinami Muzeálnej 
slovenskej spoločnosti. Hlavne kvôli nej vzniklo Slovenské 
národné múzeum, a to predovšetkým prostredníctvom 
zbierkového predmetu. Reprezentatívny výber z mnohých 
vedných odborov približuje návštevníkom históriu Sloven-
ského národného múzea, ale aj príbehy osobností, ktoré 
ho pomohli sformovať.
 Obe výstavy sa nachádzajú v objekte, ktorý v rokoch 
2012-2013 prešiel celkovou rekonštrukciou a modernizá-
ciou v rámci Regionálneho operačného programu.
 Prvá budova Slovenského národného múzea bola po-
stavená v Martine z iniciatívy Muzeálnej slovenskej spo-
ločnosti. Základný kameň bol položený 8. augusta 1906 
za prítomnosti prvého predsedu MSS Andreja Kmeťa.  
Po ukončení výstavby múzea v roku 1907 boli sprístup-
nené prvé celonárodné historické, archeologické, nu-
mizmatické, paleontologické, mineralogické, botanic-
ké a zoologické expozície, vrátane rozsiahlej obrazárne  
a knižnice.

ceny ministra kultúry za rok 2016
Cenu ministra kultúry SR udeľuje minister jednotlivcom či 
kolektívu v oblastiach profesionálneho umenia ako gesto 
ohodnotenia výnimočných umeleckých, tvorivých a inter-
pretačných počinov. Ceny sa každoročne odovzdávajú za 
predchádzajúci kalendárny rok, ale aj za dlhodobý či celo-
životný prínos v jednotlivých oblastiach umenia. Autorom 

artefaktu Ceny ministra kultúry v oblastiach profesionálne-
ho umenia je sklársky výtvarník Palo Macho.
 Minister kultúry Slovenskej republiky Marek Maďarič 
odovzdal dňa 25. 4. 2017 Ceny ministra kultúry SR v ob-
lastiach profesionálneho umenia za rok 2016. Cenu za vý-
nimočný prínos v oblasti pôvodnej literatúry a preklado-
vej tvorby získal Anton Hykisch. Cenu získal za svoj ro-
mán Verte cisárovi ako aj za mimoriadne tvorivý prínos do 
slovenskej prózy. Jeho románová tvorba výrazne pomohla 
k popularizácii neznámej slovenskej histórie.
 Laureátkou ceny za výnimočný prínos v oblasti divadla 
a tanca sa stala Ľudmila Várossová. Tá získala cenu za vý-
nimočný osobitý vklad do rozvoja kostýmového výtvarníc-
tva na Slovensku a v zahraničí, za kreatívne umelecké spo-
jenie s poprednými režisérskymi osobnosťami, ktorého vý-
sledkom sú početné divadelné, televízne a filmové diela.
 Cenu za výnimočný prínos v oblasti hudby bola minis-
trom udelená Petrovi Zajíčkovi za prínos v oblasti oživova-
nia notových hudobných pamiatok viažucich sa k územiu 
Slovenska, za dlhoročnú umeleckú činnosť na poste ume-
leckého vedúceho súboru Musica aeterna, ako aj za osob-
nostný vklad ako umeleckého riaditeľa a organizátora fes-
tivalu Dni starej hudby.
 Cenu za dlhodobý alebo celoživotný prínos v oblasti 
umenia získal Jozef Ciller za osobitý vklad a inovatívny prí-
stup v oblasti scénografie, ktorou významne prispel k obo-
hateniu divadelnej, filmovej a televíznej scénografie svojím 
konceptuálnym videním dramatickej skutočnosti a objavo-
vaním nových scénografických možností.
 Cena za výnimočný prínos v oblasti audiovízie bola 
udelené dvom osobnostiam, a síce Stanislavovi Párnické-
mu, ktorý cenu získal za dlhodobý prínos v réžii v oblasti 
audiovízie prostredníctvom veľkého počtu úspešných diel 
hranej filmovej a televíznej tvorby a za dlhoročné peda-
gogické pôsobenie, ktorým spoluformoval nové generá-
cie audiovizuálnych tvorcov. A Tiborovi Búzovi, ktorý bol 
ocenený za výrazný osobnostný vklad a prínos k inštitucio-
nálnemu rozvoju RTVS, k stabilizácii slovenského audiovi-
zuálneho prostredia aj v medzinárodnom producentskom 
kontexte, k efektívnej prezentácii audiovizuálnej kultúry na 
verejnosti, ako aj ku kreatívnemu rozvoju slovenského fil-
mového umenia a animovanej tvorby.
 Ceny za podporu umenia, prezentáciu umenia a pro-
pagáciu umenia získali taktiež dve osobnosti: Izabela Pa-
žítková za významný prínos pri propagácii a prezentá-
cii umenia a kultúry s prihliadnutím na dlhoročnú prácu 
v pozícii tlačovej tajomníčky Slovenského národného di-
vadla a hlavnej manažérky medzinárodného hudobného 
festivalu Bratislavské hudobné slávnosti. A Peter Paško za 
založenie súkromnej galérie Nedbalka, ktorej úlohou je 
najmä poskytnúť záujemcom o výtvarné umenie možnosť 
zoznámiť sa s dielami najvýznamnejších umelcov tvoria-
cich na Slovensku od konca 19. storočia až po súčasnosť.

divadelný festival Bridgin’V4  
v anglickom jazyku
Päť inscenácií v angličtine priniesol druhý ročník medziná-
rodného festivalu anglicky hovoriaceho divadla Bridgin’V4. 
Festival sa konal 16. a 17. marca 2017 v bratislavskom Véč-
ku. Predstavili sa na ňom divadelné hry Tennessee William-
sa, Václava Havla či Ivana Stodolu.
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ných a stredných škôl o divadlo v angličtine, ako aj o sa-
motný jazyk, ktorý je najpoužívanejším dorozumievacím 
jazykom na svete,“ hovorí manažérka festivalu Michae-
la Vrábová z jazykového centra the Bridge, ktoré festival 
orga nizuje.
 Festival oficiálne otvorila inscenácia Vernisáž (Vernis-
sage), ktorú podľa hry Václava Havla pripravilo profesio-
nálne divadlo Theatre on the Roof z Budapešti. Maďarskí 
umelci priviezli do Bratislavy aj inscenáciu o dysfunkčnej 
rodine podľa hry Tennessee Williamsa Sklenený zverinec 
(Glass Menagerie).
 Slovenské divadlo reprezentoval súbor Bridgin’Drama 
a kabaretný klub Red Cat Cabaret. Kým prvý z nich za-
daptoval hru Čaj u pána senátora (Just Another Cup of 
Tea) od Ivana Stodolu, druhý menovaný vytvoril vlastnú 
šou s názvom Made in Slovakia, ktorá predstavuje multi-
žánrovú road show o Slovensku a jeho tradíciách.
 Edukačný a interaktívny charakter mala inscenácia His-
tória anglickej literatúry (The History of English Litera-
ture) od českého divadla The Bear Educational Theatre 
z Prahy, ktorá divákom hravou formou predstavila veliká-
nov anglickej literatúry.
 Súčasťou festivalu bol aj špeciálny workshop pre ang-
licky hovoriacich študentov herectva, profesionálnych aj 
amatérskych hercov, ako aj divadelníkov všeobecne, ktorý 
budú viesť Oliver Micevski (univerzita v Oslo), Daniel Hall 
(univerzita v Sussexe) a Timea Kasa (Medzinárodná diva-
delná škola Jacques Lecoq v Paríži).
  (DÚ)

nové zápisy v reprezentatívnom zozname 
nehmotného kultúrneho dedičstva slovenska
Do Reprezentatívneho zoznamu nehmotného kultúrneho 
dedičstva Slovenska boli zapísané ďalšie dva prvky. Kon-
krétne ide o Tylovú paličkovanú čipku Myjavskej pahorka-
tiny a Vajnorský ornament. Zapísanie sa konalo počas sláv-
nostného podujatia, ktoré zorganizovalo Centrum pre tra-
dičnú ľudovú kultúru v spolupráci s Ministerstvom kultúry 
SR. Do programu patrilo aj pripomenutie si zápisu prvej 
česko-slovenskej nominácie pod názvom „Bábkarstvo na 
Slovensku a v Čechách“ do Reprezentatívneho zoznamu 
nehmotného kultúrneho dedičstva ľudstva uNESCO, kto-
rý sa uskutočnil v decembri 2016 v Addis Abebe v Etiópii.

tylová paličkovaná čipka  
Myjavskej pahorkatiny
Paličkovaná tylová čipka z oblasti Myjavskej pahorkatiny sa 
zaraďuje medzi unikáty, nakoľko sa vyrába pletením z jem-
nej bielej priadze na tylovej sieti pomocou množstva pa-
ličiek. Prvé stopy jej výskytu pochádzajú z obce Krajné, 
z 80. rokov 19. storočia. V tylovej čipke v tejto oblasti je 
možné vidieť znaky belgickej tylovej čipky, s ktorou je vý-
vojovo spätá.
 Biela tylová čipka je na tomto území úzko spojená s tra-
díciami miestneho odevného štýlu. Patria k nemu najmä 
vzdušné, krehké, biele látky. Tento druh čipky sa taktiež 
začal používať na odevných a interiérových textíliách a jej 
tradícia sa prenášala z generácie na generáciu až do súčas-
nosti.

Paličkovaná tylová čipka z oblasti Myjavskej pahorkatiny

Vajnorský ornament
Vajnorský ornament pochádza z obdobia 19. a prvej po-
lovice 20. storočia, kedy na Slovensku vzniklo viacero štý-
lov ornamentov, no vajnorský patril k najvýraznejším. Vo 
Vajnoroch a dedinách v blízkom okolí Bratislavy sa orna-
ment využíval ako dekór výšiviek, kraslíc ale aj v interiéro-
vej nástennej maľbe. Ornament vznikal prácou predkres-
ľovačiek vzorov, tzv. pisáriek. Tie boli taktiež autorkami vý-
šiviek a malieb. Jedným z najpopulárnejších štýlov bol ten, 
založený na princípe rytmického opakovania jemne kresle-
ných hustých rastlinných zostáv, inšpirácia je často čerpa-
ná z motívov prírody a z náboženskej symboliky.
 Tradícia vajnorského ornamentu sa zachovala dodnes. 
Aktívne je udržiavaná a rozšírila sa aj do výšiviek, zdobenia 
kraslíc, nástenných malieb domov či na úžitkových pred-
metoch.
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župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, anton-Baumgartner-strasse – kulatá hala alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

župní trénink ve stolním tenise (info: Pavel Vlček, tel. 0680 3107573)
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

župní zdravotní cvičení
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

sokol Vídeň i/V
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

sokol Vídeň ii/XX/XXi (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, roda-roda-Gasse 7

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

sokol Vídeň iii/Xi
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

sokolská jednota tyrš Xii/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

sokol Vídeň XVi/XViii
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 18:00 – 19:30 aerobik – ženy
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 16:00 – 17:00 cvičení rodičů s dětmi
  17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREy-MATERNA

E-mail: materna@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

náčelnictvo a cvičitelé 
sokolské župy rakouské

Informace: 
s. marie PíBILoVÁ, 

tel. 330 97 87
s. Irena FLoRIÁnoVÁ, 

tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

cvičení rodičů s dětmi
Cvičíme 

každý pátek
16:00 – 17:00
Bližší informace:

Mag. I. MüHLBERgEROVá
tel.: 480 49 14
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SoKoLSKÁ jEdnoTA „TyRŠ“  
SoKoL VídEŇ XII/XV

srdečně zve na

JARNÍ	VESELICI
v neděli 25. června 2017
na zahradě české školy, 

1030 Vídeň, Sebastianplatz 3,
od 10:00 do 18:00 hod.

Nabízíme maso z grilu, chlebíčky,  
domácí moučníky apod.

Točíme ze sudu!

Odpoledne vystoupí  
dětský folklórní soubor „MARJáNKA“.

Pro děti připravujeme hry a líčení.
K poslechu vyhrává „Mirek“.

Těšíme se na vás!

slavnostní zahájení oslav  
150. výročí založení sokola
„Nazdar“ se 21. dubna 2017 neslo na slavnostním ote-
vřením oslav na velvyslanectví České republiky v Rakous-
ku k 150. výročí první vídeňské sokolské jednoty. Sokol-
ská župa Rakouská odstartovala svůj jubilejní rok v tradič-
ním sokolském duchu. Po slavnostních fanfárách vpocho-
dovali v historických krojích do plně obsazeného sálu žup-
ní praporečníci s župním starostou br. Dr. Frey-Maternou. 
Velvyslanec ČR v Rakousku ing. Sechter přivítal přítomné 
hosty, mezi kterými nechyběli zástupci města Vídně i so-
kolové z ČR. Br. ing. Hanzl přítomné seznámil s pohnu-
tou historií nejstaršího dochovaného vídeňského sokolské-
ho praporu z roku 1887 podle návrhu malíře Josefa Má-
nesa, vyšitého stříbrnou nití na hedvábí, který si bylo mož-
no prohlédnout. Župní starosta, který také slavnost mo-
deroval, vyzdvihl význam Sokola pro českou národnost-
ní menšinu a spolupráci všech spolků. Následovalo líbi-
vé vystoupení nejmladších sokolíků pod vedení ses. Mag. 
Mühlbergerové, lidové a sokolské písně přednesl zpěvácký 
spolek Lumír. Básní Svatopluka Čecha z roku 1887, kterou 
recitovali ses. Mag. Königova a br. Stejskal, byl program  
zakončen.
 Během roku jsou k jubileu připraveny různé sportovní 
a kulturní akce, které vyvrcholí ve dnech 20.-22. října 2017.

zdravice Klubu, kterou v průběhu večera přečetla župní 
jednatelka ses. Hovorková:

Vážení krajané, sokolové!
 K neuvěřitelnému jubileu 150 let od založení přejeme 
organizaci SOKOL tolik napínavých situací, kolik jich une-
se, tolik úspěchů, kolik očekává, tolik nových mladých čle-

nů, kolik si přeje a všem dosavadním členům každodenní 
naplnění zásady „Ve zdravém těle zdravý duch“.
 Výbor kulturního Klubu Čechů a Slováků v Rakousku 
a redakce Kulturní klub
  21. dubna 2017, Vídeň

  

  fota: ZÚ
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ohlédnutí:
župní turnaj ve stolním tenisu
V rámci oslav 6. května zvala sokolská župa Rakouská na 
tradiční každoroční turnaj ve stolním tenisu do tělocvičny 
Steinergasse.
 První sportovní událostí v rámci oslav 150. výročí ví-
deňského Sokola byl turnaj ve stolním tenisu, pořáda-
ný Sokolskou župou Rakouskou v sobotu 6. května 2017 
v tělo cvičně Sokola Vídeň XVI/XVIII, v 17. okr., Steiner-
gasse 7.
 Na dopoledním programu byly ženy a starší žactvo. 
Tentokrát se na turnaj sešlo méně žen než v loňském roce, 
jen čtyři ženy, které však dokazovaly v každém souboji svo-
ji vyspělost a nadšení pro tento sport. Byla radost se na ně 
dívat, s jakým zápalem bojovaly až do konce. V napínavém 
zápasu o pohár zvítězila sestra Christine Floriánová, která 
získala také zlatou medaili. Stříbrnou si vybojovala Jana Se-
meradová a bronzovou Markéta Moldanová. Čtvrté místo 
obsadila sestra Danuška Frey-Maternová. u dívek bylo ná-
sledující pořadí: zlatá medaile – Kateřina Floriánová a stří-
brná – Lára Engelmayrová. u chlapců: zlatá – Lukáš Flo-
rián, stříbrná – Toník Beran, bronzová – Clemens Philipp. 
Po skončení dopoledního zápasu předalo náčelnictvo, bra-
tr Standa Štěrba a sestra Danuška Frey-Materna ceny a di-
plomy. Poté se mohli účastníci posilnit výborným gulášem, 
připraveným sestrou Nelou Štěrbovou, a kávou a mouční-
ky z bohatého bufetu.
 Po delší polední přestávce pokračoval turnaj zápasem 
mužů a dorostenců v počtu osmnácti mužů, z toho jeden 
sokol z Čech. O něco méně než loni, avšak při nástupu 
a uvítání bratrem náčelníkem zahřmělo sokolovnou nemé-
ně burácivé „Zdar!“.
 Jednotlivé zápasy probíhaly na vysoké úrovni. Do-
rostenci si naplno mohli měřit své síly s dospělými brat-
ry, ba dokonce byli pro ně náročnými soupeři. Bojovalo 
se ve dvou kategoriích, přičemž každý měl možnost bo-
jovat s každým. Výsledky jsou tyto: Muži starší: 1. Jiří Trn-
ka, 2. Miloš Fládr, 3. Petar Vrtikapa, 4. Pavel Vlček, 5. Mar-
tin Florián, 6. Martin Toporek, 7. Anton Florián, 8. Tomáš 
Frey-Materna. Muži mladší: 1. Martin Zeman, 2. Vítek Ze-
man, 3. Tomáš Zeman, 4. Zdeněk Štěrba, 5. Leonard Va-
lenta, 6. Standa Štěrba, 7. Niko Thiel, 8. Stefan Strauss, 
9. Max Thiel, 10. Filip Hanuš.
 Po těchto zápasech byly předány v jednotlivých katego-
riích medaile a diplomy, následovalo vyřazování do finále, 
které vyvrcholilo urputným bojem o putovní pohár mezi 
bratrem Jiřím Trnkou a Tomášem Zemanem. Získal jej za 
potlesku všech přítomných bratr Jiří Trnka.
 Náčelnictvo poděkovalo všem účastníkům a pomocní-
kům a rozloučilo se sokolským Nazdar. Poté se bratři moh-
li též posilnit vábně vonícím gulášem a moučníky a pitím 
v bufetu. Děkujeme náčelnictvu za prvotřídní organizaci, 
sestře Nele Štěrbové za přípravu a vydávání v bufetu za 
velké pomoci sestry Irči Floriánové, dále i ostatním sestrám 
za příspěvky do bufetu, bratru sokolníkovi Makovskému 
a všem pomocníkům za přípravu a úklid. To všechno při-
spělo k vydařenému průběhu tohoto letošního turnaje. Tě-
šíme se již na příští turnaj ve sletovém roce 2018.
 Nazdar!
  Mb

sokolská slavnost 29. dubna 2017 
v Hodoníně, které se zúčastnili zástupci 
župy rakouské

  Foto: br. Marian Miřička

145 let sokola Hodonín
V březnu obdržel starosta Sokolské župy Rakouské bratr 
Dr. Tomáš Frey-Materna od starosty hodonínského So-
kola, naší bratrské jednoty, pozvání na oslavu jejich vý-
znamného výročí. Protože se náš bratr starosta nemohl 
zúčastnit osobně, pověřil mě, abych ho zastoupila a pře-
dala při této příležitosti zdravici naší župy. A tak jsme se 
v sobotu 29. dubna 2017 dostavili kolem jedenácté hodi-
ny, jak bylo domluveno, k hodonínské sokolovně, kde nás 
a ještě jiné hosty včetně starosty města Hodonín očeká-
val starosta Sokola Hodonín bratr Dr. Ján Lahvička. Po sr-
dečném uvítání s malým pohoštěním nás bratr starosta 
provedl celou budovou se všemi krásně vybavenými tě-
locvičnami a přiblížil nám dění a problémy Sokola v Ho-
doníně. Poté nás odvezli na společný oběd do výborné  
restaurace.
 Na celodenním programu byly během dopoledne 
ukázky různých sportů ve velké sportovní hale. My jsme 
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akademie, na kterou se dostavil třetí účastník naší malé de-
legace z Vídně, bratr Marian Miřička. I zde nás bratr staros-
ta provedl celou halou a věnoval nám veškerou pozornost. 
Po slavnostních fanfárách a pochodu V nový život nastou-
pily všechny zúčastněné složky v čele s krojovanými soko-
ly s praporem jednoty. Pak již následoval úvodní proslov 
starosty, přečtení zdravic a slavnostní proslov vzdělavate-
le o historii jednoty.
 Po slavnostním nástupu zahájila program krojovaná 
skupina tancem moravská beseda. Se zájmem jsme pak 
sledovali další čísla programu: cvičení žactva a dětí s rodi-
či na různých překážkách, kankán, moderní taneční sku-
pinu, náročné výkony děvčat na kladině a dlouhé žíněnce, 
trénink malých florbalistů, Věrnou gardu, zdravotní cviče-
ní a další. Velmi dojemné bylo, když na zakončení vyzval 
bratr starosta všechny přítomné v bílých sokolských jubilej-
ních tričkách – a těch bylo víc než hodně – na cvičební plo-
chu ke společnému aerobiku. Bylo to krásné vyvrcholení. 
Na úplný závěr byly předány zasloužilým členům plakety 
a potom následovala společná fotka všech cvičících i větši-
ny diváků. Byl to úžasný zážitek.
 Po bohatém pohoštění jsme se se všemi rozloučili, po-
přáli jim ještě jednou do dalších let hodně úspěchů a po-
děkovali za pozvání a velmi srdečné přijetí. Z této naší ná-
vštěvy jsme si odnášeli hodně nadšení také pro naše letoš-
ní oslavy 150 let vídeňského Sokola.
 Nazdar!

Víte, co je to florbal (floorball)?
Z angličtiny přeloženo to znamená míč na podlaze. Je to 
poměrně nová a zajímavá hra nejen pro mladistvé, ale 
i všechny, kteří mají radost z pohybu, dobrou kondici 
a dobré oko. Rakouský trenér Klaus gufler jej označil jako 
„lední hokej bez ledu“. Podobnost je velká. Hraje se na vel-
ké ploše, mužstvo tvoří 5 hráčů a brankář. Branky jsou níz-
ké, a tak brankáři nenosí hokejku a pohybují se na kolenou. 
Hokejky hráčů jsou z umělé hmoty a mají dírky, stejně jako 
dutý míček. Hraje se na tři třetiny po 20 minutách. Cílem 
je dát co nejvíc branek. Je to velmi rychlá týmová hra, kte-
rá vyžaduje dobrý postřeh a rychlou reakci.
 Krajanské veřejnosti se představil florbal v sobotu 
20. května ve sportovní hale v Tellgasse 3. Sokolského tur-
naje k 150. výročí založení Sokola ve Vídni se zúčastnilo 
pět mužstev: Vídeňští WFV, Sokol Vídeň, Sokol Znojmo, 
Sokol Komín a Sokol Syrovice. Byla dohodnuta změna pra-
videl – hrálo se na 13 minut, semifinále a finále na 15 mi-
nut. Turnaje s zúčastnila také jedna žena-brankářka ze So-
kola Komín. Hrálo se systémem každý proti každému. Po-
tom následovalo semifinále nejlepších čtyř mužstev a po-
sléze finále dvou nejlepších.
 Viděli jsme urputné boje, velmi zajímavé kombinace 
a hodně přesných i méně přesných střel na branku. Všech-
ny akce byly hlasitě podporovány obecenstvem – bylo jich 
celkem 70 – a hlavně góly byly odměněny zaslouženým po-
tleskem.
 Ve finále se utkalo mužstvo WFV a Sokola Znojmo. 
První místo a zlatý pohár vyhrálo nakonec mužstvo WFV 
Wien, druhý se umístil Sokol Znojmo, na třetím Sokol Ko-
mín, na čtvrtém Sokol Vídeň trénovaný úspěšně br. Wag-
nerem a na místě pátém Sokol Syrovice.

 Všem mužstvům předal starosta br. Frey čestné diplo-
my. Zápasy byly řízeny rozhodčími České florbalové asoci-
ace v čele s hlavním rozhodčím br. Janem Lahvičkou ze So-
kola Hodonín. Bufet obstaraly šikovná děvčata z flor balové 
sekce Sokola Vídeň.

 Pevně doufáme, že se tento nový sport i v české Vídni 
„chytne“ a rozšíří nabídku sportovních aktivit v sokole.
 Nazdar!
  -drob-

kalendář oslav
17. 06. 2017 (sobota) – Volejbalový mix-turnaj na trávě
Sportanlage Venediger Au, 1020 Vídeň
Pořádá Jednota Sokol Vídeň I/V.
25. 06. 2017 (neděle) – jarní veselice
Zahrada školy Komenský, 1030 Vídeň, Sebastianplatz 3
Pořádá Jednota Sokol Vídeň XII-XV.
09. 09. a 10. 09. 2017 (sobota a neděle) – Volejbalový 
turnaj žactva
Pořádá Jednota Sokol Vídeň I/V.
16. 09. a 17. 09. 2017 (sobota a neděle) – Volejbalový 
turnaj dorostu
Pořádá Jednota Sokol Vídeň I/V.
08. 10. 2017 (neděle) – župní volejbalový mix-turnaj
Pořádá Sokolská župa Rakouská.
14. 10. 2017 (sobota) – moravské hody
Pfarrsaal gatterhölzl, 1120 Vídeň, Schwenkgasse
Pořádá Jednota Sokol Vídeň XII-XV.
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České lyžování po této zimě  
přišlo o dvě dlouholeté opory
už během sezóny oznámil konec reprezentační kariéry bě-
žec na lyžích Lukáš Bauer. Lyžařskou kariéru ukončila také 
bývalá lyžařská mistryně světa a bronzová olympijská me-
dailistka ve slalomu Šárka Strachová.

Hokejisté Brna porazili liberec 5 : 2  
a jsou po 51 letech mistry
Hokejisté Brna jsou novými mistry extraligy. Kometa po-
razila obhájce titulu Liberec ve čtvrtém finálovém utkání 
5 : 2, sérii vyhrála v nejkratším možném termínu 4 : 0 a po 
dlouhých jednapadesáti letech slaví zlato. V celém play off 
ztratilo Brno jen dvě utkání, obě v semifinále s Hradcem 
Králové. V samostatné české extralize triumfovali Brňané 
poprvé, jinak ale patří mezi nejúspěšnější tuzemské kluby. 
Letošní titul je pro ně již dvanáctý, čímž se v čele historic-
kého přehledu dotáhli na vedoucí Jihlavu. Předchozí vítěz-
ství Brna se datují do let 1955-1966, kdy vyhráli jedenáct-
krát během dvanácti sezón.

koukalová vydělala  
přes 5,7 miliónu korun
Biatlonistka gabriela Koukalová vydělala na odměnách 
od Mezinárodní biatlonové unie (IBu) a od Českého sva-
zu biatlonu, který ocenil výkony na mistrovství světa, ve 
skončené sezóně celkem přes 5,7 miliónu korun před zda-
něním. Stejně jako loni tak z českých zimních sportovců 
vydělala nejvíce. Sedmadvacetiletá sportovkyně má za se-
bou sezónu korunovanou titulem mistryně světa ve sprintu 
a ziskem dvou malých glóbů za sprint a hromadné závody.  
V další sezóně budou vrcholem olympijské hry v Pchjong-
čchangu.

Vladimír růžička jubilující
Vladimír Růžička se stal prvním trenérem, který nasbíral ti-
síc zápasů v hokejové extralize. Třiapadesátiletý kouč do-
vedl ve čtvrtém utkání předkola play off Chomutov k důle-
žité výhře v Mladé Boleslavi. „Docela mě překvapilo, že je 
to už tisíc zápasů. To je dost. Přitom je ale trochu zvláštní, 
že to dosud nikdo nemá. Asi už jsem starej,“ řekl po utká-
ní s úsměvem Růžička. Bývalý vynikající útočník, jenž se ve 
své aktivní kariéře stal mistrem světa i olympijským vítě-
zem, se trénování věnuje od roku 2000.

fotbalová Plzeň se rozloučila  
s františkem rajtoralem
Skandovaným potleskem se fanoušci fotbalistů Plzně lou-
čili s bývalým hráčem Viktorie Františkem Rajtoralem, kte-
rý 23. dubna spáchal v Turecku sebevraždu. Před ligovým 
zápasem s Duklou běželo na stadionu vzpomínkové video, 
které fanoušci doprovodili téměř čtyřminutovým potles-
kem ve stoje, mnozí přitom měli slzy v očích. Příznivci Vik-
torie vzpomínali na Rajtorala celý týden, když před stadi-
onem vzniklo pietní místo, na kterém zapálili stovky svíček 
a kam nanosili vzpomínkové předměty.

klub českých turistů
Klub českých turistů (KČT) zahájil speciální seriál pocho-
dů ke 100. výročí vzniku Československé republiky a ke 
130. výročí svého vzniku. Akci nazvanou 100 let republi-
ky, 130 let v pohybu již odstartoval. Organizátoři naplá-
novali stovku pochodů. Akce skončí 26. až 28. října 2018 
na Náměstí Republiky v Praze, kdy budou připraveny tra-
sy po celé metropoli s možností návštěv vybraných muzeí, 
galerií a památek. KČT byl založen 11. června 1888. Prv-
ním předsedou byl cestovatel Vojta Náprstek.

Pavel nedvěd má minci s vlastním portrétem
Bývalý kapitán české fotbalové reprezentace a nynější vice-
prezident Juventusu Turín ji do zlata osobně vyrazil v Čes-
ké mincovně v Jablonci nad Nisou. Povedlo se mu to hned 
napoprvé. Kromě Nedvědova portrétu je na ní jeho podpis 
a nápis, že patří mezi vicemistry Evropy z roku 1996. Prá-
vě stříbrná medaile z mistrovství v Anglii ho dostala mezi 
světovou špičku. Chtěla ho řada klubů. Působil však pou-
ze ve třech. Byla to Sparta Praha, Lazio Řím a Juventus Tu-
rín. Teď je jeho viceprezidentem.

Ve věku 88 let zemřel člen  
síně slávy českého hokeje Bubník
Ve věku osmaosmdesáti let zemřel po delší nemoci někdej-
ší vynikající útočník Augustin Bubník, mistr světa z roku 
1949 a člen Síně slávy českého hokeje. Český svaz ledního 
hokeje o jeho úmrtí informovala rodina. Bubník vybojoval 
v dresu LTC Praha pět extraligových titulů, zlatou medai-
li na MS získal v roce 1949 ve Stockholmu. O rok dříve se 
podílel na zisku stříbra na zimních olympijských hrách ve 
Svatém Mořici. V roce 1950 byl se spoluhráči odsouzen  
ve vykonstruovaném politickém procesu.

20. 10. 2017 (pátek) – Slavnostní koncert ke 150. výročí 
založení Sokola ve Vídni
Kammer oper, 1010 Vídeň, Drachengasse 3
Pořádá Sokolská župa Rakouská.
21. 10. 2017 (sobota) – Ukázková cvičení a tance
Budo center
Pořádá Sokolská župa Rakouská.

21. 10. 2017 (sobota) Slavnostní zakončení, Galashow
Vídeňská radnice
Pořádá Sokolská župa Rakouská.
22. 10. 2017 (neděle) – Slavnostní zasedání Světového 
svazu Sokolstva
Slovanská Beseda, 1010 Vídeň, Drachengasse 3
Pořádá Sokolská Župa Rakouská.



68

So
ko

l &
 s

po
rt

Bílá a červená strana sokolského praporu  
malovaného Josefem Mánesem v roce 1862

První číslo časopisu Sokol, který založil a řídil Myroslav Tyrš

hIstorIe & současnost sokola

Plakát k 5. Všesokolskému sletu v Praze v roce 1907

 Ze zahájení oslav 150. výročí vídeňského Sokola
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Bedřich Šupčík (22. 10. 1898, Trumau u Vídně – 11. 7. 
1957, Písek)
gymnasta Bedřich Šupčík byl prvním českým olympijským 
vítězem, zlato získal za šplh v Paříži v roce 1924. Poté, co 
byla disciplina šplh na laně vyškrtnuta z olympijských her, 
získal bronz za víceboj a v Amsterodamu 1928 stříbro 
v družstvech.
 Pocházel z chudé rodiny, otec pracoval jako kočí a ma-
minka byla vídeňská Češka. Dětství prožil u tety v Kvasni-
cích u Kroměříže, kde také navštěvoval Sokol. Pak se učil 
ve Vídni řezníkem, za první světové války bojoval na ru-
munské frontě. Do Kvasnic se po válce vrátil, ale záhy se 
přestěhoval do Brna a zde vstoupil do Sokola Brno I. So-
kolové měli dlouho problém s účastí na hrách, neboť tvr-
dili, že olympiáda je honba za rekordy a slávou, jež směřu-
je k vysilujícímu tréninku. Později však svůj názor změnili.
 Před olympiádou 1924 tvrdě trénovali a celých pět 
týdnů před odjezdem do Paříže cvičili v pražském Tyršově 
domě, v zaměstnání měli neplacenou dovolenou – připra-
vovali se ve vlastním volnu a bez finanční náhrady. V Paří-
ži na olympijských hrách v roce 1924 získal Bedřich Šup-
čík první české olympijské zlato za šplh. Za tréninkové úsi-
lí sklidili sokolové v Paříži medailové vavříny, neboť z dese-
ti medailí jich získali devět.
 S kariérou se Šupčík rozloučil při mimořádném světo-
vém šampionátu v roce 1931, kdy na kruzích skončil tře-
tí a na bradlech pátý. Poté se s rodinou odstěhoval z Brna 
do Prahy a byl správcem nuselské sokolovny. Po několika 
infarktech odešel do invalidního důchodu, který byl ale tak 
nízký, že byl nucen po vesnicích sjednávat pojištění. Jeho 
žádost o pomoc, kdy se obrátil na Státní výbor pro tělo-
výchovu a sport, nebyla vyslyšena. Komunistické funkci-
onáře nějaký sokol, byť olympijský vítěz, nezajímal. Když 
v nemocnici v Písku po dalším infarktu zemřel, bylo mu 
devěta padesát let.

Vlajku nesl v Paříži 1924 diskař František Janda-Suk, první Čech  
na stupních vítězů (druhý na OH v Paříži 1900)

Vzpomínka na evžena rošického
Evžen Rošický vystudoval práva na univerzitě Karlově 
v Praze. V letech 1931-1941 závodil za SK Slavia Praha, 
reprezentoval též na LOH 1936 v Berlíně. Stal se mistrem 

Československa v běhu na 800 metrů (1933, 1934, 1935, 
1936, 1937), běhu na 400 metrů překážek (1937, 1939), 
byl též členem mistrovských štafet v běhu na 4 × 100 m 
(1936) a 4 × 400 m (1933, 1934, 1937, 1939, 1940). Ro-
šického časy na 800 m a 400 m překážek byly ve své době 
československými rekordy.
 Spolu s otcem Jaroslavem Rošickým byl Evžen 18. červ-
na 1942 zatčen a 25. června byli oba v Praze na kobyliské 
střelnici popraveni. Klíčovou roli v této tragédii sehrál at-
letův otec Jaroslav Rošický, důstojník čs. armády, a to již 
v roce 1919. Pocházel z polské šlechty (* 1884) a po dů-
stojnické škole sloužil v rakousko-uherské armádě. Za prv-
ní světové války bojoval v Rusku, poté velel horské brigá-
dě v Itálii a od roku 1916 učil v Praze na vojenské kadetce. 
Tehdy pochopil, že c. a k. monarchie končí, a proto vstou-
pil do Maffie, organizace, jež sjednocovala protirakouský 
odboj. Jejím členem byl i Scheiner, starosta České obce 
sokolské, později generální inspektor nově vnikající čs. ar-
mády, s jehož pomocí zahájil Rošický novou vojenskou ka-
riéru. Když se totiž sokolské jednoty podílely v říjnu 1918 
na vojenském převzetí moci v Praze, byl to kapitán Rošic-
ký, kdo 28. října vyhlásil na Staroměstském náměstí vznik 
Československé republiky. Počátkem roku 1919 pak velel 
jednotce, jež se na letišti v Chebu zmocnila německých vo-
jenských letadel. Šlo o úspěšnou akci na nepřátelském, ne 
však cizím území.
 Tehdejší zpráva ČTK: „Rošický Jaroslav, majitel obcho-
du, a Rošický Evžen, redaktor, byli rozsudkem stanného 
soudu v Praze odsouzeni k smrti zastřelením.“ Pravé dů-
vody rozsudku byly pravděpodobně jiné než schvalová-
ní atentátu. Buď šlo o udání, neboť otec obchodník i syn  
atlet-novinář mohli mít nepřátele, anebo – to je pravdě-
podobnější – si Němci chtěli konečně vyřídit účty s býva-
lým čs. důstojníkem za loupež letadel v roce 1919. Syna 
k otci přiřadili, neboť mohli vědět o tom, že podporoval 
interbrigadisty a pomáhal německým předválečným ute-
čencům do ČSR. Pokud by šlo o možné zapojení obou Ro-
šických do protiněmeckého odboje, česká historiografie 
zmiňuje skupinu s názvem Kapitán Nemo, jež byla údaj-
ně napojena na majora Rošického, ale to je vše. Nic urči-
tějšího archivy neuvádějí. Natož nic konkrétního o Evže-
nově zapojení.

S příběhem se pojí ješ-
tě jedna zvláštní okolnost. 
Podle štíhlého, charisma-
tického, 185 centimetrů 
vysokého Evžena vytvořil 
sochař Jiří Ducháček so-
chu nazvanou Vítěz. Bron-
zový odlitek stál od roku 
1937 u Elektrických pod-
niků v pražských Holešo-
vicích, ale začátkem oku-
pace jej Němci odstrani-
li a – roztavili. Jako by tím 
bylo předznamenáno blí-
žící se na  plnění tragického 
atletova osudu...Evžen Rošický
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y Jubileum: České vysoké učení technické  
v Praze slaví 300 let výuky
Profesor vídeňské Tu matematik Rudolf Taschner napsal 
v listopadu minulého roku ve svém pravidelném čtvrteč-
ním sloupku „Quergeschrieben“ v Die Presse:
„Aufwertung des Titels Ingenieur ist ein vielversprechen-
der Anreiz“:
 A dále: „...Die industriellen Revolutionen seit Erfin-
dung der Dampfmaschine – im Grunde das Fundament, 
auf dem unser heutiger und auch künftiger Wohlstand 
gründet – verdanken wir den Leistungen der Ingenieure. 
Wie wichtig sie sind, erkannten im 19. Jahrhundert die vier 
westlichen Großmächte England, Frankreich, das Deut-
sche Reich Bismarcks und die Habsburgermonarchie, wo-
bei die Letztgenannte vor allem in Böhmen und Mähren 
die großen Industriegebiete errichtete.“
 O základech technického rozvoje v monarchii se dále 
nerozepisuje. My ale víme, že zdůraznění Čech a Moravy 
v této souvislosti není náhodné. Je-li to náhoda, že Tasch-
nerovy úvahy byly uveřejněny nedlouho před začátkem 
roku 2017, nám autor neříká. Považujme tuto ódu na in-
ženýrství za vítanou přihrávku k zamyšlení se nad vznikem 
vrcholné instituce pro výuku inženýrů, a to nejen v českých 
zemích, nýbrž v celé střední Evropě.
 Tento husarský kousek se podařil Praze už podruhé. 
Ano, po Karlově univerzitě založené v Praze 1348 dosta-
ly české stavy reskriptem císaře Josefa I. podepsaným dne 
18. 1. 1707 „příkaz“ zahájit inženýrskou výuku. Tento re-
skript, který České vysoké učení technické (ČVuT), tehdy 
pod jménem České stavovské inženýrské školy (název se 
během let dále měnil), považuje za svou zakládací listinu 
(i když výuka začala o deset let později, tedy 1707, to je 
přesně před třemi sty lety!), byl psán česky. Císař své roz-
hodnutí odůvodňuje tím, že „v království našem dědičném 
českém veliký nedostatek na ingeniřích ... se vynachází“. 
Byl snad jinde „dostatek na ingeniřích“? Kde by se byli vza-
li, odkud by byli přišli, když jsme byli první?
 Inženýrská škola v Praze se dále vyvíjela a vyvíjí. Přes 
zřízení Polytechnického ústavu v roce 1803, České vysoké 
školy technické 1870 až k dnešnímu ČVuT (od roku 1920). 
I počet fakult, institutů a přidružených organizací stále ros-
te. Mně, jako absolventu elektrotechnické fakulty FEL, je 
vývoj tohoto studia nejbližší. Původně součástí společné-
ho strojního a elektrotechnického studia (soustavná výu-
ka elektrotechniky je známa od roku 1884) existuje samo-
statná FEL jako součást ČVuT od roku 1953. Sám jsem za-
čal studium v roce 1961 v budově na Karlově náměstí (dal-
ší z mnoha podobností s Vídní – Technika musí být na Kar-
láku!), později jsme se přestěhovali do nového komplexu 
budov v Dejvicích.
 Jaký byl náš studentský život? Jistě jsme byli přísněji 
vedeni, než je tady v kraji zvykem. Zkoušky a zápočty byly 
časově předepsány, propadák u zkoušky se mohl napravit 
jen jedním opakováním, třetí pokus musel povolit děkan. 
Účast na cvičeních (seminářích) byla povinná, jinak žád-
ný zápočet a bye-bye! Výhody? Ano, promovali (tady říká-
me graduovali, pokud nejde o doktorát) jsme po přede-
psaných jedenácti semestrech, věční študenti neexistovali. 
Přesto jsme našli čas si při studiu přivydělat. Já např. po ve-
čerech muzikou k tanci v pražských kavárnách. Stihli jsme 

ale i zábavu. Tehdejší technická zařízení ve škole se nedají 
srovnávat s dnešními. Přednášející psali na tabuli. Nezapo-
menutelnou se stala jedna z dvouhodinových přednášek, 
kdy se profesor celou dobu snažil vyřešit soustavu parciál-
ních diferenciálních rovnic, popsal křídou čtyři tabule, aby 
nakonec bez výsledku rezignoval se slovy „to všechno je 
moc komplikovaný a při dvou hodinách týdně…). Zkouš-
ky z matematiky se zpočátku odehrávaly v budově institu-
tu v ulici Na Bojišti. Byl to často úporný boj, ale vyhlídka 
na zchlazení hrdla v tradici dobrého vojáka Švejka chlad-
ným mokem „u Kalicha“ naproti přes ulici vedla nadprů-
měrně často ke studentskému vítězství.
 Možná nezajímavé úvahy:
 Jak hodnotit výsledek klikaté a často kamenité cesty 
k inženýrskému diplomu? Lze takovou cestu dobrosrdečně 
doporučit? Co mluví pro a co proti? Možná, že tato otázka 
charakterizuje jeden z podle mého názoru nejpodstatněj-
ších znaků výuky, která vede k racionálnímu pohledu – teď 
to bude znít pateticky – na život. Ale přibližně stejně se vy-
jadřuje, aniž bych se s tímto moudrým mužem chtěl měřit, 
Karl Popper, když říká: „Alles Leben ist Problemlösen.“ Pří-
rodní vědy vykazují určité rozdíly ve srovnání s humanitní-
mi disciplínami, kterým Anglosasové říkají „soft sciences“. 
Vyplývá-li z tohoto označení, že přírodní vědy jsou „hard“, 
pak musí inženýrský přístup k věci být „hard core“! Jde to-
tiž o možnosti ověřování výsledků bádání. Nelze jen tak 
říct, že něco platí či neplatí, je třeba argumentů na racio-
nálním základě, ale to jsou nejčastěji ideologové nebo cti-
žádostiví politici, kteří všechno přesně vědí, je jim všech-
no jasné, a ti, kdo to nechápou, mohou jít k šípku i se svý-
mi argumenty. Sorry, musel jsem si ulevit. Ale ani ti pří-
rodní vědci to nemají snadné. To, že jednomu z nich kdy-
si spadlo jablko na hlavu a všichni jeho matematicky pod-
ložené vývody po desetiletí uznávali za všeplatné, skonči-
lo, když si jeden vlasatej fousáč dovolil říct, že ta platnost 
je relativní. Nebylo však snadné tu relativitu ověřit. Běžní 
inženýři to mají snazší, jsou to praktici. Buď jejich výtvor 
funguje tak, jak má, nebo je to flop a musí se to přepraco-
vat. Když se něco technicky podaří, co potom? Nejen trž-
ní, nýbrž i jiné hodnoty vstupují do hry. Nemusí to zrovna 
být téma nukleárních zbraní, stačí dnešní social networks 
umožněné digitální miniaturizací a zaplavované štvavý-
mi řečmi a falešnými zprávami, které vyžadují k zabráně-
ní často nedozírných škod spojení sil nejen z technických, 
ale především humanitních arsenálů. Nepodceňujme tuto  
spolupráci!
 Nesmím zapomenout na dopad, který mají inženýrské 
vzdělání a technické schopnosti v denním životě. Denně, 
i v dobách zvýšené nezaměstnanosti, čteme o nedostatku 
technických pracovních sil. Inženýrské studium není snad-
né a pro mnohé studentské adepty nezajímavé. Proto je 
v oboru techniky poptávka vyšší než nabídka. Je pravda, že 
technici často smějí pilně pracovat, ale zřídka rozhodovat. 
Bylo mi smutno, když jsem, tehdy už v marketingové funk-
ci, zažil situace, kde technicky geniálně vyvinuté prototypy 
byly zavrženy nadřazeným vedením jako neprodejné. Vět-
ší šikovnost při prezentaci vlastní práce by bývala třeba po-
mohla. Proto, myslím, že orientace v komerčních záležitos-
tech podložená obratnou argumentací a přesvědčivou ré-
torikou jsou důležité předpoklady pro úspěšnou pracovní 
dráhu.
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 Ani jako absolvent ČVuT roku 1966, žijící téměř pade-
sát let v Rakousku, jsem neztratil kontakt se svou alma ma-
ter. Při každoročních setkáních v rámci spolku absolventů 
elektrotechnické fakulty ELEKTRA mohu sledovat dnešní 
život na fakultě, těšit se z jejích mezinárodních styků, z roz-
šíření působnosti zavedením možností studovat v anglič-
tině, ale i z intenzivní spolupráce s kulturními sdruženími 
a v některých disciplínách mohu pozorovat i splynutí toho 
přírodně-vědecko-technického zdánlivě materialistického 
s tím nás všechny obklopujícím ideovým světem.
  Tomislav Vašíček

křest v Římě
Zviditelnění	 českého	 křesťanství	 ve	 světě	 křesťanství	 
celosvětového.
Nebylo toho moc, co by po pádu komunismu mohlo celo-
světovému společenství Československo nabídnout, pře-
devším z pohledu křesťanství. Žily zde sice tisíce skvělých 
a poctivých lidí, ale nebyly zde osobnosti všeobecně zná-
mé a uznávané, o nichž by se psalo a mluvilo v zahrani-
čí. Snad jedinou výjimkou byl Václav Havel, dodnes váže-
ný v celém demokratickém světě. Bohudíky však tato ab-
sence osobností postupně přestala platit, a dnes již prak-
ticky na všech kontinentech lidé vědí, kdo je např. Tomáš 
Halík, kardinál Miloslav Vlk, Marek Orko Vácha a jiní. Tedy 
kněží z řad katolické církve, kteří svým duchovním rozmě-
rem a širokým rozhledem daleko přesáhli obzor běžné-
ho člověka. Ale přesto, že tito duchovní jsou vynikajícími 
mysliteli, zdá se, že i o nich platí ono okřídlené rčení, že 
nikdo není prorokem ve své vlastní zemi a že zahraničí si 
váží jejich přínosu pro lidstvo mnohem víc. Jsme svědky 
toho, že obroda víry, růst a upevňování postavení církve 
v české společnosti jako by stále vázla na mrtvém bodě  
a církev, jejíž hlas není v Česku moc slyšet, jako by ani ne-
existovala.
 Toto manko nedávno nádherným způsobem vyrovna-
la zdánlivě banální událost. V bazilice sv. Petra v Římě byla 
letos o Velikonocích spolu s deseti dalšími lidmi z celého 
světa pokřtěna paní Taťána Čempelová, devětačtyřicetile-
tá Češka z Dětmarovic na Karvinsku. Najednou se všude 
psalo o České republice a o křesťanství v Čechách. Její křest 
v Římě během největších svátků církevního roku, uděle-
ný přímo papežem, je považován za zázrak. Dětmarovic-
ká farnost je malá, skromná, čítá jen několik věřících, nemá 
varhaníka, kostelníka ani ministranty, ba ani finance. Křest 
paní Taťány v Římě navrhl dětmarovický pan farář a v dob-
rém úmyslu provedl totéž co jiní kněží ze zemí celého svě-
ta, když žádají o křest svých kandidátů ve Vatikánu. Ze sto-
vek žádostí byl vybrán necelý tucet uchazečů. Farář z Dět-
marovic nemá pochyby o tom, proč – i k jeho velikému pře-
kvapení – rozhodl Svatý stolec, že jednou z nově pokřtě-
ných bude také jeho katechumenka, paní Taťána. Deníku 
Lidové noviny mimo jiné řekl: „Česká společnost je vypra-
hlá. A papež František se velmi zajímá o lidi na periférii, 
která nemusí být jen materiální, ale také duchovní. uvědo-
mil jsem si, že při svých cestách do zemí zmítaných různý-
mi problémy věnuje pozornost také tomu, které katechu-
meny si vybere ke křtu. Česká republika se svou sekulární 
společností se možná právě z tohoto pohledu stává misij-
ní zemí. gestem křtu našeho občana možná chtěl dát Sva-

tý otec najevo, jak je důležité obnovit v naší zemi křesťan-
ské kořeny. Česká republika se ocitla na periférii dnešního 
světa. Jsme chudí nikoliv materiálně, ale chudí na hodno-
ty, tradice a víru.“
 A jak to vidí sama paní Taťána? „Ať chcete, nebo ne, 
křesťanství je podstatnou částí naší kultury. Předkové vě-
děli, co dělají, víra byla přirozenou součástí jejich životů. 
Bohužel po roce 1948 se v naší společnosti přestala víra 
předávat dál. Důvody byly různé – politické či ideologické, 
kdy byly lidem vnucovány jiné názory. Lidé byli perzekvo-
váni, báli se. Je to škoda, protože předáváním víry se vy-
tvoří dobrý základ pro vývoj mladých lidí… Moje pokřtě-
ní v Římě byl vrcholný zážitek. Vůbec jsem netušila, že na-
šeho pana faráře napadne domluvit křest u papeže. Kdy-
by mi to řekl předem, v žádném případě bych nesouhla-
sila. Nejsem ničím výjimečná, nikoho jsem nezachránila, 
proč jít tedy až k papeži? S tím jsem velmi bojovala. Vím, 
že stejně velkou radost z křtu bych měla i ve chvíli, kdybych 
byla pokřtěna u nás v kostele v Dětmarovicích. Nejdůle-
žitější bylo, že jsem ke křtu dospěla a stala jsem se křes-
ťankou.“ Na otázku, jaký byl papež František při osobním 
setkání, odpověděla: „To byl ten nejkrásnější zážitek, kte-
rý v sobě ponesu až do konce života. Kontakt s papežem 
Františkem byl nejsilnější při biřmování. uchopil mě za ra-
meno a pomazal křižmem. Když na mě pohlédl, nebylo to 
jako že jen přejde kolem a zatváří se, ať už to má za sebou. 
Byl to skutečně neuvěřitelně laskavý pohled, kdy vás vní-
mal a díval se na vás jako na člověka. Jako papeže si Fran-
tiška velmi vážím. Je lidský, přátelský a povzbuzující. Věnu-
je se lidem na okraji společnosti, vnímá a slyší mládež. Cír-
kev je od toho, aby byla otevřená a neizolovala se. Doba se 
mění, kostely se vyprazdňují. Nechtěla bych, aby se z kos-
telů a kaplí staly prázdné památky bez hlubšího smyslu 
a ducha.“
 Dovolím si dodat, že tímto křtem česká katolická církev 
silně „zabodovala“! Zabodoval i papež František, že si vy-
bral právě tuto kandidátku! A zabodovala hlavně paní Ta-
ťána Čempelová! Je to skromná žena, své poslání a víru 
v Boha nebere jako směrovku k fanatismu a fundamenta-
lismu, ale ke smysluplné existenci na Zemi ve službě Bohu 
i člověku a k šíření dobra. Mám z této události nesmírnou 
radost!
  Peter Žaloudek, Vídeň, 30. dubna

P.S. Použité citáty pocházejí ze dvou článků otištěných 
29. dubna v Lidových novinách na titulní straně a na stra-
ně dvě: (1) Jak zařídit křest u papeže, (2) Papežův pohled 
nezapomenu.

křesťanství versus pravicový populismus
Říká se, že člověk by měl brát ohledy na to, co říkají staří 
lidé a naslouchat jim, ať už jsou to naše babičky a dědeč-
kové, nebo všeobecně lidé staršího věku, kteří za svého ži-
vota došli díky svým zkušenostem k poznání, jež má ně-
kdy cenu zlata.
 V Rakousku slavil 26. dubna (tedy dnes, kdy píšu ten-
to text) 90. narozeniny emeritní biskup Johann Weber. Na-
vzdory vysokému věku se těší relativně dobrému zdraví, je 
stále samostatný, denně čte různé noviny a sleduje dění 
jak v Rakousku, tak i ve světě. u příležitosti jeho narozenin  
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y vysílal s ním rakouský rozhlas před pár dny rozhovor, 
v němž mě zaujala myšlenka, jíž chtěl biskup Weber 
nazna čit, jak někdy bývá evangelium v protikladu ke světu 
po litiků, hlavně těch, kteří mají sklon k pravicovému extré-
mismu a populismu. Řeč přišla také na uprchlíky. Weber 
zcela klidně a jednoznačně pronesl: „Pro věřícího křesťa-
na platí dvě přikázání: Máme milovat celým srdcem a veš-
kerou svou silou Boha, a zároveň milovat celým srdcem 
a silou člověka. Neexistují lidé různých kvalit, všichni jsme 
si před Bohem rovni, ať pocházíme z takového či onaké-
ho národa, ať máme či nemáme vzdělání, jsme chudí nebo 
bohatí.
 Tato slova starého pána, který byl v Rakousku vždy po-
važován za velice solidního člověka, dobrého kněze a bis-
kupa, mou duši potěšila. V jakém kontrastu jsou s myš-
lením politiků, které dnes právem označuje nejenom od-
borná veřejnost za extrémně pravicové populisty! Nedáv-
no zvolený americký prezident chce otočit běh dějin a vrá-
tit Ameriku do dob, kdy ji formovaly židovsko-křesťanské 
myšlenky přistěhovalců z Evropy, kteří z ní vytvořili demo-
kratickou, otevřenou společnost s dobře fungujícím hos-
podářstvím. „Let’s make America great again“, to byl jeho 
slogan. Jenomže svět je v pohybu všude, nejenom v uSA. 
Je ale opravdu možné vybudovat dokonale fungující spo-
lečnost uprostřed sousedů, kde nic z toho, co představu-
je demokracie, rovnoprávnost lidí, solidní výdělek za práci 
aj., nefunguje?
 V dnešní rychle plynoucí době se tyto různé světy za-
čnou dříve nebo později prolínat. Vytvoří se skupiny lidí, 
jimž se vede dobře a kteří pro zabezpečení svých jistot 
a udržení statu quo budou vynakládat všechny prostřed-
ky. Americký emeritní profesor věhlasného Massachusetts 
Institute of Technology (MIT) v Cambridgi, osmaosmde-
sátiletý Noam Chomsky, odborník na lingvistiku a polito-
logii, se dívá na nárůst pravicového populismu podobně 
jako na styl, jimž mnozí lékaři léčí nemoci: Oni neléčí ne-
moc, ale pouze symptomy oné nemoci. Protože léčit zna-
mená vynaložit mnohem větší námahu, vyžaduje poznat si-
tuaci člověka, příčiny jeho nemoci, a ty se snažit odstranit. 
„u pravicového populismu je to podobné: To, co je potře-
ba udělat, aby se zabránilo pravicovému populismu, je hle-
dat příčiny hněvu a nespokojenosti lidí a zkoumat původ 
jejich beznaděje. Jednou z těchto příčin je, že v této neo-
liberální době mnoho lidí zůstalo stát kdesi uprostřed uli-
ce, a nikdo si jich nevšímal. Jsou to lidé, kteří ztratili prá-
ci, vědomí vlastní hodnoty a kteří byli okradeni o možnost 
vyhlídek na ekonomické zabezpečení. To všechno se dělo 
a děje proto, že se politika stala nástrojem k tomu, aby bla-
hobyt a moc byly koncentrovány do rukou pouze nemno-
ha lidí, přičemž zbytek nikoho nezajímá.“
 Donald Trump, to je pro Chomského důsledek a záro-
veň pokračování neoliberální politiky. Nevadí mu ani to-
lik to, že Trump neustále touží být středobodem ve svět-
le kamer, že je to vlastně jen šoumen a žádný politik, že 
dokonce ani nemá svou vlastní ideologii, jako spíš to, že 
jeho rozhodování bude mít pro společnost katastrofální, 
nedozírné následky, hlavně v oblasti řešení klimatických 
změn a ve způsobu uchopení problematiky uprchlíků.  
(www.orf.news.at, 20. dubna 2017: Scharfe Abrechnung 
mit der US-Politik [Ostré zúčtování s americkou politikou], 
rozhovor s prof. Chomskym).

 Něco podobného říká také francouzská prezidentská 
kandidátka Marie Le Penová, když žádá, aby se Francii vrá-
tila původní podoba, jakou měla ještě v šedesátých letech 
20. století. I ona by chtěla zvrátit běh dějin, i ona manipu-
luje křesťanstvím, neuvědomujíc si, že je to opravdu jen čis-
tá, lživá manipulace a ne věrohodné vnímání toho, co tvo-
ří podstatu křesťanství, totiž že na této zemi jsme si všich-
ni rovni, že se nacházíme jakoby na pouti, na cestě ke své-
mu Tvůrci, a že všichni si máme na této cestě pomáhat.
 Jak diametrálně jinak, ale jak křesťansky a lidsky zně-
jí v totálním kontrastu k myšlenkám pravicových politiků 
myšlenky papeže Františka: „Pocházím z emigrantské ro-
diny. Můj otec, moji prarodiče, tak jako mnoho tehdejších 
Italů, kteří emigrovali do Argentiny, zakoušeli na vlastní 
kůži, co to znamená nic nemít. Nám všem musí být jas-
né, že každý potřebujeme druhého člověka. Nikdo z nás 
není jako ostrov, na ničem a na nikom nezávislý. Budouc-
nost můžeme budovat, jenom když držíme spolu. Bohu-
žel mnoho lidí dnes nevěří tomu, že je šťastná budoucnost 
možná. Tyto strachy lze překonat, pokud nebudeme jeden 
druhého vylučovat. Štěstí je možné pocítit jako dar har-
monie jedince se společenstvím. Lidstvo dnes zakouší noc 
konfliktů. V této noci konfliktů může být každý zapálenou 
svící, která připomíná, že světlo je silnější než tma. Pro nás 
křesťany má budoucnost jedno jméno, a toto jméno je na-
děje. Mít naději neznamená být naivními optimisty, kteří 
ignorují drama zla páchaného na lidstvu. Naděje je ctností 
srdce, která se nenechá zatemnit tmou, neomezuje se na 
odvolávání na minulost, ale hledí do budoucnosti.“ (Tato 
slova pronesl papež František v úterý 25. dubna 2017 bě-
hem přímého hovoru s účastníky TED-Talk ve Vancouveru,   
TED = Technology Entertainment Design.)

Zdroj: www.orf.news.at, 26. 4. 2017
  Peter Žaloudek, Vídeň, 26. 4. 2017

Martin luther z pohledu rakouského  
evangelicko-luteránského teologa  
a biskupa dr. Michaela Bünkera
V letošním roce Martina Luthera neuběhne v německy 
mluvících zemích snad ani jeden den, kdy by se jeho jmé-
no neobjevilo v nějaké nové publikaci či by se nestalo té-
matem rozhovorů a diskusí nejenom evangelíků, ale také 
katolíků a ostatních skupin zainteresovaných osob. Nedáv-
no se ve Vídni uskutečnila veřejná debata mezi filozofkou 
Isolde Charimovou a panem Michaelem Bünkerem, dvou 
všeobecně známých a uznávaných osobností. Rakouský 
rozhlas Ö1 vybral z této diskuse do své pravidelné neděl-
ní ekumenicky orientované náboženské relace Erfüllte Zeit 
desetiminutovou pasáž, která se mi zdála být geniálním 
shrnutím význačných charakteristik Lutherovy osobnosti. 
Zde je doslovný překlad odvysílané části.
 Isolde Charimová: „V čem spočívá dnes, po pěti stech 
letech, význam Martina Luthera?“
 Michael Bünker: „Ještě kolem roku 1917, tedy před sto 
lety, existovaly na Luthera dva základní, protichůdné ná-
zory: Katolíci jej považovali za arcikacíře, který si řešil své 
psychické problémy tím, že tvrdě kritizoval papeže a obvi-
ňoval jej z falešné víry. Druhý názor byl, že Luther je ně-
mecký národní hrdina, který germánské náboženství zvidi-
telnil zejména tím, že do němčiny přeložil bibli a jiné důle-
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žité texty. Dnes jsme díky bohu oběma těmto názorům ra-
dikálně vzdáleni. Není to ani světec, ale ani kacíř. V mno-
hém svém počínání však stejně jako ve svých textech zů-
stává Luther záhadný, vzdálený, ba skoro až cizí.
 Za co si však zaslouží obdiv, je to, že byl opravdovým 
jazykovým géniem, který svými překlady prokázal němec-
kému jazyku ohromnou službu. Luther má totiž obrovský 
podíl na tom, jak se prakticky až do dnešní doby německý 
jazyk vyvíjel. Lutherovou zásluhou vycházelo v jeho době 
v němčině mnohem více knih než v národních jazycích ve 
Francii a Itálii dohromady, a to i navzdory tomu, že obdo-
bí humanismu všeobecně publikacím velice přálo. Odha-
duje se, že až 70 procent všech publikací byla díla Marti-
na Luthera. To byl nepředstavitelný úspěch, který několi-
kanásobně přesáhl to, co považujeme za mediální úspěch 
dnes.
 Dále bych rád připomenul, že Lutherovi, tak jako jiným 
reformátorům a reformátorkám (ženy hrály v reformních 
hnutích té doby velkou roli), velice záleželo na tom, aby 
děti chodily do školy. Nejen děti šlechticů či děti ze zámož-
ných rodin, ale všechny děti bez rozdílu, jak chlapci, tak 
děvčata. Když se na to díváme očima dnešní kritické doby, 
kdy je zcela samozřejmé, že vzdělání je pro všechny, vidí-
me v tom na danou dobu nesmírný pokrok.
 Luther byl hluboce přesvědčený, že křtem se stáváme 
všichni sobě rovnými, muži i ženy, bez rozdílu stavu, kněží 
i nekněží. Toto Lutherovo přesvědčení postupně vedlo až 
k tomu, že ženy v evangelických církvích mají stejná prá-
va jako muži a mohou tedy podobně jako muži vykonávat 
všechny úřady. A dovolím si dokonce tvrdit, že tato vize rov-
nosti postupně vyústila i ve vývoj demokracie. V roce 1520 
Luther píše: »To, co se dere na povrch ze křtu, je kněz, bis-
kup a papež.« Tím zásadně zpochybnil organizaci struktur 
hierarchické církve, protože v jeho představě již nebylo roz-
dílu mezi pokřtěnými lidmi. Když se v roce 2005 stal pape-
žem Josef Ratzinger, německé noviny Bildzeitung humor-
ně, ale i odvážně na titulní straně hlásaly: „Wir sind Papst“ 
(My jsme papež). Jako evangelík k tomu dodávám, že to 
přece není žádná novinka, když to víme už od roku 1520.
 Dalším výdobytkem a důsledkem tehdejšího reformní-
ho hnutí, které se žel často chovalo i velice militantně, byla 
odluka náboženství od politiky a odluka církve od státu. 
Definitivně se to stabilizovalo až mnohem později, v době 
osvícenství, kdy konečně mohly na půdě neutrálního státu 
vedle sebe existovat různé náboženské komunity, aniž by 
se k sobě musely chovat nevraživě.
 Musíme ale také kriticky přiznat, že ne všechno, co Lu-
ther psal a jak smýšlel, je z dnešního pohledu dobré. Smut-
nou stránkou jeho učení je jeho vztah k židovství. Existu-
je obrovský rozdíl mezi mladým a starým Lutherem. Za-
tímco ještě v roce 1523 píše, že Ježíš Kristus byl rodilý Žid 
a kritizuje společnost, jak se k Židům staví panovačně, že 
s nimi často »zachází jako se psy«, že Židé jsou lidé jako 
my ostatní a zaslouží si tentýž respekt a úctu, o mnoho let 
později na adresu Židů již tón svého jazyka mění. To, co 
píše, je až odstrašující: »Je potřeba zapálit a zničit židovské 
synagogy, spálit všechny jejich spisy, zabrat a spálit také je-
jich majetek.« Žel, tyto Lutherovy myšlenky, jak víme, našly 
ohlas a sympatie začátkem třicátých let 20. století v šířícím 
se nacionalismu v Německu a je dokonce známo, že mnozí 
nacisté se přímo na tyto myšlenky odvolávali. To je oprav-

du strašná věc a je to mnohem horší než jen obyčejná stin-
ná stránka Lutherovy osobnosti. Evangelické církve v Ra-
kousku se v roce 1998 těchto textů jednoznačně a radikál-
ně zřekly: »Rezolutně odmítáme toto učení.« K tomu jen 
dodávám, že v tomto ohledu považujeme Luthera oprav-
du za bludaře.
 Luther byl podle mne padesátiprocentním produktem 
středověku. Nehledal jen nové, neprobádané a inspirující 
cesty, ale byl i tvrdohlavě zakotvený a jakoby uvězněný ve 
strnulosti středověku. V konfrontaci se sexualitou byl zase 
až nepochopitelně uvolněný a svobodný. Úplně jiný než 
např. sv. Augustin, který považoval sexualitu za hříšnou, 
za cosi, co člověka zotročuje. Manželství s Katarinou von 
Bora, jak to dosvědčuje jejich vzájemná korespondence, 
fungovalo s největší pravděpodobností velmi dobře. Jeho 
obraz společnosti však vůbec nebyl moderní, nýbrž hlubo-
ce tradicionalistický. Zakotvení ve středověkém myšlení se 
u něho nejvíce projevuje v jeho víře v ďábla, peklo či čaro-
dějnice.
 A třebaže mnohé Lutherovy impulsy našly uplatnění 
teprve mnohem později v období osvícenství, např. jeho 
kritický a tím i vědecký pohled na Písmo svaté, on sám by 
se proti osvícenství určitě postavil.“
 K tématu protestantismu a radostným oslavám Bünker 
řekl: „Kdyby se v období reformace město Kolín nad Rý-
nem rozhodlo pro reformaci, tak by dnes již zcela jistě ne-
existoval světoznámý kolínský karneval. Evangelíky již teh-
dy považovali za lidi bez radosti a humoru, protože se na-
venek chovali velice rigidně a jako ti, kteří ve společnosti 
kazí dobrou náladu. Radostnou oslavu velikonočních svát-
ků prakticky zrušili. Věřící se mohli radovat jen sem tam 
v některých oázách, např. v Bavorsku, kde se mohli těšit 
z oslav velikonočních svátků. Žel je nutno uznat, že odvá-
zaná, uvolněná a přirozená radost či oslava doposud není 
silnou stránkou evangelických církví.“
 Isolde Charimová zakončila rozhovor s Bünkerem těmi-
to slovy: „Ještě nikdy jsem nezažila, aby se nějaký biskup 
vyslovil na adresu svého spolubratra ve víře tak kriticky.“ 
Bünker na to humorně zareagoval slovy: „A možná právě 
to je protestantismus.“
 Michael Bünker (* 1954) v rozhovoru s Isoldou Chari-
movou (* 1959), Rádio Ö1, relace Erfüllte Zeit, 14. května 
2017, 7:00-8:00 hod.

Dr. Michael Bünker

Překlad z němčiny a zpracování Peter Žaloudek, 
Vídeň, 14. května 2017
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Březnový Čaj o páté aneb  
Jak jsme ve škole přivítali jaro
V neděli 19. března k nám na svatého Josefa zavítalo jaro! 
Nejen to téměř meteorologické, ale hlavně v podobě mlá-
dí, svěžesti a radosti. Možná byste očekávali zprávu o pří-
růstcích nových mláďat do omladinářských řad divadel-
níků nebo osvěžující opojení v bohatém bufetu u Alenky 
a Luboše... Nic takového – tu radost ze života nám přines-
ly děti ze školy Komenského a naši přátelé až ze vzdálené-
ho Slovácka.
 Nejdříve nás rozehřál školní soubor Marjánka pod ve-
dením velice sympatické Martiny Canové. Holčičky a kluci 
v barevných krojích nám krásně zazpívali a zatancovali čes-
ké lidové písničky a i přes plačtivé počasí nám do přeplně-
né velké klubovny vnesli první voňavé paprsky jara. Nad-
šené publikum spolu s hrdými maminkami a tatínky je pak 
odměnilo velkým potleskem!
 Po jejich vystoupení vtancovali na parket za zvuku cim-
bálky naši mladí kamarádi ze strážnického Demižónu. Já 
jsem zpočátku nevěděla, jestli mám pozorovat naprosto 
okouzlené děti z Marjánky, které jako malí opeřenci na bi-
dýlku s obdivem pozorovaly své starší idoly, anebo mladé 
tanečníky a tanečnice, kterým jsem upřímně záviděla jejich 
svěžest, mládí a nadšení pro folklór a tradice.
 Dokonce se v jejich řadách objevují i herecké talenty, 
když nám v druhé části představení předvedli moc vydaře-
nou hereckou, taneční a pěveckou scénku „Co všechno do-
káže ochutnávka vína“. Po pouhém pohárku regionálního 
vína se prý budete hned chovat, zpívat a tancovat jako pra-
vý Strážničan, Vychodňár, Maďar anebo tak trošku nepo-
vedený Španěl. Škoda, že mohli ochutnat jen po troškách, 
což mělo za následek jen poměrně krátké taneční účinko-
vání, protože já bych si s nimi podupávala do taktu i celý 
večer! V tomto programu vystoupily i děti Jonáš a Matúš, 
které by svého tatínka Jirku „Rybču“, vedoucího spolku De-
mižón, rozhodně svým tanečním nadáním nezapřely. Inu, 
jablko nepadá daleko od stromu.
 Cimbálka hrála po celý večer, Jana Kolencová učila tan-
cechtivé publikum kroky čardáše, a i když venku už slunce 
dávno zapadlo, ve velké klubovně české školy nám zářilo 
až do noci!

Martina Pfeffer

Foto: Viktor Vadura jun.

taneční

Taneční jarní sezóna ve Slovanské besedě skončila 10. dub-
na 2017 a pokračovat bude opět od začátku října. Taneční, 
pořádané divadelním spolkem VOmladina, poskytují pro-
stor k vzájemnému poznávání lidem, kteří ve Vídni pracují 
či studují a často dosud nic neslyšeli o české menšině. Sbli-
žují se mezi sebou a navštěvují společně akce, jako jsou 
Čaje o páté, maškarní ples, Menšinový a maturitní ples, 
cvičení v Sokole, divadelní představení (někteří s námi bu-
dou i hrát!), chodí spolu na slovenské halušky k Martě na 
gaußplatz a jiné. Jsou vděční za to – stejně jako byli i naši 



z české a slovenské Vídně a okolí

75

učitel, tlumočník a překladatel, zastupuje jako koordiná-
tor pro mezinárodní spolupráci. Má přednášky na mezi-
národních konferencích, sympoziích a na univerzitách, ne-
jen v němčině, ale i v češtině a v angličtině. Těžištěm jeho 
dlouholetého bádání je mnohojazyčnost a interkulturní 
vzdělávání v mezinárodním kontextu. Jeho zásluhou je, že 
Jazykový institut dostal v roce 2009 vyznamenání Evrop-
ské rady „Za inovativní jazykové projekty“ a v roce 2015 
vyznamenání „Kulturní cenu za odborné vyučování něm-
činy“. Dále je nositelem řady rakouských a zahraničních 
vyznamenání, zvlášťě „Řádu generálního štábu Armády  
České republiky“ a „Čestného odznaku“ univerzity obra-
ny Brno.
 Vedle své činnosti na Jazykovém institutu plukovník 
DDr. Josef Ernst trvale přednáší v rámci Úřadu pro meziná-
rodní jazykovou koordinaci skoro v celé Evropě a i v Ame-
rice a je tam také vedoucím pracovní skupiny Terminolo-
gie a překladatelství. Jako důstojník a velitel sloužil čtyřikrát 
v misích Organizace spojených národů na Kypru, v Sýrii, 
v Izraeli a v Libanonu.

 Ve své funkci ředitele a organizátora mnoha konferencí 
se mu stále daří získávat známé osobnosti z oblasti vzdělá-
vání, kultury, vědy, hospodářství a armády. Konec konců je 
nejen autorem mnoha knih a článků v odborných časopi-
sech, ale také členem několika jazykových spolků a sdružení.

Heinz H. Weiländer, vládní rada

gRATuLuJEME k zaslouženému titulu!
Výbor a redakce Kulturní klub

České ozvěny | slovenské ozveny | 
11. června 2017|o 13:05 hod. | orf2 Vídeň
Hotel Pošta. Portrét bývalého Českého domu
Předsedkyně družstva Hotelu Pošta, vídeňská Češka Věra 
gregorová, otevírá divákům dveře domu, který vykazuje  
již více než stoletou spojitost s českou národnostní sku-
pinou.
Anna Šabatová: Jedna z prvních signatářek Charty 77
Anna Šabatová pracuje v současné době jako veřejná 
ochránkyně práv. Tohoto smýšlení byla také již před čty-
řiceti lety, když spolu se svým mužem jako jedni z prvních 

předci –, že v cizině slyší svou rodnou řeč. Z návštěvníků 
tanečních se stávají přátelé a letos jsme si pořídili na roz-
lučkovém večírku i fotku. Rádi se nejpozději na podzim 
zase uvidíme!
 Přestávka je nutná proto, že divadelníci z Vlastenecké 
omladiny začali nacvičovat podzimní představení, muzi-
kál SUGAR. Takto náročná inscenace si vyžaduje množ-
ství zkoušek i workshopů s profesionálními herci, takže se 
teď každé pondělí a středu promění taneční parket na zku-
šebnu. Jsme velmi vděčni Českému srdci a hotelu Pošta, že 
nám tyto prostory poskytuje, stejně jako české škole, kde 
budeme zkoušet později, až rozšíříme počet zkoušek i na 
čtvrtky.
 Děkujeme!

  Foto: Mirek Kubálek
  aVa

termíny Vomladiny na podzim 2017:
Čaje o páté: 17:00-21:00, velká klubovna, 
Sebastianplatz 3, Vídeň 3
8. října: podzimní „Oktoberfest“
listopadový Čaj odpadá
10. prosince: Vánoční

Divadelní představení:
Divadelní sál školy Školského spolku Komenský,  
Sebastian platz 3, Vídeň 3
muzikál SUGAR aneb Někdo to rád horké
11. listopadu 17:00
12. listopadu 15:00

Propůjčení čestného titulu „profesor“ 
plukovníkovi ddr. Josefu ernstovi  
od Jazykového institutu Bundesheeru
Spolkový prezident Van der Bellen propůjčil plukovníkovi 
Vyšší vojenské služby DDr. Josefu Ernstovi za mimořádné 
zásluhy, především za jeho působení a činnost jako jazyko-
vědce, překladatele a tlumočníka, čestný titul „profesor“. 
Titul mu byl 3. května 2017 slavnostně udělen na minister-
stvu vědy, výzkumu a hospodářství. Toto ocenění je za jeho 
iniciativu, zvlášť jako zprostředkovatele rakouské vojenské 
kultury a za dlouholetou snahu podpořit a prohloubit kul-
turní a vědecké vztahy mezi Bundesheerem a armádami 
jiných zemí v rámci jeho vojenských vědeckých činností.
 Plukovník DDr. Josef Ernst studoval slavistiku a vzdě-
lávací vědu na univerzitě ve Vídni a vojenskou vědu v an-
gličtině na univerzitě v Budapešti. Jazykový institut Bun-
desheeru (SIB), kde už více než dvacet let pracuje jako 
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následně i podepsali. Ozvěny navštívily tuto dámu na je-
jím pracovišti v Brně a dozvěděly se další detaily okolo lis-
tiny, která pro mnohé představovala naději.

Po Veľkonočných sviatkoch
Trošku neskoro po Veľkonočných sviatkoch ale predsa 
sa uskutočnila Veľkonočná zábava na Jacquingasse. Ten-
tokrát nám hral do uška a tanca Róbert Schaller. Je to člo-
vek sympatický, zaujímavý, vie hrať okrem slovenských 
a českých ľudových pesničiek tiež nemecké a poľské šlág-
re. Má za sebou veľa vystúpení po Slovensku, kde sa ľudia 
bavili, a to považuje za koreň úspechu, môžme si to vypo-
čuť už na 2. CD, ktoré je na ľudovú nôtu, chytľavé do tan-
ca, a veru môžte si ich vypočuť tiež pri popíjaní vínečka. 
Bol to večer zaujímavý, lebo sa zúčastnila po prvýkrát aj 
súkromná TV Dočekal, ktorá nahrávala našu zábavu, vie-
te, prvýkrát v televízii sa vidieť je tiež zaujímavý pocit. Ba-
vili sme sa až do rána so super muzikantom, ktorý nám po-
spomínal, ako žil, kde vyrastal a ich tradície a prvé kroky 
k hudbe od fúkacej harmoniky, gitary až po akordeón. Na-
šim čitateľom odkazuje, nech si vážia sami seba po každej 
stránke a nehanbia sa ukázať, že sa im ľudová hudba páči  
aj navonok.

 Prišla nás pozrieť tiež Anna a Victor Vaďurovci, členo-
via z Vomladiny, ktorý nám ukázali, ako sa má správne tan-
covať za rytmov ľudovej hudby, ktorá sa striedala s moder-
nou laserovou show. Veríme, že všetci, čo sa u nás bavili, 
odišli so super zážitkami.
  Zu-Ja

Generální shromáždění
Wiener arbeitsgemeinschaft für 
Volksgruppenfragen – Volksgruppeninstitut
25. dubna se zástupci Kulturního klubu a také současní 
členové ARgE – Wiener Arbeitsgemeinschaft für Volks-
gruppenfragen – Volksgruppeninstitut zúčastnili generál-
ního shromáždění tohoto institutu, které se konalo v sále 
Burgenländisch-Kroatischer Kulturvereinu ve Vídni ve 
čtvrtém okrese v Schwindgasse. Po přivítání předsedou in-
stitutu a schválení programu následovala zpráva pokladní, 
revizní a zprávy o činnosti národnostních menšin ve Vídni, 
respektive v Rakousku. Předseda dr. Tichy referoval o do-
savadní činnosti institutu a zdůraznil, že je potřeba rozší-
řit ARgE o novou mladší generaci a nové myšlenky a tím 
také zároveň objasnil své odstoupení z funkce. Dále před-
stavil jeden z programů ARgE „Projekt 1867“ – 150 let od 
vyrovnání Rakouska-uherska.
Poznámka: Rakousko-Uhersko (Österreich-Ungarn; ma-
ďarsky Osztrák-Magyar Monarchia), oficiální název Krá-
lovství a země v Říšské radě zastoupené a Země svaté 
Štěpánské koruny uherské, byl státní útvar existující od 
8. června 1867 do 31. října 1918, který vznikl přeměnou 
Rakouského císařství (Habsburské monarchie) na zákla-
dě tzv. rakousko-uherského vyrovnání v únoru 1867.
 Po volbě výboru se ujal slova nový předseda ARgE 
ing. Stefan Pauer MSc, poděkoval dlouholetému odstupu-
jícímu předsedovi a jednomu ze zakladatelů této potřebné 
organizace – společenství národnostních skupin ve Vídni, 
resp. v Rakousku, právníkovi Dr. H. Tichému za jeho ne-
utuchající angažovanost a zároveň navrhl ustanovit Dr. Ti-
chého čestným předsedou ARgE, což bylo jednomyslně 
odhlasováno.
 Dále potvrdil pokračování již zavedených Impuls-
gespräche (pravidelné setkání zástupců národnostních 
menšin za cílem výměny zkušeností), pokračování v bo-
dech Pěti zásad pro zákon národnostní menšiny (Fünf 
grundsätze für ein modernes Volksgruppengesetz), zalo-
žení pracovní skupiny pro „Projekt 1867“ – 150 let od vy-
rovnání Rakouska-uherska. Hovořilo se též o různých po-
tížích národnostních menšin.
 Výbor 2017: Stefan Pauer, Richad Basler, Ernö Deák, 
Vlado Mlynár, Diana Rumpler, gabriel Stern, Eva Wohl-
fahrter, revize: Peter Tyran, Marie Brandeis

Část nově zvoleného výboru: Richad Basler, Eva Wohlfahrter,  
Heinz Tichy, Stefan Pauer, Diana Rumpler
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Dr. Heinz Tichy a ing. Helena Basler (Klub)

Mauthausen 2017
Sedm tisíc lidí z celého světa se v neděli 7. května 2017 
účastnilo pietního aktu v hornorakouském Mauthausenu 
při příležitosti připomínající 72. výročí osvobození míst-
ního koncentračního tábora americkým vojskem. Hlavní 
téma vzpomínkové akce letos byla „Internationalität ver-
bindet“ a i tento rok se částečně změnil průběh pietního 
aktu, který začal v 11:00. Proto mohly proběhnout vzpo-
mínkové akce u národních památníků před společným za-
čátkem na appelplatzu.

Mauthausen 2017 – Spolkový prezident Van der Bellen,  
NR-prezidentka Bures, spolkový kancléř Kern, 

vicekancléř Mitterlehner a další členové rakouské vlády

 Pietního aktu u československého památníku se zú-
častnil velvyslanec České republiky v Rakousku Jan Sech-
ter společně se zástupci Krajského vojenského velitelství 
v Českých Budějovicích a společně s občany ČR, kteří do 
Mauthausenu každoročně přijíždějí.
 Na appelplatzu se shromáždili bývalí vězni, členové 
rakouské vlády v čele s prezidentem Rakouska, delegace 
a diplomatičtí zástupci. Po projevech následoval společný 
průvod všech účastníků z bývalého koncentračního tá bora.
 Tábor byl jedním z míst, kam nacistický režim od po-
čátku války posílal nepohodlné občany z okupovaného 
Československa (vzpomeňme v zastoupení mnohých dal-
ších zde umučeného populárního herce a písničkáře Kar-
la Hašlera) a sehrál tragickou roli v likvidaci českého proti-
nacistického odboje. Na podzim 1942 a na jaře 1943 zde 
nacisté popravili stovky členů rodin československých pa-
rašutistů, kteří zlikvidovali v květnu 1942 zastupujícího říš-
ského protektora Reinharda Heydricha a rodin českých 
odbojářů.
 Diplomaté Velvyslanectví ČR v Rakousku jako kaž-
doročně uctili památku českých obětí položením věnců 
v Ebensee/Traunsee, gusenu, Mauthausenu, Melku, Att-
nang-Puchheimu a ve vídeňském Saurerwerku.

Polyfonie zněla v Mramorovém sále  
českého velvyslanectví v rakousku
A to nejen v jazyce latinském, ale i českém. Pestrý pro-
gram nabídl májový koncert 17. 5. 2017, který již tradič-
ně připravuje ve spolupráci s českou ambasádou Kultur-
ní klub Čechů a Slováků v Rakousku a který byl letos vě-
nován 500. výročí reformace. V úvodu přivítal účinkující 
a publikum velvyslanec ČR v Rakousku J. E. ing. Jan Sech-
ter, k programu pak krátce promluvila zástupkyně Kultur-
ního klubu dr. Marie Brandeis. Koncert představil pěvec-
ký sbor studentů filozofické fakulty Masarykovy univerzi-
ty z Brna Ensemble Versus, který se věnuje výhradně in-
terpretaci duchovní vokální hudby doby renesance, rané-
ho baroka, 20. století i dílům z 20. a 21. století. Sbor zalo-
žil v roce 2003 muzikolog dr. Vladimír Maňas, který je do-
posud jeho sbormistrem.
 už jen opticky působí více než příznivě, když svěží mlá-
dí přednáší nejstarší české duchovní písně – Hospodine, 
pomiluj ny, Svatý Václave či vokální polyfonii. Dramatur-
gicky dobře sestavený program seznámil posluchače s díly 
autorů českých (Adam Michna z Otradovic, Kryštof Harant 
z Polžic a Bezdružic), ale i cizích, kteří působili v českých 
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í a moravských regionech v 16. a 17. století (Jacobus Handl 
gallus, Nicolaus Zangius). Bezchybná intonace zpěváků, 
propracovaná dynamika i výraz, promyšlené zapojení do-
bových nástrojů (viola da gamba, renesanční trombón) 
byly dominujícím výsledkem dokonalé koordinace sbor-
mistra, který nejen dirigoval, ale i zpíval a hrál. Počáteč-
ní zdvořilý potlesk publika sílil od jednoho čísla progra-
mu k druhému, aby v závěru vyústil v neutuchající potlesk 
a opakované zvolání „bravo“, neboť publikum tak ocenilo 
vysoce profesionální výkon. A sbor musel přidávat, avšak 
po třech přídavcích byl definitivní konec. Ale i potom „krás-
no“, zprostředkované libým zpěvem sboru, zůstalo přítom-
no v Mramorovém sále, který doposud asi něco takového 
ještě neslyšel. Ti, co přišli, si „odnesli“ doposud nepozna-
né obohacení.
  mb

Hospodine, pomiluj ny
Hospodine, pomiluj ny je nejstarší dochovaná česká du-
chovní píseň. První zápis nápěvu nacházíme teprve roku 
1397 v traktátu připisovaném Janu z Holešova a první zá-
pis textu jen o málo dříve v tzv. Milíčovských modlitbách. 
Jedním z Kosmových pokračovatelů je však píseň výslovně 
doložena již k roku 1249, jazykový a hudební rozbor pak 
dovoluje klást její vznik až do druhé poloviny 10. století. 
Funkci „národní a státní hymny“ mohla mít snad už v po-
lovině 11. století (Kosmova zmínka o jejím zpěvu při vol-
bě knížete Spytihněva roku 1055 však není zcela jasná). 
V roce 1260 se jako válečná píseň zpívala ve vojsku Pře-
mysla Otakara II. Karel IV. ji roku 1374 zařadil do koruno-
vačního řádu českých králů, není však vyloučeno, že tím 
kodifikoval praxi ustálenou již dříve.

Traktát Jana z Holešova z roku 1397. Originál je uložen  
v oddělení rukopisů a starých tisků NK ČR

Hospodine, pomiluj ny (text ve staroslověnštině):
Hospodine, pomiluj ny!
Jezukriste, pomiluj ny!
Ty, spase všeho mira,
spasiž ny i uslyšiž,
Hospodine, hlasy našě!
Daj nám všěm, Hospodine,
žizn a mír v zemi!
Krleš! Krleš! Krleš!

Vysvětlivky: pomiluj ny = smiluj se nad námi, spase mira = 
spasiteli světa, spasiž ny i uslyšiž = spas nás a vyslyš, 
žizn = hojnost, mír = pokoj, Krleš = Kyrie eleison (Pane, 
smiluj se)
  Zdroj: Národní archiv v Praze, 2002

oHlédnutí
20. dubna 2017 proběhl v prostorech RKSK Vzpomínkový 
večer na slovenského hudebního skladatele Zdenka Miku-
lu s prezentací knihy o jeho životě a tvorbě spojený s kon-
certem. Program se konal ve spolupráci s Fakultou múzic-
kých umění Akadémie umení v Banskej Bystrici při příleži-
tosti 20. výročí jejího založení. Marianne Bárdiová – mode-
rátorka, Mikuláš Doboš – basbaryton, Eva Cáhová – klavír.
23. května 2017 v divadelním sále Školského spolku Ko-
menský byla představena divadelní hra Z deníku hra-
běnky M. se Zorou Jandovou v hlavní roli. Je to příběh 
japonské dívky Micuko Aojamy (1874-1941), která se po 
sňatku s rakouským diplomatem Heinrichem Coudenhove-
Kalergim stala hraběnkou na českém panství. Setkání mla-
dé Micuko s hrabětem Heinrichem, jejich vzájemný vztah 
a následný sňatek byl jen předehrou k její další životní eta-
pě, kterou na konci 19. a počátkem 20. století prožívala na 
poběžovickém panství rodiny Coudenhove-Kalergi v jiho-
západním koutě Čech, kde také vychovávala svých sedm 
dětí. Po Heinrichově předčasném úmrtí přesídlila do Ra-
kouska a v Mödlingu u Vídně prožila téměř osamocena 
poslední léta svého života. Její druhorozený syn Richard 
Coudenhove-Kalergi dosáhl se svou myšlenkou o evropské 
integraci mezinárodního věhlasu již ve dvacátých letech 
minulého století. Díky němu byla Japonka Micuko často 
zvána „matkou zakladatele sjednocené Evropy“. Na zákla-
dě osobních vzpomínek, které Micuko diktovala své dce-
ři Olze, zpracovala japonská autorka Jasuko Omači životní 
osudy této pozoruhodné ženy do divadelní podoby.
18. května 2017 odehrála 4. B muzikál Jesus Christ Su-
perstar (režie S. Jagos).
20. května 2017 nabídl Akademický spolek přednášku 
„Nahodilá armáda – Československé zahraniční vojenské 
jednotky 1914-1920“. V průběhu první světové války vznik-
ly nové vojenské jednotky složené z Čechů a Slováků, bo-
jující za nový stát proti Rakousku-uhersku. Srbsko, Fran-
cie, Itálie a hlavně Rusko byly země, které umožnily vznik 
těchto národních jednotek státu, který na začátku války ne-
existoval. Témata přednášky: Krajané i váleční zajatci. Více 
než 900 z nich mělo místo narození Vídeň. Zrádci císaře, 
nebo čeští a slovenští vlastenci? Přednášející Mgr. Franti-
šek Trávníček z jednoty ČsOL Valtice.
1. června 2017 nabídla divadelní skupina WMS/BS/ORg 
(režie: E. Zojer) pohádku Sůl nad zlato.
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PoŘad PraVidelnýcH BoHoslužeB
Chrám	Panny	Marie	Na	nábřeží,	Passauer	Platz,	Wien	1:
• Mše svatá každou neděli a svátek v 08:30 (P. Jiří Šinde-
lář CSsR).
• Mše svatá 1. pátek v měsíci v 18:00 (P. Jiří Šindelář CSsR).
Kostel	Nejsvětějšího	Vykupitele,	Rennweg	63,	Wien	3:
• Mše svatá každou neděli a svátek v 10:00 (P. Ludwig Po-
ciask CCg).
• Mše sv. pro rodiče a děti každou druhou neděli v měsí-
ci v 10:00 s přípravou na 1. svaté přijímání (P. Jiří Šinde-
lář CSsR).
Kaple	Panny	Marie	Pomocnice,	Don	Bosco-Haus,	St.	
Veit-Gasse	25,	Wien	13:
• Mše svatá pro mládež 3. sobotu v měsíci v 18:00 hodin 
(P. Jan Horák SDB).
 V případě zájmu o další informace kontaktujte P. Jiřího 
Šindeláře: jiri.sindelar.cssr@gmail.com.

Proběhla vizitace pana biskupa franze 
scharla – pastorace dětí a mládeže
Pan biskup Franz Scharl navštívil společenství našich kraja-
nů při chrámu Panny Marie, na Rennwegu i v Don Bosco-
Haus. Jde o tři komunity, které se pravidelně setkávají na 
bohoslužbách. Pan biskup klade důraz na jednotu našich 
krajanů, při zachování charismatu každé jednotlivé komu-
nity. Potěšila jej mj. práce České duchovní služby pro děti 
a mládež a záleží mu také na dobré spolupráci s českými 
školami Školského spolku Komenský a na pastoraci našich 
studentů. Přikládám odkaz na několik fotografií ze školní 
mše sv., které pořádají pravidelně školy Komenský a Čes-
ká duchovní služba ve Vídni: https://www.facebook.com/ 
jiri.sindelar.9/posts/10207334570876417?pnref=story.

Káťa Kabanová v dubnu 2017 
ve Vídeňské státní opeře
Pětašedesátiletý Janáček zkomponoval v pořadí svou 
šestou operu na vlastní libreto inspirované románem 
A. N. Ostrovského Bouře. Světová premiéra díla se usku-
tečnila v Brně 23. listopadu 1921. Vídeňské premiéry na 
prknech Státní opery se dočkala teprve v roce 1974.
 Nové nastudování režiséra André Engela z roku 2011 
se odehrává v „Malé Oděse“ v New yorku padesátých let. 
Odkazy na původní text v momentech, kde by nesouhlasily 
s prostředím, vyřešil vtipnými narážkami, např. pozorování 
řeky Volhy chemikem Kudrjášem hned v začátku inscenace 
pod mikroskopem. Ruské ghetto je stejně uzavřené a žije 
samo sebou ve světě vlastních společenských a morálních 
pravidel, podobně jako společnost v původní předloze. 
Jde tu především o mezilidské vztahy. Milá, jemná a cit-
livá Káťa trpí ve vztahu se slabošským mužem Tichonem. 
Přestože ten je stále v područí své despotické matky, Káťa 
jej miluje a ctí i jeho matku Kabanichu. Ta nesnese, že by 
její syn mohl milovat někoho jiného než ji, a Káťu neustá-
le ponižuje. Sama si přitom potají užívá s opilým kupcem 
Dikojem, aby se vzápětí oháněla poslušností muži a iko-
nami. Takový stav se nedá dlouho unést, a tak Káťa utí-
ká do „svobody“ – vztahu s jiným mužem. Svůj díl na tom 
nese schovanka Varvara, neproblematické stvoření, kte-
ré navenek zachovává pravidla, aby si v soukromí mohla 

budovat své vlastní štěstí. Po veřejném přiznání k mimo-
manželskému poměru spáchá Káťa v zoufalství sebevraž-
du. „Děkuji vám dobří lidé za úslužnost.“ Takto se v závě-
ru rozloučí tchyně Kabanicha se svou zesnulou, z vody vy-
taženou snachou, aby si do ní ještě před spadnutím opo-
ny s chutí kopla. Operu hudebně nastudoval její tehdej-
ší hudební ředitel Franz Welser-Möst a v letošní sezóně ji 
za dirigentským pultem převzal Tomáš Netopil. Janáček je 
pod jeho vedením cituplný, expresivní, navýsost muzikální  
a dojemný.
 Janáčkovo dramatické myšlení a modernost jeho hudby 
udivuje posluchače dodnes, vídeňští posluchači poděkova-
li Janáčkově hudbě a interpretům dlouhým potleskem.

Káťa Kabanová ve Vídeňské státní opeře

Angela Denoke jako Káťa
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slavnostní předání vyznamenání 8. 5. 2017

Senátor Prof. Wolfgang Steinhardt, prezident unie Laza-
rus, v důstojnickém klubu Akademie národní obrany (Lan-
desverteidigungsakademie) v kasárnách Stiftgasse slav-
nostně předal Komturský kříž – odznak na krku profesoru 
plukovníkovi dr. Josefu Ernstovi za jeho dlouholetou vědec-
kou činnost v rámci jeho mezinárodní přednáškové a vý-
zkumné práce. K tomu ještě, a to bylo překvapení, mu pře-
dal Velkou stříbrnou hvězdu – odznak na prsou za jeho an-
gažmá a podporu unie Lazarus.
 unie Lazarus je veřejně prospěšné rytířské sdruže-
ní, které podporuje osoby v nouzi na celém světě. K jeho 
principům a zásadám patří tolerance, pokora, milosr-
denství a láska k bližnímu. unie je celosvětově rozšíře-
na, má 20 000 členů a je nezávislá na etnické a nábožen-
ské příslušnosti. Od roku 2013 je jako nevládní organiza-
ce (NgO) u Organizace spojených národů (OSN) se sta-
tusem na pozorovací a poradenskou činnost a v roce 2017 
byla nominovaná na Nobelovu cenu za mír.
 Na slavnostní předání bylo pozváno mnoho přátel 
z různých pracovních oblastí a vedle důstojníků z minis-
terstva obrany byli přítomni pobočník pana spolkového 
prezidenta a paní profesorka Mgr. Hana Sodeyfi z Institu-
tu slavistiky Vídeňské univerzity. Účastníci při této slavnosti 
také gratulovali panu plukovníkovi Ernstovi k jeho novému 
titulu profesor a k druhému doktorskému titulu za studium 
Vojenských věd, který dostal na univerzitě v Budapešti.

Víte, že Školská rada města Vídně  
(stadtschulrat für Wien) nabízí zdarma  
výuku češtiny jako mateřského jazyka?
Navštěvuje Vaše dítě vídeňskou školu a máte zájem, aby 
rozvíjelo i svůj mateřský jazyk češtinu? Pro děti, které na-
vštěvují 1.-4. třídu (Volksschule) právě probíhá přihlašo-
vání na školní rok 2017/2018. Tak neváhejte a přihlaste 
své dítě/děti.

 Pokud Vás tato informace zaujala a máte o výuku zá-
jem, tak Vám s radostí pošlu přihlášku. Samozřejmě také 
ráda zodpovím Vaše případné dotazy.

Lenka Newerkla
lenka.newerkla@aon.at

Hraniční sloup z roku 1938  
se z rakouska vrátí do Čr
Po téměř devětasedmdesáti letech se do České republi-
ky vrátí jeden z posledních zachovalých hraničních slou-
pů, které bezprostředně po podpisu Mnichovské dohody 
a obsazení prvního pásma pohraničí Československa obsa-
dila 1. října 1938 německá armáda. Díky náhodnému ob-
jevu mohla česká diplomacie s Rakouskem dojednat pře-
dání sloupu, který si odveze do ČR k restaurování a do sbí-
rek Vojenský historický ústav Praha.
 Sloup uloupili v říjnu 1938 pravděpodobně příslušníci 
německého Wehrmachtu a odvezli jej nejprve do kasáren 
v St. Pölten, odkud se v roce 1957 dostal na nedalekou vo-
jenskou střelnici.
 Slavnostního aktu předání sloupu velvyslanci ČR v Ra-
kousku J. Sechterovi a řediteli Vojenského historického 
ústavu v Praze pluk. Aleši Knížkovi se zúčastní zemská 
hejtmanka Dolního Rakouska Johanna Mikl-Leitner a Brig. 
Martin Jawurek s příslušníky rakouské armády Bundesherr. 
Sloup bude slavnostně vykopán ze země, přepraven do 
Vojenského historického ústavu v Praze a na jeho místo 
zasadí představitelé ČR a Rakouska lípu přátelství.
  ZÚ

návštěva senátního Výboru ve Vídni
Ve dnech 9.-10. května 2017 uskutečnili členové senátního 
Výboru pro záležitosti Evropské unie Václav Hampl (před-
seda výboru), Eva Syková (místopředsedkyně výboru), To-
máš grulich (člen výboru) a Štěpánka götthansová (ta-
jemnice výboru) pracovní návštěvu ve Vídni.
 Během návštěvy diskutovali senátoři aktuální evropská 
témata – Brexit, budoucnost Eu, migraci či postoj Eu k Tu-
recku – s partnerským výborem rakouské Spolkové rady, 
s představiteli spolkového kancléřství a rakouských minis-
terstev zahraničí a vnitra. Delegace si prohlédla mateřskou 
a základní školu Školského spolku Komenský a pohovořila 
s jejími pedagogy a představiteli českých krajanských orga-
nizací. V neposlední řadě navštívila Agenturu Eu pro lidská 
práva.
  ZÚ

Česká republika bude mít v Horním rakousku  
nového honorárního konzula
Dr. Heinrich Schaller byl jmenován novým honorárním 
konzulem České republiky pro spolkovou zemi Horní Ra-
kousko. Konzulský patent převzal na slavnostním aktu 
v Linci z rukou náměstka pro řízení sekce právní a kon-
zulární Ministerstva zahraničních věcí ČR Martina Smol-
ka a za přítomnosti velvyslance ČR a hejtmanů Jihočeské-
ho kraje a spolkové země Horní Rakousko, Jiřího Zimoly 
a Josefa Pühringera.
 Dr. Heinrich Schaller se narodil 11. listopadu 1959 
v Linci. Po absolvování studia Právnické fakulty v Linci 
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a soudní praxe nastoupil v roce 1987 do vídeňské centrá-
ly banky Raiffeisen, u které byl zaměstnán do roku 2000. 
V roce 2000 začal pracovat pro zemskou banku Raiffeisen 
v Linci, kde se v roce 2004 stal členem jejího představen-
stva. 1. dubna 2012 nahradil ve funkci generálního ředite-
le hornorakouské zemské banky Dr. Ludwiga Scharinge-
ra, který byl od roku 1994 honorárním konzulem České re-
publiky a v loňském roce rezignoval na funkci ze zdravot-
ních důvodů.
  ZÚ

Meziresortní komise pro Čechy  
žijící v zahraničí 
Vláda ČR vzala na vědomí ustavení Meziresortní komise 
pro Čechy žijící v zahraničí, která bude koordinačním a po-
radním orgánem ministra zahraničních věcí ke krajanské 
problematice. Vláda ČR uložila ministryni školství, mláde-
že a tělovýchovy, ministru vnitra, ministru zdravotnictví, 
ministryni práce a sociálních věcí, ministru kultury, minist-
ru spravedlnosti a ministru průmyslu a obchodu nomino-
vat své zástupce do komise. Tito zástupci ministerstev bu-
dou pověřeni koordinací krajanské problematiky a komu-
nikací s pracovištěm zvláštního zmocněnce pro krajanské 
záležitosti Ministerstva zahraničních věcí České republiky, 
jenž bude předsedou komise.
 Více naleznete na stránkách MZV, kde je k tomuto té-
matu již tisková zpráva. http://www.mzv.cz/jnp/cz/uda-
losti_a_media/tiskove_zpravy/x2017_04_20_meziresortni_ko-
mise_krajanske_zalezitosti.html.

Češi v cizině budou volit kandidáty  
ze středočeského kraje
Češi v zahraničí, kteří se zúčastní sněmovních voleb, si bu-
dou vybírat kandidáty ze Středočeského kraje. Region, do 
něhož budou pro řádné říjnové volby zařazeni obyvate-
lé hlasující v cizině, zvolila losem státní volební komise. 
Opatření umožní snazší sčítání voličských hlasů zahranič-
ních Čechů, kteří se k volbám v cizině zaregistrovali nebo 
zaregistrují do 10. září. Před čtyřmi lety jich bylo zhruba 
14 000, z nichž přišly hlasovat tři čtvrtiny.
 Češi v cizině měli možnost vybírat si poslance ve vo-
lebních místnostech na zastupitelských úřadech či konzu-
látech zatím čtyřikrát. Poprvé to bylo v roce 2002, kdy se 
rozhodovali mezi jihomoravskými kandidáty. Při následu-
jících dvou volbách volili mezi jihočeskými kandidáty.

Pět zemí včetně Čr nominovalo  
modrotisk na seznam unesco
Pět zemí střední Evropy včetně České republiky navrhlo 
na zapsání na seznam nehmotného světového kulturního 
dědictví organizace uNESCO tradiční technologii modro-
tisku. Vrcholu obliby dosáhl tento způsob zdobení texti-
lu v 19. století, dnes už technologii ovládají jen v několika 
specializovaných dílnách. „Se Slováky, Rakušany, Maďary 
a Němci jsme ve Vídni nominovali modrotisk na seznam 
světového kulturního dědictví uNESCO,“ uvedl na twitte-
ru český ministr kultury Daniel Herman. „Dobrá spoluprá-
ce,“ dodal. O případném zápisu na prestižní seznam roz-
hodne organizace uNESCO na konci příštího roku, uved-

la stanice Deutschlandfunk. Modrotisk se ve střední Evro-
pě rozšířil v 18. a 19. století, v některých oblastech Mora-
vy se stal nedílnou součástí místních krojů. Na seznam ne-
materiálních statků tradiční lidové kultury ČR byla techno-
logie výroby modrotisku zapsána v roce 2014.

elektronické občanské průkazy  
by mohly fungovat v roce 2018
Občanské průkazy s elektronickým čipem by mohly začít 
fungovat v roce 2018. Při zahájení konference Internet ve 
státní správě a samosprávě (ISSS) v Hradci Králové to řekl 
premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD). Nové průkazy by měly 
umožnit vyřizovat některé záležitosti s úřady bez jejich ná-
vštěvy. Stát podle Sobotky připravuje i další projekty, na-
příklad elektronickou neschopenku či takzvaný e-recept.

České literární centrum místo  
Janyšky povede Buddeus
Vedoucí Českého literárního centra (ČLC) Petr Janyška od-
chází z funkce, a to ve zkušební době. Řízením centra byl 
pověřen Ondřej Buddeus, který byl stejně jako Janyška do-
poručen výběrovou komisí pro pozici vedoucího ČLC. ČTK 
to řekla Simona Cigánková, mluvčí ministerstva kultury, 
které centrum zřizuje. První zasedání centra, které vzniklo 
letos v lednu, se uskutečnilo 20. dubna. Třiatřicetiletý Bud-
deus je překladatel, básník a publicista, držitel Ceny Jiřího 
Ortena i Magnesia Litera – před třemi lety si z této soutěže 
odnesl spolu s Davidem Böhmem vítězství v ka tegorii Lite-
ra za knihu pro děti a mládež za titul Hlava v hlavě.

„Česko na cestě“
Projekt „Česko na cestě“ se zamýšlí nad minulostí, součas-
ností i budoucností republiky a má se věnovat významným 
výročím v roce 2018. Spíše než o jejich prostý výčet pů-
jde o zamyšlení se nad otázkami historie i dneška. Pro-
jekt představilo ministerstvo zahraničních věcí už letos 
v dubnu.
 V roce 2018 se očekává mnoho významných výročí. 
Tím nejzásadnějším bude stoleté jubileum vzniku samo-
statného Československa, ale není to zdaleka jediné „os-
mičkové výročí“. uplyne také padesát let od pražského jara 
a pětadvacet let od rozdělení Československa. V souvislos-
ti s chystanými výročími proběhnou i debaty o významu 
těchto historických událostí, ale také o současnosti a bu-
doucnosti České republiky. Právě proto chce ministerstvo 
a Akademie věd podpořit práci několika badatelů, kteří při-
praví publikaci shrnující více možných pohledů na historic-
ké a společenské otázky.

opožděná smutná zpráva
Dvanáct dní před svými devadesátými narozeninami, 
9. ledna 2017, zemřel Ing. Mirko Janeček, vydavatel Ka-
nadských listů.
 Mirko Janeček se narodil v Bratislavě, ale již ve třech 
letech se vrátil s rodiči do Pardubic, kde také maturoval. 
V Praze navštěvoval Vysokou školu zemědělského a les-
nického inženýrství při ČVuT, za kterou se v únoru 1948 
s dalšími dvaceti studenty zúčastnil studentského pochodu 
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členem výboru Spolku posluchačů zemědělského a lesní-
ho inženýrství. Následovalo vyloučení z fakulty a odchod 
do exilu. V německém utečeneckém táboře v Ludwigsbur-
gu vedl smíšený skautský oddíl a účastnil se činnosti Masa-
rykovy exilové univerzity. Prostřednictvím dr. Edvarda Tá-
borského se dostal do Švédska, kde v uppsale pokračo-
val ve studiích na Královské zemědělské koleji. V květnu 
1951 odjel do Kanady, kde v roce 1956 dokončil vysoko-
školská studia. Přispíval zde do různých exilových perio-
dik. V roce 1961 byl Mirko Janeček v Kanadě přijat do slu-
žeb federálního ministerstva pro imigraci, kde působil až 
do svého odchodu do důchodu v roce 1988. V roce 1966 
začal pod pseudonymem Jan Doubrava vydávat čtrnácti-
deník, od roku 1968 měsíčník Hlas nových, který od roku 
1973 nesl název Kanadské listy. Tento časopis se stal jed-
ním z nejvýznamnějších exilových periodik, vynikal množ-
stvím biografických článků o účastnících druhého i třetího 
odboje. Na konci roku 2008 Mirko Janeček vydávání Ka-
nadských listů ukončil. Za svou práci obdržel řadu vyzna-
menání, mezi nimi medaili M. R. Štefánika, ocenění Royal 
Air Force nebo nejvyšší skautské vyznamenání Řád Stříbr-
ného Vlka.
 Čest jeho památce!

Ing. Mirko Janeček

nÖ krippenmuseum připravilo  
a srdečně zve od 1. června 2017 na výstavu  
Papírové jesličky Muzea Vysočiny třebíč
V dubnu 2016 byla podepsána smlouva o spolupráci mezi 
Muzeem Vysočiny v Třebíči a Muzeem betlémů ve Vösen-
dorfu v Dolním Rakousku. První spolupráce proběhla již 
v letech 2011 a 2012, kdy byly v Malovaném domě vy-
staveny betlémy na výstavě Česko-rakouské betlémy. Sou-
částí spolupráce je propůjčení putovní výstavy betlémů do 
muzea v Dolním Rakousku, také došlo k rekonstrukci bet-
lému ve specializované dílně v Muzeu betlémů. V červnu 
2016 došlo také k podepsání dohody o spolupráci na roky 
2017 a 2018.

 Výstava je otevřena každou sobotu v měsíci od 14 do 
18 hodin, nebo po telefonické dohodě.
 Kontaktní adresa muzea: Johannisweg 2, 2331 Vösen-
dorf, tel.: 0664 3257410.

Výstava Česko-rakouské betlémy

erleben sie große künstler auf besonderen 
(natur-)Bühnen am kunstschauplatz 
eisenstraße
Kulturglut an der Eisenstraße
Die Eisenstraße Niederösterreich ist reich an besonderen 
Kultur- und Natur-Schauplätzen. Ihre Schlösser, Burgen, 
Seen und Schmieden bieten internationalen Künstlern al-
ler genres eindrucksvolle Bühnen und sind für Kultur- und 
Naturgenießer eine Reise wert.

 Dort, wo früher Eisen geschmiedet wurde, blüht heute 
die Kultur. Die Eisenstraße im Mostviertel brennt für die 
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Kunst und ist eine echte „Kulturnatur“, deren einzigartige 
Schauplätze von findigen Intendanten und Künstlern in 
Szene gesetzt werden. gemeinsam bieten sie unter dem 
Dach kulturglut ein hochkarätiges und abwechslungsrei-
ches Kulturprogramm, das von Klassik bis Pop, von Jazz 
bis Theater reicht.
 umrahmt wird das Kulturerlebnis von der Schönheit 
der Mostviertler Alpen mit ihren zahllosen Wanderwegen 
und Mountainbike-Strecken, steilen Bergen und sanften 
Hügeln, stillen Seen und wilden Flüssen…
 genießen Sie unvergessliche Kultur- und Naturerleb-
nisse an einzigartigen Schauplätzen. Die kulturglut-Part-
ner wünschen Ihnen genussvolle Tage und Abende im 
Mostviertel und freuen sich auf Ihren Besuch!
 Informace k programu najdete na adrese:  
www.kulturglut.at

letní program

Výstava Stanislav Vít
Stanislav Vít je původem český umělec, který strávil mno-
ho let ve Švýcarsku jako kunsthistorik, pedagog výtvarné 
výchovy a entomolog. Dnes žije ve Slavonicích a na Taiwa-
nu. Studoval na Akademii výtvarných umění v Ženevě, kde 
ve svém díle změnil svůj původně surrealistický směr v ma-
lířské tvorbě. Vystavená díla vznikla za jeho působení v Že-
nevě. S Karlem Černým sdílí vášeň týkající se hmyzu a oba-
vy, že mnoho druhů již brzy navždy zmizí z našeho životní-
ho prostoru a tím by se mohl náš ekosystém zcela zhrou-
tit. Od roku 1977 publikuje Stanislav Vít odborné články 
v Revue Suisse de Zoologie a v Mitteilungen der Schwei-
zerischen Entomologischen Gesellschaft.

Přednáška Karel Černý: Ne – slovo „ještě“
Kariéra Karla Černého, původem z České republiky, který 
emigroval do Tyrolska a stal se mezinárodně uznávaným 
specialistou, je zaměřena na motýly. Na jejich vývoji ukazu-
je ve svých vědeckých pracích masivní poškození kolobě-
hu přírody během posledních padesáti let. Součástí před-
nášky je prezentace knihy Noch flattern sie (zápisy ento-
mologa o úbytku motýlů), kterou Karel Černý představí.

Výstava Ivan ouhel
Malíř Ivan Ouhel (* 1945, Ostrava) patří k velkým umělec-
kým osobnostem České republiky. Výstavu uvede kunsthis-
torik Petr Mach.

Literární procházka
Alois Woldan, profesor slovanské literatury na Vídeňské 
univerzitě, nás provede po stopách mnohojazyčné Hali-
če, odkud pocházely významné osobnosti polské, ukrajin-
ské, německé literatury a literatury v jidiš. – Najde se spo-
lečný jmenovatel v haličské literatuře? Čím se vyznačuje? 
Existuje ještě dnes?

Tel./Fax: 0664/1508282o. 02843/2874
E-Mail: office@kulturbruecke.com
www.kulturbruecke.com
www.museumhumanum.com
2017 Kulturbrücke Fratres
Fratres 11
A-3844 Waldkirchen/Thaya

Program
klub přátel rakouska, Praha
20. června 2017 (úterý) – výlet do Roztok u Prahy
Návštěva ateliéru české malířky Zdenky Braunerové, kte-
rá za Rakousko-uherska patřila mezi špičky výtvarné-
ho umění a patří tam dodnes. Prohlídka muzea. Její otec, 
JuDr. Brauner, o kterém bude rovněž přednáška, byl po-
slancem říšské rady, což byl nejvyšší zákonodárný sbor Ra-
kousko-uherska. Vstupné: 50,- Kč.
Sraz: 10:00 v Praze 6, na nároží ulic Evropská a Šolínova 
(spojení: metrem „A“ nebo tram. č. 20, 26 – vždy do sta-
nice Dejvická)
Průvodce a přednášející: JuDr. Eva Roztočilová
www.kprpraha.cz

roland kollnitz – Hermann Bayer:
Zufallsbekanntschaft
Mit Roland Kollnitz / Hermann Bayer – Zufallsbekannt-
schaft zeigt das 21er Haus zwei ungleiche Künstler, die 
im Zusammenspiel viele Verbindungen offenbaren. Wäh-
rend der Bildhauer Roland Kollnitz (*1972) mit seinen 
minimalistischen und fragilen Installationen am Beginn 
einer vielversprechenden Künstlerkarriere steht, wird das 
malerische Werk des 2012 verstorbenen Hermann Bayer  
(*1936) erstmals umfassend in einer musealen Aus stellung 
gewürdigt.

Roland Kollnitz: Liegende Figur, 2017

bis 25. Juni 2017
21er Haus, Quartier Belvedere, Arsenalstraße 1, 1030 
Wien
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20 Jahre festspielhaus st. Pölten:
ein ort der Begegnung in tanz, Musik und 
architektur
Im Herzen des Kulturbezirk St. Pölten präsentiert sich das 
Festspielhaus als einer der führenden Spielorte für Tanz 
und Musik zwischen Tradition und Moderne. Das vom 
grazer Architekten Klaus Kada geplante Festspielhaus 
gilt als einer der markantesten Theaterbauten zeitgenös-
sischer Architektur in Österreich und präsentiert ein hoch-
karätiges Programm von zeitgenössischem Ballett bis zur 
internationalen Tanzkreation, Konzerte von Klassik bis 
Jazz und World, Jugendformate und Kammermusik. Auf 
dem Spielplan stehen weltweite und europaweite Erstauf-
führungen sowie zahlreiche Österreich-Premieren. über 
40 Menschen – von der Künstlerischen Leitung und Tech-
nik über Produktion, Kulturvermittlung und Administra-
tion bis hin zu Marketing und Verkauf – setzen alle Hebel 
in Bewegung, um Ihnen diese unvergesslichen Kultur-
erlebnisse zu ermöglichen.

 Das Festspielhaus führt ca. 70 Eigenveranstaltungen 
pro Saison durch und hat etwa 70 000 Besucher im Jahr. 
Insgesamt zwölf Abonnementzyklen werden von knapp 
4 000 Abonnenten genutzt
 Am 9. Juni 2017 feiert das Festspielhaus unter dem 
Motto „Sind im garten“ das Saisonfinale und damit gleich-
zeitig sein 20-jähriges Jubiläum.
https://www.festspielhaus.at/

Verein zur förderung des zugang zu 
osteuropäischen sprachen und kulturen
Donaustadtstr. 30/4/3, 1220 Wien
Tel. 0043 676 433 62 39
E-Mail: plattformost@gmx.net
Nabídka:
Sprachreise Karlsbad 9. 7. – 14. 7. 2017, Level B2
Sprachreise Lysice 29. 7. – 3. 8. 2017, Level A1++
Slowakisch:
Sprachreise Zázrivá 1. 9. – 4. 9. 2017, Level A1+
Russisch:
Sprachreise Karlsbad 6. 9. – 11. 9. 2017, Level A1+
Sprachreise Karlsbad 12. 9.– 17. 9. 2017, Levek B2
Sprachreise Karlsbad 18. 9. – 23. 9. 2017, Level C1
Polnisch:
Sprachreise Osvetim 24. 9. – 29. 9. 2017, Level B1
Kroatisch und ungarisch auf Anfrage.
unsere Sprachreiseangebote sind steuerlich absetzbar.
unser Kleinbus bringt Sie auch Wunsch gerne ans Ziel 
und wieder zurück.

leopold Museum
Joannis Avramidis
do 04. 09. 2017
Joannis Avramidis (1922-2016) zählt zu den wichtigsten 
Protagonisten der österreichischen Bildhauerei. Ein Jahr 
nach dem Tod des Künstlers präsentiert das Leopold Mu-
seum seine bisher größte Retrospektive in Österreich. 
Avramidis’ Werk kreiste stets um die menschliche Figur. 
Kuratoren: Stephanie Damianitsch, Ivan Ristić.
Museumsplatz 1 1070 Wien Tel/Fax: +43.1.525 70 / 1500
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org

rakouští gastro-králové
Tento rok, stejně jako roky minulé, obdržel první cenu 
v gastronomické soutěži o nejlepší kulinárskou restauraci 
ve Vídni opět Steirereck v Stadparku, který byl mj. hodno-
cen i jako nejlepší v Rakousku. Následovaly restaurace Sil-
vio Nickol a Mraz & Sohn. Hodnoceny byly kategorie: po-
krmy, obsluha, nabídka vína a prostředí.

 V celorakouském vyhodnocení se umístily na druhém 
místě Döllerer v gollingu, Landhaus Bacher v Mautern 
a Obauer ve Werfen. Třetí místem byly ohodnoceny grig-
geler Stuba v Lechu a Ikarus Hangar-7 v Salcburku. Cenu 
pro nejoblíbenější vídeňský Beisl – lokál obdržel gmoa-
keller ve třetím okrese. Následují gusshaus v 4. okrese, 
Schreiners v 7. okrese, Meixners v 10. okrese, gruenauer 
v 7. okrese a Rudi’s Beisl v 5. okrese. Mimochodem gmoa-
keller existuje již od roku 1858, zde se měl korunní princ 
Rudolf Habsburg scházet se svou milenkou Mary Vetsera. 
Po válce v tomto sklepu účinkovali světově známí jazzoví 
muzikanti Joe Zawinul a Fatty george. Čtyřicet let až do 
své smrti v roce 1999 vedla lokál grete Novak, poté pře-
vzal Sebastian Laskowsky, který ponechal lokálu jeho cha-
rakter.

dvořákova Praha 2017
Seit bereits 10 Jahren präsentiert es die besten internatio-
nalen und tschechischen Künstler als Hommage an einen 
der herausragendsten Komponisten der Musikgeschich-
te, Antonín Dvořák. Eine der Dominanten des vom 7. bis 
23. September 2017 veranstalteten Festival-Jahrgangs 
bildet die Aufführungs-Serie Dvořák Collection, in der in 
diesem und im nächsten Jahr 2018 die besten Kantaten 
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und Oratorien des Komponisten am Programm stehen 
werden. Es werden so bekannte Werke wie sein Stabat 
Mater, Requiem oder Te Deum aufgeführt, auch die we-
niger gespielten wie z. B. der Hymnus Die Erben des Wei-
ßen Berges oder die Kantate Die Amerikanische Fahne 
(The American Flag). Das Festival bringt schrittweise das 
Schaffen Antonín Dvořáks in seiner ganzen Breite, womit 
es an die in den letzten Jahren stattgefundenen Auffüh-
rungen der Symphonien und symphonischen Dichtungen 
des Komponisten sowie an die sehr beachtete neuzeitliche 
Wiederaufführung seiner ersten Oper Alfred anknüpfen 
wird. Das Festival wird am 7. September im Rudolfinum 
mit einem der bedeutendsten Werke Dvořáks, seinem 
Stabat Mater, in einer höchstkarätigen Besetzung eröff-
net. Es werden mit der Metropolitan Opera und anderen 
führenden Opernhäusern und Podien der Welt verbun-
dene Sänger auftreten: die lettische Sopranistin Kristine 
Opolais, die slowakische Mezzosopranistin Jana Kurucová, 
der polnische Tenor Piotr Beczala und der deutsche Bass 
René Pape, zusammen mit dem Tschechischen Philharmo-
nischen Chor Brno und dem Orchester PKF – Prague Phil-
harmonia unter dessen Dirigenten Emmanuel Villaume.
 Ein weiteres großes Erlebnis verspricht für den am 
13. und 14. September die Aufführung von Dvořáks Re-
quiem, in einer ebenso ausgezeichneten Sängerbesetzung 
mit der amerikanischen Sopranistin Ailyn Pérez, der nie-
derländischen Mezzosopranistin Christianne Stotijn, dem 
amerikanischen Tenor Michael Spyres und dem tschechi-
schen, international renommierten Bass Jan Martiník, mit 
der Tschechischen Philharmonie und dem Prager philhar-
monischen Chor unter Jiří Bělohlávek. Die Krönung der 
diesjährigen Dvořák Collection wird das Schlusskonzert 
am 23. September sein. unter dem Dirigenten Tomáš Ne-
topil werden die Wiener Symphoniker, der Prager phil-
harmonische Chor, Simona Šaturová und Adam Plachetka 
Dvořáks Te Deum aufführen. „Bereits die Aufführung aller 
Kantaten- und Oratorien Dvořáks würde eine bedeutende 
Tat darstellen – um diese gattung haben wir bis jetzt einen 
großen Bogen gemacht. Die Bedeutung und die Ambitio-
nen unserer Aufführungen wird auch durch das Interesse 
des Labels Decca an der Aufnahme von Dvořáks Requiem 
bestätigt,“ erklärt der künstlerische Direktor des Festivals 
Marek Vrabec.
 Die „Sammeledition“ Dvořák Collection wird im Laufe 
der weiteren Konzerte des Festivals auch durch den Hym-
nus „Die Erben des Weißen Berges“ nach dem gedicht von 
Vítězslav Hálek und den Festgesang nach Jaroslav Vrch-
lický ergänzt.
Info: www.dvorakovapraha.cz

zemřel dirigent Jiří Bělohlávek
Celosvětově známý český dirigent Jiří Bělohlávek zemřel 
po dlouhé nemoci v jednasedmdesáti letech.
 „Česká filharmonie s hlubokým pohnutím oznamuje, 
že ráno zemřel po statečném boji s těžkou nemocí šéfdiri-
gent a hudební ředitel České filharmonie Jiří Bělohlávek,“ 
uvedl za Českou filharmonii její mluvčí Luděk Březina.
 Ředitel Pražského jara Roman Bělor zahájil na Bělo-
hlávkovu počest tiskovou konferenci k závěrečnému festi-
valovému koncertu minutou ticha. „Je především jeho zá-
sluhou, že Česká filharmonie za posledních pět let zažila 

mnoho mimořádných úspěchů a znovu si vydobyla respek-
tované postavení doma i v zahraničí – stala se vpravdě ná-
rodním orchestrem, opět pronikla na pódia nejprestižněj-
ších světových koncertních sálů a realizovala řadu oceňo-
vaných nahrávek. Nejen Česká filharmonie, ale celá naše 
země odchodem Jiřího Bělohlávka přichází o člověka mi-
mořádných uměleckých i osobních kvalit,“ uvedla dále fil-
harmonie.
 Jiří Bělohlávek se narodil v Praze v roce 1946. Láska 
k hudbě se u něho projevila již v raném věku, podporo-
val ho v ní jeho otec. Když byly Jiřímu čtyři roky, začal se 
u tatínka učit hře na klavír. Zároveň ho rodiče přihlási-
li do Kühnova dětského sboru, s nímž později účinkoval 
i v operních produkcích na scéně Národního divadla. To 
ho velmi bavilo, fascinovalo ho operní prostředí, a jak jen 
mohl, sledoval z portálu celou operu. Studia dirigování za-
počal na pražské konzervatoři, kde také studoval hru na vi-
oloncello, a pokračoval v nich na AMu. V roce 1970 se stal 
vítězem soutěže mladých dirigentů, v roce 1971 byl finalis-
tou Mezinárodní dirigentské soutěže Herberta von Kara-
jana. Bral mistrovské hodiny od Sergiu Celibidacheho. Od 
svého raného dětství zpíval v Kühnově dětském sboru pod 
vedením Markéty Kühnové. 
 Byl dirigentem Státní filharmonie Brno, šéfdirigentem 
Symfonického orchestru hlavního města Prahy FOK v le-
tech 1977 až 1989 a po Sametové revoluci vyvrcholila jeho 
dlouholetá spolupráce s Českou filharmonií, u níž působil 
v letech 1990 až 1992 jako šéfdirigent. V letech 2006-2012 
působil v roli šéfdirigenta BBC Symphony Orchestra a od 
září 2012 opět převzal dirigentské vedení České filharmo-
nie. Za své služby britské hudbě byl jmenován komandé-
rem Řádu Britského impéria.
 Jiří Bělohlávek často hostoval v Rakousku – ve vídeňské 
Státní opeře nedávno nastudoval Dvořákovu Rusalku, pra-
videlně vystupoval na festivalu v Salzburgu.

Světoznámý dirigent Jiří Bělohlávek na snímku z října 2014
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Pokyny Pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
mohsgasse 30/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, po-
kud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohla-
sy, přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2017 činí 
35,- € (členský příspěvek 17 € + předplatné 18 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopi-
se Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2017 
činí 37,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2017 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria
IBAN: AT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKAUATWW.

Pokyny a ceník Pro inzerenty
(platí od 1. 1. 2017, viz též: www. kulturklub at) 

Rozměry v cm měsíční poplatek v €
2,5 × 5,2 9,50
3,3 × 10,0 24,00
6,5 × 5,2 24,00
7,0 × 8,5 39,00
7,0 × 10,5 48,00
5,0 × 17,3 52,00
12,5 × 17,3 125,00

Inzeráty otiskujeme v černobílém provedení.
Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 4 €.

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provede-
ní je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikos-
ti. Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním 
inze rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria Creditanstalt
 IBAN: AT03 1200 0006 8303 5901
 SWIFT: BKAUATWW
 účel: inzerce 
Kontakt:
• Tel.: +43/(0)699/195 440 77
 Fax: +43/(0)1/7988454
 e-mail: inzerce@kulturklub.at
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HEILIGE	MESSE
Montag bis Freitag 18:00 uhr, 
Samstag Vorabendmesse 18:00 uhr
Sonn- und Feiertage 9:30 und 11:00 uhr
Rosenkranz täglich um 17:30 uhr 
in der Kapelle

Beichtgelegenheit eine halbe Stunde vor Beginn der 
Messen und nach Vereinbarung

Svatá zpověď také v českém jazyce!

die Kirche ist geöffnet:
Mo-Fr 7:30-19:00 uhr
Sa 8:30-19:00 uhr, So 9:00-19:00 uhr

Kanzleistunden:
Mo-Fr 8:30-11:30 uhr
Tel.: 504 61 87, Fax: DW 13
eMail: st.karl.wien@aon.at

Haus- und Krankenbesuche und Beichte 
mit Kommunion empfang nach Verein barung
mit der Pfarrkanzlei
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin KraFl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SLoVEnSKý InŠTITúT
Wipplingerstrasse 24-26, 1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

tel./fax: ++43-1 53 54 057
www.mzv.sk/sivieden, 

si.wien@gmx.at

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus, 
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

důLEžITé AdRESy

Ateliér jAn, jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

moKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

Rakúsko-slovenský 
kultúRny spolok

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at, www.theaterbrett.at
Tel. Vorbestellungen unter 0676/7345566

aircraft Gewerbekälte GmbH
kÄlte- & klIMateCHnIk

Dipl. Wi. Ing. (FH) Markus Stefan
Brigittenauer-Lände 156-158, 6/15, 1200 Wien
e-mail: m.stefan@aircraft-gewerbekaelte.at

tel.: +43 699 109 50 189, www.aircraft-gewerbekaelte.at
VESELÁ ŠKOLA
s celodenní péčí

MŠ / Česká škola / doučování
7:00-17:00 hodin, 0-15 let

Barichgasse 21/4, 1030 Wien
Tel.: 0650 33 23 579

Obchodní právo a nemovitosti 
Adresa právníka / právničky v redakci

tel., fax a záznamník: 
01 79 88 454 (od 11:00)
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Restaurace BöHMeRwald – rodina stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 wien, argentinierstr. 66 / wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

Schönbrunner	Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-Fr 09:00-19:00, Sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

simmeringer hauptstr. 96a, 1110 Wien
tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF-

RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

KULtUrní KLUb
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/9, 1030 Wien

mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764
fax: 0043-1-79 88 454

e-mail: info@kulturklub.at
www.kulturklub.at

Miroslav Kryza
Kundenberater

Grazer
Wechselseitige
Versicherung

Wien
Niederösterreich

Kontakt:
miroslav.kryza@grawe.at
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Stanislav K. Neumann: Básně
Stesk na konci léta
Je blankyt hluboký a oblaka jsou nízko
jak lodí pokojné a bílé plachtoví;
vzduch zvolna zhasíná, je večer zcela blízko,
na stráních poslední den zmírá srpnový.

Klid hledá babočka a rozbitá má křídla
–i cesta za květy a sluncem poraní –;
předtucha žlutí jest už v zeleni, jež stydla,
se šerem vystoupí mlh smutné dýmání.

Pojď, svatý večere, a obejmi mě rychle,
přitiskni k zeleni těch zchladlých polštářů,
je naše údolí zas opojné a ztichlé,
neb rázem uprchl dav tučných kramářů.

Pojď, svatý večere, a obejmi mě chladem,
mé srdce chvěje se a těká zmučeno
a divně zmateno – zda sytostí či hladem? –
chce sladkou moudrostí být upokojeno.

Já, zdá se, člověku jsem příliš důvěřoval.
Teď vzpíná za městem své ruce bláhové:
jsem příliš chudý pes, bych život ozlacoval,
jsem příliš lidský rek pro snění nachové...

Jen země nádhera, jež zákon svůj má v sobě
a žádnou ilusí se nedá poplésti,
mně ňadra nabízí v jich proměnlivé zdobě:
s ní možno smuten být, nemožno nekvésti.
  (mk)

Hugo von Hofmannsthal: Píseň na cestu
Čas květů
I.
V dusivé šumivé noci
květy se na stromě chvějí,
vsávají vlhkost rosy,
třpyt noci a nádheru její.
Vsávají něžné mžení
i nesmělý měsíční svit
a světlu vstříc se chvějí
a zmámené chtějí je pít.
Pak napnou všechnu sílu,
plášť roztrhnou, plují vstříc luně
a zmírají na přemíru
žáru a třpytu a vůně.

V té noci toužebných tónů,
v té noci láskou zprahlé,
se s květy na větvích stromů
mé písně vzbudily náhle.
Napjaly všechnu sílu,
plášť roztrhly, vypluly k luně
a zemřely na přemíru
žáru a třpytu a vůně.

II.
„Proč co je, i to, co bylo,
v písni tvé se vždycky spájí
jako jedné chvíle dílo?“
někdy se mne lidé ptají.

„Jak by jedna chvíle bytí
v sebe vstřebala tě celá,
řekni nám, proč se tvé žití
mnohotvárné do ní vlévá,

tvoje sny a přemítání
do jediné melodie,
mysli hra a naléhání,
všechno jen v těch písních žije?“

Říkávám: Cože nechápete,
že má píseň podobá se
květům, které v jedné měkké
horké noci kvetly krátce

a přec na dně jejich kalich
jeden celý život nosí:
slunce dnů zaniklých v dáli,
tíhu dávných jarních nocí.
  (mk)

Jiří Orten: Hrob nezavřel se
Báseň pozdního léta
– Dovedeš úlohu?
Je šťavnatá jak ovoce
trhané o málo,
jen o malinko po dozrátí.

– Dovedu. Oblohu
chceš přivolati, píšťalo?
Chtěla bych přivolati!
Co po mně pomněnka chce?

– Tak pískej modrou,
pískej růžovou
a nestarej se o květiny.

A mraky zapískej,
s kterými připlovou
slzičky Mariiny.
  (mk)

Jiří Karásek ze Lvovic: Ocúny noci
Červnové růže
Památce Karla Hlaváčka
Je bolest, kterou doba nezhojí,
v níž bledé růže do krve se rděly.
Pižmové vůně lhaly levkojí,
však růže června vpravdě krvácely.

Čtení na léto
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y Mám jíti krajem, sledem drahých stop?
Jsou všude stíny, jsem tak osamělý.
Mám růže června hodit v časný hrob,
básníku-druhu, Ikare můj smělý?

Snad přikryje tvé jméno zapomnění,
snad Sláva ozáří tvou touhu, tvoje snění,
vše se zdá klamem u tvé mohyly,

když růže června, ukrutné a žhavé,
na tělo padly pohublé a tmavé,
tajemství jeho navždy pohřbily...
  (mk)

Josef Kainar: Báseň mezi jinými
V přístřeší těla, kde jsem tak nevítán,
já smutný propíjím své zrození.
Že plášť jsem při hře v kostky zašantročil?
Vždyť usnu nahý,
než se rozední.

A kdybych vidět měl,
co neviděli jiní,
anebo oslepnout
uprostřed poledne,

musel bych říci zas:
Kam člověk dohlédne,
není jen krásné nyní,
krása se brzo unaví,
kost bude ohlodána.

Míti plášť, to je chřestění
dvou kostek v kalíšku.
A nemíti jej, znamená
nahý se dočkat rána.

Pukne zlobou,
roztrhne se v dlani
tenoučkou jizvou,
jako ze vzdoru.
Tak vždycky končí
nenávistné zrání.
A kdo jej předbíhá,
ten divnou sklizeň klidí.

Dívenka vzhlédne listím nahoru.
Někdo ji asi
také nenávidí

Josef Kainar: Stříhali dohola malého chlapečka
Stříhali dohola malého chlapečka
kadeře padaly k zemi a zmíraly
kadeře padaly jak růže do hrobu
Železná židle se otáčela

Šedaví pánové v zrcadlech kolem stěn
Jenom se dívali Jenom se dívali
Že už je chlapeček chycen a obelstěn
V té bílé zástěře kolem krku

Jeden z nich Kulhavý učitel na cello
Zasmál se nahlas A všichni se pohnuli
Zasmál se nahlas A ono to zaznělo
Jako kus masa když pleskne o zem

Francouzská výprava v osmnáctsettřicetpět
Vešla do katakomb křesťanské sektičky
Smích ze tmy do tmy a pod mrtvý jazyk zpět
Je vždy kus masa jež pleskne o zem

Učeň se dívá na malého chlapečka
jak malé zvíře se dívává na jiné
Ještě ne chytit a rváti si z cizího

A už přece

Ráno si staví svou růžovou bandasku
Na malá kamínka Na vincka chcípáčka
A proto učňovy všelijaké myšlenky
jsou vždycky stranou A trochu vlažné

Toužení svědící jak uhry pod mýdlem
Toužení svědící po malé šatnářce
Sedává v kavárně pod svými kabáty
Jako pod mladými oběšenci

Stříhali dohola malého chlapečka
Dívat se na sebe Nesmět se pohnouti
nesmět se pohnouti na židli z železa

Už mu to začlo

Josef Kainar: Budete zlá
Esli se vám vrátí,
jako mně se vrátil,
po roce, po dvou,
tichej, naměkko,
s očima jak černý díry do zdi,
knoflíky zutrhaný –
bodejť, to se zná,
když cloumá vášeň,
kdo by myslel na nit –
když se vám vrátí,
jako mně se vrátil
od sirky vyhořelej,
duši zmačkanou,
jako ty dopisy na špatnou adresu –
tady je marný malovat si něco.

To není zvednout vázičku,
otřít prach z piána
a znovu postavit.
Co bylo, to se nenavrátí,
nikdá.
A kdybyste i miliónkrát chtěli,
on vědět nebude,
jak stoupnout na kterou,
a vy budete zlá.

A vodovod vám bude v bytě kapat
a každý dobrý slovo ubije,
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a kytky v oknech, nač?
Už ani slzama je nezalijete,
a dyž, tož zajdou, chuděrky,
to na tu hořkou sůl.

Né, už se netěšte.
I dyby se vám vrátil,
budete zlá, to musí být,
a to je svatý,
černý vaše ámen.

Josef Kainar: Tácek v prstech
Někteří lidi moc to uměj s dětma.
Ty haranti se jenom na ně třesou,
a strejčku sem, a strejčku tam,
a von nic nedělá,
cukroví nedá, von je nepoplácá,
von si je shání ze sebe jak mouchy,
a přec je pro ně
svatej Holahej.

To mě se děcka, řekl bych, až bojej.

Ve čtvrtek večer dlívám v Páráčků,
přemejšlím vo tom, tácek v prstech točím,
a pořád dokola.
Já přece nejsem dědek huňatá,
já nemám voči
jako černý špunty
od flašky s jedem,
nejsem krkavec,
a esli sem chtěl dvakrát koho zabít,
tož vy byste se nezvládli,
já ano.
Ale si myslím, jak ten tácek točím,
že příčina je mimo mě a jiná.
Já pro lidstvo sem votevřený okno
a do srdce mi sáhne,
kdo jen chce.

A jeden z takovejch, já řeknu, co si myslím,
v srdci mi něco nadosmrti zkazil,
něco z něj vzal,
tož se mě děcka bojej.
Kdybych měl já to sebemenší zdání,
kerej to byl, a možná taky kerá,
potřetí bych se
asi dobře nezvlád.

Největší štěstí, to je dycky to,
za kerý nemůžeš.
A neštěstí,
kerý sis nezavinil.

Fráňa Šrámek: Sedm krásných mečů
Curriculum vitae
Na doktora studoval jsem,
tatík po tom toužil,
císař pán, ten vzpomenul si,
abych jemu sloužil,

a ty zase chceš, moje milá,
bych se pro tě soužil.

Tatík lomil rukama,
já nelámal hlavu,
císař pán mi nechal ujít
jenerálskou slávu,
co moh ztratit, ztratil jsem,
s tebou ztratím hlavu.

Moji milí profesoři,
já vás pozdravuju,
také na vás, pane hejtman,
s kletbou pamatuju,
pro tebe se, moje milá,
k smrti umiluju...

Fráňa Šrámek: Píšou mi psaní
Píšou mi psaní
vojanští páni,
a tam stojí psáno,
dvanáctého ráno
že já musím rukovat,
oh, rukovat.

Voják je voják,
musí bojovet –
vezme si na mušku
třeba vlastní srdce své,
oh, srdce své.

Zdrávi vzkázali,
zdrávi napsali,
já jsem rezervista,
básník, anarchista,
zpívám si a proklínám,
oh, proklínám.

Pomašíruju,
zpívat si budu:
modrý rezervista,
rudý anarchista,
v modré dálce rudý květ,
oh, rudý květ...!

Fráňa Šrámek: Žena
Tisíc jsem slyšela houslí a fléten,
a to byl květen,
byla jsem krásná, a kdyby mne malíři znali,
snad by mne všichni vymalovali.

Nepřišel malíř, přišel však jiný
a já snad byla z teploučké hlíny,
v jaký tvar hnětl jen, hlína se poddala všude,
co ze mne udělá, co se mne bude?

Dokonal dílo. Přede mnou klečí.
Snad živá jsem, snad socha jen něčí.
Objal mne, kamennou, modle se, klna:
Bolestiplná!
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y Petr Bezruč: Ostrava
Sto roků v šachtě žil, mlčel jsem
sto roků kopal jsem uhlí,
za sto let v rameni bezmasém
svaly mi v železo ztuhly.

Uhelný prach sed mi do očí,
rubíny ze rtů mi uhly,
ze vlasů, z vousů a z obočí
visí mi rampouchy uhlí.

Chléb s uhlím beru si do práce,
z roboty jdu na robotu,
při Dunaji strmí paláce,
z krve mé a z mého potu.

Sto roků v kopalně mlčel jsem,
kdo mi těch sto roků vrátí?
Když jsem jim pohrozil kladivem,
kdekdo se začal mi smáti.

Abych měl rozum, šel v kopalnu zas,
pro pány dřel se jak prve –
máchl jsem kladivem – teklo to v ráz
na Polské Ostravě krve!

Všichni vy na Slezské, všichni vy, dím,
nech je vám Petr neb Pavel,
mějž prs kryt krunýřem ocelovým,
tisícům k útoku zavel,

Všichni vy na Slezské, všichni vy, dím,
hlubokých páni vy dolů,
přijde den, z dolů jde plamen a dým,
přijde den, zúčtujem spolu!

František Hrubín: Špalíček veršů a pohádek
První pohádka
Princeznička na bále
poztrácela korále.

Její táta, mocný král,
Honzíka si zavolal:

„Honzíku, máš na mále,
přines nám ty korále!“

Honzík běžel za horu,
nakopal tam bramborů.

Vysypal je před krále:
„Nesu vám ty korále,

větší už tam neměli,
snědli je už v neděli.“

Léto
Nesem jahod plné hrnky,
vyplašili jsme dvě srnky

a jednoho jelena,
třásla se mu kolena.

U vody
Hop do vody, do vodičky,
zahrajem si na rybičky –
hop do vody jako šipka,
velká ryba, malá rybka!

Hop a z vody na sluníčko,
uschnou záda, uschne líčko –
ať si jak chce ryba vede,
tohle přece nedovede!

Perníková chaloupka
„Odkud ten náš holub letí?“
„letím z lesa, milé děti,
vrkú, vrkú, vrkú.“

„Což tam viděl, holoubku?“

„Perníkovou chaloupku
u černého smrku.“

„Viděl také Mařenku?“

„Jak pak by ne, holenku!
Viděl jsem ji, s Jeníkem
krmili se perníkem.“

„A když z okna na zahradu
vystrčila baba bradu,
nebáli se, holoubku?“

„Kdepak! Zamkli chaloupku
na cukrový klíč –
a už byli pryč!“

Ilustrace: Jiří Trnka
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Adolf Wenig: Staré pověsti pražské
O klášteře emauzském
(Klášter benediktinů při chrámu Panny Marie a slovan-
ských patronů, zvaný Na Slovanech či Emauzy)

Když Karel IV. Prahu zvelebovat počal a Nové Město sta-
věl, staral se také o kostely a kláštery. Zvláštním pak jeho 
úmyslem již dříve bylo založiti klášter, kde by byli mnicho-
vé znalí jazyka slovanského, a chtěl také, aby se tam bo-
hoslužby konaly v jazyce slovanském. To proto, aby kup-
ci a jiní cestující z ostatních zemí slovanských měli tu bo-
hoslužby v jazyce jim srozumitelném, jak tomu zvyklí byli 
z domova, ne jak u nás bylo, latinské. Dosáhnuv svolení pa-
pežova, vydal Karel v listopad roku 1347 zakládající listi-
nu, z níž seznati lze zakladatelovy ohledy k těm, kdož – jak 
v listině psáno – „nám příjemností a sladkostí našeho při-
rozeného jazyka příbuzní jsou“. Viděti z toho také, jak Ka-
rel miloval svůj jazyk mateřský, třeba že měl otcem Němce 
a vychován byl ve Francii.
 Tak založen byl klášter v místech, kde za časů pohan-
ských býval háj bohyně Morany a kde potom stál kostelík 
svatých Kosmy a Damiána, prý svatým Václavem vystavě-
ný. Ale kostelík při klášteře po čase nedostačoval, i vysta-
věl tam Karel nový kostel znamenitého díla stavitelského. 
Když stavba byla skončena, počet vydání v registrech krá-
lovských činil prý osmnáct tisíc a sedm set kop, sedmačty-
řicet grošů českých a tři haléřky. Říkali, že jen o dva haléř-
ky méně než Karlův most.
 Zasvěcen pak byl kostel ten svatému Jeronýmovi (poz-
ději Panně Marii), jenž podle pověsti vymyslil písmo slo-
vanské a bibli první přeložil do jazyka slovanského, svatým 
Cyrilu a Metodějovi, Prokopu a Vojtěchovi. Chrám vysvě-
til arcibiskup Jan Očko z Vlašimě roku 1372 o Velikonoč-
ním pondělí, kterého dne čte se při mši evangelium o tom, 
jak se Ježíš vzkříšený zjevil učedníkům v Emauzích.(Red. 
pozn.: zasvěcen za přítomnosti Karla IV., jeho syna Vác-
lava IV. 29. 3. 1372. Ten den se četlo evangelium o setká-
ní Ježíše Krista s učedníky u městečka Emauzy, proto se 
objekt nazýval též Emauzy.) Od toho také kostel i klášter 
dostal druhé jméno „V Emauzích“. Také pouť se tam slaví 
o Velikonočním pondělku.
 V klášteře byli mniši benediktini, kteří pěstovali řemes-
la i umění, malbu, sochařství a řezbářství, knihy opisova-
li na pergamen i také tam školu měli. A jak století za stole-
tím táhlo přes klášter, rozmanité byly osudy jeho: od husi-
tů byl vydrancován, staroslovanský jazyk tam zanikl, mni-
ši přidali se k straně podobojí. Později zase klášter i kostel 
obnoveny a katolictví vráceny.

Stručné dějiny kláštera
1347-1419  Klášter založený králem a pozdějším cí-

sařem Karlem IV. ke cti Panny Marie, sv. 
Jeronýma, Cyrila a Metoděje, Vojtěcha 
a Prokopa se stal střediskem pěstování li-
turgie ve staroslověnštině a studia biblic-
kých jazyků.

1419-1592  Utrakvistické období Emauz. Klášter se 
podílel na některých událostech husitské-
ho hnutí, v určité míře si udržel i svou po-
zici centra vzdělanosti.

1593-1635  Po rekatolizaci se komunita připojila k čes-
ké benediktinské kongregaci a klášter fun-
goval pod patronací břevnovsko-brou-
movského opatství.

1636-1880  Klášter se stal sídlem španělské benedik-
tinské kongregace původem z Montserra-
tu, jíž do Emauz uvedl císař Ferdinand III. 
Mezinárodní komunita se v 18. století za-
čala silně počešťovat; po josefínských re-
formách založilo opatství svou existenci 
především na pedagogické činnosti.

1880-1945  Beuronské období. Emauzy osídlila roku 
1880 benediktinská kongregace původem 
z německého Beuronu. V roce 1941 zkon-
fiskovali klášter nacisté a v únoru 1945  
byl vážně poškozen při spojeneckém ná-
letu.

1950-1989  Po zrušení kláštera komunistickou mocí 
osídlily jeho budovy vědecké a zdravot-
nické instituce.

Od roku 1990  Klášter byl v restituci navrácen benedik-
tinskému řádu, který zde dnes působí.

Red. poznámka: V době komunismu vyšel v tehdejších no-
vinách (Večerník Praha) článek o původu názvu Emauzy. 
Psalo se v něm, že v místě kláštera kdysi stával nevěstinec 
(hampejz) Emmahaus (dům Emin) a podle tohoto místa 
se začalo klášteru na Slovanech říkat Emauzy. Tímto způ-
sobem se snažila tehdejší vládní garnitura zesměšnit his-
torii a věhlas tohoto místa.

http://www.emauzy.cz/

Vypravuje se pověst, jak byl čert  
kuchařem v Emauzích
Byli prý v emauzském klášteře kdysi mniši velmi pobožní, 
příkladný život vedli, marnostem světským odpírali. Tu prý 
si čert umínil, že zviklá jejich stálost v dobrém, že se po-
kusí svésti je, aby peklu propadli. Spravil on se za kuchtí-
ka a dal se ke klášternímu kuchaři do služby. Brzy pak ku-
chař umřel – prý otráven – a když kuchtík prokázal, že vařit 
umí, nastoupil na kuchařovo místo. A tak začalo jeho dílo.
 Strojil čert-kuchař mnichům den za dnem znamenitá 
jídla. K tomu vína pili klášterníci, co hrdlo ráčilo, a tak po-
malu zapomínali na prostou stravu a hodokvasení si ob-
libovali. Tehdá jim také zatěžko bylo časně k pobožnos-
ti vstávati, časté posty zachovávati a přísné řády klášterní 
dodržovati. Čert se v duchu smál, že se dílu jeho mezi kláš-
terníky tak dobře daří.
 Jednou v noci opat emauzský kráčel chodbou klášter-
ní podle kuchyně. Když byl u dveří, zaslechl hlasitý hovor 
a chechot, který se příšerně ozýval. I poslouchá opat – a co 
slyší: milý kuchař vypráví někomu, jak se mu daří svádě-
ní mnichů. Byltě tam v kuchyni ještě druhý čert, kterého 
z pekla vyslali na zvědy. Nakonec oba pekelníci se roz-
chechtali nad zdařilým dílem. Opat strnul úžasem, ale po-
tom si umínil, že ráno učiní všemu přítrž.
 Když ráno potkal na chodbě kuchaře, vztáhl proti němu 
ruku ozbrojenou křížem a vzkřikl: „Odejdi, duchu nečistý!“ 
Čert vida, že je prozrazen, proměnil se v ohnivého kohou-
ta a uletěl oknem. Potom nastaly v klášteře zase bývalé  
časy.
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Ilustrace: Mikoláš Aleš

 Císař Ferdinand III. daroval klášteru na tři sta praporů vo-
jenských, ukořistěných v bitvách, kde jeho vojsko zvítězilo;  
byly mezi nimi také prapory z bitvy bělohorské. Tehdá také 
se usadili v Emauzích z příkazu císařova mniši Španělé. Na 
to upomíná pověst

O zvoníku v Emauzích
Noví, cizí mniši ubírali se do kláštera emauzského v slav-
ném průvodu, domácí i cizí panstvo je doprovázelo, voj-
sko i pražští měšťané katoličtí. Průvod vedl nový opat, Be-
nedikt de Peňaloza, zpovědník císařovnin. Na věžích praž-
ských kostelů těch farností, kterými se průvod ubíral, zněly 
zvony slavnostním hlaholem. Jen emauzské zvony byly zti-
cha, nevyzváněly vstříc novým obyvatelům kláštera. Když 
se průvod blížil po náměstí ke klášteru, nový opat sám se 
podivil, že v Emauzích nezvoní; poslán tedy sluha nějaký, 
aby doběhl na věž a podíval se, proč je tam ticho. Nežli se 
posel vrátil, stál už průvod před branou kostela. Čekali, 
až se ozvou zvony, aby se za jejich hlaholu ubírali do kláš-
terního chrámu. Tu najednou žene se posel udýchaný od 
kostela k bráně. A sotva dechu popadaje oznamuje, že to 
se zvoněním nejde, že zvoník všechny provazy od zvonů  
uřezal. Opat i páni kolem strnuli nad tou smělostí neslý-
chanou.

 „A kde je ničema zvoník?“ ptal se rozhorleně důstojník, 
velící vojenskému oddílu.
 „U zvonů stojí,“ posel na to. „Dobře ví, povídal, proč to 
udělal. A mračil se zle.“
 Důstojník na ta slova rozběhl se ke kostelu a pospíchal 
na věž sám. Když vyběhl ke zvonům, stál tam starý, bělo-
vlasý zvoník u okna a zamračen upřeně hleděl důstojníko-
vi vstříc.
 „Tož ty uřezal provazy?“ ptal se důstojník zhurta, chvě-
je se zlostí.
 „Já!“ klidně zvoník na to.
 „A proč?“
 „Chceš-li vědět, povím,“ zvolal zvoník povýšeným 
hlasem. „Protože jsem nechtěl, aby zvony tohoto koste-
la, který i s klášterem založil Karel Čtvrtý, Otec vlasti, pro 
své děti, pro Čechy, vítaly tu mnichy cizácké. Proto také 
dnes nezvoní a zvonit nebudou. Jak jsem chtěl, povedlo  
se mi.“
 „A za to zhyneš!“ rozkřikl se důstojník vztekle, tasil 
a prudkým výpadem pohroužil meč svůj v prsa zvoníkova. 
Stařec se skácel mrtev.
 Dole zatím, protože již opat dále čekati nechtěl, vcházel 
průvod za latinského zpěvu do nádvoří klášterního a ubí-
ral se k chrámu.
 Opat, když ještě toho dne zvěděl, co se na věži přiho-
dilo, nechtěje jitřiti lid, kázal zabitého zvoníka potajmu po-
hřbít druhého dne. Ale nadiv! před tím pohřbíváním ro-
zezněly se zvony emauzské samy od sebe, a tak lid zvěděl 
o pohřbu a doprovodili starého zvoníka ke hrobu. O tom, 
jak zemřel, nevěděli. Cizí mniši, jimž v Praze černí Španělé 
říkali, nebyli u domácího lidu v nijaké oblibě. Oni sami se 
také nestarali, aby jim lid přivykl. Tak hned toho roku, kdy 
do Emauz přišli, v předvečer svátku svatého Václava nikdo 
v klášteře neměl péči o to, aby bylo slavnostně vyzváněno, 
jak bývalo vždy, když tam mniši čeští byli, a jak i v jiných fa-
rách a klášterních kostelích pražských se dělo. A tu prý zvo-
ny emauzské samy o sobě se rozhlaholily k poctě patrona 
země české. Od té doby zvonívali v Emauzích před svátky 
svatých patronů českých jako dříve.

O Červené Karkulce
Byla jednou jedna hodná a roztomilá dívenka. Kdekdo ji 
měl rád, ale maminka a babička ji měly nejradši. Babička  
jí upletla červený čepeček, karkulku, a podle toho čepečku 
jí říkali Červená Karkulka.
 Babička bydlela na samotě, v chaloupce za lesem. Ne-
chtěla se stěhovat do vsi, v chaloupce za lesem si zvyk-
la – a co by si bez ní byli v zimě počali zajíci, srnky a ptáč-
kové. Vždycky pro ně měla něco dobrého na zub nebo do 
zobáčku.
 Jednou v létě maminka napekla koláčů, odlila do láhve 
malinové šťávy a řekla Karkulce: „Babička u nás už měsíc 
nebyla. Dones jí to a vyřiď jí, ať se k nám brzo přijde po-
dívat.“
 Karkulka vzala košíček s koláči a malinovou šťávou 
a šla. Maminka za ní ještě volala: „Karkulko, nehoň se ces-
tou za motýly, nekoupej si nožičky v potoce. Jdi rovnou, ať 
nezabloudíš.“
 Karkulka kývala hlavou, že slyší, až se jí copánky háze-
ly na zádech. Dostala se za ves, přeběhla jednu mez, pře-
běhla druhou mez, a už před ní stál vysoký les. Karkulka 
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šla a šla, travičkou, po mechu, a lidem na polích a skřiván-
kům nad polem už byla z doslechu.
 Došla k potůčku. Byl parný den, Karkulka neodolala, 
položila košíček s koláči do trávy a zula se. Bosýma noha-
ma se cachtala ve vodě, voda ji příjemně chladila, sluníčko 
uspávalo.
 Vtom se před ní na druhé straně potoka rozhrnulo 
křoví a z křoví vyšel vlk. „Dobrý den, Karkulko. Kampak, 
kam?“ zeptal se. Chtěl mluvit dobráckým hlasem, aby Kar-
kulku nepolekal, ale neuměl to, v hubě mu to skřípalo, jako 
by se o sebe třely rezaté hřebíky.
 Karkulka nikdy předtím vlka neviděla. Myslila si, že je to 
velký pes. Zatřepala na něj ručkama a řekla: „Dobrý den, 
pejsku. Nesu babičce koláče, už měsíc u nás nebyla. Chceš 
ochutnat?“ Sáhla do košíku a hodila vlkovi koláč. Vlk přiči-
chl ke koláči a ošklíbl se.
 „Maso nemáš?“ ptal se.
 „Nemám,“ odvětila Karkulka.
 „Nevadí,“ řekl vlk, koláč si nechám k večeři.“ Koláč mu 
nevoněl, nejraději by se pustil do Karkulky. Ale nedaleko 
odtud praskaly větve a zněly hlasy dřevorubců, i bál se vlk 
Karkulce ublížit.
 „Kdepak bydlí babička?“ ptal se.
 „Jak to, že to nevíš?“ divila se Karkulka. „V chaloupce 
za lesem. Jde se kousek dolů podle potoka, pak cestičkou 
vlevo a za chvíli jsi tam.“
 „Víš co, Karkulko,“ pravil vlk, „budeme závodit. Ty jdi 
dolů podle potůčku a já půjdu proti vodě. Schválně, kdo 
tam bude dřív.“

 „To víš, že já, pejsku,“ smála se Karkulka, „půjdeš-li pro-
ti vodě, nikdy se k babičce nedostaneš,“ Hned vstala, obu-
la se, vzala z trávy košíček a běžela dolů s potůčkem.
 Vlk šel kousek opačnou stranou, proti vodě. Když už ho 
Karkulka nemohla vidět, skočil do houští a hnal se křovím 
a strouhami rovnou na kraj lesa. Hop, hop, hop – a už byl 
u dveří babiččiny chaloupky. Zaklepal na dveře.
 „Kdopak to klepá? ozval se zevnitř babiččin hlas.
 „To jsem já, vaše Karkulka,“ zavolal tiše vlk.
 „Ty ses nějak uběhla, Karkulko,“ ozvalo se ze světnič-
ky, „máš chraptivý hlásek.“ Babička se už nemohla vnuč-
ky dočkat a otevřela dveře. Spatřila vlka, vykřikla strachem 
a chtěla vlkovo přirazit dveře před nosem. Ale byla slabá, 
vlk ji odstrčil, vrhl se na ni a spolkl ji. Potom si dal na hla-
vu babiččin čepec, nasadil na nos její brýle a lehl si do 
postele. Vzal si babiččin zamilovaný kalendář a dělal, že  
čte.
 Karkulka byla dosud v lese. Nespěchala, jen si hrála. 
Ani ji nenapadlo, že by ji vlk mohl předhonit. Tu utrhla ma-
linu, kousek dál si s beruškou zahrála na nebe a na peklíč-
ko, támhle se zase pustila za motýlem.
 Konečně přišla k chaloupce za lesem. Zaťukala na 
dveře – ťuky, ťuka, ťuk. Zevnitř se ozvalo: „Kdopak to  
ťuká?“ Hlas byl hrubý, jako cizí, Karkulka se trochu zara-
zila.
 „To jsem já, babičko, vaše Karkulka,“zvolala.
 „Pojď dál k babičce, je odemčeno.“
 Karkulka otevřela dveře a vešla do světničky.
 „Už jsem si, babičko, myslela, že to nejste vy,“ pravi-
la, když spatřila babiččin velký čepec. „Máte takový divný 
hlas.“
 „Nediv se, děvečko, uhřála jsem se a napila studené 
vody, trochu stůňu.“
 Karkulka vyřídila pozdrav od maminky a na stůl posta-
vila košíček s koláči a malinovou šťávou. Pak šla dát babič-
ce hubičku.
 „Babičko, vy máte velké uši,“ zvolala polekaně.
 „To abych lépe slyšela.“
 „Babičko, vy máte velké oči!“
 „To abych lépe viděla.“
 „Babičko, vy máte velké zuby!
 „To abych tě lépe mohla sníst!“
 A jak to vlk řekl, vyskočil a Karkulku spolkl. Ta dvě sous-
ta, babička a Karkulka, ho náramně tížila. Svalil se na zem 
a usnul.
 Šel kolem chaloupky myslivec, babiččin dobrý známý. 
Uslyšel ze světnice divné zvuky, jako by se tam řezalo dříví. 
Nakoukne okénkem a vidí, jak na zemi leží velký vlk s na-
fouklým břichem a chrápe.
 Myslivec nemeškal, vpadl dovnitř a tesákem rozpáral vl-
kovi břicho. Z břicha vyskočila Karkulka, za ní babička, obě 
živy a zdrávy. Vlk spal dál jako zabitý. Myslivec řekl babičce 
o košík a přinesl v něm kamení. Kamení nasypali vlkovi do 
břicha a břicho zašili. Potom se schovali za kamna a čeka-
li, co se bude dít.
 Vlk se za chvilku vzbudil a zaskuhral: „To mám žízeň!“ 
Kamení ho tížilo, sotva se dovlekl ke studni. Nahnul se nad 
ní a kamení ho stáhlo dolů. Žbluňk – a vlk se utopil.
 Babička uvařila kávu a pohostila myslivce. Koláčky mu 
chutnaly, tuze si pochvaloval. Najedli se a myslivec dove-
dl Karkulku domů. Zrovna jsem se tamtudy do světa bral, 
a jak jsem slyšel, povídám to dál.Ilustrace: Jiří Trnka



VIII

př
ílo

ha
: č

te
ní

 n
a 

pr
áz

dn
in

y Miloš Kirschner – Vladimír Straka:  
Pohádka na dobrou noc
(Z knihy Hurvínkovy večerníčky pro kluky a pro holčičky)
„...povídej nám nějakou pohádku tati,“ – zkusil to Hurví-
nek. Moc nevěřil, že se otec dá přemluvit, ale za zkoušku 
to stálo, ne? Mánička, to se ví, se hned prosebně přidala. 
„Při pohádce se tak krásně usíná, pane Spejble!“
 ...poslouchat je ještě chvíli, uslyší, že usnou, i když jsou 
vzhůru, to jim raději bude povídat tu pohádku. A hned 
spustil. „Byla jednou jedna holčička a ta se jmenovala Čer-
vená Karkulka.“
 Dá rozum, že obě děti tu pohádku znaly, kdo by ji taky 
neznal, že ano, ale Hurvínka v té rozpustilosti napadlo, aby 
dělal hloupého. „To je jméno? Karkulka?“
 Mánička se zahihňala do peřiny, aby nezkazila legraci, 
ale pan Spejbl se dal nachytat. Jindy by na to asi neskočil, 
ale dneska byl unavený, chtěl mít to vyprávění co nejdřív 
za sebou, a tak se nad tou otázkou ani nepozastavil a ra-
ději vysvětlil. „No, totiž, jméno, karkulka je vlastně taková 
čepička...“
 „Na hlavu, že ano,“ – doplnila Mámička, která musela 
mít všechno po lopatě.
 „Šmankote, je čepice ještě na něco jiného?“ – vyletěl 
pan Spejbl.
 K jeho údivu Mánička prohlásila, že je. Prý na parádu!
 Výsměšně se na ní osopil. „A ta se asi nosí na koleně, 
že ano!“ Pak se uklidnil a pokračoval. „A protože ta holčič-
ka tu čepičku pořád nosila, tak jí podle té čepičky říkali...“
 „...Karkulka. Příjmením Červená,“ zahrál Hurvínek opět 
hloupého.
 Mánička se vší mocí držela, aby se nazahihňala nahlas.

 „Žádným příjmením! Barvou!“ – opravil ho pan Spejbl 
bezelstně.
 „Aha. Ta holčička byla zrzavá,“ – vymýšlel si Hurvínek.
 Pan Spejbl nad tou neznalostí zaúpěl. „Ne! Červená ne-
byla ta holčička, ale ta čepička! Co jí ta holčička nosila! Na 
hlavě Máničko!“ – zdůraznil, aby snad zase neměla připo-
mínky.
 Ale na Máničku si nepřišel, kdepak, ta měla vždy na jed-
no slovo v zásobě deset. „Copak ji nemohla nést v ruce?“ 
řekla uraženě.
 „Jo! A košík nosila na hlavě!“ – vyjel na ní pan Spejbl, ty 
věčné námitky ho už začínaly doopravdy rozčilovat.
 Hurvínek uzřel příležitost, jak vyprávění krásně za-
šmodrchat a hbitě se ji chopil. „Ona nosila košík? Na puse? 
Jako pejsek?“
 Když šlo o takovou taškařici, nemusel Máničce nic ří-
kat, hned mu porozuměla, a aby nezůstala pozadu, řekla 
s hranou prostoduchostí. „Co je na tom? Maminka jí ho asi 
dala, aby někoho nepokousala!“
 Pana Spejbla ani teď nenapadlo, že si z něj střílejí. Ko-
nečně, proč by ho to mělo napadnout, kolikrát už od nich 
slyšel ještě větší hlouposti, kolikrát vypustili z pusy takové 
nehoráznosti, že mu z toho vstávaly vlasy na hlavě, kdyby 
nějaké měl. Proto jen bolestně vzdychl, že ne, že to byla 
hodná holčička. Ta Karkulka. Červená. Je prý to vidět už 
z toho, že nesla dobroty své staré babičce, která bydlela 
v opuštěné chaloupce v hustém lese.
 Hurvínek spokojeně prohlásil, že teď už je mu to úplně 
jasné, ten náhubek že dostala, aby cestou k babičce nezha-
minkala.
 Nový páně Spejblův povzdech, o něco bolestnější. „To 
nebyl náhubek, to byl obyčejný proutěný košík a držela ho 
v ruce!“
 „A karkulku měla na hlavě. Ta čepice?“ – motal Hurví-
nek páté přes deváté.
 Pan Spejbl už z toho byl tak popletený, že přitakal, prý 
samozřejmě, ale hned si ten nesmysl uvědomil a opravil 
se, že naopak. A honem rychle pokračoval, než zase jeden 
nebo druhý něco zašmodrchá.
 „A jak tak jde tím hlubokým lesem, najednou kde se 
vzal, tu se vzal, stojí před ní vlk!“
 „Vlk? Opravdický vlk?“ – nevěřil Hurvínek.
 „Opravdický vlk. Co se divíš?“ – nechápal pan Spejbl.
 „Třeba její babička bydlela v zoologické zahradě,“ nad-
hodila Mánička nevinně, dobře pochopila, kam Hurvínek 
míří.
 „V jaké zoologické zahradě? Už jsi viděla babičku v kle-
ci?“ – zhrozil se pan Spejbl.
 „Ale kde se tam vzal vlk? – nevěřil pořád Hurvínek.
 Mánička vyslovila podezření, jestli si to Karkulka tro-
chu nepopletla, nebyl to náhodou obyčejný pes? A chtě-
la vědět, co měla s přírodopisu. Pan Spejbl na to, že ať 
měla, co měla, vlka poznala. „To prý se říká kdoví jestli,“ 
zapochybovala Mánička a vyzvídala, podle čeho tedy vlka  
poznala.
 Pan Spejbl se dostal do úzkých, sám to nevěděl, a tak 
odpověděl otázkou, podle čeho prý se pozná vlk, no,  
co?
 „Prosím, že neumí štěkat,“ blýskla se Mánička a Hurví-
nek se začal obávat, aby se, ježkovy zraky, ta krásná legra-
ce nezměnila ve zkoušení. Ale nemusel mít strach. Ze tmy 
se ozvalo taťuldovo zívnutí, pak byl okamžik ticha a až po 
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chvilce přišla ospalá slova. „No vidíš! A tenhle vlk taky ne-
štěkal! Očichá košík a povídá...“
 Hurvínek zapomněl na své obavy a vyjekl vítězně. „Už 
jsem doma! On utekl z cirkusu, že ano, tatí?“
 „Z jakého cirkusu zase?“ – dotazoval se hned pan Spej-
bl pomalu, pomaloučku, tak nějak ospale, každé slovíčko 
z něho lezlo jako z chlupaté deky.
 „Musel být cvičený, když uměl mluvit!“ – tvrdil Hurví-
nek; a byl ukrutně zvědavý, kdy už konečně taťulda jejich 
hru prokoukne. S lítostí si pomyslel, že to nemůže dlouho 
trvat.
 Nepočítal však s otcovou ospalostí. Ten jenom zabručel, 
že je to přece pohádka, a vůbec aby ho pořád nevyrušoval. 
A pokračoval. „Tak ten vlk jí povídá: kampak...“ – to poslední 
slovo vyznělo trochu huhňavě, protože na něj přišlo zívnutí.
 „On tak huhňal?“ – chytil se toho Hurvínek.
 „Ale to bylo zívnutí!“
 „Tomu vlkovi se chtělo spát?“ – vyzvídal Hurvínek dál.
 „Jemu ne, ale na mě jde nějaké spaní,“ – zahuhlal pan 
Spejbl. „Tak tedy povídá: kampak jdeš Červená Karkulko?“
 „On jí znal?“
 „Odkud by ji znal, prosím tě?“
 „Že věděl, jak se jmenuje!“
 Pan Spejbl se zase na chviličku odmlčel, mezery mezi 
otázkou a odpovědí se teď vůbec nějak protahovaly, vypa-
dalo to, jako by se nemohl soustředit, jako by se do řeči 
musel nutit, a když už promluvil, bylo mu sotva rozumět, 
jak huhlal. „Co jsi říkal? Už vím! No, byl to chytrý vlk, že 
ano, tak to asi uhádl. Podle té čepičky. Třeba,“ povzdechl 
a pokračování. „Karkulka se stra...“
 Chtěl říci: se strachy třásla, ale Hurvínek, který čekal na 
každou příležitost, aby zapříčinil nějakou motanici, se toho 
chopil a užasle mu skočil do řeči. „Cože? Ona byla sestra 
toho vlka? Nepovídej!“
 Mánička, to se ví, nemohla zůstat pozadu, a tak tím 
svým neviňoučkým hláskem odporovala. „Co je na tom 
Hurvínku? Proč by Karkulka nemohla mít bratra?“
 „Vlka, že jo!“ – vyprskl Hurvínek.
 „Tak byl nevlastní, no,“ – našla Mánička odpověď na 
všechno.
 Pan Spejbl prohlásil, že jsou oba popletové, kdyby prý 
ho nechali domluvit! „Karkulka se strachy třásla, ale zdvo-
řile pravila... poslouchej, že tys nevyčistil dřeváky?“
 „Na to se ho ptala?“ – vyhrkl Hurvínek, doopravdy pře-
kvapen, teď nic nepředstíral, to přece v pohádce není, mys-
lel si.
 Mánička ten opravdový údiv v jeho hlase nepostřehla, 
jak taky, že ano, jeho vykulené oči ve tmě neviděla a podle 
hlasu se to vždycky nepozná. „Co je na tom: Asi je měl za-
šmourané!“ – usoudila vážně.
 „Už si viděla vlka v dřevácích?“ – posmíval se Hurvínek: 
ale cítil, že něco není v pořádku.
 Mánička ne. Klidně pokračovala ve vyjeté koleji. „Pan 
Spejbl sám říkal, že to byl chytrý vlk, abys věděl, a třeba 
bylo bláto a když je bláto, nebude chytrý vlk chodit bosky, 
víš, víš!“ – hádala se.
 Hurvínek ji nechal být. „Proč se ho na to ptala, tati?“ – 
vyzvídal na otci: ale byl ve střehu, na tom vybočení z po-
hádky se mu pořád něco nechtělo líbit.
 Naštěstí pro Hurvínka se po chvilce rozlehlo pokojem 
páně Spejblovo zachrupnutí, potom jeho ulekané hejknu-
tí a zakoktání. „Co... co... kde jsem to zůstal?“

 „Aha. Jdu k babičce,“ – začal pan Spejbl huhlavě vyprá-
vět a zase zívl. „Vlk znovu očichal košíček a zeptal se jí: Co to 
neseš v tom košíčku, Červenko... totiž Karkuklo... totiž Kar-
kulko? A Karkulka mu odpověděla: Koláče pro babičku.“
 Poslední slova skoro šeptal...
 „A dál? Tati!“ – naléhal Hurvínek.
 ...„A jak to bylo dál? Tati! Nespi!“ – dotíral Hurvínek 
zvýšeným hlasem, připadal si ošizený, tak krásně se to roz-
běhlo, taťulda jim ty hlouposti tak krásně baštil, že by už le-
grace skončila?
 Pan Spejbl ze zvyku sice zabručel, co je, že nespí, ale 
pak už pokračoval v polospánku, sotva věděl, co mluví. 
„Vlk běžel do chaloupky...“ – neměl sílu myšlenku dokončit.
 „A co Karkulka?“ – pobízela Mámička naléhavě.
 Ta naléhavost pana Spejbla přiměla, že se pokusil po-
kračovat. Jenomže myšlenky ho už vůbec neposlouchaly. 
„Co? Jo! Ta spolkla babičku...“
 Hurvínek se zhrozil. „Cože?“
 „Nepleťte mě“ – zabručel pan Spejbl a vykoktal. „Babič-
ka spolkla červeného vlka...“ – a s konečnou platností svůj 
boj se spánkem prohrál. Podle pravidelného odfukování 
se dalo bezpečně usoudit, že usnul neboli že byl v limbu, 
abyste věděli!
 Co se dalo dělat? Ani nezazněl zvonec a pohádky byl 
konec.
 Mánička se zahihňala. „Ty, Hurvínku, věříš, že kdybych 
od samotného pana Spejbla neslyšela, že dneska neusne, 
docela bych řekla, že spí?“
 Hurvínek se zasmál. „A to nechtěl věřit, že se při pohád-
ce strašně krásně usíná!“
 Taky už jste to vyzkoušely, děti?

Dvě hádanky pro nejmenší

Zelená jsem, tráva nejsem.
Žlutá jsem, vosa nejsem.
Sladká jsem, med nejsem.
Tvrdá jsem, kost nejsem.
Ocas mám, pes nejsem.
Co jsem?
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Zelený vlas, červené líčko,
štípá, a sekeru nemá.

(Mrkev, ředkvička)

Martin Reiner: Jeden z miliónu
(ukázka)
I
Ten žlutý oprýskaný činžák pořád stojí. V slepé ulici lemo-
vané dvěma řadami vzrostlých lip. Kdo vystoupá šedesát 
pět schodů, ocitne se před dveřmi s velkým namalovaným 
okem, jehož „duhovku“ tvoří mosazné kukátko s nepřátel-
sky zúženou zorničkou uprostřed. Ať měl tuhle rukodělnou 
nádheru na svědomí kdokoli, v době, kdy se sem babička 
nastěhovala, už tady strašila.
 Za vidoucími dveřmi se ovšem skrýval tuctový apart-
mán s kuchyňkou jako dlaň, jedním větším pokojem s vý-
hledem do zahrady a zašlou koupelnou obloženou světle 
zelenými kachlíky. Tady babička žila padesát pět let. A za-
tímco malované oko na dveřích bylo obskurností na prv-
ní pohled zjevnou, trvalo roky, než jsem odhalil jiné tajem-
ství: Za dobu, která obsáhla život dvou generací, tu nikdy 
nepřespal jediný muž.
 Ano, babička vedla poměrně osamělý život.
 Krajkové dečky na stolku a dvou peřináčích, v poli-
cích knihy z prvorepublikových edic Francouzská knihov-
na a Úroda, a taky několik kýčovitých upomínkových před-
mětů z míst, která většinou nenavštívila. Vedle květináče 
s unavenou begonií stála fotografie, jejíž zadní stranu zdo-
bilo razítko ateliéru Kocourek & syn: babička na první pro-
dloužené. Tvrdý karton, pohledná dívka přísného vzezření. 
Výrazná podoba s hollywoodskou hvězdou Gretou Garbo. 
Taky si ji už v devatenácti vyhlídl štramák z lepší brněnské 
rodiny – a u nás se babičce neřeklo jinak než Greta; byla 
to přezdívka, která seděla.
 Mirek Dohnalík byl vysoký šlachovitý sportsman s tváří 
do amerického westernu a s Gretou tvořili krásný pár. Na 
jeho rodiče to žádný viditelný dojem neudělalo; snachou 
jejich snů babička rozhodně nebyla. Samolibý starý pán 

byl přesto jednou z mála kladných postav Gretina života 
a vzpomínala na něj častěji než na vlastního otce. Památ-
ná – a u nás doma mnohokrát citovaná – byla jeho věta: 
„Líbíš se mi, děvče, ale nemyslím si, že budeš s naším klu-
kem šťastná.“
 Doslova takhle.
 Budoucí tchán věděl, co si babička odmítala připustit: 
jeho syn byl ve skutečnosti dandy, který rozhazoval rodin-
né peníze plnými hrstmi a vyznával „volnou morálku“. Gre-
tu si vzal jen proto, že už na to měl věk. A očekával, že mu 
z vděčnosti vytvoří pohodlné zázemí pro nové a další ko-
couří zálety.
 Mé mámě nebyly ještě ani tři roky, a už bylo po všem. 
Sportsman jim pořídil tenhle byt v Černých Polích, a tím 
se jeho potřeba pečovat o rodinu vyčerpala. Greta musela 
podepsat, že se vzdává dalších nároků. Nad vodou ji teh-
dy držela jediná, zato mimořádně silná motivace: ukázat 
tomu ubohému zrádci, jak obrovskou udělal chybu!
 Měla dojem, že ví jak. Byla tu přece Eliška, její dce-
ra — a od téhle chvíle už jenom její dcera! Ta se měla stát 
tou nejzářivější medailí, kterou si za čas pověsí na krk, aby 
všichni viděli, že ona to dokázala. A tak sotva její sladká 
holčička trochu povyrostla, zapsala ji na hodiny klavíru 
k madame Ecarlate, Belgičance s vysokým drdolem, která 
drtila v zubech prázdnou cigaretovou špičku; zřejmě jen 
proto máma těch deset lekcí přežila. Učitelka samozřejmě 
viděla, jak beznadějně v černobílých vlnách děvčátko tone, 
ale Greta nechtěla povolit. Od klavíru mámu nakonec za-
chránil Hitler.
 Greta, bývalá náruživá Sokolka, sáhla rychle po němec-
kém občanství, na které měla z titulu úředního nárok, a tak 
válku v poněmčeném Brně přečkaly bez úhony. Když ně-
mecké jednotky hladce obcházely Maginotovu linii, snaži-
la se máma trefit na kurtech v Lužánkách tenisák s daleko 
menším úspěchem. Tenisová raketa byla příliš veliká a těž-
ká, než aby ji mohla spolehlivě ovládat. Jenže tady vůbec 
nešlo o sportovní výsledky, ale o savoir-vivre.
 Válka skončila, „hajzl Dohnalík“ s pomocí svého vlivné-
ho otce zařídil, že se Gretě úplně vyhnula mela odsunu, 
a přišel čas živelného optimismu, kdy nikdo nepochybo-
val, že se jen trochu poopraví fasády, zalátá pár děravých 
střech, z Dominikánské odtáhnou rozbitý německý tank 
a všechno zase poběží jak ve dvacátých letech. Pro Gretu 
nejhezčí období života. První poválečné roky byly tak vzru-
šující! V čase nabitém emocemi dokonce začal Dohnalík 
posílat peníze a moje máma se vracívala ze školy dlouhou 
lipovou alejí s notýskem plným jedniček.
 Jenže staré pořádky se neobnovily.
 Klement Gottwald, co měl, jak známo, pod čepicí, si 
došel na Hrad pro povolení uplatnit sem tam trochu orga-
nizovaného násilí, a protože mu je nemocný prezident Be-
neš velkoryse udělil, staly se klavír, tenis a waltz ze dne na 
den známkou úpadku.
 Mladé dívky se už neměly více ohýbat pro nový míček 
po vítězném fiftýnu... zato se od té doby často skláněly nad 
cukrovou řepou během sobotních brigád, mnohdy ještě za 
tmy a ranních mrazíků.
 Únor ’48 byl však pouhým sýčkem zvěstovatelem. Ta 
nejhorší věc přišla o deset měsíců později, kdy Mirek Do-
hnalík emigroval.
 Svět potemněl; tolik času, práce a energie, všechny pe-
níze, zkrátka to, co Greta vrazila do výchovy mé mámy, 
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ztratilo ze dne na den velkou část svého opodstatnění. 
Co mělo být zlatou medailí, předmětem doličným jejího  
triumfu, viselo naráz na krku jako těžký kovový zvon, který 
v příštích letech vydával stále nakřáplejší tóny.
 Greta ovšem vypadala pořád dobře; štíhlá žena s pev-
ným poprsím i rysy. Byla pouhým pěšákem dějin, dosta-
tečně oportunním, aby proplula bezpečně mezi útesy. Bylo 
divné, že zůstala sama. Že se tak zahnízdila v nové po-
zici, která prozrazovala hodně o jejím venkovském půvo-
du. Sedlácká hrdost byla to, co jí zbylo nakonec. A ovšem, 
dcera: té bylo šestnáct a už nesla na bedrech vinu těžkou 
jako dědičný hřích. V Černých Polích bývalo pořádně dus-
no. Kdo by se divil, že se máma při první příležitosti vda-
la a pláchla z domu. Sedm měsíců po svatbě se jí narodil 
Ludvík. Můj nevlastní brácha.
 Její muž, Marián, byl prostý a trochu zarputilý chlap, co 
upadal do hlubokých rozpaků, když na něj v konzumu pro-
mluvila prodavačka. Na to, že byl otcem jejího dítěte, vě-
děla o něm máma povážlivě málo. Hlavní přednost svého 
muže ale znala: nebyl Greta! Všechno ostatní se odehráva-
lo ve stínu téhle nedocenitelné skutečnosti.
 Při minimálních nárocích, které jeden vůči druhému 
vznášeli, to byl tehdy, v polovině padesátých let, dobrý 
vztah. Jenže po nějaké době začal Marián pít a nakonec se 
odstěhoval do Havířova. Pracoval na dole Dukla a v čer-
venci roku 1961 byl mezi horníky, kteří přímo na Dukle 
uhořeli nebo se udusili při jednom z největších důlních ne-
štěstí v českých dějinách.
 „Jen ho nech, grázla, ať si de, kam chce,“ nechala  
se slyšet Greta hned tenkrát, po Mariánově odchodu 
z Brna – a máma se nastěhovala i s Ludvíčkem zpátky do 
malého bytu v Černých Polích. Role zachránkyně, kterou 
si Greta střihla s prvorepublikovou manýrou, ji ovšem 
brzy přestala bavit a za půl roku jelo všechno ve starých  
kolejích...
 Myslí si snad Eliška, že je to nějaký med, mít doma ješ-
tě na stará kolena malé dítě a dceru, která se o sebe nedo-
káže postarat?
 Diví se, že si ten její – Marián, že? – našel jinou žen-
skou? No, kdovíjak to vlastně měli v posteli... asi žádná slá-
va, jinak by neutek’.
 „Neobětovala jsem snad už dost?“ ptala se kamará-
dek v cukrárně U Tomana. A nad vídeňskou kávou ne-
váhala dokonce přiznat, že „ta holka je její jediná životní  
prohra“.
 O tom, že vztahy mé mámy s babičkou nejsou zrovna 
vřelé, jsem věděl. Máma si ale nikdy nestěžovala a pár tra-
dovaných historek z „rodinné kroniky“ ve mně probouze-
lo pocit, že všemu víceméně rozumím.
 Přitom jsem o hrůze, která byla za tím vším, neměl ani 
ponětí.

II
Když Greta v roce 1991 umřela, bylo jí 79 let. Ale její malé 
impérium začalo upadat daleko dřív. Podle všeho někdy 
v době, kdy jsem se narodil. Můj otec si ji držel od těla. Na-
konec, Gretě už bylo přes padesát... a těch změn bylo až 
příliš za tak krátkou dobu. Čas nových nadějí v druhé po-
lovině šedesátých let, který se valil jako řeka kolem jejího 
prahu, už nedokázal oživit její zájem o svět. Tím důkladně-
ji ovšem dbala o sebe!

 Popravdě: její stárnutí se proměnilo v hýřivou exhibici, 
přehlídku laciné marnivosti. Chodila pravidelně na mani-
kúru, dbala na to, aby měla vždy čerstvou trvalou a nějaký 
zajímavý přeliv. A hlavně bez ustání experimentovala s pří-
rodními pleťovými maskami; to byl až do konce její sens de 
la vie.
 Není divu, že při přástkách nad sachrem či žloutkovým 
věnečkem neměla konkurenci. Její vrstevnice většinou vy-
padaly jako hadr, který drhli na valše tak dlouho, až ztra-
til barvy i tvar. O to vděčnější byly osudu za to, že je jejich 
děti neodepsaly a přišly se občas ukázat. Ani tady ovšem 
Greta nestála v pozadí: „Jakou jsem si ji vychovala, tako-
vou ji mám,“ neváhala říct, když přišla vhodná chvíle. Nebo 
i když nepřišla. Pak se zeširoka usmála a slízla si rtěnku ze 
zubů.
 O čem mluvila? O návštěvách mé matky, které měly ne-
měnný řád, co pamatuju. Deset, patnáct, dvacet let. Nej-
prve se stavila v samoobsluze a nakoupila podle toho, co 
jí Greta nadiktovala po telefonu. Vlastní iniciativu mohla 
projevit tím, že matce ze svého koupila biskupský chlebí-
ček, který se jí nikdy neomrzel, a taky šlehačku, aby si moh-
ly udělat vídeňskou kávu a „trochu se poměly“, než začne 
hlavní program, tedy výčitky a urážky. Ideální čas byl oko-
lo třetí odpoledne a je fakt, že Greta nikdy nedbala na to, 
aby máma přišla na minutu přesně. „Minuta sem, minu-
ta tam,“ říkávala teatrálně, „život není pochodové cvičení,  
no ne?!“
 Ale máma se přesto spletla málokdy. Takže i toho dne 
se nejprve podívala do oka namalovaného na dveřích 
(pěkně z očí do oka) a pak zazvonila, přesně ve tři. Když 
nikdo nešel otevřít, napadlo ji, že Greta usnula, nebo do-
konce zapomněla, což by se ovšem stalo poprvé. Trochu 
nejistě vytáhla svůj klíč, odemkla a vešla dovnitř: Greta se-
děla v křesle přímo proti dveřím. Na obličeji měla plátky 
oschlých okurek, mezi kterými svítily jen její oči. Seděla, ne-
hýbala se a hleděla před sebe... Máma zavřela dveře a šla 
do budky na rohu ulice zavolat sanitku.
 Když stoupala toho dne podruhé nahoru po schodech, 
napadlo ji, že to byl třeba jen takový žert. A že Greta už 
mezitím vybalila tašku s nákupem, kterou nechala ležet 
v předsíni... Chvíli stála přede dveřmi a čekala, jestli v ku-
chyni nezačne pískat konvice s vodou na kávu. Teprve pak 
znovu odemkla –
 V pokoji vše při starém. Jen jedno zelené kolečko se ne-
udrželo a spadlo Gretě do klína.
 O pohřeb se kompletně postarala máma.
 Ludvík, můj nevlastní bratr, se nedostavil. Za posled-
ních patnáct let viděl Gretu jednou, pokud vím, a ještě se 
přitom tvářil, jako by měl jehly pod nehtama. Dohnalík 
umřel před patnácti lety v San Diegu. Takže jsme tu byli 
za rodinu s mámou dva. Za našimi zády sedělo jak v polo-
prázdném venkovském kině tucet starých žen, kamarádek 
nebožky, pro které už byl každý pohřeb, při němž samy ne-
ležely v rakvi, milou společenskou událostí. Chtěly Gretu 
doprovodit na poslední cestě, ale taky je zajímalo, jak vy-
padá naživo její „jediný skutečný neúspěch“, což – připo-
mínám – nebyl tento pohřeb.
 Nikdo nebrečel.
 Po pohřbu jsme šli do Unionky, a tam, nad hlubokým 
talířem s čočkovou polívkou, mi máma řekla, jak to bylo 
tenkrát s Mariánem, jejím prvním mužem a otcem mýho 
bráchy.
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y  Greta se s ním sešla, když byl Ludvíčkovi rok a půl, 
a bylo to poprvé, kdy se ti dva viděli. Nejprve si vyžáda-
la přísahu, že ji nikdy neprozradí, a pak mu řekla zhruba 
toto: Dítě, tedy Ludvíček, není jeho. To je taky důvod, proč 

Pozvánka na výlet:
Hrad Valdek
Brdské lesy se konečně otevřely turistům a na své objeve-
ní čeká i zřícenina hradu Valdek, opředená tajuplnými po-
věstmi.
 Někdejší slavný hrad stojí nedaleko středočeských Ho-
řovic, města v okrese Beroun. Donedávna se v jeho nej-
bližším okolí nacházel nepřístupný vojenský prostor. Od 
roku 2007 je cesta k hradu již volně přístupná. Z Valdeka 
dodnes zůstala mohutná válcovitá věž, na jejíž střeše ros-
te bujná zeleň, ale lomený oblouk jejího okna, neomylně 
ukazující na dobu gotickou, je stále dobře zachovalý. Stej-
ně jako hradby kolem něj, mohutné zdi nebo klenutý hrad-
ní vchod.
 V dávných časech tady prý bývala v hradní kapli zá-
zračná dřevěná socha Matky Boží, za níž putovala proce-
sí poutníků. Soška se později přestěhovala do zaječovské-
ho kláštera a v dnešní době je uložena v pražské Národní  
galerii.
 Je pravděpodobné, že na vyvýšeném místě nad poto-
kem se kdysi nacházelo už nějaké pohanské sídlo. Dnešní 
hrad však pochází ze 13. století a jeho staviteli byli Buzico-
vé. Stavitelem Valdeka byl Oldřich Zajíc z Buziců, tehdejší 
purkrabí Pražského hradu, který založil i nedaleký klášter 
ve Svaté Dobrotivé.

se s nimi vůbec nestýká; její dcera ví, že ona to ví. Má Eliš-
ku samozřejmě ráda, je to její jediné dítě, ale nemůže se 
dívat na to, jak je někdo šťastný – jste přece, pane Mariá-
ne, v tuto chvíli šťastný? – a přitom...

 Nejslavnějším majitelem hradu byl pak určitě Vilém 
Zajíc z Valdeka, na počátku 14. století zřejmě nejmocnější 
muž českého království, jehož „lesní říše“ sahala od Zbra-
slavi k Plzni a patřilo k ní i Křivoklátsko a Rakovnicko. Stál 
na straně Elišky Přemyslovny ve sporu s jejím mužem Ja-
nem Lucemburským a napomohl jejich smíření.
 V pozdější době byli vlastníky hradu Pešicové z neda-
lekého Komárova, kterým byl ale zabaven za účast ve sta-
vovském povstání v roce 1623.
 Zásluhu na tom, že se hrad do dneška nezměnil v hro-
madu kamení, mají knížata z Honau, někdejší pánové ho-
řického panství, kteří ho nechali v 19. století opravit. V té 
době patřil Valdek spolu s jinými romantickými zřícenina-
mi k oblíbeným místům, která navštěvovali známí literá-
ti jako Božena Němcová, Karel Jaromír Erben nebo Karel 
Hynek Mácha. Václav Kliment Klicpera sepsal známou di-
vadelní hru Valdek.
 Od roku 1933 byl hrad v péči českých turistů, kteří také 
v jeho blízkosti postavili turistickou chatu, ale od rozšíření 
zdejšího vojenského prostoru v roce 1947 byl hrad až do-
nedávna skryt očím návštěvníků.
 O Valdeku se vypráví velké množství pověstí a hrad má 
bílou i černou paní. Zdejší bílá paní má být přízrakem pan-
ny Lídy, která tu hlídala léčivou studánku, černá paní pak 
sebevražedkyní Zdeňkou.
  (mk)

Zřícenina hradu Valdek
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kaple sv. stanislava, Kurentgasse 2, Wien 1
mše svatá každý první pátek v měsíci v 18:00

euRopÄIsCHe volkssCHule
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
Tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
Tschechisch, Slowakisch, Italienisch

Školský spolek koMenský

Mateřská škola
Ředitelka: Sabina Eimer

Sebastianplatz 3, 1030 Wien 
Tel.: +43-1-7133188-10

Bilingvní obecná škola
Ředitelka: Dipl. Päd. Marcela Ofner

Sebastianplatz 3, 1030 Wien 
Tel.: +43-1-713 31 88-20

Bilingvní sekundární škola 
(3. + 4. Bs)

Ředitelka: Dipl. Päd. Marcela Ofner
Schützengasse 31, 1030 Wien 

Tel.: +43-1-713 31 88-20

Bilingvní reálné gymnázium 
1. + 2. klasse (model wM)

Ředitelka: Mag. Helena Huber
Schützengasse 31, 1030 Wien, 

Tel.: +43-1-713 31 88-60
www.orgkomensky.at

ověřené překlady dokumentů aj.
univ.-lektor dr. dietmar kolleR
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-Tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. lenka kovaRIk
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@outlook.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at
http://www.deutsch-tschechisch.at

dr. Milan KOšíčEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@a1.net

Mag. pavlína BöHMová-lössl
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für Tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
office@pavlina.at, www.pavlina.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PSychoTeraPeuT
PSychologIcKé PoradenSTví

Mag. dr. ladislav nykl, Ph.d.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BodnaR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

Mudr. vít DOlEžal
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / Top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

Mudr. eva dRsata
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

Mudr. kamila Hajek
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

Mudr. Hana lIon
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

Mudr. kristina lIon
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR Mudr. vladislav lIpták
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: dr. med. & 
dr. dent. med. josef ludvÍk
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

Mudr. Ilona polzeR
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
Tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

Mudr. Georg sojka
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě

k. M. Hofbauer klub
Česko-slovenské společenství věřících 
při chrámu Maria am Gestade ve Vídni

Seitzergasse 5, 4. patro vlevo, A-1010 Wien
http://k-m-hofbauer-klub.webnode.at/

Tel.: 0043 699 192 528 87
reneseliga@gmail.com



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
mohsgasse 30/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


